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V TUJINI 
JE GRENAK 
— K o t smo že poročali, so 

se 18. januarja na pobudo ob
činskega odbora S Z D L v Met. 
l i k i zbra l i na razgovor v tu
j i n i začasno zaposlitev obča
n i metliške komune. Ta raz
govor n i b i l posvet a l i konfe
renca tiste vrste, kot smo j i h 
vajeni. N i b i lo nobenega 
uvodnega referata; vse ka r je 
b i l o povedano, pa je b i lo re
čeno iz srca in tako kot je. 
V tu j in i začasno zaposleni so 
lahko spoznal i , da v rodnem 
k ra ju i n domači občini m is l i 
jo na njdh in da j i h ne po
zabljajo. Povedal i so mars i -
ikaj, kar dokazuje, da na tu
j i h tleh n i vse tako svetlo in 
blesteče, kot nekater i še pre
r ad i mis l i jo . Lahko rečemo, 
da je b i l razgovor ploden i n 
da b i bi lo želeti še več spro
ščenih pomenkov- V ide t i je 
bi lo , da so v tuj in i začasno 
zaposleni občani razvozl ja l i 
mars ika j nejasnega, zal<o pa 
so odhajali zadovol jni i n ve
dr i -

Domači kraj se razvija, 
ne gre brez težav, toda 

uspehi so vidni! 
V začetku je predsednik ob

činske skupščine Franc V rv i -
ščar povedal nekaj m i s l i o 
razvodju metliške komune. Po
udar i l je, da se tud i domača 
občina razvi ja, s težavami si 
cer, pa vendar. V tovarni Be
ti na pr imer so osebni dohod
ka resda n i zk i , kor se tovar
na še razvija. Naštel je go
spodarske uspehe v ostal ih 
de lovnih ko lekt i v ih v domači 
občini in hkra t i opozor i l na 
kop ico težav, k i j i h morajo 
premagovat i . Omen i l je stano
vanjsko izgradnjo, omeni l je 
sredstva, k i j i h daje občina 
za potrebe socialnega varstva, 
za razvoj družbenih služb, 
šolstva, zdravstva i n ostalega 
ter se dotakni l tud i napredka 
v komuna ln i ured i tv i , k i je 
zla.sti v zadnj ih let ih že ka r 
precejšen. 

Poudar i l je, da j i m našteva 
uspehe i n opisuje razvoj do
mačo občine zato, da b i b i l i 
2 n j i m seznanjeni i n da b i 
vedel i , kolikšne težave je tre
ba premagovati . P r i t em je 
omen i l , da sicer r edk i posa
mezn ik i i zmed teh, k i odhaja
jo na začasno zaposlitev v tu
j ino ne delajo časti ne sebi i n 
ne domači občini z žaljivim 
obnašanjem, kadaT se vrača
jo . So p r ime r i , k o v gostil
nah mečejo 5-tisočake po m i 
zah in napajajo sosede, češ: 
»Pij , sirotinja!«, h k r a t i p a se 
bahajo z av tomobi l i , k i so j i h 
pr ipe l j a l i i z tuj ine. Res Je, da 
so zaslužki v naši občini nižji, 
toda še enkrat velja poudari 
t i , da je delavec v domači ob
čini, k i s i odtrguje od ust za
to, da gradi svojo tovarno, 
vreden \isega spoštovanja i n 
na zaničevanja! 

v razgovoru o tem so v tu
j i n i začasno zaposleni obsodi-
d i takšne pr imere i n poveda
l i , da so veseli napredka do
m a i n da ta napredek čutijo 
kada rko l i se vrnejo domov. 

Obljubam o mleku 
in medu, ki se cedita 

v tujini, ne verjemite! 
V nadaljevanju so v tu j in i 

začasno zaposleni pripovedo
va l i o tem, kako delajo i n ka
k o živijo tam, kjer so zapo
s leni . Poudar ja l i so, da je de
lo pi--,-cA^ -težje kot p r i nas 

(Nadaljevanje n a 4. str.) 

DVAKRAT PREMISLI -
ENKRAT STORI! 

Spodbuda za razgovore med LABODOM, KROJAČEM in NOVOTEKSOM 

Res je, tako pravi l judski pregovor. V našem gospodarstvu ga žal ne upošte
vamo dovolj. V tujini delajo načrte,, za tovarno tr i leta, nato pa jo v enem letu 
zgradijo. Pr i nas je prav narobe: v enem letu naredimo načrte, nato pa tr i leta 
gradimo. Med gradnjo moramo izpreminjati zelo veliko stvari, ker zadeva ni bila 
prej dovolj premišljena. Napake, pomisleki in dvomi se med gradnjo očitujejo iz 
dneva v dan. Investicija se izdatno podraži, proti koncu pa začenja navadno pri 
manjkovati sredstev. K o steče proizvodnja, se začno kazati napake v tehnološkem 
postopku, k i ni bi l dovolj preštudiran in še marsikaj drugega se pokaže. Da ne bi 
bilo tudi tokrat tako, pričenjamo z javno razpravo. Dobronamerna je, zato upamo, 
da bo naletela na odobravanje in da bodo prizadeti kolektivi prisluhnili. 

V ok tob ru l an i smo poroča
l i o bo ju na življenje in smrt , 
k i se bi je v tovarni per i la 
L A B O D v Novem mestu. Po-
vedeli smo, da je gradnja no
vih prostorov za več kot 200 
delavk, k i delajo z da ; v ne
človeških pogoj ih edina reši
tev. To, da b i b i lo z 210,000 000 
investici j odpravljeno doseda
nje ozko gr lo v šivalnici, da 
bi se že po p r v i stopnj i re

konstrukci je povečal bruto 
pro izvod za 110 odst., število 
zaposlenih žena za 45 odst., 
izvoz v pr imer jav i z l ansk im 
le tom za t r ikra t i n v r h u vsega 
še to, da gre v tem p r ime ru 
za usodo 200 žena, k i b i , če 
do rekonstrukci je obrata ne 
pride, izgubile zaposlitev — 
vse to govori invest ic i j i v 
pr id . 

Več glav je pametnejših kot ena sama! 
Za ko l i ko se je zadeva pre

makn i l a v dobr ih dveh mese
cih? K o smo o tem pisa l i , n i 
kolekt iv L A B O D A ime l še 
nobenih sredstev razen 25 m i 
li jonov d in , izločenih za in 
vesticijo na svoj ih sk lad ih . 

K a k o kaže zdaj, kaj je z obe
tajočo se naložbo, kako z 
družbeno pomoč/o, katero 
terja stanje v tem' kolekt ivu? 

Tokra t načenjamo problem 
tovarne per i la L A B O D neko
l iko širše. V razgovoru so so

deloval i : d i rektor tovarne pe
r i l a L A B O D Novo mesto 
Zdravko Petan, d i rektor tek
sti lne tovarne N O V O T E K S 
Novo mesto M i r a n Simič, d i 
rektor Obrtnega podjetja 
KROJAČ Novo mesto Jože 
M u r n , predsednik sveta za in
dustr i jo i n obrt p r i Občinski 
skupščini Novo mesto inž. 
Edo Tavčar i n d i rektor Med
občinskega zavoda za zaposlo
vanje delavcev Novo mesto 
Jože Plaveč. 

Pobuda, katero razgrinja
mo pred javnostjo, n i nova. 
O takšnih načrtih so se po
govarjali v Novem mestu že 
leta 1958. Začnimo zdaj v to
varn i per i la L A B O D ! 

(Nadaljevanje na 3. str.) 

_ . D??jJ" bS n h k a l 1 " stroj, kakršnega vidite na sliki, je rešil kolektiv novomeškega 
r J5r!2Ax^ n u i . ° s m z a d r e g " . V nemajhni meri je prav zasluga tega stroja, da so 
L A B U D O V E srajce tako lepe na oko, saj tržišče povprašuje predvsem po takozvanih 
visokolikaiuh srajcah. To so potrdila tudi največja priznanja, k i j ih je L A B O D 
dobd na sejmu M O D A 1965 v Ljubljani. 

v 

V KOČEVJU: osem predlogov 
za zvezne poslance 

Vo l i i na komis i j a p r i občin
skem odboru Socialistične 
zveze v Kočevju je dosdej 

O D 28. J A N U A R J A 
D O 7. F E B R U A R J A 

Nekako od 28. januar ja 
do 3. februar ja v glavnem 
suho, de loma jasno i n 
hladno vreme, le 31. janu
arja i n 2. februarja je pr i 
čakovati manjše (snežne 
padavine. Od 4. do 7. fe
bruar j a bo prevladovalo 
oblačno vreme s padavi
nami , po večini sneg do 
nižin. D r . V . M . 

zbra la že osem predlogov za 
zvezne poslance. Občina K o 
čevje t vor i s Cerknico , R ib
nico, Grosup l j em, Črnom
l jem, Me t l i ko , N o v i m mestom 
i n Trebn jem eno vo l i lno eno
to. V Kočevju so b i l i eviden
t i r an i naslednj i kand idat i za 
zvezne poslance: Roman A l 
breht, Drago Benc ina , T i l k a 
B laha , inž. M a r k o Bule . Ig
nac Karničnik, Bo r i s Mikoš, 
J u l i j P lanine in Dragica Ro
me. S tem seveda evidentira
n j " kandidatov za zvezne po-
s^nce še n i zaključeno i n j i h 
občani i shko pred'agajo še 
več. I zmed evid-r:nt !ran'h 
predlogov bomo na zbor ih vo
livcev — sporazumno z o? 'a-
l i m i občinami vo ' i 'ne enote 
— -"zbral : skvrvie k""->H:-,',.te 
7~ r>et zveznih pos lansk ih 
mest. 

Za državno 
prvenstvo 

nes Gorjance? 
Novomeško A M D se po

teguje za izvedbo držav
n ih gorsk ih motociklistič-
n ih i n avtomobi lsk ih d i rk , 
k i poslej n e bodo več na 
Ljubel ju. D i r k a , k i naj b i 
b i la 4. ju l i ja , na dan bor
ca, se bo štela v točkova
nje za šampiona Jugosla
vije, če se A M D Novo me
sto ne bo mogel sporazu
meti z A M Z za ta datum, 
bodo d i rke vseeno, ven
dar samo kot državno 
medklubsko prvenstvo. 

Gor janc i so že tradicio-
p na!e-i teren za gorske dir-
\ ke in novomeško društvo 
I j s d i rko sposobno izpelja-
| t i . Cesta je po mnenju 

strokovnjakov iz L jub i ia-
ne ena na.fboliših za take 
d i rke v državi. m. 

OD 1. DO 26. J A N U A R J A 1065. 

667 novih naročnikov 
T o k r a t se je p o z a s l u g i uslužbencev P T T n a 

našem področ ju i n p o z a s l u g i n e k a t e r i h k r a 
j e v n i h o r g a n i z a c i j S Z D L , k i so se v a k c i j o že 
vključile, na našem področju naroči lo n a D O 
L E N J S K I L I S T 217 novih naročnikov: i z pošte 
R i b n i c a s m o p r e j e l i 34 naročilnic, i z pošte Le-
s k o v e c 13, i z K o p r i v n i c e 11, i z Šentruperta 18 
naročilnic i t d . — T e d e n s k i »pr i rastek« p o obči
n a h p a j e takšen: B R E Ž I C E — 14 n o v i h naroč
n i k o v , Č R N O M E L J — 3, K O Č E V J E — 7, K R Š K O 
— 37, M E T L I K A — 6, N O V O M E S T O — 34, 
R I B N I C A — 53, S E V N I C A — 11, T R E B N J E — 
21, r a z n e pošte — 27 i n t u j i n a — 4. P o 26 d n e h 
a k c i j e j e s t a n j e p o občinah t a k o l e : 

BREŽICE : 53 
ČRNOMELJ: 24 
KOČEVJE: 12 
KRŠKO: 88 
M E T L I K A : 22 
N O V O M E S T O : 111 
RIBNICA : 62 
S E V N I C A : 30 
T R E B N J E : 50 
Razne pošte: 192 
Tujina: , 2 3 

K a k o r v i d i t e , so v z a d n j e m t e d n u p r i d o b i l i 
p r ece j n o v i h naročnikov v ribniški, v novomeški, 
v krški i n v brežiški občini, p a t u d i t r e b a n j s k a 
in d r u g e ne z aos t a j a j o v e l i k o . K o t Vse kaže, se 
je t e k m o v a n j e z a lepe nag rade , k i j i h o b l j u b 
l j a m o , že močno razživi lo. P r e t e k l i t eden so 
t u d i k r a j e v n e o r g a n i z a c i j e S Z D L n a krškem, 
ribniškem in kočevskem k o n c u začele p r i d o b i 
vati naročnike D v l e n j s k e g a l i s t a . 

T E L E V I Z I J S K I S P R E J E M N I K čaka n a t i s t o 
k r a j e v n o o r g a n i z a c i j o S Z D L , k i b o n a s v o j e m 
področju p o m a g a l a p r i d o b i t i največ n o v i h na
ročnikov z a D o l e n j s k i l i s t ! V s a k i o r g a n i z a c i j i 
S Z D L b o m o prištel i » v dobro « v se t i s t e nove 
naročnike, k i b o d o n a kakršenkoli način p r i 
d o b l j e n i n a n j e n e m področju. 

U R E D N I Š T V O IN U P R A V A L ISTA 

V SOBOTO 
K O N F E R E N C A 

SEVNIŠKIH 
KOMUNISTOV 

V Sevnici bo v soboto, 30. 
januarja, redna občinska 
konferenca Zveze komuni 
stov. Občinski komite priča
kuje kritično obravnavo de
l a komunistov v izredno raz
gibanem obdobju med seda
nju konferenco i n konferen
co v oktobru 19G2. Osnovni 
namen sobotnega srečanja 
sevniških komunistov je, da 
ob anal iz i sedanjega dela 
spoznajo napake in slabosti , 
k i so j i h spremljale. P r i iz
polnjevanju nadal jn j ih nalog 
naj b i se j i h vsi po vrs t i otre
s l i , ka r j i m bo pomagalo k 
večjim uspehom ob spoprije
manju z vsakdanj imi proble
m i na delovnem mestu, v or
ganizaci j i , v krajevni skupno
st i i n drugod. N a konferenci 
bodo delegati sprejel i tud i 
delovni program za naslednje 
obdobje. 

Pismo 

j iz Pocisrede j 
i — Uredništvo Dolenj- 1 
I skega l i s ta ! 
I N i s em pismonoša i n tu- 1 
1 d i ne uslužbenec PTT , i 
I sem pa najstarejši naroč- 1 
! n ik v Pečicah. Zato sem 1 
1 sk len i l , da b o m tudi jaz | 
i p r idob i l nekaj novih na- I 
I ročnikov, ker berem, da 1 
I ste začeli z akci jo za 15. | 
i obletnico vašega l i s ta . Do- 1 
I lenjski l ist m i zelo ugaja | 
I i n ga vsak teden težko § 
I pričakujem. Lep pozdrav \ 
I m vel iko uspehov vam | 
i želi 

K a r e l Grmšek, 
Pečice 35' 

1 T emu p i smu , katerega | 
I smo b i l i zelo veseli, so § 
1 b i l i priloženi 4 naslovi no- | 
I v ih naročnikov, k i j i h je § 
1 že p r idob i l tovariš G r m - 1 
I šek. Uredništvo i n uprava | 
1 našega l i s ta se m u za nje- I 
I govo pozornost zahvalju- J 
I jeta i n m u pošiljata lep = 
1 pozdrav! 

Banke bodo. pomagale 
novomeški STEKLARNI 
V ponedeljek dopoldne so 

s i predstavn ik i s lovenskih 
bank ogledali novomeško ste
k larno , popoldne p a so na 
sestanku v Dolen jsk ih T D p . i -
cah r a z p r a v l j a l o načinu fi-
rv.:if.<"ranja sčr^ftlcov, kti so 
na štrli s podražitvijo del p r i 
g r : . l " . ; i . N a sfeko^rai .'o bpcav-
].:c".':h t r i četrtine del, iz 
Pol jske pa je p r i s p e l a že tu
di skoraj vsa stroitsa oprema. 
Za d:končanje objekta ie po
treba še 1 ra"*~?rda 47 mi l i 
jonov dinarjev. Bančniki 

smatrajo , d a je stek larna 
objekt, k i je pomemben za 
co 'otro naše gospodarstvo in 
ga sprejemajo kot gradnjo 
skupnega invest iranja. Z d r u 
žen o komuna ln ih bank bo 
skupno z Gospodarsko tanko 
p-'-*:.•vilo konkreten prediog 
skupnega ' inanc i ran ja do 15. 
rebjjuarja, Co steklarna ne 
bo inogla do tega roka dobi
t i potrobnih garancij od bank , 
<e n : - ' $e bo prc'.svod-
nja l ahko s tek la Se letos. 

m. 
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ZUNANJEPOLITIČNI TEDENSKI PREGLED 
P R E D S P O M L A D A N S K I M I V O L I T V A M I 

KDAJ BODO 
KANDIDACIJSKI ZBORI? 

V nedeljo, v devetdesetem letu, je 
ugasnilo življenje * enega največjih 

«državnikov naše dobe. — VVinston 
Churchi l l se je deset dni bori l s 
smrtjo kakor vojak na fronti. Ves 
svet je z največjo napetostjo prebi
ral poročila o njegovem boju. 

V devetdesetih letih se je svet sil
no spremenil. K o se je rodi l Chur
chill , je bila Vel ika Britanija še go
spodar morja, angleške vojne ladje 
so patruljirale v kitajskih vodah, 
Kitajska je bila monarhija, črna Af
rika je bila misteriozna, še malo ra
ziskana celina. Indija je veljala za 
krono britanskega imperija, angle
ški vicekralj je rezidiral v razkošni 
palači v New Delhiju. Carska oblast 
v Rusij i je rezala kruh mužikom, 
centralna Evropa je bila del avstro-
ogrske monarhije. 

Prišla je prva svetovna vojna, za 
njo oktobrska revolucija, nato dru
ga svetovna vojna, prebudila in 
osvobodila se je Azija, leta 1960 še 
Afrika. Evropa ni več središče sveta. 

Podrl se je stari svet, zdaj nastaja 
novi, njegove oblike šele slutimo. 
Britanskega imperija ni več, kolesa 
zgodovine so ga zdrobila. Ostal pa 
je Churchil l , ostal je njegov duh. 

Leta 1940, ko je Nemčija napa
dla Holandijo, Belgijo, Francijo, je 
prišla njegova ura. Stari premier 
Chamberlain je odstopil, predsednik 
je postal 65-letni Churchil l . Od ust 
do ust je šel glas: »VVinston is back« 
— VVinston se je vrnil . In Churchi l l 
je bil kos situaciji, vedno je svaril 
pred nemško nevarnostjo. 

B i l je vedno proti vojni, zdaj je 
živel samo za zmago. Pod obramb
nim ministrstvom je imel bunker, 
kjer je delal in delal. Toda Churchi l l 
je tudi v teh napetih trenutkih an

gleške zgodovine ohranil svoj stil 
življenja. N i se odrekel ne cigari ne 
alkoholu — vendar je bi l duša in 
motor odpora. 

Njegovo mesto v zgodovini? Še 
prezgodaj za končno sodbo. Napo-

$M je izgubil 
Churchilla 

leon v angleških očeh n i b i l nikoli 
velik, sovjetski tisk je posvetil veli
kemu Angležu le nekaj vrstic, Chur
chill je bi l absolutno proti mladi 
sovjetski državi. Hote l jo je streti, 
zato je organiziral intervencijo. To
da isti Churchi l l je vedno visoko ce
nil veliko vlogo Rdeče armade v 
drugi svctoVni vojni. 

Poljaki pišejo že mirneje, pred
vsem poudarjajo njegove zasluge 
p r i organizaciji antihitlerjevske ko
alicije. V Bonnu poudarjajo, da se 
je Churchi l l koj po končani vojni 
zavzel za rehabilitacijo Nemčije. De 
Gaulle m u je oprostil vse, kar je 
mora l med vojno »pogoltniti«. Sta
rost zbližuje ljudi. 

Churchillovega pogreba se bo ude
ležila cela falanga (vrsta) uglednih 
državnikov. Našo državo bo zasto
pal Edvard Kardelj . T u d i ob smrti 
Kennedvja je bilo tako, takrat so 
imeli v VVashingtonu mal i »summit«, 
malo vrhunsko konferenco. T u d i 
zdaj napovedujejo važne, čeprav sa
mo formalne razgovore. 

Konec lanskega leta je nastopilo 
v svetu polno novih momentov: v 
Vel iki Britaniji , v Sovjetski zvezi 
imajo novo ekipo, pripravlja se 
obisk Johnsona v Evrop i , napove
dan je obisk Kosigina v Londonu, 
v Aziji pa bo šel morda Mao Tse 
Tung v Indonezijo. 

Medtem ko so oči sveta uprte v 
London, kjer bodo v soboto poko
pah Churchil la, je spor med Indone
zijo in Malezijo še vedno najvažnej
ša tema vseh razgovor. Zdaj je sicer 
jasno, da vojne v jugovzhodni Aziji 
ne bo, vendar je ozračje vseeno zelo 
napeto. / 

Spor med Indonezijo in Združe
n imi narodi se namreč poglablja. 
Predsednik Indonezije Sukarno od
krito govori, da je treba ustanoviti 
novo svetovno organizacijo. Izrazil 
je upanje, da bo Mao Tse Tung obi
skal Djakarto. Povabil je predsed
nika kitajske vlade Ču E n Laja, naj 
ob desetletnici bandunške konferen
ce obišče Indonezijo. To povabilo 
so v Združenih narodih sprejeli z 
veliko rezervo. Vse kaže, da Kitaj 
ska zidaj n i zainteresirana na tem, 
da postane članica svetovne organi
zacije. Očitno je, da bo skušala K i 
tajska organizirati azijsko - afriški 
blok in da bo izkoristila že bližnjo 
konferenco v Alžiriji za to. 

Posledice indonezijskega izstopa 
iz O Z N bodo dalekosežnejše kot 
smo misl i l i začetka. S kakšnim sve
čanim ceremonialom so Združeni 
narodi sprejemali nove članice v 
svoje vrste} Kako čudno zvene sedaj 
obtožbe Indonezije, da je ta organi
zacija orodje ameriškega imperializ
ma. A l i nimajo vendar azijske in pa 
afriške dežele večine v Združenih 
narodih! 

Gasilci 2 Ehrora: o avfomobijij 
in vodnjakih 

Ko bomo zaključili z 
evident iranjem, bodo zače
l i skl icevat i kandidaci jske 
zbore — zbore volivcev in 
zbore delovnih l jud i , da 
b i na nj ih sprejel i kandi 
date. Kandidate za občin
s k i zbor ter za republiški 
i n zvezni zbor bomo spre
j ema l i na zbor ih volivcev 
n a terenu; kandidate za 
zbore delovnih skupnost i 
vseh skupščin — občinske, 
republiške i n \zvezne — 
p a na zbor i l i de lovnih l ju
d i v delovnih organizaci
jah . K o bomo na teh zbo
r i h postavl jal i kandidate, 
n a m bo olajšano delo s 
tem, da bomo ime l i že 
ustvarjen razv id nad mož
n i m i kandidat i i n da nam 
bodo že tudi znane potre
be skupščin. 

A l i bo treba sk l i ca t i zbor 
volivcev oz i roma zbor delov
n i h l jud i za vsako skupščino 
posebej? Ne, ne bo treba. 
Kandidate za vse skupščine 
bo mogoče postavljati na 
enih in i s t ih zbor ih , le da bo 
potreben za vsako skupščino 
poseben postopek i n da bo 
treba za vsako p isat i poseben 
zapisnik. Bodo pa, kot smo 
že večkrat zapisal i , r edk i p r i 
mer i , da bodo ' n a enih i n 
is t ih zbor ih postavl jal i kandi
date za vse t r i skupščine-
Pogostnejši bodo p r imer i , da 
bodo v k a k e m kra ju i zb i ra l i 
kandidata za občinsko i n re
publiško skupščino, kjer se 
odbo rn iku oz i roma pos lancu 
izteče mandat, ne pa tudi v 
zvezno skupščino, k j e r traja 
poslancev mandat še dve let i . 
Možne pa bodo seveda tudi 
drugačne kombinaci je-

(H -Kda j je zbor volivcev 
sklepčen? Takrat , če je na
vzoča vsaj ena desetina vseh 
vol ivcev z njegovega območ
ja , a ne manj kot 50 voliv
cev. K e r pa je možno, da na 
območju zbora volivcev živi 
malo volivcev, je v vo l i ln i za
konodaja tudi določilo, da v 
p r ime ru , če je na območju 
zbora samo 100 volivcev, za
došča za sklepčnost navzoč
nost vsaj ene tretjine, če pa 
se bo t u p a t am le zgodilo, 
da zbor vol ivcev ne bo sklep
čen, bo treba kasneje sk l icat i 
nov zbor volivcev a l i pa po
čakati eno uro i n nato skle
pa t i ob vsak i udeležbi. 

Za vodenje zbora voliv
cev je treba i zbrat i — javno, 
z dviganjem r ok — predsed
stvo, to je predsedujočega i n 
dva člana. Zbor i zvo l i tud i za

pisn ikar ja , po možnosti tiste
ga, k i ga je b i l določil taj'nik 
občinske skupščine, lahko pa 
tud i koga drugega. Izvol i t i je 
treba tud i dva overovitel ja 
zapisnika, k i bosta s svo j im 
podp isom zagotavljala, da iz
raža zapisnik duha sestanka, 
t isto bistveno, o čemer je 
zbor razprav l ja l i i n odločal. 

Vsak udeleženec zbora, k i 
ima vol i lno pravico in je vpi
san v vo l i ln i imenik , lahko 
predlaga samo enega kandi
data. P r i tem se mora sklice
vat i na podporo vsaj štirih 
volivcev. N a zboru bodo seve
da tud i predstavnik i družbe
no političnih organizaci j i n 
vol i lne komis i je p r i Socia l i 
stični zvezi, k i bodo v razpra
va navedl i rezultate evidenti
ranja! ip. po jasni l i kr i ter i je , 
po kater ih so delovni ljudje 

| & AKTUALNI 
KOMENTAR 

javno ev ident ira l i možne kan
didate. To pa seveda ne po
meni , da vo l i vc i ne b i sme l i 
postavit i nobenega kandidata 
m i m o t ist ih, k i so b i l i eviden
t i ran i kot možni kandidat i . 

g§ Za to, da nekdo postane 
kandidat (zdaj ne bo več evi
dent iran možen kandidat ) , je 
potrebna večina na zboru na
vzočih volivcev. Glasovanje 
je javno — z dviganjem rok. 
Predsedujoči n a koncu obja
v i , kdo je b d sprejet kot kan
didat za to i n to, skupščino. 
Nato m o r a v določenem roku 
jav i t i rezultate glasovanja ob
činski vodilni komis i j i , da ta 
prever i , a l i je b i l postopek 
zakonit . Vo l i l na komis i j a po
t rd i vsakega kandidata , k i je 
b i l zakonito sprejet na enem 
a l i več zbor ih volivcev, kater i 
obsegajo eno desetino vseh 
voliivcev z območja voli lne 
enote. Potrjene kandidate vpi
še n a kandidatno l isto po 
istem vrstnem redu, kako r so 
b i l i predloženi v potrditev, 
toda najprej tiste kandidate, 
k i so b i l i sprejet i n a zbor ih 
volivcev i n nato še tiste, k i 
so jiih predlagale skupine vo
livcev, če pa so bi le v postop
k u bistvene pomanj-klj ivosti, 
mo ra vo l i lna komis i j a pozvati 
zbor volivcev, da j i h v treh 
dneh odpravi . V o l i l n a komis i 
j a l ahko .razveljavi zbor voliv
cev, če ta n i bi j zakonit , de
nimo, če je b i l nesklepčen. 

ggPodoben postopek, kot 

smo ga opisal i za zbore vo
livcev, je obvezen tud i za 
zbore delovnih l jud i v delov
n ih organizaci jah. Razloček 
je samo ta, da zbor volivcev 
skliče predsednik občinske 
skupščine, zbor delovnih l ju
d i pa predsednik delavskega 
sveta a l i drugega samouprav
nega i n družbenega organa, 
odvisno od tega, za kakSno 
delovno organizacijo oz i roma 
delovno skupnost gre. Zapis
n ikar ja v tem p r i m e r u ne do
loči ta jnik občinske skupšči
ne, temveč delovna organiza
ci ja, v kater i je zbTJr. 

| j| Prihodnjič bomo govori
l i o vol i tvah na občinski 
skupščini. Posebej se bomo 
pogovor i l i o vprašanju, zakaj 
so na občinski skupščini po
slanci .zborov delovnih skup
nost i republiške i n zvezne 
skupščine dokončno izvol jeni 
i n zakaj je za izvol itev po
slancev republiškega i n zvez
nega zbora potrebna še potr
ditev volivcev na neposrednih 
vol i tvah. J . B . 

Gas i l sko društvo na Dvo ru 
šteje 45 akt i vn ih članov, med 
kate r im i je 8 žensk, v pionir
sk i desetini pa dela 12 pionir
jev. N a občnem zboru društ-
va, k i je b i l 10. januarja , so 
razprav l ja l i največ o po
manjk l j i v i opremi . 

Oprema je že stara, pred
vsem pa j i m pr imanjkuje 
cevi. L a n i so porab i l i za na
kup nov ih cevi 300.000 d in . 
Tud i s prevozi >na požarišča 
n i tako kot b i želeli. Predla
gal i so, naj b i Občinska ga
s i l ska zveza pomagala društvu 
nabavi t i rabl jen, toda še upo
raben avtomobi l . V Suh i k ra 
j i n i pr imanjkuje vode, gaše
nje pa je k l jub požtrvoval-
nost i gasilcev nemalokrat 
otežkočeno. M e n i l i so, da b i 

gradi l i po vaseh vaške vod
njake, da b i b i l a voda za 
gašenje požara p r i r ok i , pa 
tudi v sušnih dneh b i prišla 
vaščanom k a r prav. Sredstva 
za gradnjo takšnih vodnjakov 
b i mora l i pr ispevat i prebival
c i , nekaj b i p r imakn i l e orga
nizacije i n društvo na Dvoru , 
pa tud i drugod b i se morda 
kaj našlo. 

N a občnem zboru so med 
drug im sprejel i nov i statut 
društva. Ob zaključku je V i n 
ko Vesel ic, predsednik, izro
čil zaslužnemu, zdaj že čast
nemu članu G D na Dvoru , 
97- le tnemu Andre ju M o d i c u 
skromno denarno nagrado. 
Čestital m u je za plodno delo 
v gas i lsk i organizaci j i v prejš
n j ih le t ih i n m u zaželel še 

mnogo srečnih dn i . V s i p r i 
sotni so izročitev nagrade 
toplo pozdrav i l i . 

S lavka Andrejčič 

Javna tribuna 
v Suhi krajini 

V soboto, 30. januarja , bo 
ob 7. u r i zvečer v k ino dvo
ran i v Žužemberku javna t r i 
buna o nov i davčni p o l i t i k i 
v kmet i j s tvu i n o gradbenih 
p rob l emih v Žužemberku J n 
oko l i c i . Obe vprašanji s ta 
trenutno zelo aktua ln i i n p r i 
čakujejo vel iko udeležbo. Or
ganizator tr ibune je Kra j e vna 
organizaci ja S Z D L Žužem
berk, prišli pa bodo tud i 
predstavn ik i občinske skup
ščine, k i bodo dajal i obča
n o m pojasni la na vprašanja. 

M . S. 

i i f K L 
I IZ RAZNIH STRANI 

• Nov i br i tansk i zunanj i m i n i 
ster. Koma j 100 d i n je b i l Gordon 
VValker br i tansk i zunanj i minis ter . 
Na vol i tvah v nekem londonskem 
predmestju je kandid i ra l za po
slanca v spodnjem domu. IzgubU 
je, po angleških par lamentarnih 
prav i l ih n i mogel več ostati v v la
d i . Zakaj je izgubi l : preveč pub l i 
citete! Nov i zunanji minister je 
postal 58-letni Michae l Stewart. 

• Atentat v I ranu. N a predsed
n ika iranske vlade Mansura je 
oddal 20-letnl antentator, versk i 
fanatik Bohara i , Štiri strele, dva 
sta ga zadela. Niso še znani prav i 
mot i v i . Mansur je Izven življenj
ske nevarnosti . 

• 15 let indi jske republ ike. J a 
nuarja 1950 je b i l a v New De lh i ju 
proglašena indi jska republ ika . In
di ja Je še ostala članica Common-
wealtha. vendar ne priznava več 
britanske kral j ice . Skoraj vse b r i 
tanske kolonije so medtem postale 
republ ike. 

0 Ncpa lsk i premier odstopi l . N i 
znano, zakaj Je odstopi l Tu l s l G i -
r i , ta nepalski premier Je navedel, 
da je b i l po sredi nesporazum s 
kral jem. Tud i v Butanu , drugi h i 
mala jski kneževini, so doživeli v 
zadn.iih mesecih več nel jubih spre
memb. 

• Zločini bodo zastaral i . Zaho-
dnonemško veleposlaništvo v B r a 
z i l ' i i je snoročilo, da bodo nac i 
stični zločini zastarali 8. maja. 
Svetovna javnost se s tem ne bo 
tako h i t ro sori jnznl la, v Zahodni 
NfmičiH \e še nalmanj 10.000 ne
kaznovanih nacističnih zločincev. 
Bodo t i ušli zasluženi kazni? 

iiNSKI NOTRANJEPOLITIČNI PDEGM 
© Poslanci in odbori zvezne skupščine 

so predlagali 50 amandmajev na tekst in do
ločila predloga letošnjega družbenega plana. 
To je, kakor piše uvodničar »Dela« Jak Ko 
prive, le eden izmed zunanjih dokazov, da 
razprave v skupščini niso odtrgane od živ
ljenja ter da j im je sedanje stanje gospo
darstva in družbenih služb izhodiščna točka 
in pomoč. Predlog družbenega plana računa 
na stabilizacijo gospodarstva. To bo mogo
če doseči s kompleksnimi spremembami v 
gospodarskem sistemu, zlasti s sprememba
m i odnosov v cenah in v uvozno-izvoznem 
poslovanju s tujino. Te spremembe bodo po 
besedah Nikole Minćeva najdoslednejši in 

\ največji premik pr i gradnji našega gospo
darskega sistema v zadnjih nekaj letih. Vse 
spremembe so na liniji načel iz resolucije 
zvezne skupščine in VIII. kongresa Z K J . 

Naj navedemo nekaj najbistvenejših točk 
iz predloga družbenega plana za leto 1065: 
prvič, celotni obseg investicijske potrošnje 
bo za 4 odstotke manjši kot leta 10G4; dru
gič, izvedena bo ponovna razdelitev dohod
ka v pr id osebne potrošnje in življenjskega 
standarda; tretjič, sredstva gospodarskih 
organizacij se bodo znatno povečala itd. * 

*5 Na zasedanju republiške skupščine so-
cialnega zavarovanja je b i l sprejet sklep o 
najvišjem znesku pokojninske osnove. Mej
na najvišja pokojninska osnova bo odslej 
znašala 1W 000 din (153.000 din polne pokoj
nine), najnižja pa 20.000 din (25.500 din pol
ne pokojnine). Razmerje med najvišjo i n 
najnižjo možno polno pokojnino bo sedaj 
z n a š l o i ; 6, medtem ko so se doslej gibale 
pokojnine v razponu 1:7. N a skupščini so 
sklepali tudi o višini varstvenega dodatka, 
k i ga bo po novem deležnih okrog 30 odstot

kov starostnih in 60 odstotkov družinskih 
upokojencev. 

© Predsednik centralnega odbora sindi
katov industrijskih delavcev in rudarjev Ju
goslavije Mi lan Rukavina je v svoji izjavi 
za tisk med drugim poudaril , da je tehnična 
zaščita v rudnikih v senci hitrega tehnološke-

u e « E OCENE 
PLANA 

ga razvoja. Zlasti zaskrbljuje naraščanje ne
zgod in bolezenskih izostankov v zadnjem 
času. Tud i zadnje nesreče v rudnikih nas 
opominjajo, da je treba več storiti za razvoj 
delovne zaščite. Ob rekonstrukciji je treba 
več mislit i na varnost zaposlenih. 

© Odbor za družbeno nadzorstvo zvez
nega zbora je, kakor poroča beograjski do
pisnik »Dela«, obsodil pogostne primere raz-
sipavanja sredstev, kar se nikakor ne da 
opravičiti z reprezentanco. Nihče ni prot i 
upravičeni reprezentanci kot normalnem po
javu v poslovnih odnosih med delovnimi or
ganizacijami. Toda stvar gre že predalcČT Po
stali smo pravi mojstri za zapravljanje. N i 
priložnosti, k i je ne b i ponekod izkoristili 
za draga slavja. Enkra t je treba proslaviti 
jubilej tovarne ali osebnosti, drugič spet nam 
pride prav odhod ali pr ihod vodilnih kadrov. 
Organi delavskega samoupravljanja b i mo
ral i bit i odločnejši v boju prot i razsipavanju 

sredstev, za to, da bo reprezentanca res re
prezentanca, ne pa zapravljanje. 

© V Ljubljani je bflo te dni posvetovanje 
sociologov iz vse Jugoslavije. Udeležilo se ga 
je okrog 50 sociologov, k i so prispevali okrog 
30 referatov in večje število razprav. Direktor 
sociološkega inštituta ljubljanske univerze/ 
dr. Jože Goričar je v svoji uvodni besedi med 
drugim naglasil, da sociološko raziskovanje 
zaostaja za potrebami družbene prakse. Ude
ležence posvetovanja je sprejela v klubu po
slancev predsednica glavnega odbora S Z D L 
V ida Tomšič. 

© Za vzdrževanje in modernizacijo J L A 
bomo letos porabili 382 mil i jard dinarjev ali 
6,45 odstotka vsega narodnega dohodka, kar 
je za 0,15 odstotka več kot lani. Do poveča
nja izdatkov za narodno obrambo je prišlo 
izključno samo zaradi novih gospodarskih 
ukrepov, se pravi zavoljo raznih podražitev, 
zastran povečanja osebnih dohodkov itd. Pre
cejšen znesek od teh sredstev bo tudi letos, 
kakor vsa leta doslej, porabljen za namene, 
k i bodo neposredno koristi l i tudi potrebam 
gospodarstva in sploh družbenega življenja. 

© Ob 20-letnici obnovitve jugoslovanskih 
sindikatov in ustanovitve časopisa »Rad« je 
bila v Beogradu svečana seja centralnega sve
ta Zveze sindikatov Jugoslavije. Ob tej pri 
ložnosti so podelili glasilu sindikatov »Radu« 
red dela z rdečo zastavo za zasluge, k i j ih 
ima ta časnik v povojni graditvi socialistične 
Jugoslavije. 

© V predlogu družbenega plana za letos 
zavzema pomembno mesto stanovanjska gra
ditev. Predvideno je, da b i letos zgradili 
130.000 novih stanovanj. To je vsekakor raz
veseljivo, treba se je samo vprašat«, ?li smo 
ustvarili potrebne materialne možnosti za to. 
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S O D O B N O 

( N a d a l j e v a n j e s 1. s t r . ) 

LABOD: 80,000.000 din za prvo stopnjo 
rekonstrukcije je že zbranih, t o d a . . . 

— M u d i se n a m i n z grad
n jo nov ih prostorov b i r ad i 
začeli čimprej. P r i zb i ran ju 
sredstev je nekaj že oprav
ljenega. Posebnega odz iva n a 
pisanje v vašem l i s tu n i , b i lo . 
Letos bomo ime l i na razpo
lago 25,000.000 svo j ih sred
stev, 40,000.000 d i n posoj i la 
n a 10 let smo dob i l i p r i re
publiškem zavodu za zaposlo
vanje, 15,000.000 d i n p a n a m 
bo da l novomeški zavod za 
zaposlovanje. Za prvo stop
njo rekonstrukc i je potrebu
jemo 110,000^000 dan- M a n j k a 
n a m torej še 30,000.000 i n te 
iščemo i z l oka ln ih virov. Lo
kac i j a za gradnjo je že odo
brena p r i Gas i l skem d o m u 
ob Cest i herojev. Z gradnjo 
b i rad i začeli čimprej, saj ve
ste, v kakšni s t i sk i smo v 
stavbi na G lavnem trgu, pa 
tud i to smo povedal i , ko l i ko 
nepotrebnih stroškov n a m 
povzročajo prevoz i , k e r ima
m o skladišča raztresena po 
vsem N o v e m mestu. 

— Z a ko l iko se bo poveča
l a vaša zmoglj ivost v nov ih 
pros tor ih , upoštevaje prede-
lane metre blaga i n še to: 
a l i je takšna zmoglj ivost za 
obrt lahke konfekci je per
spektivna? 

— V nov ih pros tor ih b i pre

dela l i približno po ld rug i m i 
l i jon tekočih metrov blaga, 
ka_- pomeni , da b i še vedno 
šteu. m e d manjše konfekcio-
narje. 

— K a j pravite k predlogu, 
da b i svojo konfekci jsko pro
izvodnjo povezoval i s per
spekt i vn imi načrti • N O V O -
T E K S A , k i bo m o r a l pre j a l i 
s le j začeti ustvar jat i svoj 
obrat težke konfekcije? K a j 
menite o lokac i j i p r i gasil-
skem domu, Id v tem pr ime
r u najbrž ne b i b i l a najbol j , 
ša? 

— Z a kakršnokoli ob l iko 
sodelovanja z N O V O T E K S O M 
b i b i l i takoj pr iprav l j en i . 
Pred log pr iha ja malce pozno, 
ker imamo načrte z a gradnjo 
že pr ipravl jene in ke r je tud i 
lokac i ja že odobrena, vendar 
stvar n i tako huda. V novem 
obratu, k i ga imamo v načr
t ih , b i lahko še naprej razvi
j a l i pro izvodnjo lahke kon
fekcije, po sporazumu z NO
V O T E K S O M p a b i l ahko to 
pro izvodnjo doponjeval i s tež
ko konfekci jo , k i pr ide v po-
štev za N O V O T E K S . Naše ši
vilje b i se z lahka priučile de
l u v obratu težke konfekci je. 

Tako so n a m povedal i v to
varn i pe r i l a L A B O D v Novem 
mestu. 

obrat. V n jem dela 28 kro 
jaških pomočnikov- T a obrat 
izdeluje gozdarske obleke, 
uni forme za L M i n železni-
čarske obleke. Popo lna kon 
fekc i ja to n i , ker de lamo po 
naročilih, vendar samo večje 
serije. 

V drug ih repub l ikah ima
mo več ko t 300 odjemalcev. 
Težko je dob i t i blago, gu
me, razne podloge i n pomož
ne materiale, k e r smo pač 
premajhna f i rma . Naročil za 
delo p a je več kot preveč! 
Obiskujemo druge takšne 
obrate, s i ogledujemo kako 
teče pro izvodnja tam i n vel i
ko razmišljamo o popo ln i 
konfekc i j i , toda premajhn i 
smo, da b i se tega l o t i l i sa
m i . . . 

— K a j pa b i r e k l i k predlo
gu, da b i se v i i n L A B O D 
povezal i v konfekc i j sk i obrat 
N O V O T E K S A ? V L A B O D U je 
200 usposobl jen ih šivilj, k i 
b i se z lahka priučile za tež-
ko konfekci jo, vaših 28 k r o -
jačev i z obrata za težko kon
fekcijo pa b i tud i nekaj za
leglo? 

— Predlog je p remis l eka 
vreden. K o l i k o r se spomi
n jam, so o t em leta 1958 že 
razprav l ja l i . M i smo premajh
ni in n imamo ve l ik ih upov, 
da b i lahko sami pre ras l i v 
tolikšen obrat, ki bi na trži
šču nekaj pomeni l . V razpra
vah o takšnem gospodarskem 
povezovanju pa b i b i l i na
pravl jeni takoj sodelovati z 
največjim veseljem! 

— D a b o d o naši s t i k i v bodoče k a r n a j b o l j 
t e s n i , t i b o m o j u t r i n a t r a k t o r n a p e l j a l i t e l e f on ! 

NOVOTEKS: »Za naš izvoz je resda najpri
mernejša rešitev v težki konfekciji...« 

»KROJAČ«: dela je dovolj, s surovinami je 
težav na pretek, sami pa smo premajhni... 
— Odkar se je tud i p r i nas 

začela uvel javl jat i konfekci
ja , ugotavljamo, da je naro
čil za delo po m e r i vedno 
manj . Pred dvema le toma na 
p r i m e r smo ime l i vsako z imo 
zaposlenih po 15 ženskih kro-
jačev, k i so i m e l i to l iko de
l a z ženskimi z i m s k i m i pla
šči, da niso zmogl i vseh na

ročil. Zdaj j i h imamo v naj
večji sezoni 5, pa še t i n ima
jo preveč dela. Kon f ekc i j a s i 
ut i ra pot, z last i ženski svet 
zelo rad posega po konfek
c i j sk ih plaščih. 

Križemrok seveda ne sto
j imo, čeprav smo majhn i , s i 
iščemo nov ih pot i . V podjet
ju razvi jamo konfekci jski 

— Kakšni so N O V O T E K -
S O V I načrti za dolgoročni 
razvoj proizvodnje? 

— Z dosedanj imi invest i 
c i j ami v naši tovarn i je jav
nost seznanjena. V načrtih za 
bodoči razvoj pa je treba 
upoštevati več s tvar i . V Slo
venij i se porab i za konfek
cijo 15 odst. metrskega bla
ga, v Jugos lav i j i pa 30 odst. 
Kon fekc i j a se torej zelo uve
l javl ja, čeprav v Sloveni j i 
manj kot drugod. 

Drugo, česar ne smemo 
prezret i , je i z v o z . Uvoz 
reprodukci jskega blaga (mi 
uporabl jamo samo uvoženo 
volno) je vedno bol j odvisen 
od izvoza. Do pred nekaj le
t i smo brez vsak ih nalog za 
izvoz uvažali vse surovine, 
kar smo j i h potreboval i . 
Pred lani smo mora l i z izvo
zom svoj ih izdelkov že ustva
r i t i 30 odst. tega, ka r smo 
uvozi l i , lan i je bi lo razmerje 
enako, letos pa bomo mora l i 
z i zvozom ustvar i t i 100 odst 
tega. kar bomo uvoz i l i . 

Izvoz blaga na metre ne 
daje posebnih obetov, vsaj na 
zahodnih tržiščih ne. Za • en 
meter izvožene tkanine lahko 
n a p r ime r v Zvezni nemški 
repub l ik i dobimo 1,90 dolarja, 
če pa to blago prodamo kot 
konfekci jsko obleko, dobimo 
za 1 m blaga 2,35 dolarja. V 
tej ceni p a seveda n i vraču
nano konfekci jsko delo! Po 
konfekc i j sk ih i zde lk ih je v tu
j in i ve l iko povpraševanje. Ke r 
so izdelovalne cene tam so
razmerno visoke, lahko naša 
proizvodnja (ker je p r i nas 
delovna s i la cenejša) tu j im 
i zde lkom k o n k u r i r a . Po vsem 
tem je za nas najprimernej
ša rešitev konfekci ja. 

K e r svojega obrata n : ma
mo (v perspekt ivn ih načrtih 
je predviden) , s i pomagamo 
tako, da sklepamo pogodbe z 

obstoječo konfekci jsko indu
str i jo i n se z njo dogovarja
mo, da n a m prepust i ustrezni 
do larsk i delež od izvoženin 
izdelkov. 

— V konfekci jo boste to
rej — kot vse kaže — mora
l i pre j a l i slej ugr i zn i t i . Vse
kakor bo boljše prej kot po-
zneje! K a j menite k predlogu, 
da b i iz tovarne per i la LA
B O D (k i je t ik pred gradnjo 
novih prostorov ) i n K R O J A -
ČE V E G A obrata za težko kon
fekcijo v okv i ru N O V O T E K S A 
začeli ustvarjat i svoj konfek
c i j sk i obrat? Osnovni kadr i 
so, nekaj invest ic i j sk ih ' sred
stev je p r i r ok i , takšen za
četek p a b i b i l vsekakor laž
j i kot če b i začeli popolno-
ma na novo? 

— N a to vprašanje ne b i 
mogel odgovorit i brez poprej
šnjega posveta z našimi samo
upravn im i i n s t rokovn imi or
gani i n brez osnovnih eko
nomsk ih izračunov. Z a raz
pravo pa je predlog vsekakor 
dober! 

SVET ZA INDUSTRIJO \U OBRT: »Takšen 
načrt velja samo pozdraviti!« 

— O L A B O D U je svet za 
industr i jo i n obrt precej raz
prav l ja l v let ih 1962 i n 1963, 
ko je b i lo tam stanje kritič
no. . Odkar se je lan i izbolj
šalo, o L A B O D U n ismo več 
razprav l ja l i , o n jem pa so 
govor i l i lan i dvakrat v zboru 
delovnih skupnost i . K o na
števate stvari v zvezi z n a 
meravano rekonstrukci jo , mo
ram reči, da kaj natančnej
šega o tej zadevi ne vem. La
n i smo sk len i l i , da bomo o 
kritičnih podjet j ih v svetu 
posebej razpravl ja l i i n j ih 

ol' koval i , žal doslej tega 
sklepa še nismo začeli ure
sničevati. 

O L A B O D U ter o perspeK-
t ivni združitvi njegove in 
KROJAČEVE konfekci je v 
okv i ru N O V O T E K S A lahko 
rečemo samo to, da se bo 
svet za industr i jo i n obrt brez 
dvoma s takšno rešitvijo str i 
n ja l že zato, ke r je dolgoroč
na. Upamo lahko, da se bo
do vsi pr izadet i ko lekt i v i zna
l i o tem razumno pogovoru: 
i n da bodo takoj pričeli z ak
cijo. 

B i t k a z a s v e t l o b o b o r e k e l v s a k d o , k o s t o p i v k o n f e k c i j s k i o b r a t novomeškega 
KROJAČA. V p r o s t o r u , k i j e s i c e r še k a r v e l i k , že n a p r v i p o g l e d ugotoviš, d a 
s v e t l o b e n i n a p r e t e k . S k r o m n i f an t j e i n d e k l e t a , k i zna j o n a r e d i t i l epe k o n f e k c i j s k e 
i z d e l k e , p a p r a v i j o »da še k a r g re . . . « 
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ti pr imernega k ruha . Nado
mesti lo za 200 žensk v času, 
ko ne b i b i le zaposlene, p a 
b i zneslo precej več ko t to, 
ka r nud imo kot posoj i lo ! Po
leg tega je za nas zelo ugod-^ 
no, da bo lahko L A B O D , k o 
bo zgradi l i nove prostore, za
pos l i l še več žensk. 

Sredstva, k i smo j i h name
n i l i dat i , b i v p r ime ru , d a 
se zadeva reši tako kot pred
lagate, da l i še z večjim vese
l jem! U p a l b i s i celo t r d i t i , 
da b i se v tem p r i m e r u da l 
poiskat i kak d inar tud i kje 
drugod. Z razgovori o t em, 
kako spel jati predlagano go
spodarsko povezovanje, pa b i 
b i lo treba začeti tako j ! I n 
tudi to b i bi lo dobro, ko b i 
že letos pos la l i n a special iza
ci jo v inozemstvo nekaj l j u 
d i ! Naš zavod b i b i l prav ta
ko pr iprav l j en pr ispevat i 
sredstva za special izaci jo v 
inozemstvu. 

Pobuda je sprožena, 
s stvarnimi razgovori 
pa kaže takoj pričeti 

i : . V I I I . kongresu Z K J v 
Beogradu je tovariš Ka rde l j 
med drug im, ko je govori l o 
gospodarstvu posebej pod
črtal, da moramo vedno i n 
povsod iskat i dolgoročne re
šitve. V vsem k a r smto na
šteli, se srečujemo s težnja
m i treh delovnih kolekt ivov. 
Vse kaže, da b; b i lo dobro, 
ko b i vsi trije u b r a l i kora
ke skupaj ! N a V I I I . kongre
su je b i lo povedanega vel iko 
o integraci j i , o gospodarskem 
združevanju in povezovanju. 

Z integracijo imamo p r i 
nas slabe izkušnje. . . č e 
združujemo šibko podjetje z 
dobr im, je vpitje i n kreg , ker 
ko lekt ivu , k i m u gre dobro, 
takšno združevanje ne gre v 
račun. Tokra t gre za t r i pod
jetja, od kater ih gre vsem 
t rem dobro. K o je N O V O 
T E K S pred t remi let i nekoč 
že razpravl ja l o p r ipo j i t v i 
L A B O D A , so n/egovi organi 
samoupravl janja pr ipoj i tev 
zavrn i l i . Toda zdaj je druga
če: L A B O D se je i zkopa l -z 
težav, razen tega pa i m a p r i 
pravl jenih 110,000.000 dinarjev 
za rekonstrukc i jo . M o r d a bo 
tokrat v vseh treh, a l i p a sa
m o v katerem izmed pr i za 
detih ko lekt ivov slišati t rd i 
tev: »Saj n i potrebe! Ne m u 
d i se n a m ! . . .« 

A l i se lahko s taksn im iz
govorom zadovol j imo? A l i 
sme vsakdo zase določati 
svojo gospodarsko po l i t iko? 
To vprašanje s i tu pač mo
ramo zastavit i i n s i nanj od
govor i t i pošteno i n odkr i t o ! 
Ne mis l imo , da /je pobuda, 
k i jo ponujamo, ostvar l j iva 
preko noči. Najbrž bo po
trebnih ve l iko naporov i n 
razprav, da bo uresničena. Z 
razgovori pa lahko začnemo 
takoj i n brez odlašanja. 

Samo to: spodbudit i k raz
govorom in k resnemu raz
mišljanju — pa je b i l naš 
edini namen! 

MILOŠ J A K O P E C 

ZAVOD ZA ZAPOSLOVANJE: »Če se z a d e v a 

obrne t a k o , bomo p r i s p e v a l i š e z v e č j i i n 

^veseljem!« 
— S predlogom o takšnem 

gospodarskem povezovanju se 
brez pomis lekov s t r in jamo! 
Republiški zavod za zaposlo
vanje je L A B O D U že odobr i l 
40,000.000 d in posoj i la n a 10, 
let, naš zavod pa bo v krat
kem, kot upam, odobr i l 15 
mi l i jonov pod enak imi pogo
j i . Oba zavoda, tako naš kor 
republiški, sta se l o t i l a tega, 
ker upoštevamo znano mo
drost : boljše je preprečevati 
kot pa gasit i ! ( 

i Znano je, kolikšne težave 
so v L A B O D U , ker nimajo 
p r i m e r n i h pro i zvodnih pro
storov- Ko l ek t i v se v takšnih 
pogojih ne more razvi jat i i n 
če b i prišlo do tega, da b i 
mora l nehat i obratovat i , b i 
moijal naš zavod prevzeti v 
oskrbo b l i zu 200 žensk, k i 
t am delajo. Zaposl itev dru
god b i j i m težko našli, saj 
imamo že zdaj pr i jav l jen ih 
120 žensk, k i iščejo zaposl i 
tev, p a j i m ne moremo naj-



K r u h v t u j i n i j e g r e n a k 
(Nadaljevanje s 1. strani ) 

tn omenjal i , d a m o r a vsakdo, 
(kj se poda v tuj ino, prebro
d i t i nemajhne težave. Jugo
slovane povsod zolo cenijo, 
zato ker slovijo kot dob r i de
lavc i . N a delovnem mestu je 
t am vsakdo deležen spoštova
nja, če se p r i dblu izkaže, to
da po delovnem času je pre
puščen sam sebi. So težave s 
prehrano; težko je, dokler se 
človek ne nauči tujega jez ika 
i n ne spozna tamkajšnjih na
vad. Omen i l i so, da ostane 
mars ikatera obl juba, k i je na
pisana v delovni pogodbi, ne
izpolnjena. To velja z last i za 
nadurno delo. Več j i h je po
vedalo, da je zaslužek vsesko
z i enak, pa najsi imaš še to
l i ko nadur i n nočnega dela. 
Težko ĵ e 'tudi to, ker moraš 
že pred odhodom podpisat i 
pogodbo, da boš ostal 6 me
secev zaposlen p r i i s t i t v rdk i . 
T a pogoj dopušča kakršnokoli 
izkoriščanje, ker s takšnimi 
p • godbami iščejo delavce p r i 
nas največkrat take tuje 'rvrd-
ke . k i so pred pokoimom. 

Clovetau je težko tud i zate
gadelj, ker je c d doma vajen 
družinskega življenja, v tu j in i 
pa n i žene, da b i t i oprala 
srajjao, da b i t i z l i ka la hlače, 
zašila gumb i n skuhala kos i lo . 
Vse to moraš oprav i t i sam, 
če hočeš, da boš p r ih ran i l 
kakšen d inar i n ga prinesel 
domov. Tam n i obratov druž
bene prehrane, v ka te r ih b i 
d o t i l dopoldne toplo enolonč
nico i n opoldine kos i lo , ampak 
s i moraš kuhat i sam, k o se 
vrneš z dela .• . 

Predpisi o socialnem 
in pokojninskem 

zavarovanju so zapleteni 
Tako so pr ipovedoval i v tu

j i n i začasno zaposleni občani 
iz metliške komune, nato p a 
načeli več stvar i , za katere 
meni jo , da b i se dale ured i t i . 
Predlaga l i so, naj b i naša dr
žava, taiko kot nekatere dru
ge, podpisala z Avstr i jo i n 
Nemčijo posebne pogOdbe, 
ker b i nato naši preb iva lc i , 
k i delajo tam, b i l i deležni po
sebnih prav ic i n b i pre jemal i 
višjo prejemke. 

Precej razprave je b i lo o 
prav icah i z socialnega zavaro
vanja in pokojninskega zava
rovanja, k i j i h imajo tud i v 
tuj in i začasno zapbsleni. Po
udar i l i so, da se ta vprašanja 
resuj'ejo vel ike laže i n boljše, 
odkar so v tuj in i naši atašeji 
za socialno zavarovanje. Iz 
tega., ka r so pr ipovedoval i , je 
bi lo razbrat i , da so naši pred
p is i s področja socialnega i n 
pokojninskega zavarovanja 
vse preveč zapleteni i n d a 
imajo zavoljo tega naši držav
l jani v tu j in i precej nepotreb
nega tekanja za ra zn im i potr
d i l i , pa navsezadnje še ne ve
do, če je zadeva urejena ka
dar se vračajo i n če j i m ne 
bo« manjka lo še kakšno potr
di lo . K e r je b i l land sprejet 
nov i zakon o poko jn inskem 
zavarovanju, b i b i lo prav, ko 
b i republiška skupščina pred
pise, k i j i h bo sprejela za po-
kojininsko zavarovanje, čim
bolj poenostavi la. 

Zakaj s togimi 
carinskimi predpisi 

oviramo uvez manjših 
kmetijskih strojev? 

Še dve stvar i sta izstopal i v 
pomenku: car insk i predp is i 
i n pa postopek za izdajo v iz . 
V tu j in i začasno zaposleni iz 
občino Me t l i ka so večinoma 
kmetje. V tuj ino odhajajo 
vsako leto za nekaj mesecev, 
vračajo pa se domev, kadar 
je treba oprav i t i kmečka de
la . V tujina v idi jo razne manj
šo kmet i jske stroje, k i zelo 
olajšajo kmečko delo, p a tud i 
to, da je kmečko delo tam 
skoraj v celoti mehaniz i rano. 
Mnog i b i takšne stroje r ad i 
k u p i l i i n j i h pr ipe l ja l i domov, 
pa j i h ne morajo zairadi togo
st i ca r insk ih predpisov in za
rad i prev isok ih car in . Prav b i 
torej b i lo , ko b i predpise gle
de uvoza manjših kmet i j sk ih 

strojev spros t i l i i n poenosta
v i l i . K m e t s i z av tomobi lom, 
k i ga pripel je iz tuj ine, na 
kmet i j i pač ne more poma
gati. 1 

Precej tarnanja je b i lo na 
račun postopka za izdajo v iz 
za potovanje v tuj ino. M e n i l i 
so, da b i b i l lahko ta posto
pek enostavnejši. Povedal i , so 
da so pred novo le tn imi praz
n i k i pred našimi konzularn i 
m i predstavništvi čakali naši 
državljani v zelo dolg ih vr
stah, da pa so predstavništva 
delala samo od osmih do dva
najst ih. Ponekod je prišlo do 
neredov i n je mora la interve
n i ra t i celo po l ic i ja . Predstav
ništva osta l ih držav so dela
l a o d 6. zjutraj neprekinjeno 
tako dolgo, dokler so bi le 
stranke. M e n i l i so, da b i se 
dalo ured i t i tud i na naših 
predstavništvih tako i n d a b i 
b i lo prav, ko b i postopke za 
izdajo v iz poenostavi l i . . 

ZB V ŠKGCJANU: z združenimi 
močmi lahko veliko napravimo 

N a občnem zboru Z B i n 
N O V v škocjanu so 10. janu
arja letos ugotovi l i , da delo 
sicer n i b i lo najbolj p lodno, 
da pa so lepo uspele tiste 
akcije, v ka te r ih so sodelova
l i v s i člani. L a n i je b i l od
k r i t spomenik pad l im , k i je 
lahko k ra ju v ponos. N a zbo
r u so se pomen i l i , da b i mo
ra l i v žalnih svečanostih ob 
grobovih pad l ih sodelovati 
tud i svojci , saj je b i lo do 
zdaj največkrat v idet i samo 
šolske otroke i n učiteljstvo. 

Predstavnik občinskega od
bora Z Z B iz Novega mesta je 
p r i so tn im borcem povedal 
mars ika j o nov i borčevski za
konodaj i . Omen i l je posoj i la 
za gradnjo nov ih ter za do
graditev i n poprav i la s tar ih 
hiš, k i j i h lahko dobe borc i . 
Povedal je, da je spomenik v 
škocjanu vel jal nekaj več kot 
po ldrug i m i l i j on dinarjev in 
je pohva l i l nab i ra lno akci jo , 

Z O B Č I N S K E K O N F E R E N C E Z V E Z E K O M U N I S T O V V B R E Ž I C A H ; 

KOUMST! 11 SAMHPRAVUAHE 
V s o b o t o , 23. j a n u a r j a , je b i l a v Brežicah občinska 

k o n f e r e n c a Zve z e k o m u n i s t o v . P r i s o t n i h j e b i l o 86 de
l e ga t ov i n 16 gos tov . M e d g o s t i so b i l i : S e r g e j K r a i g 
he r , z v e z n i p o s l a n e c i n član C K Z K J ; F r a n c K i m o v e c , 
član C K Z K S ; i n g . A n d r e j M a r i n e , s e k r e t a r o k r a j n e g a 
k o m i t e j a Z K S C e l j e ; p r e d s t a v n i k a J L A p o d p o l k o v n i k 
F r a n c J o r d a n i n m a j o r Jože Barić t e r d r u g i . 

OTROŠKI ODDELEK - prido
bitev brežiške bolnišnice 

S 1. januar jem 1965 so v 
brežiški bolnišnici odp r l i 
pediatrični oddelek. N a to so 
se pr ip rav l j a l i že vse leto. Za 
najmlajše bolnike so zdaj na 
razpolago t r i sobe s 25, po
ste l jami . Pre j , k o n i b i lo sa
mostojnega otroškega oddel
k a , je b i l a zanje namenjena 
le ena bolniška soba. Potem 
so i zprazn i l i šivalnico i n še 
eno sobo internega oddelka. 
P reured i l i sO j i h , napel ja l i 
vodovod i n naprav i l i na hod
n i k u mlečno ter čajno kuh i 

njo, šef odde lka je dr . M a r i . 
j a Ježeva. Razen nje je na od
de lku zaposlenih še 6 otroš
k i h negovalk-

Bo ln ikov je n a odde lku sko
raj redno več, kot je n a raz
polago postelj . V t a k i h pr i 
me t r ih ne gre drugače, kako r 
da na eno posteljo sprejmejo 
po dva. Povečanje števila po
stelj b i b i l o nujno potrebno, 
vendar v sedanjih pogoj ih to 
ni možno. Otroški oddelk bo 
dob i l ustrezne prostore šele 
potem, ko bo dograjena nova 
posteljna stavba. 

I 1 
Kri, ki rešuje življenja 

Zadnj ih 14 dn i so daroval i k r i na novomeški transfuzi jski 
• postaj i : Jože Lukšič, posestnik i z J urne vas i ; M a r i j a K r a l j , 
g: gospodinja iz Pristave; Stanko Stanjša, posestnik s Konca ; 
I Jože Pr ime , posestnik i z Koroške vasi ; Ivan Starriša, posest-
g n i k i z Podgrada; Mar t in Hrovat , delavec s Konca ; Jože Či
l i mermančič, posestnik i z Vinje vasi ; Jože Božič, 'posestnik iz 
g J u m e vasi ; Mar i j a Jenič, gospodinja iz V in je vasi ; Jože Gaz
i l voda, posestnik s Konca ; Francka Turk , gospodinja s K o n c a ; 
|| Mar i j a Gazvoda, gospodinja s Konca ; Ana Fornect, gospodi- -
g n ja iz Mihovca; Jože Mežnar, upokojenec iz Vinje vasi ; Ka r e l § 
M Cel ic , član kolekt iva Dinos Novo mesto; N iko Kulovec , Ivan ? ; 
M Jakšc, člana kolakt iva I M V Novo mesto; M a r i j a Jankovič, g 
m gospodinja" iz V in je vasi ; Mar i j a Murge l j , gospodinja i z Do l - g 
H n j i h Kamene; Ivan Ambrožič, posestnik iz Podgrada; Mar i j a 
H Kmet , gospodinja i z Mihovca ; A lb ina Gazvoda, gospodinja iz 
g Podgrada; Mar i j a Ambrožič, gospodmja iz Podgrada; Alojz 
I Turk , Ivan šurla, člana kolekt iva G . G . Novo mesto; Franc 
§1 Muhič iz Komunalnega podjetja Novo mesto; Mar i j a Cimer-
g mančič, gospodinja i z Jurne vas i ; Janez Cfimermančič, posest-
g n i k i z Jurne vasi ; Angela Rudegl j , gospodinja iz Vel ikega Ce-
B rovca; Ana Kulovec, gospodinja iz Podgrada; Alojz Cimer-
H mančič, posestnik iz Koroške va^i; Mar i j a Jenič, delavka iz 
p Pristave; Mar i j a Gimermančič, gospodinja iz Koroške vas i ; 
H Ana LukSič, gospodinja iz Jurne vasi; Ma r t i n Malenšek, član 
| i ko lekt iva Stanovanjska skupnost Novo mesto. 

Cveta Slemcnik, Ana Progar, M i l ana Zore, M a . g 
m rija Marke l j , Mar i j a MedoS, čhuii kolekt iva splošno bolnice §g 
J Novo mesto; Pavel Golob, Ivan Goreuc, člana kolekt iva Iskra ' p 
J Novo mesto; Janez Golob, Alojz Volčjak, Franc Padcršič, g 
E člani ko lekt iva K remen Novo mesto; Jože Bašelj, posestnik g 
B Iz Gornjega Kamenja ; Ka r e l Andre.ščiseen, član kolekt iva S 
g Gozdni obrat novo mesto; Alojz Metelko, član kolekt iva 
E Gozdna uprava Novo mesto; Mar t in Saje, posestnik z Dol- [ 
Ej njega Kamenja ; Alojz Kebel j , delavec z Dolnjega Kamenja ; B 
g Ana Luzar , gospodinja iz Gabrja ; Anton Kraševec, Janez M l - S 
|| lakt iva r M V No . 'O mesto; V ik to r i j a Košir, gospodinja iz g 
h slej, Anton Maro l t , Rudol f Žagar, Stanko Rajk, člani ko- g 
E Dolnje Straže; J u l k a Ku l j a j , gospodinja i z Gabrja; Mar t in P 
jg Erjavec, posestnik lz Gabrja ; Jožefa Bol tcs , gospodinja iz I 
g Gabr ja ; Franc RukSe, posestnik iz Gabrja; Franc Luzar , upo-
I kojenec iz Gabrja; Jože Franko , delavec iz Gabrja ; Jože S 
g Gorjanc, delavec lz Gornjega Suhodola; Jožefa Ccčelič, go
l i spodinja lz Gornjega Suhodola; Alojz i ja B ru l c , gospodinja 
g iz Gornjega Suhodola ; V ik to r i j a Bru l c , gospodinja iz Gor-
E DJSga Suhodola; Mar i j a Sašek, gospodinja i z Gabrja ; Rezal i - § 
§§ ja Jaklič, gospodinja iz Garb ja ; An ion Srebrnjak, delavec i z 
{g Vel ikega S la tn ika ; Janez Mavsr.r, delavec i z Vel ikega Slat- I 

~«ll«HI!IIIIMill!lin!nH!IHM 

Konferenea v Brežicah | je 
b i la sk l i cana v obdobju med 
dvema kongresoma. Za delo 
komunistov je z last i parnem-

'ben mejnik, k i ga jc postavi l 
V I I I . kongres Z K J v svoji re
so luc i j i . Uresničevanje teh 
napotkov je za slehernega ko
munis ta najboljša pr ip rava 
na bližajoči se V . kongres Z K 
Slovenije. 

Sekretar obč. komite ja Z K 
V i n k o Jurkas je v svojem re
feratu kritično oceni l samo
upravo v brežiški občini i n 
poudar i l , da naj postane to 
izhodišče za povečano aktiv
nost komunistov . »Z inten
z i vn im delom v samoupravnih 
organih bodo člani Z K lahko 
največ pr ispeval i k uresniče
vanju smernic osmega kon
gresa,« je dejal tovariš sekre-
tar. 

Vodstva podjeti j i n komu
nist i pogosto pozabljajo na 
to, da je izvrševanje p lansk ih 
nalog odvisno od zavzetosti 
i n ustvarjalnost i slehernega 
člana kolekt iva . Predlog de
lovnega načrta sicer res po
vsod pretresa delavski svet, 
niso pa predhodno seznanje
n i z n j im vs i proizvaja lc i i n 
zaradi tega v njem niso upo
števana nj ihova mnenja i n 
predlogi . Potem je razuml j i 
vo, da se ne počutijo v prav i 
vlogi upravljavcev. 

Že na zadnj i občinski kon
ferenci Z K so se komunis t i 
dogovori l i , da se morajo za 
vzemati tud i za perspektivne 
razvojne načrte posameznih 
delovnih organizaci j i n go
spodarstva ter družbenih 
služb v občini. Samoupravn i 
organi; organizacije Z K i n ko
mun is t i žal niso p r i tem na
prav i l i dovol j . Spričevalo nji
hovega dela na tem področju 
je slabo. Tako imajo na pr i 
mer daljnoročnejše osnutke 
razvoja samo Kmet i j sko go
zdarsko podjetje, K Z Brežice 
in K Z Bize l jsko, Tovarna po
hištva, t rgovski podjetj i L jud
ska potrošnja i n K r k a ter ob
činska skupščina za kmeti j 
sko panogo. T i osnutk i so po
manjk l j i v i , ker niso naprav
l jeni na podlagi s t rokovnih 
analiz. De lovni ko lek t i v i v 
brežiški občini 60 se p r i tem 
delu premalo posluževali 
znanstvenih ustanov. 

M e d zelo kritične probleme 
sodi v občini Brežice še ved
no pomanjkanje s t rokovn ih 
kadrov tako v gospodarskih 
organizaci jah kot v uprav i ob
činske skupščine. S tem pa 
je povezan niz problemov, k i 

se porajajo p r i vsakodnevnem 
delu. 

V razprav i so delegati po
segli na mnoga področja de
javnost i komunistov i n da l i 
vrsto predlogov za sklepe o 
nadalnjem delu. Govo r i l i so 
o delu komunis tov odborni
kov občinske skupščine i n 
delu skupščine v m inu l em 
obdobju, o prob lemat ik i kme
ti jstva, o m lad i generacij i i n 
de lu z mlad ino , o integraci
jah v gospodarstvu i n doseda
n j ih rezultat ih združevanj, o 
nalogah komunistov v obdob
j u predvo l i ln ih pr iprav i n o 
samoupravl janju v delovnih 
organizaci jah. 

Ob naštevanju pomanjk l j i 
vost i v delovnih organizaci jah 
so ugotavl jal i slabo obvešča
nje kolekt ivov o de lu samo
upravn ih organov. In formira
nje b i moralo potekati z dveh 
s t rani . N i dovol j , če so o do
gajanjih v podjet ju obveščeni 
vsi člani ko lekt iva , ampak b i 
Ie-ti m o r a h imet i možnost, da 
informira jo o svoj ih proble
m i h i n stališčih tiste, k i od
ločajo v n j ihovem imenu. 

Zan imiva je b i la tud i raz
prava s področja šolstva, k i 
je pokazala izredno težke po
goje dela na osnovni šoli 
B R A T O V R I B A R J E V v Bre 
žicah. Ot roc i obiskujejo pouk 
v t reh izmenah i n zarad i po
manjkanja prostorov niso de
ležni nobene dodatne pomoči 
p r i poučevanju. Onemogočeno 
je tud i vsako izvenšolsko 
delo. 

Delegati so razprav l ja l i še 
o izobraževanju, o dejavno
st i komunis tov v bolnišnici, 
o p rob l emih ku l ture i n pre
svete, o vlogi občinske upra
ve i n o nekater ih negativnih 
pojav ih v medsebojnih odno
s ih članov Z K . 

V razprav i je sodeloval tud i 
tov. Sergej Kra igher , k i je 
ugodno oceni l celovito obrav
navanje družbenega i n gospo
darskega razvoja v referatu 
i n d i skus i j i . Poudar i l je po-

R L jubl janski Agrokombinat je 
dal lan i "v pogodbeno rejo kme
tom 600 glcv goveda sivorjave 
pasme. V domžalski i n kamniški 
občiti to pasmo zelo uvajajo. 

H Tovarna »Rade Končar« je 
začela gradit i turboagregate i n 
turbogeneratorje za termoelek
trarno P l omin , k i bo začela delo
vati že prihodnje leto. Turbogene-
rator za P lomin bo približno šti
r ikra t večji od t is t ih , k i so j i h 
doslej izdelal i . H l a d i l ga bo vo
dik. 

H V decembru je Iskra izvozila 
za 247.212 dolarjev svojih izdel
kov, kar je največ v enem mese
cu do zdaj. T i izdelki so šli na 
tržišča 23 držav. 

membnost smernic osmega 
kongresa Z K za nadaljnje de
lo komunistov i n obrazložil 
težnje za dograjevanje gospo
darskega sistema v naši de
želi. Spregovor i l je tud i o 
premajhni zavzetosti za naj
različnejše obl ike sodelova
nja med občinami in poslov
nega sodelovanja med delov
n i m i organizaci jami. Tovariš 
Kra i gher se je posebej usta
v i l še ob prob lemat ik i kme
ti jstva, ke r je b i l a razprava 
delegatov o tem zelo skopa. 

k i so jo izvedl i člani Z B za 
postavitev spomenika. K o so 
govor i l i o pr i znan ju delovne 
dobe, so ugotovi l i , da m o r a 
imet i vsaka priča pr iznano 
dvojno dobo, ker je šele na
to lahko njeno pričanje vero
dostojno. Ak t i v i s t i N O B i n 
borc i , k i doslej n iso social
no zavarovani, imajo po no
vem občinskem od loku p ra 
vico do brezplačnega ambu
lantnega i n bolničnega zdrav
ljenja. Za part izanske mami 
ce, k i so med vojno ve l iko 
žrtvovale i n prispevale, b i b i 
lo t reba kaj pokren i t i ; orga
nizac i ja n j i h ne sme pozab
l jat i . Pred log i za pr iznava ln i 
ne, ka r so j i h dale krajevne 
organizacije, se rešujejo i n 
bodo pr iznavalnine, če bo 
sredstev dovol j , do marca le
tos urejene. 

Vse bo! ] delavna 
mladina 

Topliška mlad ina je prišla 
do spoznanja, da je uspeh i n 
napredek odvisen od skupne
ga in organiziranega dela. Za
to so mlad inc i iz Do len jsk ih f 
Top l i c začeli s športnimi ig
r a m i v telovadnici , dogovor i l i 
so se s prosvetn im društvom 
za redne plesne vaje na pro
stornem odru tn zaceli so 
se p r ip rav l j a l i , da b i pr i re ja
l i gledališke predstave. M l a 
d ina prav gotovo zasluži za 
inic iat ivo vso pohvalo, potre
buje Pa tud i pomoč odras l ih 
in organizaci j . 

D. G . 

KBG BI KAJ VEDEL? 
Muzej ljudske revolucije hrani gornji fotografiji, 

k i pa sta brez vsakih podatkov. Verjetno spadata v 
poletje 1942, ko je proti narodnoosvobodilni vojski 
divjala italijanska ofenziva. K e r b i ju radi uporabil i 
za razstavo, prosimo vse, k i b i karkol i vedeli o do
godku — italijanski vojaki ustrelijo ujetega partiza
na — naj podatke čimprej sporoče Muzeju ljudske 
revolucije, Ljubljana. Celovška cesta 23. 
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S E S T S T O L E T 
N O V E G A MESTA 

Sergij Thorževskij, predsednik občinske skupščine v Novem 
mestu, odgovarja na vprašanja našega uredništva o pripravah 
na 20. obletnico osvoboditve in 600-ietnico ustanovitve Novega 

mesta 

VPRAŠANJE: Tovariš 
predsednik kako bodo po
tekale proslave ob 20. ob
le tn ic i osvoboditve i n 600-
l c tn i c i Novega mesta? V 
čem bo nj ihov glav pouda
rek i n ka j naj b i vedel i 
vs i preb iva lc i ob teh dveh 
ve l i k ih jubi le j ih? / 

O D G O V O R : Letos praznuje
m o dva pomembna jubi le ja . 
S praznovanjem 20. obletnice 
osvoboditve se vključujemo v 
splošen prog ram proslav l ja
n ja v naši državi, ko se spo
min jamo težkega zgodovin
skega obdobja, k o so Se v ne
nehnem bo ju ustvar ja l i pogo
j i za ves naš povo jn i gospo
da r sk i i n družbeni napredek. 
T u d i proslavl janje 600-letni-
ce ustanovitve Novega mesta 
ne sme dobi t i zgolj loka lno 
obeležje, saj je mesto dalo m 
je v n jem živela' ter delala 
vrsta pomembn ih s lovenskih 
mož, da ne b i posebej navajal 
bogato zgodovinsko preteklost 
mesta ter njegovo vlogo v 
ku l turnem, političnem i n osta
lem razvoju naše družbe. 

Sočasnost obeh obletnic je 
dob i l a svoj odraz tud i v pro
gramu, k i ga je sprejel odbor 
za proslavo 600-letnice usta
novitve mesta k i ga je imeno
va la občinska skupščina. S 
tem, ko je p rogram v osnovi 
sprejet, pa to seveda ne po
meni , da ga n i možno še do
po ln i t i i n sprejeti vrsto po
bud, k i b i j i h odbor morda 
še dob i l . Vsaka nadal jnja po
buda, k i jo bo možno uresni
čiti, je tudi v bodoče dobro
došla. 

Zamišljeno je, da b i se vr
sta proslav i n pr iredi tev p r i 
čela na dan ustanovitve Nove
ga mesta to je 7. apr i la , In 
zaključila 29. novembra s 
praznovanjem dneva republ i 
ke. Preobširno b i b i lo , da b i 
navajal vse proslave i n pr i 
r e d i v a ter njihove programe. 
Zato m i dovolite, da se opre
de l im le na nekatere. Opravi
čuje naj me p r i t em dejstvo, 
da bo javnost kasneje sezna
njena s ce lo tn im prog ramom 
i n obveščena preko t i ska i n 
d rug ih ob l ik in formaci j o 
vseh dejavnostih, k i sodi jo v 
s k l o p pr iprav a l i p a pomeni
jo realizacijo i z p rog rama de
la odbora. 

Na predvečer ustanovitve 
mesta bo s lavnostna akade-
naija, naslednj i dan p a razši
r jena slavnostna seja občin
ske skupščine, k jer bosta 
sprejeta tud i statuta o čast
nem občanstvu i n o podel j e-

vanjoi spominsk ih plaket No
vega mesta. 

Razuml j i vo je, da je pou
darjeno praznovanje dneva 
ustanovitve Osvobodi lne fron
te i n 8- maja, dneva osvobo
ditve Novega mesta- Z a praz
nične dn i od 1. maja bo vr
sta o r g a n M r a n i h izletov v 
part izanske kraje ter in tern ih 
proslav de lovnih kolekt ivov. 

Meseca maja i n jun i j a se 
bo poleg praznovanja dneva 
mladost i zvrs t i la vrsta pr ire
ditev, srečanj i n tekmovanj , 
k i j i h organizirajo Z M S , šole, 
športna društva, taborn ik i , 
LjUdske tehnike, j amar j i itd-

Z a dan bo rca je razen drug ih 
praznovanj predviden kon
cert del donračina Mar jana 
Koz ine , predvsem njegovih 
par t i zansk ih kompoz ic i j . V 
i s tem mesecu je predviden 
tud i zbor šoferje-/ Slovenije 
v Žužemberku, kjer je b i la 
osnovana prva part i zanska 
motor i z i rana enota. 14. ju l i ja 
je po nekajletnem p r emoru 
predvidena podelitev Trd ino
v ih nagrad za posamezne 
stvaritve, dosežke i n akt ivno 
delo na področju umetnost i , 
prosvete ter izobraževanja. 
N a dan vstaje slovenskega na
roda bo (kraj še n i določen) 
večji zbor part izanov. 

V septembru predvidevamo 
izvajanje opere n a prostem 
in koncert del Ignaci ja H lad 
n ika ter drug ih do lenjsk ih 
komponistov. 

N a predvečer občinskega 
prazn ika bo slavnostna pro
slava s predvajanjem oper
nega a l i dramskega dela. N a 
slavnostni seji občinske skup
ščine bodo podel jeni naz iv i 
častnega občana in spominske 
plakete Novega mesta. S slav
nostno akademijo na dan re
publ ike b i se program pro
slav in pr iredi tev končal.. 

Odbor je že določil nosi lce 
programa. Omen im naj še, da 
bo v tem času še vrs ta raz
stav s posebnim poudarkom 
obeh jubilejev, ka te r ih glavna 
nos i lca sta Do len jska galeri
ja i n Študijska knjižnica. V 
Novem mestu se v tem letu 
predvideva \ še več k u l t u r n i h 
in d rug ih manifestaci j , kot 
npr . zborovanje društva 
knjižničarjev i n slovenskega 
zgodovinskega društva, zlet 
L judske tehnike Slovenije, 
zborovanje s lovenskih gasil
cev i td . , za kar pa še niso 
določeni točni t e rmin i . 

Predv idena je postavitev vr
ste obeležij i z časa N O B , obe
ležij zaslužnim u m r l i m jav

n i m in k u l t u r n i m delavcem 
v Novem mestu, izdaja Zbor
n i k a razprav o zgodovini No
vega mesta, organizaci ja vrste 
predavanj in f i l m s k i h večerov 
z omenjeno temat iko v okv i 
r u Delavske univerze, izdaja 
dia- f i lma o zgodovini Novega 
mesta kot učni pripomoček 
za šole, posebna spominska 
znamka, izdaja turističnega 
prospekta Novega mesta, Vo
dič po Dolen jsk i i td . V s i po
membnejši objekt i , k i bodo 
v tem letu odprt i , naj b i do
b i l i tud i p r imerno obeležje-

Poleg omenjenega programa 
proslav i n pr i red i tev je b i l 
predlagan tudi p rog ram del, 
ki bodo sprejeta v družbeni 
program občine ter so v po
vezavi s praznovanjem obeh 
jubilejev 

VPRAŠANJE: A l i nam 
lahko poveste, kaj vse je 
bilo doslej že narejenega 
za dostojen potek prazno
vanja obeh pomembnih 
obletnic in kako dela od
bor za pripravo proslave 
ii njegovi organi? 

O D G O V O R : Doslej se je v 
glavnem delalo na pr ipravah 
za dokončno redakci jo pro
grama proslav in ostalega. 
D5lo je otežkočeno predvsem 
zaradi tega, ker še danes ne 
vemo, s kakšnimi namenski
m i sredstvi bomo razpolagali . 
Od teh pa je odvisna izvedba 
širšega al i ožjega programa. 
Odbor je imenoval posebne 
komis i je za program sveča
nosti i n prireditev, za propa
gando i n gospodarska vpraša
nja kot pomožne organe za 
uresničitev programa in ak
cij odbora. V r s t a razgovorov, 
sodelovanj, izmenjave mnenj 
i n slično je b i la potrebna, da 
smo lahko koo rd in i ra l i vse 
dosedanje zamis l i , ka r je vze
lo precej časa vsem k i so 
sodeloval i p r i pr ipravah. Pra 
vo delo pa se seveda šele pr i 
čenja. 

Zd i se m i , da je b i l a do
stojen uvod v praznovanje do
graditev Dolenjske galerije, k i 
že nos i trajno obeležje obeh 
proslav, čeprav je zamisel za 
izgradnjo nastala še v času 
obstoja novomeškega okraja . 
Sem štejemo tud i ureditev 
p ionirske knjižnice i n s tem 
pričetek real iz ici je programa 
ureditev celotne študijske 
knjižnice, kako r tud i sistema
tično urejanje lokalov na 
G lavnem trgu, ki bodo poleg 
kor is tnost i pr ispeval i k lepši 

Božidar Jakac: N O V O M E S T O P O Z I M I 

zunanj i podobi mesta i n po
dobno. . 

VPRAŠANJE: Naštejte, 
prosimo, nekatere kon
kretne gospodarske in kul
turne akcije, ki so name
njene obema obletnicama. 

O D G O V O R : Nov inar j i rad i 
prehitevajo, k a r je po svoje 
tud i prav. Težko pa je da
jat i kakršnekoli izjave, dok
ler nimajo določene zamis l i , 
težnje a l i hotenja svoje mate
rialne osnove. Zato b i morda 
na to vaše vprašanje lahko 
pogumneje odgovor i l šele čez 
čas, po spre jemu družbenega 
plana, k i ga šele izdelujemo'. 
Naneslo p a je, da bo v letu 
1965 izročena svojemu name
n u vrsta objektov, za katere 
so b i l i i zdelani p rogrami i n se 
je pričelo z izgradnjo l an i al i 
že več let nazaj. Naj omenim 
samo nekatere: v k ra tkem 
bo otvoritev nove sodobne 
bolnišnice, k i bo izpopolni la 
večletno vrzel v naši s t a c i o 
narn i zdravstveni službi. Do
grajena bo steklarna, nov i 
pro izvodni i n ostal i prostor i 
v I M V i n N O V O T E K S U , do
grajena bo restavraci ja pr i 
mote l ih v Otočcu, nov i pro
izvodni p ros to r i za Kov inar 
ja , adapt i ran bo gost inski ob
jekt na Bregu , adapt i ranih i n 
zgrajenih bo ka r več nov ih 
proda jn ih t rgovsk ih lokalov. 
V glavnem so že zbrana sred
stva za izgradnjo I. etape za 
preselitev L A B O D A , v bank i 
so vloženi nekater i programi 

za nadal jn j i razvoj turistično 
zdravstvenih objektov v Do
len jsk ih j n šmarjeških topl i 
cah, »KRKA« bo nadaljevala 
z izgradnjo pro i zvodn ih pro
storov za C T C i t d . 

Predvidevamo, da bomo v 
letu 1965 pričeli z izgradnjo 
nove ekonomske šole in šole 
za zdravstvene delavce, za kar 
že dalj časa zb i ramo sredstva. 
Nadaljevalo se bo z ureja
njem študijske knjižnice, v 
sk lopu Dolenjskega muzeja 
pa se pr ip rav l j a ureditev od
delka N O B , v katerem b i b i l 
pr ikazen razvoj narodnoosvo
bodilnega gibanja na področ
j u širše Dolenjske. V .razgo
vo r ih smo, da b i pričeii tud i 
z gradnjo osnovne šole v M i r 
n i peči, če bodo sredstva na 
razpolago, za kar obsitaja ne
ka j upanja-

V zaključni fazi je zbiranje 
sredstev za izgradnjo zdrav
stvene postaje v Šentjerneju 

O drug ih akc i jah, za katere 
potekajo določeni razgovori 
i n zbiranje sredstev, pa b i 
obvest i l i javnost takrat, xo 
bodo stvar i bolj jasne. 

VPRAŠANJE: Kaj se 
pripravlja, da bi mesto tu
di na zunaj nosilo lepšo 
podobo v svojih svečanih 
dneh? 

O D G O V O R : L o t i l i se bomo 
intenzivneje komunalne ure
ditve Novega mesta. Zarad i 
pomanjkanja bomo izvajal i 
predvsem tista dela, k i ter
jajo man j sredstev, a vendar 

v znatni m e r i pr ispevajo k 
lepši podob i mesta. Mnogo 
bi b i l o v tem pogledu lahko 
storjenega že, če b i v s i bo l j 
upoštevali i n izvajal i predp i 
se od loka o zunanjem izgle
du mesta i n nasel i j . V tej zve
z i bo potrebno p ro t i on im ob
čanom i n organizaci jam, k i 
ne bodo hote l i sodelovat: p r i 
skupn i akc i j i za lepšo podobo 
mesta, izvajati ustrezne sank
cije. Predv idena je ureditev 
zunanjost i določenih stavb v 
mestu, ureditev nekater ih me
stnih u l i c in pločnikov, i zbo l j 
šava javne razsvetljave pred
vsem p ro t i Ločni in šmihelu 
ter v strnjenih nasel j ih, na
daljnja ureditev p a r k i r n i h 
prostorov za motorna voz i la 
i n podobno. V starem mest
nem jedru, pa tud i drugje, bo 
nujno treba odstrani t i razna 
razpadajoče objekte i n drugo, 
kar mo t i ' podobo mesta. V 
tem pogledu pričakujemo so
delovanje delovnih organiza
c i j , krajevne skupnost i i n ob
čanov. Nadal jevalo se bo tu
d i z nada l jn j im urejanjem t r 
govskih lokalov po posebnem 
programu, kar bo poleg d ru 
gega pr ipomoglo k lepšemu 
Glavnemu trgu. O vsem osta
lem zaenkrat še ne b i govor i l . 

Naša skupna akci ja p a naj 
v letu 1965 da Novemu me
stu resnično nevo. lepšo po
dobo! 

S E R G I J T H O R 2 E V S K I J 
predsednik občinske 

skupščine 
NOTO mesto 

Glasbeno leto ob 600-letnici 
Čeprav je do začetka praznovanja 600-letnice No

vega mesta še nekaj mesecev, vmes je tudi zima, že 
nekaj časa zorijo programi, k i dajo vedeti, da to praz
novanje ne bo počaščeno z mrtvi lom. Kul turn ik i se 
še posebej zavzemajo za to, da bi ob tej priložnosti 
pripravili pestro manifestacijo vsega, kar se lahko 
spravi pod skupni imenovalec kulture. , 

Starodavni Breg v januarskem zimskem popoldnevu (Foto: Branko Lukič) 

Glasbeni delavci iz Novega 
mesta so izdela l i o k v i r n i na
črt pr ireditev, na kate r ih bo
do v jub i l e jnem letu izvajane 
vokalne i n instrumentalne 
stvaritve avtorjev, k i so ka
k o r k o l i povezani z dolenjsko 
metropolo, bodis i da je N o 
vo mesto kra j njihovega roj
stva oz i roma ustvarjanja, bo
d is i da so p i sa l i glasbena de
la , i n sp i r i r an i od samega me
sta a l i njegove bližnje ter 
dalnje okol ice. Tako bo pred
v idoma 7. apr i l a 1965 zvečer 
koncert instrumenta lno vo
kalne glasbe z izvedbo Sat-
tnerjeve »Jeftejeve prisege«. 
Tega dne bo n a G lavnem tr
gu v Novem mestu promenad- ' 
n i koncert združenih godb, 
na katerem bodo izvajal i de
la starejših glasbenih ustvar
jalcev, medtem ko bodo de
la mlajših i n sodobnih us
tvarjalcev na sporedu v pro-
menadnem koncer tu 29. okto
bra . Tedaj bo občinstvo lah-

^ko slišalo Gobčevo kantato 
»Svobodna zemlja«. 

1. m a l a je predviden kon

cert treh novomeških ansam
blov — moškega i n mešane
ga pevskega zbora ter orke
stra, 25. maja pa festival 
m lad insk ih pevskih zborov s 
sodelovanjem nekater ih be
lokran jsk ih zborov. 4. ju l i ja , 
na dan borca, bo koncert 
glasbenih stvar i 'ev Mar j ana ' 

N a j b o l j š a i g r a l s k a d ruž iE ia 

tovarne KRKA 

Kozine, l jubl janska opera pa 
bo n a prostem na G r m u 
upr i zor i l a Koz inov »Ekvinok-
cij«. 

Poseben užitek bo posluša
t i dela Ignaca H l a d n i k a , k i 
j ih nameravajo izvajati v sep
tembru. Na jpre j bo p r i p rav i l a 
koncertn i večer glasbena šo
la , k i se bo poslej začela 
imenovat i po Ignacu H ladn i 
k u , koncert za orgle p i san ih 
H l adn ikov ih del pa bo naj
brž v kap i te l j sk i cerkv i . O b 
tej priložnosti nameravajo v 
Novem mestu odpret i H l ad -
riikov muze j , kompon is tu p a 
vzidati spominsko ploščo. 

N a konferenci akt iva Z M S 
v tovarni zdrav i l K r k a v No
vem mestu so poudar i l i , da 
so b i h lani doseženi največji 
uspehi v kul turnoprosvetn i 
dejavnosti. Lepe uspehe je 
žela z last i i g ra lska družina, 
k i je tud i gostovala. Zaskrb
ljeno pa so ugotavl ja l i , d a je 
mlad ina premalo zastopana v 
organih upravl janja. T e m u 
vprašanju bodo poslej posve
čali večjo pozornost. O pro
izvodnj i nameravajo v p r i 
hodnje večkrat razpravl jat i . 

Predsednik občinskega komi 
teja Z M S Uroš Du lar , k i je 
tudi sodeloval v razpravi , je 
nakazal nekaj nalog, ka t e r im 
m o r a nov i odbor predvsem 
posvečati pozornost. De lovn i 
program za naslednje obdob
je upošteva med drug im iz
peljavo ankete, k i bo odgo
vor i la , kje vse dela mlad ina 
tovarne K r k a . N a p rv i seji 
sekretariata so določili kan 
didate, k i naj b i vod i l i raz
ne akci je i n krožke, k i j i h 
bodo zeleh anket i ranc i . M . G . 
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Hentschel je potegnil svojo veli
ko uro iz žepa: natanko deset. Sedel 
je na neko prevrnjeno cizo, da bi 
pomalical. Odvi l je ličen papir z 
Butterbrota in z rdečimi ustnicami 
sladkosnedno ugriznil v obložen kru
hek. Medtem ko je žvečil, so blodile 
njegove majhne oči po vsej Baustel-
le; bil je podoben zadovoljnemu ži
vinorejcu, k i ocenjuje veliko čredo 
goveda na svojem pašniku. Tok živč
ne marljivosti galvanizira stotine 
deklet, sklonjenih nad svojim de
lom: 

»Pazite! Pazite! Luna budno gle
da.« 

10 
Parada. 
Vse novinke so gole razvrščene 

na dvorišču. Svetlolasa zver Jaga in 
glavni nemški zdravnik za njo pre
gledujeta novi transport. 

potem šele je pokazala na Danijelo 
in jezno zarohnela: »Tako rožico po
šiljate na težko delo? Al i imate pre
več tega blaga v svojem bordelu?« 

Od tega trenutka je spadala Da
nijela k Diviziji veselja. 

T IST I dan se Har ry ni dotaknil 
Tedkovih treh krompirjev; ni se j ih 
dotaknil, niti se j im n i približal. 
Kl jub temu pa Tedku ni bi lo-uso
jeno, da b i j ih pojedel. 

Skozi bodečo žico bolniškega od
delka je Ha r ry slišal peti jetnike: 
»Obožujem deklice . . . « — zname
nje, da prihajajo z Baustelle. Izmed 
pesmi, k i j ih morajo peti med potjo 
v taborišče, je ta zadnja. Pravza
prav je nekaj nadepolnega in obeta
jočega v tej pesmici, tako v besedilu 

KA-CETNIK 135633 

bataka. AfUMi(Mm%£ 
Glavni zdravnik je počasi hodil 

mimo deklet in vsako natanko opa
zoval. Ob Danijeli se je ustavil, po
gledal črne podplutbe na njeni levi 
rami in na desni strani trebuha — 
spomin na bič glavne nadzornice. 
Potem se je namrščil: Ka j je to? B i 
čanje? Tu? V nemškem delovnem 
taborišču? B i l je osupnjen, kot da 
je nekdo ostudno prekršil postave 
nemške etike. S prstom je pokazal 
na njeno ramo. »Kdaj se je to zgo
dilo?« 

Danijela se je spomnila medaljo
na, skritega pod cunjami na tleh ba
rake. N i odgovorila. 

Glavni zdravnik je natančno pre-
iskal njeno telo in se n i mogel do
volj načuditi. To mora biti pomota. 
Brez dvoma — pomota. Ukazal j i je, 
naj odpre usta, j i pogledal v oči, jo 
prijel za prsi in se končno obrnil k 
poveljnici taborišča ter j i nekaj za-
šepetal. 

Jaga je stopila k Danijeli, jo prav 
tako pozorno pregledala in jo vpra
šala: Ali je imela kakšne notranje 
bolezni? A l i je imela kdaj kakšno 
nalezljivo bolezen? 'tfe poročena? 
Ista vprašanja, ki so j ih pred dve
ma dnevoma zastavljale uradnice v 
Servisni baraki. 

»Ne,« je odgovarjala Danijela na 
vsako vprašanje. 

Povelj niča je ukazala Danijeli, naj 
se obleče in postavi v stran. K o je 
bila parada končana in so se nove 
jetnice vrnile k Hentschlu, je vzela 
Jaga Danijelo v glavni stan. T u je 
pogledala njen kartotečni list in po
klicala slovaško zdravnico — prav 
tisto, k i je bila vpisala Danijelo v 
Seznam delavk. 

K o je stopila v urad, jo je Jaga 
pozdravila najprej z brco v trebuh, 

kakor v melodiji. To čuti vsak jet
nik. Ka j t i medtem, ko usta pojejo 
o »visokih prsih Gretel«, oči že vi
dijo menažke z juho, k i j ih bodo 
vsak čas dobili v taborišču, in udje 
začutijo pograde, kamor se bodo 
kmalu vlegli. K o so SS-ovci spozna
li , da pojejo jetniki to popevko z 
večjim užitkom ko druge — kar po
meni, da j ih ni treba biti po glavi 
s puškinim kopitom, da bi j ih pre
pričali, kako potrebno je petje med 
korakanjem na Baustelle in z nje 
— in odkar mislijo, da je vsebina 
pesmi tista, k i povzroča to veselje, 
vselej ukaže j o peti ob vhodu v ta
borišče »Obožujem deklice . . . « Naj 
sliši poveljnik taborišča, kako po
željivo pojejo jetniki. 

Harry odide rja zborno mesto. 
K m a l u j ih bodo začeli šteti; takrat 
bo taboriščni poveljnik prejel poro
čilo. Tol iko in toliko mrtvih, toliko 
in toliko živih. Vs i morajo biti pri
sotni in prešteti. 

Prve vrste že korakajo v tabori
šče in se po pravilih postavijo na 
zborno mesto: majhni spredaj, ve
liki zadaj. Usta še vedno pojejo 
zadnje vrstice: »Obožujem dekli
ce . . . « , medtem ko korakajo skozi 
vrata zadnje vrste z mrtv imi tova
riši na ramenih. Trup la polagajo 
pravokotno k nogam prve vrste. Ta
ko ležijo drug poleg drugega z izteg
njenimi nogami in z rokami, prekri-
žanimi na udrtem trebuhu. Nihče 
ne sme kaziti vrste. Nikakor ni pra
vilno, da leži veliko truplo poleg 
majhnega. Glavno je, da so glave 
mrtvih v isti vrsti z nogami živih, 
k i stojijo v prvi vrsti. 

Har ry stoji na drugem koncu, ma
lo stran od vrst, kot pristoji dosto
janstvu njegove bele halje z rdečim 

križem na rokavu. Njegove oči išče
jo med vrstami: Kje neki je Tedek? 
Zakaj ga ne vidi? 

Iz nemške kasarne prihaja Maček. 
Zdaj je že brez puške. Naenkrat se 
nečesa spomni, pokliče židovskega' 
starešino in m u da v roke kos pa
pirja. Na njem sta načečkani imeni 
dveh jetnikov, k i j ih ukazuje kaz
novati z vso potrebno strogostjo. 
»Dvajset po rit i ! Si razumel, Spitz?« 
Z brezzobimi usti zlobno zarenči 
Maček židovskemu starešini. 

Maček je star SS-ovec, povsem 
brez zob, z žalostno visečimi zmrše-
nimi brki , k i obrobljajo našobljena 
usta; od tod njegov vzdevek — Ma
ček. Ves dan sedi in dremlje na son
cu na Baustelle. Toda kadar med 
dremanjem poskoči in hoče prepri
čati vse naokrog — svoje tovariše 
in svojo vest — da pravzaprav ni 
spal, pograbi svojo črno beležko, 
pokliče enega izmed jetnikov in si 
zapiše njegovo ime in številko. Po
zneje v taborišču se tega spomni, 
odtrga listek iz beležnice in ga da 
židovskemu starešini. T a ima nalo
go, da ga prebiča drugim v opomin. 
Maček je prestar in prelen, da bi 
sam kaznoval ljudi. Pa nič ne de, to 
prepusti Spitzu. Nit i en jetnik se še 
ni dvignil z lesene klopi potem, ko 
m u je Spitz naštel »dvajset po riti«. 

In naj si vsakdo zapomni, da Ma
ček nikoli ne dremlje. 

. . . Kje neki je Tedek? Vsakokrat, 
ko pogleda Har ry po vrstah, se sre
ča s prosečimi očmi arhitekta VVeis-
bluma, k i trde: »Tukaj sem, le j , tu 
sem.« 2eli, da b i ga Har ry videl, da 
ga ne b i pozabil. Ovratnik arhitek
tovega suknjiča je sparan in razce-
fran. Suknjič je preperel in se para 
po šivih. Skozi krpe je videti golo 
umazano ramo. Njegova obrita gla
va je poškrobljcna s posušeno uma
zanijo in blatom z Baustelle. V svo
j ih veselih trenutkih ga je Sanja ne
koč klicala »Prince of VVales«. In on 
je bi l zelo ponosen na ta vzdevek. 
Rada ga je imela zaradi njegove ele
gance, pa tudi zato, ker se je z last
nimi močmi dokopal do svojega vi
sokega in varnega položaja v življe
nju. Najmodernejše zgradbe boga
tega Metropoli j a so bile zgrajene 
po njegovih načrtih. Celo antisemit
ski mestni svet Metropolija ga je 
moral poklicati zaradi načrtov za 
mestne hiše. Dvakrat na leto je od
potoval v tujino, da bi se na licu 
mesta seznanil z najnovejšim razvo
jem moderne arhitekture in nikoli 
ni pozabil poslati Sanji razglednic, 
pa naj je bil v New Yo rku ali v Pa
rizu. Brž ko se je vrnil s potovanja, 
se je prišel pokazat Sanji v elegant
ni obleki, k i jo je bi l kupi l v tujini. 
»Prince of VVales«. T a vzdevek se 
m u je res prilegal. Njegova sijajna 
moška pojava je bila ravno primer
na za smelo krojene obleke, k i so 
vedno vzbujale zavist. »VVeisblumo-
ve kravate«, »VVeisblumovi čevlji«, 
»Weisblumov klobuk«, vse to je na
rekovalo modo metropolskim gizda
linom. Možje so se pogovarjali o 
njegovih oblekah z enakim občudo
vanjem, kot govoriš o originalnem 
Biedermeierju. B i l je ljubljenec me-

tropolskih snobov. In bil je vajen, 
da so ga v uglajeni družbi razvajali 
s prilizovanjem in koketiranjem. 
Kl jub temu pa se je vedno za hip 
prikazal v Zakopanih, v zasneženih 
gorah, kadarkoli se je odšla Sanja 
tja smučat. Smučanje je bilo njen 
najljubši šport. Nihče m u n i pove
dal, kdaj je šla, pa je vedno nekako 
vedel. 

Zd i se, da je bi l res zaljubljen 
vanj a. 

Zdaj stoji ta »Prince of VVales« 
tukaj v zboru in upira moledujoči 
pogled v Harryja : Naj se vendar 
Har ry zaradi njunih skupnih čustev 
do Sanje spomni in m u da nekaj 
žlic svoje juhe! 

»Jetniki! Poo-bzor!« 
Na vrsti je apel. 
Jetniki odrevenijo, ne dihajo in se 

ne ganejo, kot da bi bi l i mrtvi . V s i 
— razen resnično mrtvih, k i še na
prej mirno ležijo na tleh, ravnoduš
ni, z rokami prekrižanimi na udrtih 
trebuhih; njih zbor ne zadeva več. 
Zdaj sp svobodni ljudje in to tudi 
javno izpričujejo. Ob ukazu »Po
zor!« ne trenejo z očmi, temveč str
mijo v nebo, k i se boči nad nj imi 
kot bela odeja. Tako sanjajo svo
bodne, mirne, smrtne sanje. 

Razen tistih, katerih obrazi so 
spačeni, kot da j ih tlači mora. Ne
mara se je prikradel v njihove sa
nje spomin na nemško delovno ta
borišče in porušil mir na njihovih 
obrazih. 

židovski starešina teče k Sturm-
bannfuhrerju, salutira in poroča. 
Sturmbannfiihrer se obrne k tabo
riščnemu poveljniku, salutira in po
roča. Poveljnik taborišča stopa ob 
prv i vrsti in šteje noge. Kjer se kon
čajo noge, se začno lobanje; povelj-
l ik j ih šteje v isti sapi. 

Število se ujema. Vse je v redu. 
Zbor je končan. Jetniki začno teči 
in se gnesti v barako, kjer se posta
vijo v vrsto za juho Vsak želi prit i 
prvi k okencu. K o stojijo v vrsti, 
j ih lakota vedno bolj muči. 

Ha r ry se ne premakne. Jetniki 
drvijo mimo njega kot voda okoli 
zavirajočega kamna. On pa še ve
dno pozorno gleda in išče Tedka. 
Zeli ga odpeljati v bolniški oddelek. 
Arhitekta odnaša množica s seboj. 
K o zagleda Harrvja, se ozre, kot da 
bi se hotel ustaviti. Ne more se od
ločiti, ali naj teče naprej ali naj ma
lo postane, da bi ga Har ry zagledal. 
Ozira se za njim, kakor da bi m u 
hotel povedati nekaj važnega. Na
vsezadnje se pusti odnesti z množi
co proti baraki. Očitno se ne more 
odpovedati pri l iki , da bi bi l prvi v 
vrsti za juho. 

Zborno mesto se prazni. Harry ja 
prevzame strašna slutnja, vendar jo 
odganja. Ob sami misl i nanjo se m u 
zašibijo kolena. Iz barake je slišati 
hrup. K o stojiš zunaj, slišiš vrvenje 
drugače kot znotraj. Jetniki se po
stavljajo v vrsto ob žvenketanju in 
ropotanju kositrnih krožnikov, če
prav vedo, da bo njihova lakota 
po zaužitju vodene juhe tisočkrat 
hujša. 
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»Zakaj ne! Danes nisem ničesar zaslužil.« 
»O, jaz pač! Pa jejva!« 
K landru je bila Tomaževa radodarnost vedno bolj 

neumljiva, toda pi l in jedel je z veseljem in z izvrstno 
slastjo. 

Sobica je bila že skoro prazna, ko pokliče Tomaž 
še žganja. Oba moža sta bi la že nekoliko pijana. 

»Ej, Klander, skoro bi bi l pozabil! Gledi, gledi, si
noči sem našel kos papirja tam doli ob cesti in nekaj 
je bilo pisanega gori. škoda, da n imam papirja tu, 
doma sem ga pustil. Pa čakaj, samo nekaj čačk je 
bilo, blizu takole. Saj veš, da sem nekdaj črke poznal, 
pa zdaj j ih nič več ne zmagam. 

Rekoč je izkušal z raztegnjenim kazalcem pisati 
po mizi. 

»Vidiš, tako je postavljen en steber in gori na vrhu 
eden počez kakor križ v kozolcu — takole!« 

»I , to je morda t, veliki, začetni T.« 
» V začetku stoji pač, sam sem prav obrnil, ker je 

zadaj tista čačka, pika se j i menda pravi. E j , jaz tudi 
nekaj poznam. Vidiš, za tem križem pa pride E , to 
dobro vem, ker je podoben Čevljarskemu krivcu, ka
teremu se ročaj navzgor zavije. To so rajnki šentož-
boltski gospod pripovedovali in dobro je bilo, kajti 
še sedaj pomnim. Za tem nekaj okroglega, zavitega 
kakor slepec, če ga čez sredo stisneš. To je pa s, 
ne li?« 

»Seveda!« 
»Potem pa spet takšen križ, k i ga ne poznam! 

Tako je.« 
Rekši, je zopet vlekel s prstom po mizi. 
»To je t, mal i t, deje oni, k i je bi l tudi jako pozo

ren postal, kajti sodil je navzlic pijanosti svoji, da 
utegne sedaj uganiti, od kod ta radodarnost Toma
ževa. 

»Kaj pa bo to? T o se pravi do sedaj test, kajne, 
test, in zatem pride zopet nekaj okroglega?« 

»Morda o — potem je testo; morebiti je kaka 
baba, k i se je vozila po pošti, testo zavila v tisti pa
pir,« zasmeje se Klander na ves glas. 

A Tomaž je v tem trenutku stisnil jezik med 
zobe tako, da je nekoliko še ven pomoli l , razširil je 
oči, in potem tanko med zobmi zabrlizgal. 

»Kaj ti je, Tomaž? Kaj si uganil?« 
A Tomaž je bi l že zopet prejšnji. 
»Spomnil sem se, da moram Topolščakovi Urši 

nekaj trakov kupiti . Naročila m i je.« 
»Zakaj ni Miklavžu naročila?« 
»Ne vem.« 
Klander je spoznal, da se oni laže in da je v ti

stem pisanju zvedel ali uganil, česar je prej želel. Pa 
kaj b i bilo to? Zakaj bi tudi on, Klander, tega ne 
mogel uganiti? V r h u vsega pa je tukaj šlo gotovo za 
imenitno stvar. Praznih, umazanih papirjev tudi 
Tomaž ne bo ob cesti pobiral. 

Vse to je brodi lo K landru po glavi in sili l je še 
nekoliko v onega, ali zaman, če je Klander govoril 
o papirju, odgovarjal je Tomaž o Uršinih trakovih; 
če je oni z imi o pisanju, povedal je Tomaž nekaj 
o debelih Topolščakovih kravah. Naposled je pija
nost premagala Klandra , glava mu je omahnila na 
mizo in zaspal je mirno. 

Tomaža pa je bila tista nenadna rešitev pisane 
uganke popolnoma iztreznila. Plačal je in krenil 
prot i domu; zunaj pa je že mrak legel na zemljo. 

»To je nekaj posebnega — nekaj posebnega!« 
govoril je s seboj. »Da je testament, o tem ni dvo
jiti, pa kaj je notri , da ga Topolščak skriva? In poka
zati ga ne smem nikomur! Da bi znal brati! Pa, po-
čakajmo, videti hočemo, kaj bo Topolščak ukrenil . 
Oj, Miklavž — Miklavž!« 

Me l si je roke ter urno stopal navzdol po klancu 
čez Učak. — 

Isti večer je Brnot povedal svoji ženi, da snubi 
bratranec njuno rejenko. Tud i mati je bila vesela te 
nenadne sreče, kakor se je izrazila. Po večerji pa je 
povedal oče Metki , da se bo možila. Vprašal je ni, 
j i je l i prav tako ali ne; on je smatral stvar z nje
govo besedo za dognano. Nit i eapazil ni , kako je de
klica prebledela in da se je s tresočo roko uprla ob 
klop pr i peči.. Noge so se j i šibile in beseda j i ni 
hotela iz ust. 

»Kaj si se ustrašila, kaj?« vprašala je mati. 
»Spat pojdi, spat; pa vesela bodi, da se t i tako 
dobro ponuja!« 

S polglasnim »lahko noč!« odšla je Metka in 
stara dva sta tudi legla spat. 

Okol i polnoči pa je stala črna postava pod niz
k i m okencem v zadnjem koncu hiše, nema in nepre
makljiva kakor steber, z okna pa se je čulo tiho 
ijitenje, bridek, zatrt jok. 

»Ubil ga bom, ubil, če je tudi stric moj — ta 
norec stari; kaj hoče s teboj?« 

Tako se je roti l oni pod oknom. 
»Oh, Gotard, kako je meni hudo!« zajeknila je 

deklica. 
In tako sta ostala še dolgo, dolgo; — vedela si 

nista pomoči, nit i tolažbe. In p r i vsej bolesti — kako 
sladko, kako krasno je bilo to, ko sta si mogla po
dati roke in časih kak tih poljub! 

»Z materjo bom govoril!« rekel je Gotard. 
»Oh — vse je zaman!« 



Kulturna dejavnost v sevniški občini 
„ K u l t u r n o življenje je bi lo 
pred t r emi let i i n nazaj v 
sevniški občini dokaj razgi
bano. Z las t i akt ivna so b i l a 
ku l turno prosvetna društva v 
Sevnic i , v Zabukov ju, na 
B l anc i , na Bučki, Studencu, 
L o k i , v Tržišču, v Šentjanžu, 
v K r m e l j u i n Boštanju, pa 
tud i po manjših vaseh so se 
razvi jale različne ku l turne ma
nifestacije. Občinski svet Svo
bod i n prosvetnih društev je 
b i l eden najbolj akt i vn ih v 
bivšem novomeškem okra ju . 

Naenkrat pa je ^zavladalo 
mr tv i l o , tako v nekater ih 
kra jevnih centr ih, z last i pa 
še v Sevnic i . Ljudje pogreša
jo predvsem amaterske 
dramske , pevske i n druge 
ku l turne prireditve. N i več 
nobenih l i kovn ih razstav, n i 
t i raznih ob l ik k lubskega de
la , od katerega so nekater i 
naivno pričakovali novo ku l 
turno pomlad v Sevnic i . Ob
činskega sveta Svobod in 
prosvetnih društev dejansko 
n i več; obstaja zgolj še for
malno. E n k r a t a l i dvakrat 
na leto gostuje . v Sevnic i 
Cel jsko l judsko gledališče in 
to predvsem takrat, ko je 
potrebno zamašiti praznino v 
programu akademij , k i so 
ob raznih pomembnih oblet
n icah, tu i n t a m p a še go
stuje kakšen zabavno — na
rodn i ansambel. 

Tako stanje je povzročilo 
precejšnjo zaskrbl jenost v ob
čini tako p r i posameznik ih, 
kot p r i družbeno-političnih 

organizaci jah. Vzroke nede
javnost i i n mr t v i l a na pod
ročju kul turnega življenja so 
pričeli i ska t i z last i občinski 
odbor S Z D L , akt iv komun i 
stov, k i delujejo na področ
j u kul ture ter delno tudi 
občinski svet Svobod i n pro
svetnih društev. T u d i posa
mezni občani so pričeli iska
t i vzroke takega stanja. Ne
kater i so meni l i , da pr imanj 
kuje sredstev, drug i spet, da 
n i sposobnih kadrov a l i pa 
da so amaterske »klasične« 
obl ike preživele i n da n i več 
publ ike , da se vse bol j širi 
televizija, k i pr ik l epa l judi 
na dom. Nekater i pravi jo, 
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da n i amaterjev, k i bi ku l 
turna deia izvajal i i n konč
no, da se je tud i človek 
spremeni l v tem smis lu , da 
se po razgibani i n naporn i 
službi vse bolj zapira v last
n i dom. 

Res je precej med našteti
m i tehtnih vzrokov, da ku l 
turno življenje n i bolj raz
gibano. Za ku l turo je b i lo v 
naši občini namenjenih vsa
ko leto iz občinskega prora
čuna bor ih 400.000 d in , ka r 
predstavl ja izredno majhen 
delež celotnega proračuna. 
Res pa je tud i , da so ta m i 
n ima lna sredstva ostala po 
navadi do konca leta neiz
koriščena. Iz tega lahko skle
pamo, da finančni prob lem 
n i edina ov i ra za pestrejšo 
ku l turno dejavnost. 

Vsekakor je precej tehtna 
trditev, da vse večji razmah 

televizije veže l jud i na dom. 
Toda nobena televizi ja ne 
more dati našemu delovne
m u človeku tiste vsestran
ske kul turne izobrazbe, k i 
b i jo mora l vsakdo imet i . 

V z r o k i kul turnega mr t v i l a 
so vsekakor globl j i od gor
n j ih . V naši občini pogreša
mo predvsem preštudiran i n 
perspekt ivni koncept razvoja 
kul ture v občini. Svet za 
ku l turo i n telesno vzgojo 
p r i občinski skupščini se le 
redkokdaj sestane, pa še ta
krat je razprava zelo površ
na, čudno se nam tudi zd i , 
da občinska skupščina do
slej še n i t i enkrat n i po
globljeno razpravl ja la na svo
j i seji o tem tako perečem 
problemu. 

Samoupravn i organi v de
lovn ih organizaci jah bodo mo
ra l i vsekakor spoznati , da s 
tehnično enostransko izobra
ženim proizvaja lcem n i mo
goče doseči op t ima ln ih pro
izvodnih rezultatov. K e r na
staja vse večja potreba, da 
je vsak proizvajalec hkra t i 
u m s k i in fizični delavec, bo 
ku l turna dejavnost mora la po 
stati potreba vseh delovnih 
kolektivov. Socialistična druž
bena ureditev potrebuje pred
vsem proizvajalca s srčno 
kul turo i n z v i sok im i moral
n im i m etičnimi vrednotami. 
Take kvalitete pa si lahko 
pr idob i samo skoz i najrazlič
nejše kul turne manifestacije. 

Prav tako je nujno, da bo
mo ime l i v bodoče ̂ v občini 
več kadrov, k i bodo sposob
n i vodit i i n organiz irat i ku l 
turno dejavnost. Take kadre 
bomo mora l i pr imerno st imu
l i ra t i , j i m preskrbet i stano
vanja, skra tka : nud i t i j i m je 
treba take materialne pogo
je, kot j i h nud imo drug im 
def ic i tarnim kadrom. 

N a račun klasičnih obl ik 
kul turne dejavnosti je pad
lo precej k r i t i k , češ da so 
to preživele obl ike, k i j i h n i 
treba goj it i , ko l i ko r nji
hov razvoj celo ne zaviramo 
S tem smo s i naredi l i sa
mo vel iko škodo. Stare ob
l ike že tako izumira jo , o no
v ih pa največkrat samo go
vor imo! Težko je dati en 
ten recept ob l ik za vso re
publ iko , saj so lahko obl ike 
zelo različno, pogojene pa 

Trdinova nagrada: da al i ne? 
K o smo u k i n i l i novome

ški okra j , je u m r l a tud i Tr
dinova nagrada, k i so jo do 
tedaj podeljevali posamezni
k o m al i skup inam za vid
nejše uspehe na raznih ku l 
tu rn ih in drugih po l j ih . Na
grada je b i la okrajnega zna
čaja, prejel pa jo je lahko 
vsak, k i se je posebej izka
zal z de lom širšega pomena, 
pomembn im za vso Dolenj
sko. 

L a n i je prišla zamisel , da 
b i Trd inovo nagrado spet 
začeli podeljevati, vendar pa 
b i b i l a tokrat njena ustano
vitel j ica novomeška občina. 
Svet za ku l turo p r i občin
s k i skupščini je zamisel vse

stransko podpr l i n že obrav
naval osnutek p rav i ln ika o 
podeljevanju. O d t is t ikrat so 
m i n i l i meseci, vprašanje na
grade pa je postalo aktual
no spet te dn i , ko b i b i lo 
treba objavi t i razpis o tej 
nagradi . Tako predvideva 18. 
člen osnutka prav i ln ika , k i 
prav i , da m o r a b i t i razpis 
objavljen do 1. februarja, ker 
bi mora l i do 15. maja že 
zbrat i predloge za nagrajen
ce, ka r p a n i lahko i n ne
odgovorno opravi lo . 

Zatišje, v katerem ždi do
sedanje prizadevanje za ob
novitev nagrade v čast pisa
telju Janezu T r d i n i , ne na
poveduje nič kaj dobrega, 

Vlado Lamut: O B N O V A N O V E G A M E S T A 

ob m i s l i na 600-letnico Nove
ga mesta pa celo neko l iko 
zaskrbl juje. T a skrb se vsak 
dan veča ob spoznanju, da 
je 600-letnica tak datum, k i 
Novega mesta i n občine ne 
odvezuje neštetih tekočih na
log, ampak te naloge pove
čuje i n nalaga nove. Za iz
polnjevanje nalog p a je po
treben denar, ve l iko denar
ja . Čeprav vprašanje Trdino
ve nagrade res ne b i sme
lo nikogar sprav i t i v zadre
go, pa je trenutno postalo 
nerešljiv vozel, ker se ne 
ve, ko l i ko sredstev bo pre
mogel občinski proračun, iz 
katerega bodo vzeta tudi 
sredstva za nagrado. Pred
s tavn ik i občine se sicer stri
njajo s tem, da nagrada vse
kakor mora b i t i , ne vedo pa 
še, kako b~ naklonjen pro
račun. \ 

Kaže, da adaj vs i čakajo 
odgovor na to, a l i nagrada 
bo a l i ne, ž občinskim pro
računom. T a naj b i stvar 
dokončno razčistil, menda ne 
glede na to, a l i b i občinska 
skupščina že pred tem potr
d i la p rav i ln ik o podeljeva
n ju nagrade al i ne. 

Novi člani združenja 
književnikov Srbije 

Upravn i odbor združenja 
književnikov Srbi je je na ne
davni seji obravnaval 52 pro
šenj za sprejem v članstvo 
sprejet ih pa je b i lo le 14 k n u . 
ževnikov Združenje šteje zdaj 
320 članov 

so od kul turnega n ivo ja pre
bivalstva. K a r je nekje ne
pr imerno , je lahko v dru
gem kra ju zelo pr imerno in 
kor is tno. M i s l i m , da b i mo
r a l i pričeti z enostavnejšimi 
ob l i kami kul turne dejavnosti 
i n s t ak im i , k i so l judem 
po godu. Tako bi s i ustva
r i l i široko pub l iko , k i b i j i 
potem lahko b rus i l i okus in 
jo ku l turno izobraževali sko
z i težje in zahtevnejše 
obl ike. 

V občini obstaja tud i pro
blem stagniranja občinske 
knjižnice, k i se s kn j igami 
le malo izpopolnjuje i n n i 
m a dovolj sposobnega ka
dra . Problemov na kultur
nem področju v občini je 
mnogo, mnogo pa je tudi 
m i s l i , predlogov in koncep
tov. P rav b i b i lo , da b i se 
tega prob lema polemično še 
kdo lo t i l , kar pričakujemo 
zlasti s s trani prosvetnih de
lavcev. 

DUŠAN B R E L I H 

P R E Š E R N O V A 
D R U Ž B A 
N U D I D O B R O IN 
P O C E N I KNJIGO 

Za svoje člane bo v letu 1965 i zda la : 
1. PREŠERNOV K O L E D A R 1966 
2. Mira Mihelič: »ZMERAJ, NIKOLI«, povest 

-3. Ernest Hemingway: »IMETI AL I NE«, roman 
4. Sergej Sartakov: »PO BRZ ICAH ČUNE«, potopis 
5. PRAVLJICE, izbor iz svetovne mladinske literature 
6. Emilijan Cevc : »SLOVENSKA UMETNOST«, bogato 

ilustrirano poljudnoznanstveno delo. 
7. eno STENSKO SLIKO po izbiri: LovroJanša: »Gor-., 

ska pokrajina«, Ferdo Vesel: »Prijateljici« ali Ri-
hard Jakopič: »Sava« 

Letna članarina 1200 din 
9 romanov v zb i rk i »Ljudska knjiga« 3000 din 
12 številk revi je »OBZORNIK 65« 1200 din 
K N J I G E P R E Š E R N O V E D R U Ž B E 
V V S A K O S L O V E N S K O D R U Ž I N O ! 
Pojasnila.in naročila p r i vseh pover j en ik ih in u p r a v i 
Prešernove družbe v Ljubljani, poštni p r eda l 41/1 

»Radi bi samo to, kar drugi že imajo!« 
Prosvetno društvo »Oton 

Zupančič« iz Artič je eno iz
med najbolj delavnih v obči
ni Ob z imsk ih večerih se v 
šoli leto za letom zbirajo l ju-
oitelji petja in dramatike. 
Konec minule sezone so se 
postavil i celo s samostojno 
krajevno revijo 

Ob srečanju s tovarišem 
M i h o m Haler jem, k i je pri
zadeven član tega društva, 
sem se pozanimala za letoš
nje načrte in želje organiza
torjev kulturnega življenja v 
Artičah. 

»V okv i ru našega društva 
delajo t r i sekcije: dramatska, 
pevska in knjižničarska,« je 
pojasnil tovariš Haler . Nato 
je začel pogovor o pogoj ih 
v kater ih delajo. »Naša želja 
je predvsem ta, da bi prišli 
do tega, kar drugi že imajo 
Imamo dom,_k i pa žal n i do
grajen. V garderobi stanuje 
hišnik in še mlečno kuhinjo 
smo v s i l i ured i l i tam. Za va
je nam preostanejo le šolske 
učilnice.« 

»Koliko denarja pa b i po
treboval i za dokončanje pro
svetnega doma?« 

»Za ureditev pritličja z 
društvenimi prostor i je b i l 
napravljen predračun za 
osem mil i jonov dinarjev. Ne
kaj b i pr ispeval i prebivalc i 
sami , nekaj pa b i mora la 
p r imakn i t i zraven občinska 
skupščina. Računamo, da 
bomo na zbor ih volivcev _iz-
glasovali krajevni samopri
spevek in da bo tud i občin-

Francoske grafike 
v Zagrebu 

V grafičnem kabinetu Zavo
da za l ikovno umetnost J u g o 
slovanske akademije v Zagre 
bu so minule dn i odpr l i raz
stavo 60 or ig ina ln ih f r anco 
s k i h gralrčnih l istov, k i j i h 
je posredovala pariška galeri-
ja »Denise Rene«- Avtor j i teh 
grafik zastopajo razne smeri 
sodobnega l ikovnega ustvar
janja v F ranc i j i 

ska skupščina i zpo ln i la svoje 
obljube, če se bodo te želje 
uresničile, potem bomo z ve
seljem pr i je l i za delo. Naše 
društvo je pr ipravl jeno vlo
žiti precej naporov za izpol
nitev dolgoletnih načrtov o 
lastnem domu. Samo z dvo
rano, k i jo imamo zdaj, s i 
res ne moremo vel iko po
magati.« 

»In kako potekajo pr ipra
ve na revijo, s katero name 
ravate na pomlad spet pre
senetiti vaše občinstvo?« 

»Nismo se še dokončno od
ločili. Revijo bomo pr i red i l i 
le, če z gradnjo prosvetnega 
doma spet ne bo nič. V pr i 
meru , da bomo dob i l i sred 
stva za ' dozidavo doma, se 

Mariborski slikarji 
v Beogradu 

V glavnem mestu Jugoslavi 
je so pred k r a t k i m odp r l i raz
stavo del mar ibo r sk ih likov
n ih umetnikov L. Pandurja, 
J . šibila in J . V id i ca . Sloven
s k i s l ikar j i so se beograjske, 
m u občinstvu predstavi l i z 
mot iv i iz S lovenskih goric, 
P rekmur ja in drug ih severno-
slovenskih krajev. 

bomo posvet i l i samo tej na
logi. Lepo urejen dom n a m 
pomeni osnovo za razmah 
ku l turno prosvetnih dejavno
st i . K o l i k o r ne bomo zapo
sleni z domom, se bomo 
kma lu lo t i l i p r iprav za revi
jo Z vajami morajo v t em 
pr imeru pričeti vs i tr i je zbo
r i , p i on i r sk i , m lad insk i i n 
moški pevski zbor. Člani 
dramske sekcije bodo verjet
no naštudirali komedi jo . T o 
bo le del programa, k i ga 
bomo dopoln i l i s športnimi 
in zabavnimi prireditvami.« 

»Ste res razmišljali, da b i 
z dograditvi jo doma rešili 
tud i vprašanje učiteljskih 
stanovanj?« 

»Da ker je stanovanjska 
st iska p r i prosvetnih delav
cih zelo vel ika. Predvideval i 
smo, da bi b i la stanovanja 
za učitelje lahko v prvem 
nadstropju doma nad d ru 
štvenimi prostor i . Investitor 
za to b i mora l b i t i občinski 
stanovanjski sk lad . K o l i k o 
je možnosti za uresničitev te 
gradnje ne vem, pr ipomi 
njam pa, da v sedanjih raz
merah mars ika te r i prosvetni 
delavec ne bo več priprav
ljen ostati v Artičah. 

J . Teppev 

»Humoristova petletka« 
i 

»HUMORISTOVA P E T L E T 
KA« izpolnjena leto dn i 
pred rokom, k i je izšla pred 
k r a t k i m p r i Delavski enotno
s t i , prinaša izbor 103 kar ika
tur, s ka te r im i je sodelavec 
i n politični kari l^aturist M i 
lan Maver v Delavski enot
nost i od 1961 do 1964 švrkal 
po neprav i lnost ih, k i so se 
dogajale v splošnem, pred
vsem pa v gospodarskem in 
političnem življenju p r i nas: 
Miloš M i k e l n , k i je knj ig i na
pisal uvodno besedo, zavida 
Mav ru kot ka r ika tur i s tu , češ 
da njegovo sporočilo preskoči 
na bra lca kot elekrična i sk ra . 

v t renutku, i n ga prav v tem 
trenutku že naelektr i . M a v r rf 
interes v kar ika turah velja 
javnim zadevam, zato ga lah
ko označimo kot politilotiega 
kar ikatur is ta . 

Ce nekater i še vedno trd i jo , 
da Slovenci n ismo rojeni za 
humor , je Maver dokazal na
sprotno i n je ena glavnih raz
bremeni ln ih prič, k i drv. v -
ne trditve učinkovito pobija
jo. O tem se lahko prepriča^ 
mo, če vzamemo v roke n-ie-
govo zb i rko kar ika tur . Na* 
smejal i se j i m bomo z n j k n 
vred, saj je znal take živo 
zadeti vsakega i zmed nas. 

Doklej Igralci v garderobi ? 
K o l i k o časa še bo Novo 

mesto brez p r ime rn ih pro
storov za ku l turne priredit
ve? Dokle j se bo mora la 
igra lska družina vadit i v gle-
dališčni garderobi in pevci 
i skat i prostor v vajeniški šo
li? Tako so se med drug im 
spraševali člani D P D Svobo
da — Dušan Joreb 23. janu
arja na občnem zboru, k i je 
dosedanje delo društva k l jub 
perečim težavam ugodno oce
ni l . Zadovol j ivo so delale vvse 
t r i skupine: d ramska sekci
ja , moški pevski zbor i n or
kester, saj govore o Wtn šte

v i ln i nastopi , k i so j i h pr i 
rejal i v samem Novem me
stu i n širom po Dolenjski . 
Tud i načrti društva za bo
doče delo so lepi in kažejo, 
da ne bo manjkalo pr i red i 
tev ob 600-letnici Novega me
sta. Vendar bo treba tud i le
tos premagovati težave, k i 
spremljajo njegovo ku l turno 
dejavnost. Da b i se vsaj de
loma odpravi le pomanjkl j ivo
st?, kaže posvetit i posebno 
pokornost režiserskemu ka
d r u , glasbenim delavcem i n 
prostorom. Jerebovci nujno 
potrebujejo pokl icnega reži

serja. O tem je razprav l ja l 
že svet za ku l tu ro p r i ob
činski skupščini in pr iporo
čil, da bi režiser lahko vo
d i l tud i poslovalnico za k u l 
turne pr ired ' tve . S štipendi
ranjem kadrov za glasbeno 
vzgojo b i rešili težave, k i 
j i h ima Novo mesto p r i glas
beni do avnosti . Najbol j za-
gatno jo seveda vprašanje 
prostorov, k i ga rešuiejo že 
vsa povojna leta, rezultatov 
pa še n i . Seveda znmma vse, 
a l i bo orišlo do pre lomnica 
letos, ko praznuje Novo me
sto 600-Vtnico obstoja. 



Obrat družbene pretirane in več vrtcev! 
2e 4 mesece potekajo občni 

zbo r i v vseh smd ika ln ih pod
ružnicah črnomaljske občine, 
29 s indikatov je doslej obrav
navalo svojo prob lemat iko , 
v s i Pa smatrajo kot p rob l em 
št. 1. ureditev družbene pre-
hrane i n otroškega varstva. 
V razpravah se je vse prema
l o slišala beseda neposredne
ga proizvajalca. Cemn? Oceno 
dosedanjih občnih zborov je 
z a naše bralce podal predsed, 
n i k občinskega s indikalnega 
sveta Jože Ko l enc : 

— A l i so se s indikabie po
družnice dobro pr iprav i l e na 
občne zbore? 

— Nekatere prav dobro, 
druge manj . Najbol j so uspe
l i občni zbor i s ind ika ln ih po
družnic v R u d n i k u , p r i go
s t inskem podjet ju i n v K o v i 
nar ju . 

— O čem so proizvaja lc i 
največ razpravl ja l i? 

— Obravnaval i so pro izvod
njo, doseženo realizaci jo, izo
stanke od dela, H T V službo, 
odnos do vajencev, k j e r j i h 

9 J I 

ti H 

O Komuna lno podjetje v 
Črnomlju ne čaka, da bo son
ce stopilo sneg, k i se je na
bral ob vseh glavnih cestah 
p r i pluženju. Delavci komu
nalne uprave ga vsak dan 
pr idno odmetavajo, nalagajo 
na kamione ter sprot i odva
žajo. V s i pločniki v mestu 
BO že lepo očiščeni. 

0 že prv i dan šolskih po
čitnic je b i lo na vseh hribč
k i h v mestu, tako ob stano
vanjskih b lok ih , na pot i pro
ti F lekovemu m l i n u i n tudi 
drugje vse polno sankače*/ in 
smučarjev. M l a d i n a prav i , da 
j'e sneg zapadel ob pravem 
času. 

@ Benc inska črpalka i m a 
te dni mnogo manj prometa 
ko t sicer. Go r i va natakajo 
predvsem kamion i i n druga 
vozila državnega sektorja, 
medtem ko zasebni avtomo
b i l , počivajo v garažah. K a 
dar so ceste lepe, iztržijo tu
d i 150.000 do 100.000 na dan, 
te dni , ko je bi lo po vseh ce
stah dovolj snega pa so pro
da l i gorhr in maziv le za oko
l i 70.000 d in . 

imajo, i n medsebojne odno
se znotraj ko lekt i va . Precej je 
bi lo govora tud i o vozni kar 
t i K-15. Večina članov naših 
smd ika ln ih podružnic je za 
to, da b i namesto te olajšave 
ustanovi l i v podjet j ih poseben 
sk lad, iz katerega b i (Jedila 
sredstva za potovanje na let
n i dopust posamezn im članom 
kolekt iva . 

N i pa b i lo slišati glasu pro
izvajalcev o gospodarskih 
prob lemih , o nagrajevanju 
po učinku tako p r i pro izva
ja lc ih , kot p r i s t rokovnem i n 
vod i lnem kadru . P rav tako 
sem pogrešal razprav o od
kr i van ju notran j ih rezerv m 
tudi resnih prizadevanj za 
uvedbo 42-umega delavnika. 

— Ka t e r i prob lem je naj
bol j pereč za vse ^sindikaliste, 
t!ako za rudarje, kot kovinar-
je in delavke v Bet i? 

— B r e z dvoma je to druž
bena prehrana i n otroško var
stvo. O t em so govor i l i pov
sod. Nekatera podjetja že 
imajo organiz irano svojo 
družbeno prehrano, toda ta 
ne ustreza ne po količini, ne 
po kval i te t i , še manj pa gle
de cene. Če b i sredstva zdru
žili v občinskem mer i lu , ra 
zen tega najel i še posoj i lo , 
b i lahko ustanovi l i sodoben 
6brat družbene prehrane, k i 
b i zadovoljeval vse potrebe. 

Otroško varstvo je drug i 
prob lem, posebno za matere 
samohrani lke . Otroke dajejo 
v varstvo sosedom i n mora
jo p r i n j ih mnogo več plače
vati kot za varstvo v vr tcu. 
V Črnomlju imamo samo en 
vrtec, k i je že zaseden. 

— Ali so se v splošnem čla
ni sindikalnih podružnic prid
no oglašali k besedi? 

— Razprave je biLo povsod 
dovol j , vendar So največ go
vor i l i v od i ln i k a d r i v podjet
j i h , medtem ko so se nepo
sredni proizvatjailci zelo red
ko oglašali. 

— Zakaj? 
— Težko je odgovor i t i za

kaj , m i s l i m pa, d a zarad i te
ga, k e r niso dovolj seznanje
n i z obravnavanimi prob lemi , 
morda imajo slabe izkušnje, 
če pr idejo na dan s povsem 
odkr i to besedo, najbrž p a j i m ' 
je tud i nerodno govorit i p red 
tohlkimi l j udm i . 

— Kaj smatrate za glavno 

Občinska 
konferenca 
ZK: 30. I. 

30. januarja bo v Čr
nomlju občinska konfe
renca Zveze komunistov, 
Da kateri bo okoli 80 de. 
legatov obravnavalo pred
vsem vlogo komunistov po 
smernicah V I I I . kongresa 
vseh gospodarskih proble
mov. 

Razpravljali bodo med 
drugim tudi o problemih 
komunistov v družbenih 
službah, posebno na pod
ročju šolstva, o vlogi čla
nov ZK pri krepitvi sa
moupravljanja, razčlenje
vali pa bodo tudi proble
matiko mladine in kmetij
stva v občini. 

pomanjkljivost v dosedanjem 
delu sindikalnih podružnic? 

— V vseh podjet j ih so pre
malo pozornost i posvečali 
ku l tu rnemu i n športnemu iz
življanju članov ko lekt iva , 
kako r tud i političnemu i n 
strokovnemu izpopolnjevanju. 
P r i dedu n a tem področju p a 
h ; morale sodelovati vse or
ganizacije znotraj ko lekt iva , 
ne samo s indikat , čeravno naj 
b i t a v svojem delovnem pro
g ramu zajel tud i to. 

Dijaki v BEITU 
D i j a k i III. l e t n i k a črno

m a l j s k e g i m n a z i j e so m e d 
z i m s k i m i poči tnicami n a 
e n o t e d e n s k i p r a k s i v žele-
z o l i v a r n i B E L T v Črnom
l j u . R a z d e l j e n i so p o o b r a 
t i h i h p i s a r n a h t e r se ob 
s t r o k o v n e m v o d s t v u sez 
n a n j a j o z d e l o m , težavami 
i n u s p e h i t ega k o l e k t i v a . 
D e l a j o t u d j s a m i i n n e k a 
t e r i so p r a v r a d i z a m e n j a 
l i šolsko de lo z i n d u s t r i j 
s k i m . S p r a k s o b o d o v p o 
l e t n i h počitnicah n a d a l j e 
v a l i , - n i 

Te dni na črnomaljskih ulicah: cesta in pločniki 
so očiščeni snega, velike kupe, k i so se nabrali ob 
robu cestišča, pa s kamioni odvažajo v Lahinjo. 

Viničani -žrtev osebnih intrig 

© 15. januarja je b i la prva 
seja novoizvoljenega vodstva 
krajevne organizacije S Z D L . 
V novem odboru je več mla
dincev i n mlad ink, k i dosicj 
še niso aktivno delal,: v po
litičnih i n družbenih organi
zacijah, vendar so že na p r v i 
seji pokaza l : vol jO do dela 
i n sprejel i določene naloge. 
N a tem sestanki] so po izvo
l i t v i funkci j v odboru S Z D L 
razpravl ja l i še o krajevni 
prob lemat ik i in skupščinskih 
vol itvah. 

@ Apr i l a poteče mandatna 
doba odbo rn iku občinskega 
zbora za vasi Semič, M lad in -

j L J U D J E M E D S E B O J — 

»iešilca hočem, da bo 
oni več plačal! 

»Tu Stari trg«, je klical nekdo po telefonu pred 
dnevi Zdravstveni dom v Črnomlju in nadaljeval: 
»Zelo nujen primer je, nekdo je ranjen, krvavi, zato 
naj pride takoj zdravnik z rešilcem!« Zdravnik je 
takoj odhitel z rešilcem, šofer pa je pritiskal plin 
do deske. Pot preko Tanče gore je bila zasnežena 
in avto iznenada ni mogel nikamor več, ker so ko
lesa drsela, »človeško življenje je v nevarnosti,« sta 
ugibala zdravnik in šofer ter zato sklenila poizkusiti 
po drugi poti. Obrnila sta se nazaj ter odhitela proti 
Staremu trgu čez Miklerje. Po tej poti je šlo in re
šilni avto je ustavil pred pacientovo hišo. 

Na pragu je stal mlajši moški in mirno povedal, 
da je ponesrečenec on. »Kaj vam pa je, da je bilo 
tako nujno?« je vprašal zdravnik. »Sosed me je uda
ril po glavi!« je odvrnil oni še vedno lagodno. Zdrav
nik je pregledal rano in ugotovil, da je samo'manjša 
praska, za katero ni bil potreben noben kirurški 
poseg! 

»Zakaj kličete rešilca za takšno malenkost? Lahko 
bi prišli sami v Črnomelj«, je menil zdravnik. »Veste, 
nalašč sem klical rešilca in zdravnika, samo zato, 
da bo oni več plačal, ker me je udaril!« je povedal 
poškodovanec. 

In kaj bi bilo, če bi se primerila v tem času 
kakšna resna nesreča ali nujen primer, v katerem 
bi zares šlo za življenje ali smrt? Zdravnik je moral 
v Poljansko dolino z rešilnim avtomobilom po za
sneženi cesti samo zato, da bo nekdo več plačal in 
da bo zopet ena tožba več na sodišču! Nekdo, ki bi 
bil res v sili, pa bi lahko ostal brez pomoči! Ali je 
razgreti »ponesrečenec«, ki ga je nekdo udaril po 
glavi, pomislil na to? -ko-

IZ 
ca, T ra ta i n Vavpča vas. K o t 

kandidata za bodoča odborni
ka sta b i l a doslej predlagana 
Jože Kočevar i z Semiča i n 
Anton Lukežič i z Vavpče vasi . 

© Za boljšo preskrbo pre
biva." cev Semiiča i n okol ice 
je t£.'> predlagano, naj b i 
S T P Potrošnik iz Črnomlja 
uvedlo v svoj i prenovl jeni 
prodajalni non-stop delovni 
čas. P r i s to jn i organi pa naj 
bi dovol i l i v tej t rgov in i tu
di prodajo breza lkoholn ih i n 
žganih pijač ter h ladn ih je-
d i l . E d i n i gost inski l oka l v 
Semiču ne zadošča potrebam 
občanov i n prehodn im go
stom. 

0 Želja vseh občanov je, 
da b i čimprej začel uspešno 
delati svet krajenve skupno
st i , k i je b i l izvol jen n a zad
n jem zboru volivcev, čaka 
ga namreč obi lo dela z reše
vanjem d robn ih zadev i n te
žav, s ka t e r im i se občani vsa
kodnevno srečujejo. L. M. 

Pred nedavnim je b i l a se
ja delovne skupnost i osnov
ne šole V in i c a , k i sta j i p r i 
sostvovala tudi predsednik ob
činske skupščine Črnomelj i n 
načelnik <?oddelka za družbe
ne službe p r i občinski skup
ščini. 

Razprava je potekala o šol
skem proračunu za leto 1965, 
o pomanjkan ju učnih moči, 
o dograditv i šole, o ured i tv i 
šolske okol ice, o samouprav
l janju i td . Pogovor pa je na-
nesel tud i n a prevoz šolskih 
otrok iz oddal jenih krajev 
i n na šolsko mlečno kuh i 
njo, k i ne more nud i t i otro
k o m pr imerne mal ice, če
prav vsi vemo, da b i jo nuj
no potreboval i . Zakaj je n i 
majo? K e r zadenemo spet 
ob star i , ne samo šolski, 
temveč splošen viniški pro
b lem: p r e s k r b o s k r u 
h o m . K o l i k o razprav o tem 
je bi lo že na sestankih i n 
konferencah krajevnih organi
zacij , na zbor ih volivcev, ko
l iko predlogov so da l i obča
n i za ureditev tega proble
ma , b i lo pa je vse brez 
uspeha! 

K j e je razlog za tako sta
nje? E d e n i zmed pomemb
n i h razlogov za neurejeno 
preskrbo s k r u h o m je men
da v tem, da se S T P Črno
mel j in Pekar i ja ne moreta 
zmeni t i , kdo od n j i ju bo 

da l izdelat i zaboje za pre
voz k r u h a iz Črnomlja na 
V in i c o ! ! 

Ob tem dejstvu pa se lah
k o Viničani zamis l imo i n 

vostro obsodimo tak birokrat
s k i odnos do zadovoljevanja 
potreb občanov. A l i je to v 
sk ladu z družbenimi odnosi , 
k i se čedalje bol j uveljavlja
jo? A l i mora b i t i zavoljo te
ga res to l iko prebivalcev V i 
nice pr izadet ih i n da zaradi 
tega šolarji ne dobe pr imer
ne mal ice? 

Krajevne družbeno-politične 
organizacije s i prizadevajo, da 

b i čimveč občanov vključile 
v reševanje krajevne proble
mat ike, taka dejstva pa ob
čane pasiv iz irajo, ker prav i 
jo, da n i vredno hodi t i n a 
sestanke, če se n j ihov i pred
logi ne upoštevajo. 

Upajmo, d a se bo zadeva 
vsemu navkl jub le ured i la 
i n da se bosta omenjeni dve 
podjetj i le zmeni l i , kdo bo 
dal delati zaboje za prevoz 
kruha , če bo pa to predol
go trajalo, so Viničani p r i 
pravl jeni izdelat i zaboje sa
m i ! 

J . P E R K O 

Iz Sforegcs t r g a in o k o l i c e 
£ V preteklem tedna je 

gozdni obrat Črnomelj p r i 
čal popravl jat i pota. N a raz
polago je dal v r ta ln i stroj i n 
miner ja tako da Je delo lepo 
napredovalo, vse dokler ga n i 
p rek in i l sneg. Ljudje so zelo 
zadovol jni , da so pota ven
darle začeli poprav l jat i i n da 
j i m na ta način gozdarstvo 
vrača vsaj del vloženih p r i 
spevkov. 

© N a zboru volivcev je b i 
lo precej govora o razširit vi 
ceste Radenc i—Sodevc i , da b i 
jo naprav ih dostopno tur i 
s tom. T i k r a j i so namreč zelo 
lep i , K o l p a je tod bogata z 
r i bam i , zato b i b i l o prav če 
b i s t rokovnjak i raz i ska l i vse 

možnosti za razvoj tur i zma v 
teh k ra j ih . ,. 

9 Kmetova lc i še čedalje 
več pogovarjajo o nabavi stro
jev i n mehanizaci je za kme 
t i j ska dela. Sedanj i ca r insk i 
predpis i onemogočajo nabavo 
teh strojev iz tujine, zato že
l i jo kmet i j sk i proizvaja lc i , da 
b i j i m zadruga omogočila na
jetje poso j i l . 

R U D O L F K O B E 

Pozdravile svojce v tuji

ni z Dolenjskim listom! 

Hvaležni vam bodo za 

pozornost! 

Res san® zaradi prevelikih žalitev? 
V Beli krajini.primanjkuje strokovnjakov. Iščejo jih na vse 

načine, nudijo jim ugodne pogoje, kljub temu jih zelo težko 
dobijo. Po drugi strani pa se vedno znava šušlja med mlado 
delovno inteligenco o razmerah in odnosih do mladih strokov
njakov, zaradi katerih menda ti ne prihajajo oziroma odhajajo. 

V časopisu smo brali -oglas: 
»BELT Črnomelj išče vodjo tehnične
ga sektorja — inženirja metalurga ali 
strojnega inženirja; vodjo gospodar
sko računskega sektorja — ekonomi
sta, in vodjo §plošnega sektorja — 
pravnika.« 

Pa drugi: »ZORA, lesno predeloval
na industrija Črnomelj, razpisuje me
sto komercialnega direktorja z visoko
šolsko izobrazbo. Nudimo stanova
nje itd .. .« • 

Minili so tedni, obe podjetji pa do
slej nista dobili niti ene ponudbe. x 

i • 
— Janez, ali veš, da v Črnomlju 

nudijo stanovanje in dobro mesto v 
tovarni BELT? Prijavi se na razpis, 
saj imaš že diplomo v žepu! — je v 
Ljubljani povedal prijatelj inženirju 
Janezu. Ta pa mu je odvrnil: 

— 2e res, da krvavo potrebujem 
stanovanja, ampak da bi šel v Črno
melj, bogu za hrbtom? Sploh ne, ni
koli! Pa še to: ne veš, da tam prej 

ali slej vsakega strokovnjaka nažene-
jo? Saj jih sploh ne marajo, to sem 
že večkrat slišal. V take razmere se 
pa res ne bom spuščal! 

RES SAMO ZARADI 
PREVELIKIH ZAHTEV? 

Taki sta torej obe plati zvona. 
Z željo, da bi ugotovili, kaj je res in 
kaj ne, smo se odločili obiskati di
rektorja tovarne B E L T Vladimir ja 
Lončarja, direktorja ZORE inž. Stane
ta Pečavarja in predsednika občinske 
skupščine inž. Rada Dvoršaka. Pre
berite, kaj so o kadrovski problema
tiki povedali oni: 

DIREKTOR BELTA: »NI RES, DA 
STROKOVNJAKOV N E MARAMO!« 

— V zadnjih letih je res več 
strokovnjakov odšlo iz naše tovarne, 
vendar ni res, da si jih ne želimo! Ne
kaj odpovedi je bilo med temi na ra
čun neurejenih notranjih odnosov v 
podjetju, a tudi ta problem ne gre po
enostavljati. 

Če mlada, razvijajoča se tovarna 
nima na vodilnih mestih dobrih stro
kovnjakov s prakso, prej ali slej za
ide v težave. Ker pa strokovnjaki s 
prakso ne pridejo v Črnomelj zavoljo 
tega, ker jim v večjih mestih nudijo 
boljše delovne pogoje, večje osebne 
dohodke in imajo razen tega na voljo 
visoke in druge šole za svoje otroke, 
dobivamo največ mladih ljudi, ki so 
študij komaj končali. 4 

Tudi mlad človek je lahko na vo
dilnem položaju, toda ker ne pozna 
dajbvnega procesa v tovarni, se mu 
mora šele privajati. Pri tem bi mo
ral imeti mlad strokovnjak več po
sluha do želja in pripomb praktikov 
z bogatejšimi delovnimi izkušnjami. 

Ko pa mlad strokovnjak pride (če 
pride), navadno takoj zahteva visoke 
osebne dohodke. V prvih mesecih služ
bovanja zaradi uvajanja v delo- ne 
more pokazati posebnih delovnih uspe
hov — delavci to dobro vidijo, zato 
začno godrnjati zoper takega stro
kovnjaka. Ne zaradi drugega, temveč 
samo zanfdi njegovih, za njihove poj
me prevelikih osebnih dohodkov, ki 
n i s o v s k l a d u z njegovimi uspehi. 

Posamezniki y kolektivu res prece
njujejo svoje znanje in hočejo morda 
Kđaj na faftlj uveljavi jati nepravilne tež
nje do mladih strokovnjakov, vendar 

K o v i c e 
1/$/mv$šf& komam 



Paketov ni več, delo je ostalo 
Občinski odbor Rdečega križa v Metliki je uspešno zaključil 1964. leto. 

Lani so bili ustanovljeni aktivi RK po delovnih kolektivih, po vaseh pa so 
člani na letnih konferencah razpravljali o organizacijskih problemih. Rdeči 
križ je kot organizacija razočaral samo tiste posameznike, ki so se včlanili 
in delali tedaj, ko so dobivali pakete. Zdaj paketov ni več, delo pa je ostalo 
fn ga je treba opraviti. 

Z a svoj največji uspeh v 
letu 1964 šteje občinski od
bor R K ustanovitev aktivov 
po ko lekt i v ih , kjer je doslej 
včlanjenih že preko 800 ob
čanov. V Be t i , Novoteksu i n 
v K o m e t u so organiz i ra l i že 
več 20-urnih tečajev za prvo 
pomoč. P r i zb i ra ln i akc i j i za 
pomoč poplavljenoov so se 
člani R K v delovnih organi
zaci jah zelo po t rud i l i . Svoj 
de lovni načrt so zastavi l i ta
ko, da se v njem prvenstve

no odraža sk rb za delovnega 
človeka. 

Dobro obiskane konference 
na terenu 

Vse letne konference R K 
so bi le na terenu doslej d o 
bro obiskane, najbolj pa sta 
uspel i konferenci v Gradcu 
in na Radov ic i . Ob tej pr i 
ložnosti so članom R K p o 
jasn ih , da i m a organizaci ja 
zdaj povsem druge naloge, 
kot j i h je imela med vojno 

in prva leta po njej, ko se 
je ukvar ja la največ z delitvi
jo paketov. Tega mnog i vse 
do sedaj niso razumel i . 

Glavne naloge Rdečega k r i 
ža so poslej sk rb za človeka 
vse od rojstva do starost i , 
ko postane bolehen i n onemo
gel, nadalje organizaci ja 
zdravstvenih tečajev i n preda
vanj, ter skrb i n pr iprave za 
krvodajalske akcije. 

Zan imivo je, da se kmečko 
prebivalstvo v mnogo večjem 

Metlika Stoji pred šeststoletni ? 
V petek, 8. januarja , je bi

l a p rva seja razširjenega od
bora za proslavo 600-letnice 
Met l ike , k i m u načeluje pod
predsednik občinske skupšči
ne F ranc Jakljevič. H k r a t i 
je b i l a navzoča tud i večina 
članov vseh treh komis i j , od 
ka te r ih vodi komis i jo za pro
pagando Jože Du lar , komis i 
jo za program Ivan Žele, go
spodarsko komis i j o pa 
Frenk Molek . 

Sprejet je b i l širši okvir
n i načrt, k i je zajel delo 
vseh treh komis i j , k i bodo 
že pr ihodnj i teden izdelale 
podrobne načrte. Rečeno je 
tudi b i lo , naj se v okv i ru tu-

Umrl je 
Dominik Picelfj 

ristične dejavnosti oživi nek
danje znano metliško pusto-
vanje, k i je b i lo po zadnj i 
vojni še zelo živo, pa je za
rad i nerazumevanja i n na
sprotovanja posameznikov 
zadnja leta — z izjemo šol
ske maškarade — čisto za
mrlo . 

V okv i ru tu r i zma naj se 
letos obnovi t radic ionaln i po
mladansk i nastop domače fol
k lorne skupine i n tambura-
šev, k i naj se pod nazivom 
»Igraj kolce« tudi vnese v 
koledar turističnih prireditev. 
Zato bo potrebno dobi t i pre
cej nov ih oblek, z last i če 
bodo v l judsk ih nošah na
stopal i tud i m lad i tambura
ši. Gospodarsk i komis i j i je 
bi lo naloženo, d a čimprej 
p r i s k r b i potrebna denar

na sredstva, ka j t i letošnji fol
k l o rn i nastop naj b i b i l že 
v začetku maja. 

29.aprila — to je na dan, 
ko je b i la pred 600 leti Met
l i k a v l i s t in i goriško-tirolske-
ga grofa A lbrehta prvič ime
novana mesto — pa bo ot
voritvena proslava, združena 
še z drug imi manifestacija
m i — k u l t u r n i m i , športnimi 
in društvenimi, k i naj b i se 
potem raztegnile čez vse le
to. D a bodo v to vključene 
tudi razne gospodarske akci
je, povezane z ureditvi jo raz
ličnih predelov mesta s tež
njo, da b i tako Me t l i ka do
bi la čim lepšo estetsko po
dobo, je razumlj ivo samo 
o sebi. 

O vsem tenr ' pa bomo še 
poročali. 

številu udejstvuje v krvoda
ja ls tvu kot pa Metličani i n 
prebivalstvo večjih kra jevnih 
središč. Ob nov i krvodaja lsk i 
akc i j i letos spomlad i priča
kujejo boljše uspehe, tud i 
zato, k e r računajo na pomoč 
članov R K v de lavn ih kolek
t iv ih. 

Nekate r i prav požrtvovalno 
delajo 

M e d akt iv is t i R K v občim 
Me t l i ka je nekaj prav požr
tvovalnih tovarišev i n tiovari-
šic, k i v glavnem nosi jo ce
lotno breme delovanja orga
nizacije. Tako med ic inska se
stra M a r i c a Omerze l , katera 
že več kot 30 let akt ivno de
luje v organizaci j i , vedno p o 
žrtvovalno pomaga v krvoda
j a l sk ih akc i jah, razen nje pa 
so posebno delavni še: M i n k a 
Crnugel j , An ica K u r e , Nežka 
Dragoš i n Stanka Škof v Me
t l i k i , R u d i D i m i n Zofka 
Baje v Gradcu , Ivanka Sa-
vor na Radovic i , Ma r i j a K r -
štinc v Dragoml j i vasi ter 
mlada predsednica R K v Ro-
salnicah Rez ika Vraničar. Po
dobnih požrtvovalnih, t ih ih in 
skr i t ih aktiv istov pa i m a 
Rdeči križ še precej. 

Tud i v metliški organizaci
j i , k i je zadnji dve let i v 
delu neko l iko popust i la , lah
ko pričakujemo novega pole
ta, saj je b i l na občnem zbo
ru izvol jen tak odbor, o d ka
terega se lahko nadejamo za
želenih uspehov. 

Amce Trčkove 
ni več 

Pokojni Domin ik Picelj je b i l 
s i n delavskih staršev, k i so le 
stežka preživljali številno druži
no. Izučil se Je za zidarja, ker pa 
v tem pok l i cu n i mogel najt i za 
poslitve, je pred vojno delal J « ) t 
železničar. 

Z a narodnoosvobodilno gibanje 
je začel delati že V začel k u zači
nje svetovne vojne. N a razne na
čine je po sodelavcih pomagal pr
v im part izanom. V fobriu^-ju i:>43 
je tudi sam vstopi l v N O V . K o 
je b i la p r i Glavnem štabu N O V 
i n POS osnovana godba na pihala 
je pokojni Domin ik postal rjeri 
član. Po osvoboditvi Je b i l demo
b i l i z i ran i n ' se je zapos'. l kot zi
dar . S tem se m u je izpolni la ?c-
l ja , za katero je b i l prikrajšan v 
predvojnem času. .Sadnja leta je 
začel bolehati, zato je odšel v za 
služeni pokoj . N i ga užival do!i;o, 
saj ga je kmalu str la izčrpanost, 
posledica težkih In napornih let 
zadnjo vojne. N a zadnji pot i n a 
pokopališče v Me t l i k i so ga spre
m i l i vojni tovariši, znanci , pri ja
telj i i n sorodniki i z Cur i l i n Ro-
sainlc. V spominu vseh bo živel 
kot zaveden borec za pravice de
lovnih l judi i n kot dober tovariš. 

R. F . 

Iz Metlike v Novo mesto: 
K o smo sc dijaki v vlaku, ki pelje proti 

Črnomlju in Novem mostu pogovarjali, kako 
dolgo se že kdo izmed stalnih vozačev vozi v 
šolo in nazaj, smo prišli do zanimivih ugoto
vitev. 

Pričeli smo računati, koliko se po železnici 
prevozi tisti, ki se iz Metlike v Novo mesto 
vozi polnih 5 let šolanja. Razdalja Metlika — 
Novo mesto meri po železnici 45 kilometrov; 
tja in nazaj vsak dan pomeni to 90 kilometrov. 
Šolsko leto ima 210 delovnih dni, kar v petih 
letih nanese 1050 dni. To smo pomnožili z de
vetdesetimi kilometri , in dobili številko 94.500 
kilometrov. Torej je tak šolar prepotoval dva
krat Zemljo po ekvatorju, ker meri obseg 
Zemlje 41.842 km. Na vlaku pa je v tem času 
presedel dobrih 131 dni po 24 ur ali skupaj 
3.150 ur. Lep rekord! -n i 

V—nedeljo, 17. januarja, smo se 
na metliškem pokopališču poslo
v i l i od dobre žene, matere in to-
varišice Anice Trčkove. V dneh, 
ko je naše ljudstvo stalo *pred 
težka preizkušnjo, je s svojo dru
žino našla pravo pot In se vk l ju
čila v vrste borcev prot i fašizmu. 
Vse njeno in moževo imetje je b i 
lo vedno na razpolago p a n i . i -
nom. Pokojna Anica pa jet-znala 
tudi druge l judi pr idobivat i za 
boj stfj je s svoj im požrtvoval
n im delom b i la vsem za vzgled. 
B i l a Je sekretarka -AFZ in članica 
rajonskega odbora v Me t l i k i . 
Mnogi borci ter terenski delavci 
in akt iv is t i , pa tudi kur i r j i ne 
bodo nikdar pozabi l i njenega do
brega srca, ne toplega nasmeha 
in radodarnih rok, saj so b i l a 
vrata njene hiše vedno odprta 
part izanom. "• 

Pokojna Anica je ostala akt ivna 
tudi po vojni : več let je b i l a od-
bornlca ljudskega odbora v Me
t l i k i , sodelovala Je v zadružnem 
svetu in v upravnem odboru Z K 
v M e t l i k i . Dlje časa je vodi la sek
ci jo žena zadružnic, z bogatimi 
izkušnjami, k i s i j i h je pr idob i la v 
življenju, pa je b i l a vselej dobra 
svetovalka Us t im, k i so jo pros i l i 
za nasvet. 

S toplo besedo smo se poslovi l i 
od nje. V src ih vseh, k i smo jo 
ime l i rad i In smo jo spoštovali, 
bo l i k pokojne Anice živel še dol
go kot l ik zavedne slovenske žene. 

R. F . 

temu n i treba pr ip isovat i posebnega 
pomena, ke r se te stvar i dogajajo v 
vseh indust r i j sk ih ko lekt i v ih v Slove
n i j i . 

K d o r - j e prišel v Belo kra j ino in je 
b i l res strokovnjak v svojem delu, 
m u v isok ih dohodkov nihče n i zavidal. 
Povedati moram, da tud i vseh mlad ih 
inteligentov ne gre spravl jat i v en koš. 
K o t pr imer navedem inženirja meta
lurga, katerega smo pred k r a t k i m do
b i l i . Zadovol j i l se je z dohodki , pr i 
m e r n i m i za začetniško delo, in ker 
zna tud i poslušati nasvete izkušenih 
v isokokva l i f i c i ran ih delavcev, nihče ni
m a nič zoper njega. V s i ga imamo 
rad i ! ! 

D I R E K T O R Z O R E : 
S T R O K O V N J A K I S E TEŽKO 
P R I L A G A J A J O . . . 

— Problem, zakaj strokovnjakov v 
Be lo kra j ino n i oz i roma zakaj od
hajajo, je po mojem v tem, da si- mla
da delovna intel igenca težko pr ivad i 
našim l judem in potrebam na svojem 
delovnem mestu. Dost ikrat so morda 
preobremenjeni z delom in mis l i jo , 
daso za svoje delo premalo plačani. 
K e r j i m v naših razmerah nudimo, 
ka r pač moremo, drugje pa imajo na 
razr.olago dosti boljše pogoje, gredo. 

V Črnomlju strokovnjake lepo 
spiv.jmemo in s i tudi prizadevamo, da 
b i j i h obdržali. Pred nekaj let i pa 
je med štipendisti veljalo mnenje, 
da so študentje od drugod v do
mači občini bolj cenjeni kot doma

čini, zato so še t i po končanem štu
di ju odhajali drugam. 

M o r a m pa reči, da se je v zad
njem času kadrovska po l i t ika zelo 
spremeni la. T u d i sam sem kot mlad 
strokovnjak prišel v Črnomelj i n iz 
svoj ih izkušenj lahko povem, da v 
začetku mars ikda j res n isem i inel 
rožnatega položaja, zdaj pa se je od
nos do strokovnjakov precej spreme
n i l . Zakaj? K e r je v e č i n a t o v a 
r i š e v ž e d o u m e l a , d a n a š a 
m l a d a i n d u s t r i j a b r e z s t r o 
k o v n j a k o v z v i s o k o š o l s k o 
i z o b r a z b o n i m a p e r s p e k 
t i v e . 

P R E D S E D N I K OBČINSKE 
SKUPŠČINE: »DELOVNO 
I N T E L I G E N C O S I M O R A M O 
V Z G O J I T I SAMI!« 

— K a r se govori , i m a navadno 
svojo osnovo. Navzven poudarjamo, ka
ko s i strokovnjakov želimo, navzno
ter pa prav vs i še niso razčistili ne
kater ih pojmov. Reke l b i , da so ime l i 
v Be l tu s s t rokovn jak i v preteklost i 
nekaj smole i n da z nekater imi iz
j emami niso ime l i srečne roke p r i iz
b i r i . P rob lem pa je v tem, da izbire 
sploh n i ! 

Vedno manj je namreč s lovenskih 
patriotov — inteligentov, k i so pri
pravl jeni pr i t i v Belo kra j ino delat. 
Jasno nam mora biti, da j i h tudi zla li
ka, ne bomo dob i l i , ker j i m drugod 
več nudijo kot j i m lahko m i . Če pa 
koga le dob imo ( lani smo dob i l i 3 

zdravnike i n 1 stomatologa), pa se 
najbrž ne more pritoževati glede od
nosov. 

Delovno inteligenco s i moramo vzga
jat i sami s pravi lno štipendijsko po
l i t iko ! Mlade l jud i moramo šolati, j i h 
po potrebi poslat i tud i na prakso v 
inozemstvo i n s i tako zagotoviti kader, 
k i bo strokovno res usposobljen, hkra
t i pa vol jan delati. 

Do strokovnjakov, k i le prihajajo 
od drugod po naključju, pa b i mo
ra l i v ko lek t i v ih pokazati malo več 
strpnost i i n j i m nudi t i vse možnosti, 
da bi spoznal i podjetje in organizaci
jo dela, šele nato pa bodo res lahko 
uvel javi l i svoje sposobnosti i n znanje. 

Glede dohodkov" mlade delovne in
teligence m i s l i m , da n i prav, če t i 
izredno odstopajo od dohodkov v ne
k e m ko lekt i vu samo zato, k e r je pač 
nekdo prišel v »zao.stalo« Be lo kra 
j ino, če je mlad inteligent količkaj 
pošten, v začetku tud i ne bo postav
l ja l pre t i ran ih zahtev. 

N e d v o m n o p a j e , d a b o 
k a d r o v s k a p r o b l e m a t i k a r e 
š e n a š e l e t e d a j , k o b o m o 
i z b o l j š a l i p o g o j e d e l a i n 
p r i p e l j a l i p r o i z v o d n j o n a 
t a k o v i š i n o , d a s e b o d o 
o s e b n i d o h o d k i v B e l i k r a 
j i n i n a s p l o h d v i g n i l i i n 
p r i b l i ž a l i r e p u b l i š k e m u p o 
v p r e č j u . K e r p a t e g a n e b o 
m o d o s e g l i n e d a n e s i n n e 
j u t r i , s i m o r a m o t o r e j s t r o 
k o v n j a k e v z g a j a t i s a m i . 

J o ž e D u l a r : 

SOSESKE ZIDANICE 
V VZHODNI BELI KRAJINI 

Manjše posode so b d i po-
lovnjaki, k i so držali p « 5 
do 8 veder, lodrice (10 do 20 
f i rk lov ) , presike, to so sodi , 
k i so ime l i na v r h u dog vrat
ca, zaprte brente i n barili. 
Odprte posode so bdle ve
dro (25 do 26 f i rk lov ) , pol-
vedrnik (15 f i rk lov ) i n loSbll 
oz i roma kebljcc. Vedro je 
imelo na zunanj i s t ran i dva 
železna ročaja, n a notranj i 
s t ran i pa je b i l a včasih na 
steno pr i t r j ena železna pali
ca. N a njej so b i i urezani zo 
bje — za vsak f i rke l en zob 
— i n tako Je vedro služilo 
za mero p r i izdajanju aii vra
čanju v ina. Zan im iv i so bi
l i po lvedrn ik i , k i so - ime l i 
na gornjem koncu »brke«, to 
je: dve nasprot i s i ležeči do
gi sta ime l i zarezan majhen 
jarek, čez katerega se je m o 
ralo pocedit i v ino v dokaz, 
da je mera pijače zvrhana-
Vse te posode so bile lesene 
i n so jeseni z n j i m i p r i dolž
n i k i h pob i ra l i v ino. 

Posode, s ka t e r im i so p i 
jačo mer i l i oz i roma izposoja 

kraj ine so pozna l i šekutorja 
(Radovica, Krašnji v rh , V i -
došiči, Drašiči, Božakovo, B o 
janja vas, Boldraž, Slarnna 
vas, Rosalnice ) . N a Lokv i c i 
so uporab l ja l i obe imen i : 
šekutor i n čežmešter. P r i p o m 
n i t i moramo, da je šekutor 
(eksekutor, to je izvrševalec) 
v Bušinji vasi , k jer so p o 
znal i čežmeštra, pomen i 
davčnega izterjevalca, biriča. 

Po krajši a l i daljši dobi 
opravl janja svoje službe sta 
se imenovala starejši i n mlaj
ši, s tar i i n mlad i , p r v i i n 
drug i šekutor a l i cekmešter. 
I zb i ra l i so j u z glasovanjem, 
to je, vo l i l i so j u »na glase«, 
in s icer za eno leto. Le red-
kokje so j u vo l i l i za dve a l i 
celo za t r i leta. Po navadi so 
nista izmenjala oba šekutor
ja hkra t i , temveč je mora l 
eden ostati , da je vpel jal v 
delo novo izvoljenega šeku
torja. 

Izjeme v tem ustal jenem 
poslovanju, k i je značilno 
skoraj za vso Be lo kra j ino 
(le da so drugod : šekutor je 

Soseska zidanica na Lokvici 

l i , so bile f i rke l (mazama 
bokal ) , polič i n maseljc. Te 
votle mere so bile nekoč ba 
krene in cinaste, v zadnjem 
času p a so že uporabl ja l i plo 
čevinaste l i t rske mere. Te 
mere, k i so imele ročo in 
noseč, so držale po 5 l i trov 
en l iter i n pol . N a gornjem 
robu je b i l včasih pr i lotan 
košček sv inca z u radn im pe
čatom. Po p r v i svetovni voj 
n i so s i ponekod na primer 
v Drašičah omis l i l i lončene 
f i rk le , vendar te posode pr i 
p ivc ih niso bile pri l jubl jene 
ker niso imele točne . mere. 
Pločevinaste mere je v zad
njem času izdeloval metliški 
k lepar 2iga Hanze l , lončene 
pa gradaški lončar Franc 
Graf . 

V z idanicah, kjer so poleg 
vina izposojal i tud i žito (Be
reča vas, Bušinja vas, Do-
bravice, Dragoml ja vas), so 
bile poleg vinskega orodja tu 
d i skr inje za žito oz iroma 
predah a l i feršldge (nem 
Verschlag) , kamor so sprav 
l ja l i koruzo, pšenico a l i pro
so. M e r i l i pa so žito s kup-
l jen ikom (mern ikom) i n fir-
k lom. 

šekutorji 
(cekmeštf i) 

Vse to premoženje je mo
ra l nekdo varovat i i n zanj 
skrbet i . Zato so člani sose 
ske (vsako hišo je na glav 
nem letnem sestanku zasto
pal en član) i zmed sebe i z 
vo l i l i dva moža (včasih tu
d i t r i ) , k i sta uprav l ja la s 
skupn im premoženjem, izda
ja la i n pob i ra la v ino oziro
ma žito, skl icevala l jud i na 
sestanke, na skupno delo i t d 
Imenovala s ta se cegmeštra 
(Gabrovec) , eekmeštra (Dra 
gomlja vas, Suhor , Dobravi-
ce, Krivoški v rh ) , čežmeštra 
(Bereča vas, BuŠčnja vas) . 
Prav na vzhodni mej i Bele 

imenoval i ključarje, cerkve-
naše, cerkvenjake ipd.) so bi
le soseske Krivoški v rh , Bo
žakovo i n Rosalnice. Te so-
r ske so voli le po t r i može 
za dobo treh let. N a K r i v o -
škem v rhu (cerkven h r a m ,,e 
prenehal delati že pred prvo 
svetovno vojno) so j i h ime
novali starejši, srednj i i n 
mlajši cekmešter. N a Boža-
kovem so namesto nekdanj ih 
šekutarjev vodi l i poslovanje 
v cerkveni hiši predsednik, 
blagajnik i n kletar, v Rosal-
nicah pa je> kletar ja že izpod
r i n i l tajnik. Te funkcije v 
obeh zadnj ih soseskih zidani
cah pa kažejo že na najmlaj
šo ob l iko tega upravl janja, 
saj so vaščani za to novo po
imenovanje nekdanj ih šeku
tarjev našli vzorec v odbor ih 
narodnih čitalnic i n v d r u 
gih sorodnih društvih. 

šekutorji (cekmeštri) so 
ob izvo l i tv i dob i l i ključe so-, 
seske zidanice; navadno sta 
bi la dva ključa in je vsak še
kutor ime l po enega, tako da 
drug brez drugega n i mogel 
odpret i zidanice. Ponekod je 
ime l oba ključa tudi starej
ši šekutor, z last i če je to 
funkci jo opravl ja l že vrsto 
let in so m u vaščani zaupal i . 
Obenem je hran i l tudi sose-
sk in denar, ko l i ko r ga niso 
nekatere soseske oddajale v 
Prvo dolenjsko hrani ln ico i n 
posoj i lnico v M e t l i k i (usta
novljena 1874) a l i rajfajznov-
ko v Suhor ju . 

Šekutorja sta posojala vino 
na poldrugo al i puldrugo 
(Radovica, Bo janja vas, Slarn
na vas), na piildrgo (Bereča 
vas, Diragomlja vas, Suhor 
Krivoški vrh) a l i na podržijo 
(Drašiči, Vidošči, Božakovo), 
to se p rav i : za vsak izposo
jeni f i rke l v ina je mo ra l do l 
žnik jeseni v rn i t i po ldrug i 
f i rke l ptidrščine, to je mošta, 
Vse izposojeno v ino sta šeku
torja zarezala na leseni ro
vaš. 

meHiški£x£rednik 



S E K R E T A R O B K Z K KOČEVJE M I R O H E G L E R P R E D O B Č I N S K O K O N F E R E N C O Z K : 

ladaljnja krepitev idejne vloge ZK 
V soboto bo v Kočevju občinska konferenca Zveze komunistov — Številne težave lahko uredimo 

le s kvalitetnim sistemom samoupravljanja 

Smučarski tečaji v Kočevju 

V soboto, 30. januarja, bo v dvorani množičnih or
ganizacij v Kočevju občinska konferenca Zveze komu
nistov, k i se je bo udeležilo 85 delegatov ter člani ko
miteja, kontrolne in revizijske komisije. Pred konfe
renco smo zastavili sekretarju občinskega komiteja 
M i ru Heglerju naslednje vprašanje: 

— Ka j boš v svojem referatu na konferenci pose
bej podrobno obravnaval in kateri so glavni proble
mi , o katerih bo — po tvojem mnenju — na konfe
renci največ govora? 

— V referatu na konferen
c i bom govori l predvsem o 
bodočih nalogah komunistov 
p n utrjevanju socialističnih 
družbenih odnosov, k i se od
ražajo tudi v nekater ih ne
rešenih prob lemm na gospo
darskem področju občine^ 
Medtem ko beležimo v veči
n i gospodarskih organizacij 
znaten razvoj na področju 
gospodarjenja, opažamo, da 
manjše število organiza
ci j tem nalogam ne sledi z 
enak im tempom, kakor je 
b i lo poudarjeno že v pred
kongresni Ak t i vnos t i i n kar 
je v resoluci j i po t rd i l tudi 
V I I I . kongres Z K J . še ved
no je nerešenih precej vpra
šanj, kot npr . produkt ivnost , 
večja, a cenejša proizvodnja, 

izvoz, nekater i p rob l emi in
tegracije v gospodarstvu i td 
Do teh i n še vrste drug ih 
problemov bo mora la konfe
renca, po temel j i t i obravna
vi seveda, podati jasna sta
lišča. ' , 

Čeprav beležimo v pretek
lem letu znaten napredek v 
gospodarstvu, se n a m vzpo
redno s tem odpi ra vedno 
več problemov v družbenih 
službah, zdravstvu, z last i pa 
še v zadnjem času v šolst
vu. K o m u n i s t i bodo mora l i 
tudi v prihodnje ' odločno 
podpirat i prizadevanja druž
benih činiteljev v občini po 
hitrejšem i n odločnejšem re
ševanju številnih problemov 
na tem področju. Dosedanje 
obširne razprave v organih 

Miro Hegler, sekretar Ob
činskega komiteja Z K S Ko 
čevje in poslanec v repub
liškem organizacijsko poli

tičnem zboru 

upravl janja j i m bodo v teh 
prizadevanj ih nedvomno ve
l ika opora. 

Drugo pomembno vpraša
nje, o katerem men im, da bo 

^dalo vsej konferenci še po
seben poudarek, je nadalj
nja krepitev delavskega in 
družbenega samoupravl janja. 
Poročilo komite ja za obdob
je med zadnjo in sedanjo 

l i - R i i f s k a ..Tekstilana i z v s ža 
K o l e k t i v f e s t i l a n e , to

v a r n e s u k n a i z Kočev ja , j e 
l a n s k o le to zaključil s 
p r v o m i l i j a r d o , k o p a je 
d e l a v s k i svet o b r a v n a v a l 
o s n u t e k p l a n a z a letošnje 
l e to , j e p o u d a r i l , d a j e tre
b a i z h a j a t i p r e d v s e m i z 
r e z u l t a t o v , » doseženih v 
d r u g e m p o l l e t j u l a n s k e g a 
l e ta . L e t a k o p o s t a v l j e n 
p l a n bo r e a l e n za k o l e k t i v , 
k i p r o i z v a j a z močno z a 
s t a r e l i m i s t r o j i (povpreč
n a s t a r o s t s t r o j e v j e n a d 
30 a l i p a še več l e t ! ) , č e 
b o d o d e l a l i s t a k i m pole
t o m k o t z a d n j e mesece le
ta, ga b o d o p r a v t a k o iz
p o l n i l i . D e l a v s k i sve t j e 
t u d i s k l e n i l , d a b o d o l e tos 
močno skrčili število i zde l 

DR0B?Ž 11 KOČEVJA 

gg M i n u l i četrtek so obi
ska l i Kočevje člani društva 
NAŠA D J E C A iz Pule. Sku- , 
p ina 95 pionirjev in n i lad in-
cev ter 15 profesorjev pre
življa z imske počinice v Ort-
neku, lep z imsk i dan pa so 
s i i zb ra l i za izlet v Kočevje 
Ogledal i so s i muzej N O B , 
Seskov dom, podjetje I TAS 
i n druge zanimivost i mesta 
V D o m u kul ture so v spo
m insko knjigo napisa l i : »Ve 
sel i smo, da smo s i lahko 
ogledal i ta prekrasen športni 
d o m s tiho željo, da b i ime
l i vsaj podobnega v bližnji 
bodočnosti tudi v Puli.« 

g§ Od 14. januar ja dalje je 
v Kočevju gost inski tečaj, kj 
bo trajal do 26. februarja. 
Ob iskova lc i tečaja se _učijo 
strežbe i n kuhanja, p r idob i l i 
sri bodo temeljne osnove iz 
poslovne tehnike poznavanja 
pijač, nauka o prehran i , druž
beno ekonomsk ih ved i n tu
r i zma . Tečaj, k i ga je orga
n i z i ra la Delavska univerza, 
obiskuje 35 tečajnikov In te
čajnic, zaposlenih v družbe
nem sektor ju gostinstva, med 
n j i m i pa je tud i 6 deklet, Jd 
še niso zaposlene. V tečaj 
j i h je pos la l Zavod za zapo
slovanje delavcev, da b i tako 
laže dobi le zaposlitev. -ko 

k o v i n j i h p r i l a g o d i l i teh
nični o p r e m l j e n o s t i i n 
zmožnosti s t r o j e v . 

P l a n p r o i z v o d n j e z a le
tošnje l e to so p o s t a v i l i v 
višini m i l i j a r d e i n 250 m i 
l i j o n o v d i n a r j e v , višino 
plačane p r o d a n e p r o i z v o d 
nje p a o c e n j u j e j o n a m i l i 
j a r d o 50 m i l i j o n o v d ina r 
jev. P r e c e j večji p r o i z v o d 
n i p l a n b o d o m o r a l i i zpo l 
n i t i z i s t i m števi lom zapo
s l e n i h — upoštevajoč ne
zmanjšano p r o d u k t i v n o s t . 
D o s e g l i ga b o d o t o l i k o 
lažje, če b o d o prepreči l i 
v s a k o l e t n i p a d e c p r o i z v o d 
n je i n p r o d u k t i v n o s t i v 
m e s e c i h m a j — avgus t . 

L e t o s se b o T e k s t i l a n a 
vključila t u d i v r e d e n iz
voz, č e hoče t o v a r n a do
b i t i d o v o l j r e p r o d u k c i j s k e 
ga m a t e r i a l a i z u v o z a 
( v o lno , b a r v e i n k e m i k a 
l i j e , de le s t r o j e v itd.)< mo
r a i z v o z i t i 35 o d s t o t k o v 
v r e d n o s t i uvoženega m a 
t e r i a l a , k a r p r e d s t a v l j a 

155.000 d o l a r j e v l e tno . P o 
d o s e d a n j i h d o g o v o r i l i ( p r i 
h o d n j i m e s e c b o d o p o d p i 
s a l i še p o g o d b o ) b o d o iz
važali v S a u d o v o A r a b i j o 
ode je . K l j u b t e m u , d a ode 
je n i s o 1 z a h t e v e n a r t i k e l v 
p r i m e r j aPTi z d r u g i m i b la-

v g i , t u d i to p o m e n i za ko
l e k t i v v e l i k o o b v e z n o s t 
p r a v z a r a d i i z r e d n o s t a r i h 
s t r o j e v . 

R a z e n m i l i j a r d e , doseže
ne tfbnec l e ta , i n p r i p r a v 
n a i z v o z *so v k o l e k t i v u 
p o n o s n i še n a s o d e l o v a n j e 
n a s e j m u M o d a 65 v L jub 
l j a n i . Na l j t l b l j a n s k i h 
m o d n i h s e j m i h r e d n o na
s t o p a j o že n e k a j l e t i n 
v e d n o s precejšnj im us
p e h o m . T a k o k a k o r l a n i so 
t u d i l e t os d o b i l i z a d v a 
v z o r c a b l a g a z a s p o m l a 
d a n s k e ženske plašče z 1 a-
t i k o l a j n i . Z o z i r o m n a 
to , d a so p o s l a l i l e pe t 
v z o r c e v , s t a d v e z l a t i od-
ličji k a r p o m e m b n o p r i 
znan je . ( V E C ) 

konferenco ugotavlja, d a je 
s is tem samouprav l janja v na
ši občini dosegel vel ik na
predek, ka r nedvomno potr
jujejo r e zu l ta t i , o kater ih 
sem že govor i l . Delavsko in 
družbeno samoupravl janje je 
bi lo tud i eno poglavi tnih 
vprašanj, k i so j i h obravna
vale osnovne organizacije na 
zadnj ih letnih konferencah. 
K o m u n i s t i se dobro zaveda
jo, da številna vprašanja, k i 
nam danes še povzročajo te
žave, lahko ured imo le s 
kva l i te tn im s istemom samo
uprave, z neposrednim, res
ničnim odločanjem proizva
ja lca i n občana. B i r o k r a t s k i 
in nesocialistični pojavi , k i 
so že v preteklost i večkrat 
doživeli poraz, bodo v kval i 
tetnem samoupravnem siste
m u tud i v prihodnje našli 
najhujšega sovražnika. 

Če lahko t rd imo, da je de
lavsko upravl janje v gospo
darsk ih organizaci jah postalo 
že vsakdanja praksa i n edi
ni način reševanja številnih 
problemov delovnih l jud i , po
tem tega ne moremo t rd i t i 
za družbeno upravljanje, v 
katerem posamezniki še ve
dno čutijo potrebo po admi
nistrat ivnem urejanju kakrš 
n ihko l i s tvar i . 

Pretje vprašanje, o kate
r em bo na konferenci prav 
gotovo precej govora, je na
daljnja krepitev idejne vo
dilne vloge Zveze komuni 
stov p r i utrjevanju sociali
stičnih, družbenih odnosov. V 
preteklem obdobju smo v 
občini uspeli dat i komuni
stom o vodi ln i vlogi Z K ja
snejšo podobo. Bo r ba prot i 
miselnost i posameznikov, k i 
so zagovarjali rjnnenje, da 
mora Z K odločneje in bolj 
operativno reševati določene 
naloge^ ter borba pro t i t i 
s t im, k i menijo, da je Z K v 
sedanjem s is temu neposred
ne socialistične demokraci je 
opravi la svojo vlogo, je b i la 
kratkotra jna in uspešna. To 
pa tudi dokazuje, da komu
nist i vedno bolj iščejo reše
vanje vsakršnih problemov v 
delavskem i n družbenem sa
moupravl janju, da iščejo opo
ro v delovnem človeku ter 
z njegovo pomočjo gradijo 
nove socialistične družbene 
odnose. F R A N C E G R I V E C 

H V z imsk ih počitjiicah so šole 
organizirale več tečajev. Osnovna 
šola M a r k a Bračiča ima dva tečaja. 
Začetniskega, v katerem je nad 
30 mlad ih smučarjev, vodi Breda 
Košir. V tečaj, kjer otroci že zna
jo smučarsKe osnove, pa hodi 15 
pionirjev Ta skupina se vsak dan 
vozi z avtobusom v Ortnek, kjer 
imajo idealna smučišča na terenih 
Grmade nad V . Po l janami . Tečaj 
vodi prot. Tone Adamič. Zvečer se 
otroci vračajo domov, tako da je 
tečaj precej cenejši. — Osnovna 
šola Jože Seško ima tečaj, k i ga 
obiskuje nad 35 otrok, po okol i 
ških smučiščih. Tečaj vodi Nada 
Smola . G imnaz i j sk i tečaj vodi 
prof. Saša Bižal. T u je sicer manj 

tečajnikov, zato po bolj obvladajo 
smučanje, tako da je tečaj inten
zivnejši — V o d n i k i tečajev so 
opažih, da imajo nekateri otroci 
že dotrajano opremo, 

SI Zaradi ugodne zime so prišli 
na p lan tudi sankači. To sekcijo 
p r i Part izanu vodi Lojze Janežič. 
Razdel i l i so tudi tekmovalne san
ke. Ce bo vreme držalo, bomo v i 
del i prav lepe društvene tekme. 

OH Gimnastična sekcija pionirjev 
kočevskega Part izana je povabi la 
na pri jatel jski dvoboj vrstnike iz 
Part izana Tabor-Ljubl jana. Tek
moval i bodo na bradl j i , drogu, 
krog ih, preskoku čez kozo i n • 
ta lni vadbi . 

\. A K K O 

L J U D J E M E D S E B O J 

»Tovariš direktor, 
to je svinjarija!« 

V n a p o r n e m d e l u i n o b v s a k d a n j i h d r o b n i h 
i n v e l i k i h s k r b e h se j e m e s e c s k o r o n e o p a z n o 
z a v r t e l t j a do p r v e g a oz . »p lači lnega« dne . š la 
j e v b l a g a j n o p o zaslužek. N a j p r e j so j i n a p i 
s a l i n a z e l en »blagajniški izdatek« znesek , ob 
k a t e r e m j e b i l a l e b e s e d a »p lača« , n a t o p a 
p r i p i s a l i od t eg l j a j e z a h r a n o , p o s o j i l o i p d . , s e 
šteli i n odšteli o d »p lače« t e r j i o s t a n e k i z r o 
čili . . P o t e m j e v i d e l a , d a j e k o l e g i c a , s k a 
t e r o ves čas d e l a t a s k u p a j , d o b i l a večjo »pla
čo « — z a e n e k o de lo 

P o h i t e l a j e n a z a j . Vprašala je , z a k a j n i do 
b i l a s »p lačo« t u d i obračuna z v s e m i p o s t a v 
k a m i , v r e d n o s t j o točke i t d . , d a b i vsa j vede la , 
k o l i k o i n k a k o j e zaslužila — i n z a k a j je k o 
l e g i c a zaslužila več. D a je plačilna l i s t a t a j n a 
p o d j e t j a , j e z v e d e l a i n d a j i j e pač ne m o r e j o 
p o k a z a t i , k e r je , ta jne , ne s m e v i d e t i ! 

R a z b u r i l a se je , d e j a l a , d a gre k d i r e k t o r j u . 
L e - t a , j e p r a v teda j v s t o p i l . V j e z i m u j e d e 
j a l a , d a je to s v i n j a r i j a , d a m o r a v sak de lavec 
po l e g o sebnega d o h o d k a d o b i t i »plači lno l isto« , 
d a de l i t e v o s e b n i h d o h o d k o v n i t a j n a p o d j e t j a , 
pač p a s t v a r v seh z a p o s l e n i h , k i j i m s i c e r t a k o 
r a d i p r a v i m o u p r a v l j a l c i . P o v e d a l a je t u d i , d a 
s m o »p lače« že d a v n o z a m e n j a l i z o s e b n i m i 
d o h o d k i i n d a j o z a n i m a , z a k a j j e k o l e g i c a p r e 
j e l a z a e n a k o d e l o večji o s e b n i d o h o d e k . 

Tovar išu d i r e k t o r j u j e b i l o preveč. T a k n a 
s t o p ! P a s v i n j a r i j a ! Užaljena tovarišica j e p r i 
šla p r e d d i s c i p l i n s k o k o m i s i j o , češ d a se j e 
n e d o s t o j n o v ed l a p r o t i d i r e k t o r j u . K a z n o v a n a 
je b i l a z u k o r o m . Z a t o , k e r b i r a d a vede la , k o 
l i k o zasluži, k e r b i r a d a v i d e l a plačilni s e z n a m , 
k e r j e g l a sno p o v e d a l a , s č im se ne s t r i n j a . 
Pritoži la se j e n a občinsko k o m i s i j o , k i j e 
»ukor « s e veda r a z v e l j a v i l a . . 

K a k o s m o že r e k l i ? B i r o k r a t i z e m ? S a m o 
u p r a v l j a n j e ? N o v a u s t a v a i n človek v naši 
družbi? S p o d b u d n o nag ra j e van j e ? 

V i s t e m p o d j e t j u so v o l i l i d e l a v s k i svet . V 
e n e m i z m e d o b r a t o v so p r e d l a g a l i štiri k a n d i 
date , n a k a n d i d a t n o l i s t o j e prišla e n a t o v a 
rišica i n šef o b r a t a , k i ga n i nihče p r e d l a g a l . 
I z v o l j e n j e b i l šef o b r a t a , tovarišica, k i j o j e 
p r e d l a g a l k o l e k t i v , p a ne. S o ga i z v o l i l i l j ud j e , 
v o l i v c i ? Demokrat ično? 

K a k o s m o že r e k l i ? »Sv injar i ja?« M o r d a 
res m a l c e h u d i z r a z , z a m a r s i k a t e r e u h o boleč, 
n e d o s t o j e n . Užaljena tovarišica j e t a k o r e k l a . 
Upravičeno. 

D e l a j m o z a l j u d i , z l j u d m i , z a n a s vse. N e 
p r o t i l j u d e m ! F R A N C G R I V E C 

V Kočevju je še 34 prošenj borcev 

:a stanovanja 
115 upravičencev do priznavalnine — Bo letos najmanjša priznavalnina 
10.000 din? — Veliko zanimanje za novo davčno politiko med člani ZB 
v občini — Organizacija ni molzna krava! — 0 konferencah ZB v kočevski 
občini in o problemih borcev pripoveduje tehnični sekretar občinskega 

združenja ZB Rudi Orel 

Konec decembra i n v janu
a r j i so se člani organizaci j 
Zveze borcev v kočevski obči
n i spet shajal i na redn ih kon
ferencah svoj ih organizaci j , 
da bi se pogovor i l i o delu 
organizacij i n o številnih pro
b lemih borcev. Z a konferen
ce — doslej so bi le že v Osi l -
n ic i , Ban ja l ok i , Vas i , F a r i , 
Kužlju, Drag i , T rav i , Novem 
K o t u , S tarem logu, Strugah 
i n Kočevski R e k i — se p rav i 
v vseh oddal jenih k ra j i h , lah
ko t rd imo , da so bi le uspeš
ne, tako po tehtnost i obrav
nav kako r tud i po ob i sku . N a 

konferencah so v večini pr i 
merov govori l i o sedanjem 
stanju organizacije, predvsem 
pa o pr iznavaln inah borcev. 
Predv idoma bodo letos pre
jemal i pr iznavalnine vs i . k i so 
upravičeni; občinski odbor 
Zveze borcev zb i ra od kra
jevnih organizaci j zadnje pr i 
jave. Po dosedanjih podatk ih 
bo prejemalo letos pr iznaval
nine okrog 115 upravičencev. 
Višina pr i znava ln in je od 
3.000 do ,10.000 dinarjev, v pr i 
hodnje pa bo verjetno najniž
ja 10.000 dinarjev, najvišja pa 
n i določena; presoja je pre-

' puščena upravnemu odboru 
sk lada za borce. Največ upra
vičencev za pr iznavalnine Je 
i zven Kočevja: v Kos te lu , 
K o l p s k i do l in i , de loma v dra-
garskem koncu . 

člani Zveze borcev so tud i 
E v e l i k im zanimanjem spreje

l i odlok občinske skupščine 
o nov i davčni po l i t i k i , o od
pisu davkov v 4. kategori j i 
zemljišč i n o občutnih davč
n i h olajšavah borcev — kme
tov. Znano je, v kako težkih 
razmerah živijo prav borc i — 
kmetje v odročnih predel ih, 
k jer je zemlja slaba, zaradi 
starost i pa je tud i ne morejo 
pr imerno obdelovati . V obči
n i je še 229 borcev — kme
tov, k i skoro vsi živijo v tako 
imenovani 4. kategori j i i n po
slej ne bodo plačevali davkov. 
Čeprav sredstva, ka te r im se 
je skupnost na ta način od
povedala, ne predstavljajo ve
l i k o n i t i za skupnost n i t i 
za posameznika, ' je ve l iko po
membnejši odnos, pozornost 
družbe do l jud i , k i so to l iko 
žrtvovali za osvoboditev l n 
ostal i n a svoj i skop i kraški 
zeml j i , večinoma ostarel i , ne

zmožni za intenzivnejšo pro
izvodnjo. Zan imiva je tudi 
starostna s t ruk tura borcev — 
kmetov v občini: do 40 let 
starost i j i h je le 27, do 50 let 
37, do 60 let 75 i n nad 60 let 
starost i ka r 90 članov Zveze 
borcev, k i so prav gotovo 
nujno potrebni kakršnekoli 
pozornost i i n podpore druž
be. 

S posebnim dodatkom do 
45.000 dinarjev za zaposlene 
borce se je nj ihovo material
no stanje močno izboljšalo. 
Borcev — delavcev, k i preje
majo posebni dodatek kot 
raz l iko od mesečnega zasluž
ka do 45.000 d in m živijo ve
činoma v Kočevju a l i oko l i c i , 
je okrog 200, vendar še niso 
vs i . Mars ikdo še n i vložil zah
tevka a l i pa je 5 " v postopku. 

Nekater i člani neupraviče
no kr i t i z i ra jo organizacijo, 
predvsem kadar iščejo pr izna
nje za delovno dc o, za enoj
no a l i dvojno štetje, čeprav 
so to le posamezni pojavi i n 
j i h n i moč posploševati, Je 
treba povedati, da kr i t i z i ra 
jo predvsem t is t i , k i do pr i 
znanja delovne dobe med 
vojno niso upravičeni. N i moč 
namreč pr i znat i " ^ako tiste
m u , k i se je res b o r i l a l i ves 
čas akt ivno sodeloval i n pa 
t istemu, k i je le tu i n tam 
pomagal . Ponekod so na 
konferencah obravnaval i tudi 

sprejemanje novih članov, 
vendar ^o za sprejem posta
v i l i zelo ostra mer i la , č e 
namreč nekdo želi postat i 
član Z B šele po 20 let ih, je 
upraVičen sum, da se za nje
govo željo skr ivajo kor isto
l jubn i nameni , najsi bo za 
podporo, pr iznavalnino, de
lovno dobo a l i ka rko l i . Orga
nizaci ja Zveze borcev n i molz
na krava , pač pa združenje 
vseh t ist ih, t i :o k a k o r k o l i 
pomagal i osvobodit i domovi
no, je organizaci ja borbenih 
tradic i j i n ne l jud i , k i naj 
j i m pomaga do pokojnine a l i 
boljšega materialnega stanja. 
Vsakdo, k i želi postati član 
Z B zaradi tega, se hudo mo
t i , ker n i vseeno, ah sodelu
ješ v njej od začetka a l i pa 
si jo opazi l šele po dvajsetih 
let ih. 

V k ra tkem oodo konferen
ce Z B še v Kočevju i n bliž
n j ih kra j ih . V mestu in na 
R u d n i k u , pa tudi v okoliških 
vaseh bodo obravnaval i pred
vsem stanovanjsko problema
t iko borcev, k i k l jub v e l i k im 
prizadevanjem i n ob i zdatn i 
podpor i občine še vedno ni 
rešena. Samo v Kočevju je še 
34 prošenj borcev za stanova
nja, v zadnj ih dveh let ih pa 
se je v boljša stanovanja pre
seli lo 42 članov organizacije, 
letos pa bodo dob i l i še pet 
a l i osem stanovanj. 

F. G . 
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Partizanskim vdovam dostojne pokojnine! 
Kuko je bilo na zboru krajeve organizacije ZB v Sodražici 

Odbor , k i se je v enem 
letu sestal 15-krat lahko tr
d i , da je b i l delaven. N a 
konferenci krajevne organiza
cije Zveze borcev v Sodra
žici je b i lo med drug im po
vedano, da je odbor skrbe l 
za zadeve bivših borcev. P r i 
odboru deluje tud i sekci ja 
internirancev, k i namerava le
tos organiz i rat i izlet na Rab . 
T a m je pokopanih večje šte
v i lo internirancev iz r ibn i 
ške občine. 

20. obletnico osvoboditve bo
do v Sodražici k a r najlepše 

Kandidati v Loškem 
potoku 

V Loškem po toku so zad
nje dn i ev ident i ra l i več Kan
didatov za občinsko skupšči
no: V vo l i ln i enoti 24 — H r i b 
—Švegova vas: Jože Bartol j 
s H r i b a , Alojz Vesel s H r i b a 
i n France Kordiš i z Švegove 
vasi . V V E 26 — M a l i l og sta 
ev ident i ra^a Ivan Debeljak 
i n Ivan KošinrlJ, oba i z Male-
la loga. Z a zbor de lovnih 
skupnost i — kmet i j ska pod
skup ina V E 19 Retje, M a l i 
log sta ev ident i rana Filip Paj-
nič s H r i b a i n Alojz Car iz 
Ret i j . 

O osnovni šoli v R i b n i c i sta 
za zbor de lovnih skupnost i 
ev ident irana Janez Debeljak 
i n Ančka Lovšin. V šoli so 
ev ident i ra l i tud i dva kandida
ta ' a republiški ku l turno pro
svetni zbor: dosedanjo po
s lanko Mi l eno Borovac i n 
Dragana Goljo. 

pros lav i l i . V proslavo bodo 
vključili tud i svoj kra jevni 
prazn ik — 25. maj . Zgodo
vinsko dejavnost nameravajo 
letos. sprav i t i na zeleno vejo. 
Imenovah so širši odbor, k i 
bo zbra l gradivo iz doga
janj narodnoosvobodi lne voj
ne. Grad ivo bodo zbra l i ta
ko , da bodo pripovedovanja 
prvoborcev posnel i na mag
netofon i n potem zbrano gra
divo ponovno pregledal i i n 
ijzdali k ron iko . Sl ikovnega 
gradiva imajo že precej 
zbranega. P r i tem delu j i h 
bo mater ia lno podpr l občin
s k i odbor združenja borcev. 

člani so na zboru predla
gali , naj b i v tem letu pre
nehal i pr iznavat i posebno de
lovno dobo za sodelovanje v 
N B , ker je že čas, da s 
tem končamo. V s i t i s t i , k i 
tega niso še uvel jav i l i i n 

imajo za to pogoje, naj po
sebno dobo takoj uveljavijo. 

Part izanske vdove so se 
pritoževale, da poko jn ina v 
višini 1200 d in na mesec ne 
pomeni n ikake materialne 
oskrbe za ostarele l jud i . To 
vprašanje bo treba rešiti. 
Hišica i n nekaj arov zemlje 
ne b i smela b i t i ov i ra za 
dodelitev pr imerne pokojnine 
par t i zansk im vdovam, da se 
bodo lahko preživljale. Prav 
tako so živahno razprav l ja l i 
o p rob l emih borcev — kme
tov i n pozdrav i l i od lok ob
činske skupščine, v katerem 
so predvidene znatne davč
ne olajšave za udeležence 
N O V . 

Nov i odbor, k i so ga izvo
l i l i na konferenci , naj b i 
sprot i spreml ja l vso navede
no prob lemat iko i n pomagal 
članom z nasveti i n d rug im. 

Zimsko veselje 
v Ortneku 

Predzadnjo nedeljo je 
d o m puljske mladine zopet 
oživel. Prišlo je okrog 100 
mladih ljudi, željnih bele 
opojnosti, k i jo v Puli po
grešajo. Želimo j im, da bi 
se nasankali, nadrsali in 
nasmučali in z lepimi vtisi 
in spomini odšli nazaj na 
morje, kot glasniki zimske
ga turizma v tem predelu 
Dolenjske. 

PREDVSEM: VPRAŠANJA SAMOUPRAVE 
J u t r i zjutraj ob 8. u r i se 

bo v pros tor ih nove restra-
vracije v R i b n i c i zbralo skoro 
80 delegatov osnovnih organi
zacij Z K ter članov občin
skega komite ja . Pred konfe
renco smo vprašali sekretar
ja občinskega komite ja Lojze
ta Petka: Katero vprašanje 
boš v svojem referatu na 
konferenci posebno podrobno 
obravnaval i n zakaj? 

— Referat bo posvečen 
predvsem nas lednj im vpraša-

GasiEci v Dolenjih Lazih 
so zadovoljim z uspehi 

V ribniški občini pravkar 
potekajo občni zbor i v ga
s i l sk ih društvih, 17. januarja 
je b i l med d rug im i tud i 
občni zbor gasilcev v Dole
n j ih laz ih. Tromesečnega te
čaja p r i občinski gas i lski 
zvezi se je udeležilo 6 čla
nov, vs i p a so s prav do
b r i m uspehom oprav i l i iz
pi t . N a občnem zboru so 
udeleženci tečaja na slove
sen način preje l i d iplome. 
Društvo je z novo motorno 
br izgalno, k i je b i l a kuplje
n a s pr i spevk i vaščanov, so
delovalo p r i reševanju v ne
davni poplav i v Zagrebu. 12 
pionir jev i n mladincev, k i so 
b i l i p r i so tn i na občnem zbo-

PR0DAJALNA 
» Ž E L E Z N I M A « 
V e l i k e L a š č e 

s p o r o č a , 
D A J E O D P R L A N O V , 
P O S E B E N O D D E L E K ZA 
P R O D A J O S T A N O V A N J 

S K E O P R E M E V V E L I 
K I H LAŠČAH ŠTEV. 17. 
N a zalogi so kompletne 
spalnice vseh vrst , kuhin j 
ske opreme, štedilniki, 
razne sveti lke, radio apa
ra t i i n te leviz i jski aparat i 
ter drug i aparat i za go
spodinjstvo. — Trgov ina 
prodaja na potrošniški 
kredit . — Prepričajte se 

o ugodnem nakupu ! 

r u , kaže da društvo s k r b i 
za naraščaj. V razpravi so 
vsi poudar i l i , kako zadovolj
n i so, ker prebiva lc i z gasil
c i sodelujejo i n j i h podpira
jo. Po t rud i l i se bodo dogra
d i t i gas i lsk i d o m i n ured i t i 
družbene prostore v stavbi , 
k i jo je dodel i la občinska 
skupščina. K o t najprizadev-
nejši člani so b i l i pohvalje
n i Anton Kra je , Jože Rig ler 
i n dosedanji predsednik Alojz 
B o h ter še nekateri , k i so 
z nesebičnim i n požrtvoval
n i m de lom pr ipomog l i k 
uspehom društva. Po mne
n ju občinske gasilske zveze 
je gasi lsko društvo v Dole
n j ih laz ih med najbolj de
l ovn im i v občini. 

J . Babn ik 

23 milijonov in pol 
za socialne izdatke 

L a n i je ribniška občina iz
dala za 100 soc ia ln ih podpi-
rancev nad 6 mi l i j onov d in . 
V domovih za onemogle je 
24 občanov, v vzgojnih domo
v ih i n zavodih za posebno šo
lanje p a 13 mladoletnikov. 
Za vzdrževanje je mora la ob
čina za mlad insko domsko 
varstvo odšteti 4 mi l i jone, za 
odrasle pa čez 5 mi l i jonov. 
Za vse socialne dajatve je 
plačala občina lani 23 mil i jo
nov i n po l , ka r je lepa števil
ka , v katerj se kaže vsa skrb 
družbe za l jud i , k i so potreb
n i pome čl. I zdatk i za te po
trebe bodo letos predv idoma 
višji. 

KMETIJSKA ZADRUGA - RIBNICA 
r a z p f s u j e 

JAVNO PRODAJO osnovnih sredstev: 
iz konta 0011 - električno napeljavo; 
iz konta 0030, 0031, 0032, 0033, co34, oo35 

- Iztrošena osnovna sredstva; 
iz konta 005 - vprežno in plemeno živino 

ter odpisana osnovna sredstva, ki se vo
dijo kot material. 

P R O D A J A B O 31. J A N U A R J A 1965 ob 8. U R I V 
K M E T I J S K I Z A D R U G I — R I B N I C A . 
Prednost ima državni sektor. 

njem: prob lemi , k i so nepo
sredno povezani z našim go
spodarsk im s istemom, z do
sedanj imi in s p r ihodn j im i 
ukrep i na področju gospo
darstva i n prob lemi v zvezi 
s perspektivo gospodarskega 
razvoja; odnos do intelektu
alnega dela, do problemov, k i 
se pojavljajo na področju 
kul ture , prosvete, šolstva ipd. ; 
.nadaljnji razvoj samouprav
n ih organizmov od S Z D L pre
ko skupščine,- s indikatov do 
delavskih svetov i n drug ih sa
moupravn ih organov; notranj i 
prob lemi Z K : odnosi , organi
zacijske obl ike, metode dela 
in drugo. 

Ob vsem tem p a bom v 
referatu še posebej natančno 
obravnaval nadalnjo krepitev 
družbenega i n delavskega sa
mouprav l ja i n sicer iz več 
razlogov: to je prenos odlo-
čanja o razširjeni reproduk
c i j i na delovne kolekt ive i n 
sp loh nov i gospodarski s i 
stem, k i postavlja v močno 

spremenjene pogoje dela tud i 
skupščino. S prenosom dav
ščin iz proizvodnje tud i na 
potrošnjo se bo namreč mo
ra la občina, se prav i skupšči
na, zavzemati razen za nadalj
njo krepitev gospodarstva tu
d i za razvoj tako imenovanih 
terc iarn ih dejavnosti (trgo
vina). Da pa bo skupščina te 
naloge lahko uspešno oprav
l jala, je potrebna temelj ita 
reorganizacija, nadalnja ka
drovska krepitev. Ob razpravi 
o nadalnjem razvoju samo
uprave se m i zdi pomembno 
poudar i t i tud i odnose med 
gospodarskimi organizaci jami 
i n skupščino i n obratno, o 
čemer men im, bo precej go
vora . tudi na konferenci . Iz 
tega izhaja vrsta problemov, 
npr . v družbenih službah, k i 
j i h bomo mora l i reševati — 
ne kot ,gospodarske organiza
cije i n skupščina oz. občinska 
uprava, pač p a skupaj z zdru
ženimi močmi i n sredstvi kot 
občina. 

Starih zgradb ne bi smeli 
zanemarjati! 

Letošnja stanovanjska grad
nja v ribniški občini je b i l a 
razgibana, ka r velja posebno 
za pr ivatnike . Zras lo je več 
nov ih hiš, nekatere pa so še 
v gradnji . Največ so gradi l i 
v R i b n i c i . K o grad imo nove 
stavbe, pa ne b i smel i pozab
l jat i na stavbe starejših letni
kov, k i so last splošnega 
ljuJ.akega premoženja- Stano
valci v s tar ih stavbah so pre-, 
cej na slabšem od stanoval-

P J V I koraki kra
jevnih s k u p n o s t i 

Letne konference Social ist i 
čne zveze v ribniški občini so 
bile zelo uspešne. Temel j i to 
so b i la obravnavana razna 
vprašanja, skoraj povsod pa 
so spregovor i l i o komuna ln ih 
zadevah. Konference so pr i 
pravi le tudi ve l iko gradiva za 
krajevne skupnost i . Socia l i 
stična zveza je b i l a osnovno 
gibalo p r i ustanavl janju k ra 
jevnih skupnost i , ka te r ih je 
v ribniški občini že več. P o 
nekod so se sveti teh skup
nost i že obl ik oval i , drugje p a 
j i h bodo sestavi l i v k ra tkem. 
Zdaj je naloga S Z D L , da ko
l i k o r more podpre prve ko
rake v dejavnosti kra jevnih 
skupnost i . Prepričani smo, da 
bodo odbor i Socialistične zve
ze delavnega l judstva *ako 
tud i s tor i l i . 

— R — 

Ne jezite se, če ga v 
trafiki zmanjka: DO
L E N J S K I L I S T si na 
ročite na svoj naslov! 

cev, k i prebivajo v nov ih 
stavbah. Precej starejših 
zgradb b i b i lo treba obnovi t i , 
vendar n i sredstev. K e r so 
stanovanja slaba, so tudi na
jemnine nizke. I n tako smo 
v začaranem krogu : n i de
narja ! K e r daje banka p o s o 
j i lo za obnovo zgradbe samo 
v višini kreditne sposobnosti 
hiše, b i se mora la najt i sred
stva iz drug ih virov, to je iz 
stanovanjskega sklada, k i naj 
bo namenjen tudi za obnovo 
stanovanjskega fonda. N a 
tej osnovi je stanovanjska 
skupnost v R i b n i c i začela 
reševati najnujnejše pr imere. 
N a njeno pobudo so začeli 
obnavl jat i 3-nadstrOpno zgrad
bo, k i jo imenujejo »nebo 
tičnik« i n v ka te r i štiri dru
žine že več let živijo brez 
vode i n stranišč. P r i reševa
nju teh problemov naj ne b i 
sodelovali le p r i z a d e l : to b i 
mora la b i t i skrb širšega kro
ga l jud i , saj gre za l judsko 
premoženje — stanovanja, k i 
nam j i h tako pr imanjkuje ! 

Delavska univerza 
v Ribnici 

Ribniška D U pr ip rav l j a te
čaje za gostinske delavce i n 
tečaje za domače gospodinj
stvo, k i j i h občani toplo po
zdravljajo. Želeli b i tudi 
šivalne tečaje, posebno za 
stroje Bagat, k i so že močno 
p rod r l i na podeželje i n so 
prav cenjeni i n upoštevani. 
T u d i jez ikovni tečaji so dobro 
ob iskani . 

P rav b i b i l o , d a prizadeva
nja D U krepko podpro delov
ne organizacije. 

ZAKAJ TAKO POČASI? 
Evidentiranje kandidatov v ribniški občini žal še 
vedno zaostaja — V nekaterih volilnih enotah bo 
treba predlagati še več kandidatov, da bo izbira 

lahko boljša! 

E n a g l a v n i h u g o t o v i t e v članov v o l i l n e k o m i s i j e p r i 
Občinskem o d b o r u Socialistične zveze v R i b n i c i n a 
z a d n j e m p o s v e t u prejšnj i p o n e d e l j e k j e b i l a , d a ev i 
d e n t i r a n j e k a n d i d a t o v z a o d b o r n i k e občinske s k u p 
ščine p o t e k a še v e d n o preveč počasi. D o s l e j so p r v e 
k a n d i d a t e e v i d e n t i r a l i i n p o s l a l i p r e d l o g e k o m i s i j i 
s a m o v v o l i l n i h e n o t a h G o r e n j a vas , Hrovača, R i b n i 
c a II . , J u r j e v i c a , D o l e n j a vas , i z n e k a t e r i h d r u g i h vo
l i l n i h eno t p a k o m i s i j a še n i d o b i l a o b v e s t i l . Z a n i m i v o 
je , d a j e o d v s e h dos l e j e v i d e n t i r a n i h p r e d l o g o v m e n 
d a s a m o e n a ženska, n e k a j k a n d i d a t o v p a j e s t a r i h 
že n a d 50 oz. o k r o g 60 let . K o m i s i j a j e s k l e n i l a , d a j e 
t r e b a t u d i dos l e j s i c e r »m lado « skupščino (povprečna 
s t a r o s t o d b o r n i k o v j e o k r o g 35 le t ) še p o m l a j e v a t i , 
p o t r e b n i h j e več žena i n več o d b o r n i k o v z v iš jo i zo
b r a z b o ( p r a v v t e m p a d o s e d a n j a skupščina » š epa « ) . 

K o so člani k o m i s i j e krit ično o c e n j e v a l i dos l e j 
e v i d e n t i r a n e k a n d i d a t e , so u g o t o v i l i , d a b o d o m o r a l i 
v o l i v c i v n e k a t e r i h v o l i l n i h e n o t a h p r e d l a g a t i še več 
k a n d i d a t o v , d a b o možna boljša i z b i r a i n če b o m o 
h o t e l i z a g o t o v i t i č im boljši s es tav skupščine. 

E v i d e n t i r a n j e d o k a j s l a b o p o t e k a v d e l o v n i h o rga 
n i z a c i j a h , k j e r b o t r e b a s p o d b u d i t i s i n d i k a l n e podruž
n i c e i n o r g a n e s a m o u p r a v l j a n j a . N a t e m s e s t a n k u so 
se t u d i d o g o v o r i l i , d a b o d o p o s l a l i o d p r t o p i s m o 
v s e m o d b o r o m k r a j e v n i h o r g a n i z a c i j Socialistične 
zveze, s i n d i k a l n i m podružnicam t e r d r u g i m društvom 
i n o r g a n i z a c i j a m , na j a k t i v n e j e poseže jo v p r e d v o l i l n e 
p r i p r a v e , p r e d v s e m p a na j n a s v o j i h s e s t a n k i h ev i 
d e n t i r a j o č im več k a n d i d a t o v z a občinsko skupščino. 
V v o l i l n i h e n o t a h , k j e r e v i d e n t i r a n j e p o s e b n o s l a b o 
p o t e k a (Nemška vas -Otav i c e , G o r e n j a vas , S l a t n i k -
šušje-Žlebič-Gorenji L a z i , Z a m o s t e c i n o k o l i c a t e r Ži-
m a r i c e ) p a b o d o p o s k u s i l i z a n k e t o . N a s e j i k o m i s i j e 
so se že d o g o v o r i l i z a t e k s t anke t e , k i j o b o d o v n a j 
krajšem času r a z p o s l a l i števi lnim občanom v t e h va 
seh . V o l i v c e v naštetih v a s e h ob tej pri ložnosti p r o s i 
m o , na j a n k e t o v z a m e j o r e s n o i n p r e k o n j e p r e d l a 
ga jo k a n d i d a t e z a občinsko skupščino, a n k e t n e lističe 
p a č im p r e j v r n e j o . 

V p o n e d e l j e k so člani v o l i l n e k o m i s r j e o b r a v n a v a l i 
t u d i dos l e j z b r a n e p r e d l o g e z a zvezne , p r e d v s e m p a 
republiške p o s l a n c e . Z a republiški z b o r so dos l e j ev i 
d e n t i r a n i n a s l e d n j i : L o j z e Kersnič, L o j z e P e t ek , J a n e z 
R i g l e r i n F r a n c k a S t r m o l e , z a republiški g o s p o d a r s k i 
z b o r L o j z e L e s a r — d i r e k t o r B r e s t a C e r k n i c a , z a k u l -
t u r n o - p r o s v e t n i z b o r p a A n t o n K e b e , V i n k o K n o l i n 
V i l j e m M e r h a r . 

Ogledali so si Kočevje 
Počitniška koloni ja i z Pule, k l 

z imuje v Ortneku, s i je ogledala 
Kočevje, k i s lov i kot eno najpri-
kupnejših mest v Sloveni j i . Z za
nimanjem so si ogledali telovadni 
dom. k i je kot najsodobneje 
opremljen objekt znan po vsej 
naši državi. Po krasnih prostor ih , 
knjižnicah in družabnih prostor ih 
nas je popeljal neumorni telesno-
vzgojnd delavec Andrej A rko i n 
nam v lepih besedah or isal zgo
dovino doma in športa. Gostje so 
se podrobno zanimal i za vse i n 
tov. A rko j i m je z veseljem od 
govarjal i n j i m dal kup kor is tn ih 
nasvetov. Predstavniki pulske mla
dine so se z navdušenjem vpisal i 
v knjigo obiskovalcev. — Tov. 
Arko je doslej pu lsk i mlad in i vsa
ko leto rade volje razlagal po
drobnost i tega objekta, za kar se 
m u mlad ina zahvaljuje in želi 
skorajšnjega svidenja. 

Ogledali so si tudi mestni mu
zej, k i hrani bogate spomine c a 
borbo Kočevske v zadnji vo jni , 
občudovali pa so spomenik na 
Trgu svobode, k i poudarja pomen 
žene-borke. 

Vrsta zanimivih 
filmov - po izbiri 

Delavska univerza v R ibn i 
c i je za sezono 1965 sk len i la 
s Sava i n Vesna f i lmom v 
L jub l jan i pogodbo za dobavo 
sedemnajstih f i lmov, k i j i h 
bodo redno, vsak ih štirinajst 
dni , predvajal i po razn ih kra 
j i h v občini. Nedavno so po
sla l i vsem kra jevn im organi
zaci jam Socialistične zveze 
vabi la , naj zberejo f i lme, k i 
b i j i h rad i v ide l i v n j ihov ih 
kra j ih- Delavska univerza bo 
predvajala naslednje f i lme: 
Sence, Neznanci iz Nevv Ex-
pressa, T igrov zaliv, Ograda, 
Dama s psičkom, Noč v R i 
m u , Past i r Kos t j a , Apar tma, 
Oboževana Ju l i j a , N a u l i c i n i 
dreves, Vo jna se nadaljuje, 
Profesor Mamlock , Srečno, 
Kekec , Nenapovedan sestanek, 
M a t i Ivana Angelska, Nedolž
n i čarovniki i n Mo j mlajši 
brat. 

Vel iko novega so videl i tudi v 
podjetju Itas, k i postaja največji 
i n najuspešnejši kočevski kolek
tiv. V . P . 

SAP nima posli 
ha za Orirsek 

Obljubljenega voznega 
reda, k i je nujno potreben, 
še vedno n i , pa čeprav to 
vidijo tudi sprevodnik i . 
Dosedanje postajališče naj 
se prestavi k vaški gosti lni 
na s tar i vaški cesti . To je 
želja vseh prebivalcev. 
Mnog i pravi jo, da b i se 
to res lahko uredi lo , po
sebno še, ker so to s tor i l i 
tudi na Tur j aku , kjer je 
manjši promet. Prav tako 
b i tudi gosti lna i n trgovina 
ime l i več prometa! 

Čemu služijo 
strašilne p i š t o l e ? 

V nedeljo, 17. januarju zv.č.-r, 
so razposajeni mladeniči, k i so 
prišli Lz gostilne na Bregu p r i 
R ibn i c i , strel jal i s strašilnimi p i 
štolami. 

Šofer momoidočega avtomobi la 
je v bojazni, da so streli iz ostre
ga orožja, dogodek jav i l L M , k i 
je takoj ukrepala in kršitelje noč
nega m i r u in varnosti na Javnem 
prostoru kmalu izsledi la. To v c i -
dar ne gre! Tud i strašilno on'žje 
ima svoj poseben namen in sodi 
le v roke treznim In paraetnjn 
l judem. * 

Talci podvigi so vsega obsoja
nja vredni , kršitelji pa spadajo 
pred sodnika za prekrške! 

Naročite D O L E N J S K I 
L I S T sorodnikom v 

tujini hvaležni vam 
bodo za pozornost! 

I R E Š E T O 



,Dolenjc' si je sam fljbolj pomagal! S a š a D o b r i i ci: m li 6 0 H H T I 

Govorita vam: JOŽE T0P0LOVŠEK in JOŽE ŠKRLEC, dva t 0 r derja v akcijah 
za pridobivanje novih naročnikov Dolenjskega lista, dd C e9a glasila SZDL 
— Oba menita, da bi na kočevskem in ribniškem kof °e bi ju poslali 
tjakaj, kar koj pridobila 500 novih naročnikov in pr is l l a vsak še po en 

m o p e d . . . 

Tudi ta dva sta jo s sankami ubrala tja v breg. Razgibala se bosta in naužila svežega zimskega zraka. Mladež 
je letos čakala na sneg malce dlje kot prejšnja leta, no — kljub temu pa ga je zdaj v času zimskih počitnic 

dovolj za smučarje in sankače (Foto: Polde Grahek) 

Kolumbi dolenjskega podzemlja na občnem zboru 
Po zaslugi k luba V i n k a Pa-

deršiča-Batreje, k i združuje 
oko l i 30 novomeških jamar
jev, je b i l v bližnji preteklo-
s: i raz iskan dobršen del do
lenjskega kraškega podzem
lja, jamarstvo pa je postalo 
panoga, k i so jo začele ne
katere občine gmotno podpi
ra t i . Spodbudno je prizade
vanje krške občine, k i b i 
rada usposobila za tur izem 
Koitanjeviško jamo. K ure
d i tv i te kapniške jame so do 
zdaj največji delež pr ispeval i 
novomeški jamar j i , k i so ja

mo tudi p rv i raz iskoval i . 
Srečanje s to jamo je b i lo 
zanje tudi p rv i poskus samo
stojnega odkr ivanja podzem
lja i n prav tu se začne nj i
hova pot v smotrno raz isko 
vanje kraškega sveta širom 
po Dolen jsk i . 

K o l u m b i dolenjskega pod
zemlja, kakor " lahko imenu
jemo novomeške jamarje, so 
do zdaj izvedl i vrsto pohodov 
v brezna, v katera s i upajo 
res le najbolj pogumni . Po
gumnih je ve l iko med mla
dino, zato n i slučaj, da so 

40 zahodnonem-
ških federalnih 

sodnikov - nacistov 
Doktor Ossip Flecht-

heim, profesor političnih 
tnanosti na zahodnober-
inski »svobodni univerzi« 
trdi v članku, ki ga je pri
občil zahodnoberlinski ča
sopis Spandauer Volks-
blatt. da je bilo 40 do 48 
sodnikov zahodnonemške-
ga federabiega pravosod
nega sodišča članov naci

stične stranke. Profesor 
FTeehtheini, ki je bil glav
ni ameriški tožilec na niirn-
berškem procesu zoper 
vojne zločince, poudarja, 
da med sodniki, tožil
ci in visokimi policijski
mi funkcionarji nenehno 
odkrivajo bivše naciste, ki, 
so odgovorni za množične 
pokole. Toda oni še na
prej ostajajo v službi ali 
pa jih upokojijo. Profesor 
Flechtheim nadalje opo
zarja, da iz zahodnonem-
ške ustave počasi izginja 
vsa demokratična vsebina. 

pristaši jamarstva z last i mla
d i l judje. Zanimanje za ja
marstvo je vedno večje, tako 
so že lan i ustanovi l i v Kosta
njevici sekcijo k luba , k i šteje 
50 članov, na občnem zboru 
k luba 24. januar ja p a so skle
n i l i , da bodo podpr l i spodbu
de za ustanovitev jamarske 
sekcije v Črnomlju. V Be l i 
k ra j in i , k i je izrazito kraška, 
je zelo vel iko večjih i n manj
ših j am, v katere še n i sto
pi la človeška noga. 

K o t so povedali na občnem 
zboru, bodo letos začeli ja
me tud i znanstveno razisko
vati , se pravi , da j i h bodo 
mer i l i , ugotavljal i nj ihov na
stanek in sestavo kapniških in 
drugih tvorb. To bo delala po
sebna skupina jamarjev, k i se 
bo ustrezno pr ip rav i l a na te
čajih in seminar j ih . Nabav i t i 
nameravajo tudi nekaj p r i 
pomočkov za spuščanje v 
večje globine, kot je b i lo do 
zdaj možno. Jamarsk i pohodi 
pa bodo namenjeni zlasti od
kr i van ju i n raziskovanju 
notranjost i Gorjancev, roške 
ga hr ibovja i n drug ih kra
ških predelov. Poleg tega bo
do sodelovali p r i raz iskavah' 
podzemskega toka Radeščice 
i n območja ponikalnice Te
menice od M i rne peči do 
Luknje . 

Novomeški j amar j i , k i so 
b i l i v očeh javnost i še ne
davno entuziast i , so oprav i l i 
delo, k i je vsestransko ko
r istno. Največje kor i s t i pr i 
naša seveda tur izem. Seve
da pa dostop do vseh j am 
še nI urejen. K d a j bodo lah
ko tur i s t i ob iska l i vsaj naj
lepše kapniške jame na Do
lenjskem (nove jame) , pa n i 
odvisno le od jamarjev in 
turističnih delavcev. Nj ihovo 
dosedanje delo kliče na po
moč skupnost, k i naj to, ka r 
so o d k r i l i »Kolumbi«, izko
r i s t i . 

Najboljši jamar j i k luba 
V i n k a Pederšiča-Batreje: 
Mar jan 2nidaršič, M a r t i n 
Boltez, M i l a n Eržen, Lado 
Sedaj, Mar jan K r i s p e r in 
Dane Breščak so b i h nagra 
jen i z j a m a r s k i m priročni
kom, Lojzetu Medletu, k i je 
bi l spet izvol jen za predsed 
n ika k luba , pa se je za nje
govo uspešno vodenje jamar
ske dejavnosti zahval i l občni 
zbor, posebno pa ga je po
hval i l predsednik Društva za 
raziskovanje j am Slovenije 
dr. Ivan Gams. Dr . Gams je 
po občnem zboru novome
škim jamar jem predaval o 
podzemskih lepotah kraškega 
pasu od Tr ig lava od Pelopo-
neza. 

D a dobre izkušnje ne mo
rejo škodovati, je s tara mo
drost i n prav zato smo obi
ska l i naša rekorder ja : Jože
ta Topolovška, pismonošo iz 
Brestanice, k i je v zadnj i ak
c i j i Dolenjskega l i s ta prido
b i l k a r 403 nove naročnike, 
ter Jožeta škrleca, prej pis
monošo v Jesenicah na Do
lenjskem, zdaj upravn ika 
tamkajšnje pošte, k i je v ak
c i j i 1962/63 p r idob i l 308 nov ih 
naročnikov našega l i s ta . V 
dneh, ko se živahno tekmo
vanje med pismonoši posa
mezn ih pošt i n med krajevni
m i organizaci jami S Z D L že 
kar lepo odvi ja (saj gre za 
moped, za več transistorjev 
in za televizor, ka r vse smo 
ob l jub i l i za nagrade!) smo 
naša rekorder ja pobara l i : 

— Povejte kar se da po do
mače, kako ste p r idob i l i tol i
ko nov ih naročnikov? 

»Ljudje radi bero, ker 
veliko o njih pišete!« 
Jože Topalovšek nam je po

vedal takole: 
— Ljudje v našem koncu 

niso ime l i vel iko časnikov. 
Ce l jsk i tednik so takrat moč
no odpovedoval i , po vseh h i 
šah pa me dobro poznajo. 
Res, m o r a m reči, da n i b i lo 
težko! šel sem od hiše do 
hiše, povprašal; rekel besedo 
ah dve, pa so ljudje vzel i . 
Tam, k jer niso hote l i slišati 
prvič, sem poskušal še vdru-
gič, pa tudi vtretjič, če n i 
šlo drugače! 

Ljudje radi bero Dolenjca, 
ker vel iko pišete o n j ih ! Pred 
akci jo se je na našem koncu 
sukalo okrog 100 naročnikov, 
no, jaz pa sem dobi l še 403! 

»Moj najboljši priprošnjik 
je b i l - , D O L E N J C - sam!« 

Zdaj pa pr is luhnite odgovo
ru Jožeta škrleca: 

— Ja , Dolenjsk i l is t pa ima 
zdaj p r i nas res skoraj vsaka 
hiša! Tud i odpovedi n i bi lo , 
tako da lahko rečem, da se 
»Dolenjca« ljudje krepko dr
žijo. K a k o je bi lo z akci jo, 
vas zanima? N a koncu koncev 
nisem n i t i računal, da bom 
kaj dosegel. F a n i k a Jež, ta
kra tna upravn ica naše pošte, 
pa me je le nagovarjala: »Pe-

p i , vso možnost imaš, če d ru
gega ne, t ransistor lahko do
biš!« N a njeno vztrajno p r i 
govarjanje sem se odločil. 
Neke sobote sem po i zkus i l na 
C i r n i k u , že potem, k o je po
ko jn i Radmelič i z V in i ce ob
l jub i l , da bo moped nje
gov . . . N a C i r n i k u je 25 hiš, 
tri je a l i štirje naročniki va
šega l i s ta so b i l i takrat tam. 
Začel sem k a r p r i p r v i hiši, 
tam so že ime l i »DELO«, pa 
n isem nič oprav i l . P r i drug i , 
tret j i , četrti, pet i i n šesti hiši 
sem brez težav dob i l pet na
ročnikov. N a K o r i t n e m is t i 
dan spet 5, na Pon ikv i je tu
d i šlo brez težav, tako da sem 
j i h že prv i dan dobi l ka r 26 

• s fzemi ga .France"! Ce 
„a 'M enkrat b ra t i , ga ka r 
odloJP 6 moreš! K o l i k o k r a t 
s e s ! r a r n z ženo, ko je ne
d e l j i 0 5 5 1 1 0 n a m i z i , jaz p a 
n e j i*n nehat i brati!« je 
p r i p(Jova l mars ikdo . V s a k a 
beser e nekaj zalegla! 

Kaf e n ita Jože Topo
lo^ in Jože škrlec 

sedanji akciji 
LaJ ^ misl i te , da naših 

v rlj2i K°rderjev n i smo mo-
E l i j ^ t i t i brez radovedne
ga vranja, ka j sodita o 
zdaj^ ^ i j i m č e b i s e 

takš t * 0 1 ^ še lot i la . Mo ra 
mo i- da sta oba odgovo
r i l a popo lnoma enako 
i n s * ^ ' -

se še l o t i l akcije? Ce 
D i K Možnosti, b i se je 
prav g o t o v o ! Ce p a me spu
stite k o c e v s k i a l i ribniški 
k o n e b i i m t a m k a r ko j 
p r i ( i c k a kšnih 500 nov ih , 

Jože škrlec, prej pismono- HH 
ša pošte Jesenice na Dol., §jp 
zdaj upravnik tamkajšnje === 

pošte 

ker je slišati, da vaš l ist tam §^= 
n i posebno razširjen!« Tako m 
sta meni la oba. Upajmo, da ||| 
j i m a bodo P T T uslužbenci iz g H 
občin Kočevje i n R i b n i c a od- j||§ 
govor i l i »v j e z iku naše akc i - |||| 
je« : iz vsake občine vsaj s WM 
500 naročilnicami! == 

MILOŠ J A K O P E C H 

Jože Topolovšek, pismono
ša iz Brestanice 

brez posebnega truda. Jez ik 
sem seveda p r i t em precej 
rab i l , toda i z rab i l se m i vse
eno n i . . . Povsod sem pove
dal po nekaj besed. 

To me je razvnelo, pa sem 
začel še bol j in vsak dan sem 
imel več nov ih naročnikov. 
Tako se j ih je skoz i dneve in 
tedne, ko l i ko r je akc i ja tra
jala, nabralo 308 in moped je 
b i l mo j ! Mo j najboljši pr i 
prošnjik skoz i vso akci jo pa 
je b i l .Dolenje' sam. Ve l iko
krat so m i v razgovorih in 
pri . prepričevanju pomagal i 
sosedje tega^, k i sem ga na
govarjal, naj se naroči. To so 
b i l i prejšnji naročniki, k i so 
ob takšnih priložnostih ved
no r eka l i : »To je dober časo-

agrade tedna: na Senovo, 
v Vinice "m v Groblje! 

Med 217 novih naročnikov zadnjega tedna je 
*°rek opoldne spet posegla dobra Sreča in 
belila 2 knjižni ter eno denarno nagrado: 

*• Maks Pečnik iz Re.štanja 14, p. Senovo — 
dobil za podpisano naročilnico št. 2487 prvo 

& rado tega tedna: 2500 dinarjev; 

2. Janez Prijatelj, kmet iz Vinic 30, Sodra-
f — bo dobil dve lepi povesti Dolenjske za-
pe (na Dol. list ga je naročil res dober pri-

£ Olga Kovačič iz Grobelj 8 pri Šentjerneju 
' P ° prav tako dobila dve lepi knjigi naše do-
vj e Dolenjske založbe (njena naročilnica: št. 

pridobil pa jo je pismonoša Jože Rade-

Naročnikom v prihodnjih tednih pripravi j a-
E n ekaj prijetnih presenečenj — vsi novi na-
h S J i pa hkrati tekmujejo tudi za T E L E VI-
>v? 1 S P R E J E M N I K , k i čaka na tisto K R A -
li ° . O R G A N I Z A C I J O SZDL , k i bo na svojem 
( r ° č ju do konca, februarja pomagala zbrati 
N največ novih naročnikov na naš domači 
r r a j i n sk i tednik! 

• 

VIHARNA POMLAD • VIHARNA POMLAD * VIHARNA PGN 

13. — »Hej , očka, kje imate Jaka?« je Noč vprašal 
Smonkarja, k i je bi l stopil na prag. »Sel je v Gornj i 
grad po bika.« — »Bika?« — »Ja, gornjegrajski župan 
ima še enega bika, pa smo pomisli l i , da bi nam bolj 
koristi l kot njemu. Koga pa vodiš s seboj?« — »Rusi
nje. Pobegnile so iz taborišča na Koroškem. Gredo z 
menoj na osvobojeno ozemlje na Dolenjskem,« je rekel 
Noe -m ponudil Smonkar ju cigaro. 

S M E H S T O L E T I J 

14. — Noč je stopil v hišo in se že med vrati široko 
smejal: »Mati, žgancev nam boste skuhali!« — »Ej , to 
bo pa težko šlo,« je dejala Smonkarica. »No , bo pa kislo 
mleko tudi dobro!« K o je Noč postrgal svojo skledo 
kislega mleka, se je obrnil k Smonkarju: »Ko bi vedel, 
kako je okrog postojanke na Črnivcu!« Smonkar je po
klical Rudija. »Steci na Črnilec in poglej, kaj počnejo 
Nemci . Hitro!« 

15. — čez dobro uro je bil Rudi nazaj: »Pred postojan
ko so, menda pijani. Koljejo prašiča, ki so ga nekje 
ukradli . Danes že ne bodo šli v patrole.« K o se je zmra
čilo, se je Noč s svojimi Rusinjami napotil naprej. Rud i 
in Francka sta gledala za njim«, ko so se počasi vzpe
njali v breg. »Si čula, kako je pripovedoval?« je dejal 
Rudi. »To ti je kurir , od Koroške do Bele krajine, pa 
čisto sam hodi!« 

I6\0i) n| J*r *e trd mrak, toda domačega sina Jake še 
v C V sku -° ̂  Gornjega grada. Rudi se je ponudil, da 
bo ̂  "Pui i , k i je šla po bika nasproti in da bo brž 
sP"J.Hun? • D i bilo kaj narobe. Smonkar je okleval, 
*$S<iev n , J e . v z t r a J a l P r i svojem. »Pot dobro poznam. 

i*ti. *arp " ^ J ^ 1 - blizu, zares se m i ne more nič zgo
d i l v t d " 6 ' * J- e d e ^ a l » s t e k l e P ° hr ibu in kmalu 

Demosten je presenetil tatu pri delu. Tat se je začel 
opravičevati: 

»Oprosti, nisem vedel, da je to tvoja lastnina!« 
Vel iki govornik je odvrnil : 
»To si pa gotovo vedel, da tu ni nič tvojega.« 

Anekdote z Britanskih otokov 
Henrik V I I I . , k i je dal dve izmed šestih soprog, kol ikor 

jih je imel, obglaviti, se je po smrti Ane Bolevn potegoval 
za roko milanske vojvodinje Kristianije. Vojvodinje seveda 
tako sorodstvo ni posebno veselilo, zato je kraljevemu od
poslancu odgovorila: 

»Povejte njegovemu veličanstvu, da imam samo eno 
glavo, ki jo povrh tega nujno potrebujem.« 

Dvorni norec kraljice Elizabete si je marsikdaj privo
ščil kako grobo šalo, zato ga je kraljica odpustila. 

K o jo je minila prva jeza, se j i je norec zasmilil in ga
je spet poklicala na dvor. Ob tej priložnosti ga je na pol 
zares in na pol za šalo vprašala: 

»No, ali misliš tudi v prihodnje raznašati po svetu moje 
napake in slabosti?« 

»Nikoli več, vaše veličanstvo!« j i zatrjuje norec, »čemu 
bi neki raznašal stvari, k i so znane že vsemu svetu?« 

španskega viteza V i l l a Mediana, k i se je s svojimi spo
sobnostmi na angleškem dvoru posebno odlikoval, je kra
ljica Elizabeta izrecno pohvalila in ga naprosila, naj j i pove 
ime ženske, k i jo ljubi, da bi m u pr i tem kako pomagala. 
Vitez se je branil, češ da je to nevarne in jo prosil, naj 
m u dovoli, da pošlje samo njeno sliko. Kra l j ica je v to 
privolila. 

Naslednjega dne j i je poslal vitez Mediano zapečaten 
zavoj, v katerem je bilo zrcalo. V njem je kraljica uzrla 
predmet njegove ljubezni. 

— Torej dobro: pomil bom posodo, ti jo boš po- 5 
brisal. Evica bo pa odnesla črepinje . . . 
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K Z S E V N I C A I N K Z ŠENTJANŽ B O S T A Z D R U Ž I L I S V O J O P R O I Z V O D N J O 

Hmeljarstvo -
najdonosnejša kmetijska panoga 

Sadna drevesnica na Blanci — največja v Sloveniji 

Občinska skupščina v Sev
n i c i bo n a eni i zmed p r v i h 
sej razprav l ja la o predlogu 
za združitev obeh kmet i j 
s k i h zadrug v eno kmet i j -

. sko organizaci jo. Zadruga bo 
ime la po združitvi 5 a l i 6 
ekonomsk ih enot z obrat i v 
celotnem okolišu. 

Zadruga »ZASAVJE« i m a 
zdaj štiri proizvodne enote. 
K ekonomsk i enoti v Sevni
c i spadata sadni nasad i n 
vr tnar i ja , s tohektarska sadna 
plantaža v izgradnj i v Canju 
i n sadna drevesnica n a B lan 
c i . T a drevesnica je največ
j a v Slovenija. N a površini 
5 hektarov vzgojijo zdaj ok
rog 100.000 sadik, v nasled
n j i h le t ih pa bodo to števi
lo povečali n a 300.000. Z a 
vzgojo teh sadik je k l i m a ze
lo ugodna i n prav tako tud i 
zemlja. 

K ekonomsk i enot i Bo-
štanj prištevajo živinorejski 
obrat v Boštanju, hme l j sk i 
obrat na K o m p o l j u ter 
hme l j sk i obrat v L o k i . Hme
l jarstvo je najbolj donosna 
panoga, zato bodo hmeljišča 
še razširili. Zdaj j i h imajo 

20 hektarov i n za to l iko 
bodo povečevali nj ihove po
vršine leto za le tom, dokler 
ne bodo obsegale 100 ha. 

Tret ja ekonomska enota sev-
niške K Z združuje komerc i 
alno dejavnost, d v e ' t rgov in i 
z r ep rodukc i j sk im mater ia

l om , odkupno dejavnost, trž
no kooperaci jo, mesnice s 
k lavnico , t ransport i n meha
nično delavnico. K četrti eko
nomsk i enot i spada uprava 
s hran i ln i co i n posoj i ln ico. 
Z združitvijo s Kme t i j sko 

zadrugo Šentjanž se bo šte
vi lo pro i zvodnih enot še po
večalo. K Z Šentjanž se 
ukvar ja z gojitvijo hmel ja , z 
vinogradništvom, živinorejo 
i n predelovanjem mesa v 
mesne izdelke. 

Piroški potok še ni 
ukročen 

N a Do ln j i Pirošici^še vedno 
poplav l ja Piroški potok po l ja 
i n cesto. V K r k o zavije kar 
po po l j sk i pot i i n se na zme
n i za strugo. Vedno znova 
povzroča škodo, zato b i ga 
ljudje rad i uk ro t i l i . Potrebo
va l i b i precej finančnih sred
stev, k i j i h sami ne b i zmog
l i . M o r d a bo lahko kaj p r i 
spevala za te namene krajev
na skupnost oz. občinska 
skupščina. Preb iva l c i ne b i 
r ad i več dolgo čakali. Meni jo , 
da je regulaci ja potoka zelo 
nujna , saj j i m vsako deževje 
prinaša samb škodo. 

Poklicna gasilska četa v Brežicah? 
N a 83. rednem letnem obč

nem zboru P G D Brežice je 
predstavnik občinske gasilske 
zveze Brežice tovariš Jur -
kas izročil brežiškim gasil
cem zvezno odl ikovanje — 
Zlato zvezdo I. stopnje za 
dolgoletno požrtvovalno i n 
humano delo. 

Pove l jn ik gasilskega društva 
je v poročilu med osta l im 
povedal, da so brežiški ga
s i l c i l an i in tervenira l i v pe
t ih požarih izven njihovega 
območja i n v enem na nj i
hovem področju. T u d i ob 
katastrofa lni pop lav i n iso se
del i križem rok: m o k r i i n 
premraženi so sodeloval i p r i 
reševanju Vse dn i i n noči, 
dok le r so razdivjane vode 
ogrožale poplavl jena področ
ja . Te humane akcije se je 
udeležilo 56 članov. 

V razprav i so se do takn i l i 
tudi ustanovitve pokl icne ga
si lske čete v Brežicah. T a k a 
četa je v našem mestu vse 
bolj potrebna, če p a je zara

d i finančnih težav ne b i b i 
lo mogoče sestavit i , je nuj 
na vsaj dežurna služba šo
ferjev, ke r j i h prav v kritič
n i h t r enutk ih navadno n i do
ma . Potrebna je tud i razši
ritev gasilskega doma. 

K o m a n d i r L judske mi l i ce 
Brežice je v svojem govoru 
pohva l i l brežiške gasilce za 
uspešno intervenci jo v času 
poplav. De ja l je tud i , da je 
razveselj iva pr isotnost mla
dincev, k i smo j i h n a zad
n jem občnem zboru pogre
šali. D e l u z mlad ino bo tre
ba posvet i t i še več pozorno
st i . 

Brežiško društvo i m a tud i 
častnega predsednika, tovari
ša F ran j a Zo rka , k i je po
žrtvovalen gasilec že od le
ta 1923. B i l je predsednik 
društva od 1932 do 1941 i n 
spet od 1957 do 1963, k o je 
b i l proglašen za častnega 
predsednika. B i l je tud i pr
v i predsednik i n organizator 
Občinske gasilske zveze. To-

V Vitovcu so zgradili vodovod 
V zaselku Vi tovc nad Vel i 

k i m i Ma l encami p r i Brežicah 
so imel i že dalj časa težave s 
p i tno vodo. Studenec se j i m 
je ska l i l , ker ga je za l i l a 
gnojnica. Vodo so odtlej mo
r a l i nos i t i v brentah i n jo vo
z i t i i z zelo oddaljene grape 
pod S tankov im . D a b i se re
šili odvečnih težav, so letos 
spomlad i sk l en i l i zgradi t i vo
dovod. V grapi p o d vasjo so 
našli nov i zv i r p i tne vode, 
preiskave pa so pokazale, da 
je voda užitna. 

Težave so._se začele, ko so 
pričeli de lat i . V i t o v c je žal le 
zaselek s pe t imi hišami, zato 
j e p r iman jkova lo de lovnih 
rok. N a prošnjo vodovodnega 

odbora j i m je priskočila na 
pomoč občinska skupščina 
Brežice, k i j i m je z 250.000 di
nar j i poso j i la omogočila na
kup cementa i n vodovodnih 
cevi . Nada l jn j ih 80 tisočakov 
so s i sposodi l i p r i podružnici 
S Z D L v V e l i k i h Malencah. 
N a d zase lkom so zgrad i l i 250 
hekto l i t r sk i zb i ra ln ik , k i « e 
po ln i s pomočjo 36 metrov 
niže ležeče črpalke. To poga
n ja enofazni e lektromotor, k i 
i m a t r i konjske moči. Seveda 
so m o r a l i še pre j napel jat i 
e lektr iko do črpalke. Iz zbi
r a l n i ka so s i razpe l j ah vodo 
v stanovanja i n gospodarska 
poslopja. V soboto, 5. decem
bra, so prvič pre i zkus i l i 

črpanje vode. Z zadovolj
s tvom so ugotovi l i , da je na
peljava v redu i n da tud i 'Čr
pa lka brezhibno de la . ' 

Vrednost vodovoda cenijo 
na 1,700.000 dinarjev. K e r so 
večino del oprav i l i sami i n 
so le najnujnejša strokovna 
dela prepust ih strokovnja
k o m , j i h je vel jal vodovod le 
oko l i 700.000 dinarjev. Največ 
zaslug p r i gradnj i i m a tova
riš Ivan Galič iz V i tovca , k i 
je vod i l vsa dela i n tud i sam 
prispeval največ sredstev. 
Svečana otvoritev vodovoda 
je b i l a v soboto, 12. decembra 
popoldne. Nanjo so povab i l i 
tud i predstavnike občinske 
skupščine iz Brežic, k i so nj i 
hova pr izadevanja z v e l i k im 
razumevanjem podpr l i . 

Vodovod v V i tovcu je lep 
pr imer , kako se lahko lot imo 
navidezno nerešljivih težav, 
če je med l judmi dovol j vo
lje, sloge i n pr iprav l jenost i 
za sodelovanje! S. F. 

variš Zo rko zasluži javno po
hvalo za dolgoletno i n pest
ro delo v organizaci j i . 

O S K A R GERJEVIČ 

Zaslužen pokoj 
Prizadevna učiteljica Marija 

Karlin iz fiušeče vasi namera
va po dolgoletnem službovanju 
nastopiti zasluženi pokoj. To
varišica Karlinova uči v osnov
ni šoli Cerklje, podružnica 
Bušeča vas. Vsak dan prihaja 
iz Zupeče vasi s kolesom. Na 
šoli vodi podmladek Rdečega 
križa že vrsto let. Vaščani se 
ji za trud, ki ga je imela z 
vzgojo njihovih najmlajših, 
najlepše zahvaljujejo, učitelji
ca Karlinova pa jim bo velja
la za vzgled in ponos. 

_ O - G . 

Kapeičani, ne pozabi
te na zbor volivcev! 

V petek, 29. januarja, bo v 
osnovni šoli v Kape lah zbor 
vol ivcev za naselja Kape le , 
Vrh j e , Jarestfavec, Rak ovce, 

Slogonsko i n Zupelevec. N a 
zboru bodo govor i l i o usta
novi tv i i n pomenu krajevne 
skupnost i , i z vo l i l i pa bodo 
tudi svet K S . Prav tako bo
do vo l i l i predstavniške orga
ne i n ev ident i ra l i kandidate 
za volitve. 

O pomenu krajevne skup
nost i bo spregovor i l uvodni 
referat. Občani, udeležite se 
zbora vol ivcev! 

V parku pr i brežiškem gradu je priljubljeno sanka-
lišče za otroke. Vsak dan se že dopoldne zberejo tam 

in potem njihov živžav ne potihne do večera 

• Delavsko prosvetno društvo 
Svoboda B R A T O V M I L A V C E V iz 
Brežic bo letos slavi lo 10. obletni
co obstoja. Člani društva so se v 
torek zvečer zbral i v dvorani Ope
karne i n pregledali uspehe doseda
njega dela. Sprejel i so program 
za jubi le jno leto in se odločili, 
da bodo praznovanje desetletnice 
združili s proslavo občinskega 
praznika v jeseni 1965. Društvo Je 
bi lo vsa ta leta zelo delavno. Lah
ko b i napravi lo še več, če b i imelo 
na razpolago primerniejše prosto
re za vaje i n sestajanje. Samo 
dvorana i n oder sta premalo. 

• Poš-ta v Brežicah je končno 
le dobi la ustrezne prostore. V 
preurejene urade so so začeli vse-
ljevati ta teden. Razporeditev se
danjih prostorov je mnogo bolj 
pr imerna od nekdanjih in tudi 
udobnejši so. Delo bo šele sedaj 
lahko normalno steklo. Tega se 
veselijo uslužbenci pa tudi stran

ke. Uradna otvoritev bo pozneje 

Mladinci na seminarju 
v Brežicah 

Pionirji iz odreda Avgusta 
Kržišnika na osnovni šoli 
II v Brežicah smo pretekli 
teden v okviru jugoslovanskih 
pionirskih iger, ki so letos 
posvečene 20-obletnici osvobo-
ditvet povabili na obisk bivše 
partizanske borce. Obiskala 
sla nas Franc Butara in pred' 
sednik občinske skupščine Mi
lan šepetavc Tov. Butara 
nam je pripovedoval o bojih 
Gorjanskega bataljona, tov. 
šepetavc pa o svojem ilegal
nem delu v Zagrebu. Poslu

šali smo ju z zadržanim di
hom in ju prosili naj nas še 
obiščeta, saj sta nam tokrat 
povedala le drobec iz bogast
va svojih partizanskih doživ
ljajev. Za 8. marec letos ima
mo v programu" srečanje z 
ženami borkami iz NOB. Pri 
uresničevanju programa jugo
slovanskih pionirskih iger 
nam pomaga ves učiteljski 
kolektiv naše šole, glavno 
skrb pa ima tov. profesor Mi
loš Oršanič. 

Pionirji osnovne šole II. 

i n jo napovedujejo hkra t i z otvo
r i tv i jo nove avtomatske telefonske 
centrale. 

19 M i n u l i četrtek je trgovsko 
podjetje L J U D S K A POTROŠNJA 

^povabila v Brežice pevce popevk, 
k i so imel i dva nastopa v Prosvet
nem domu. To so b i l i Irena 

Kohont , Ka t j a Levstik, Barbara 
Jarc , Ivanka Kraševec, Stane Man-
eini n i Rafko IrgoliČ. Spreml ja l 
j i h je ansambel Doma J L A . P r i 
reditev je b i l a združena z razgla
sitvijo na^radne^a žrebanja L J U D 
S K E POTROŠNJE. Pr ivabi la je 
polno dvorano gledalcev, veliko 
l jud i pa je spremljalo njen potek 
po radiu 

S Trgovine z otroškimi igrača-
m i si še niso opomogle od novo
letne nakupovalne mrzl ice. Z last i 
dobro sta b i l i založeni obe tra
f i k i , zdaj pa so police malone 
prazne. Igrač je zmanjkalo tudi 
v večjih kra j ih . Tako na pr imer 
n i t i v Brežicah n i t i kje drugje n i 
mogoče dobi t i poučnih igrač s teh
ničnega področja, kakršne izdelu
je tovarna igrač M E H A N O T E H N I -
K A v Izol i . 

V Račji vasi in Borštu 
ne slišijo radin 

V Račji vasi , Borštu i n Dol
nj i Prirošici b i rad i v novem 
letu pojačali električno nape
ljavo. Tok je slab, tako da 
n i t i rad ia ne slišijo. P a tud i 
s icer so za mars ika j p r i k ra j 
šani. O tem so že obvest i l i 
občinsko skupščino ter za
pros i l i za pomoč. Upajo, da 
bo odgovor p r i t rd i l en . 

Naročite si Dolenjski 
list na domači naslov! 

BREŽIŠKE VESTI mf. 

Seznam izžrebanih dobitkov 
trgovskega podjetja LJUDSKA 

POTROŠNJA, Brežice 
Dobi tk i po 3000 d in : 35 10 3103 

m , «i * i , 3 6 06 1375 Tek. št. Sen ja št. kupona 37 09 773 
1 07 532 38 02 35316 
2 05 2020 39 12 4779 
3 08 2014 40 03 897 
4 14 2849 41 04 1052 
5 12 3121 42 02 23220 
6 15 1131 43 08 2790 
7 02. 37499 44 03 4472 
8 07 4592 45 06 3654 
9 12 2239 46 07 4319 

10 02 22579 47 12 892 
11 02 36699 48 09 2623 
12 11 1793 49 09 4708 
13 05 4997 50 09 . 336 
14 02 36743 51 04 283 
15 15 4669 52 05 1395 
16 03 1489 53 11 4120 
17 05 3037 54 03 2965 
18 07 108 ' 55 08 4102 
19 11 3897 56 08 2940 
20 02 3460 57 11 3951 
21 06 882 58 11 3623 
22 04 1077 59 15 1122 
23 02 35213 60 14 2712 
24 15 2619 61 13 4097 
25 12 1113 62 12 1932 
26 03 710 63 02 33570 
27 02 28639 64 03 4194 
28 14 367 65 07 1839 
29 02 32411 66 03 4530 
30 07 400 67 14 2846 
31 13 3548 68 14 4995 
32 06 46 69 02 21051 
33 03 2916 70 02 33601 
34 03 4347 71 05 2255 

72 02 31832 122 11 712 
73 04 716 123 09 389 
74 12 1118 124 05 4362 
75 05 880 125 02 21428 
76 07 148 126 02 23736 
77 05 2815 127 12 2572 
78 07 3752 128 05 3415 
79 02 36700 129 02 31967 
80 04 4440 130 04 3832 
81 15 4899 131 02 4564 
82 03 2962 132 09 1951 
83 02 33872 133 11 2320 
84 07 3466 134 09 1818 
85 07 51 135 02 21227 
86 07 2884 136 14 4488 
87 10 2186 137 03 532 
88 06 2012 138- 08 706 
89 02 37203 139 02 22644 
90 03 3290 140 12 2321 
91 15 4643 141 02 30191 
92 07 4986 142 02 38228 
93 11 955 143 12 4139 
94 02 25185 144 08 1807 
95 04 1951 145 14 919 
96 05 938 146v 02 28116 
97 07 1277 147 02 31992 
98 02 21142 148 04 3300 
99 05 2536 149 02 28840 

100 14 875 150 02 21459 
101 02 23816 151 05 4926 
102 08 2463 152 09 1773 
103 04 4503 153 05 1359 
104 07 1467 154 10 4945 
105 10 4169 155 02 35690 
106 08 1690 156 07 1612 
107 11 1279 157 03 2828 
108 09 4753 158 02 36589 
109 02 27677 159 09 1665 
110 03 2215 160 02 35091 
111 04 868 161 02 20705 
112 03 3436 162 04 352 
113 02 35770 163 03 110 
114 07 473 164 02 38708 
115 02 27564 165 07 1113 
116 09 112 166 03 3473 
117 13 4530 167 12 3378 
118 03 1752 168 02 26105 
119 06 , 1421 169 06 1367 
120 14 1415 170 02 33638 
121 09 1791 l 171 06 1968 

172 11 4732 222 14 949 
173 03 1606 223 " 02 21736 
174 02 22339 224 13 1991 
175 07 102 225 12 3280 
176 09 4850 226 04 2851 
177 10 2601 227 03 3665 
178 - 06 3608 228 14 2927 
179 02 3C058 229 06 3985 
180 06 3401 230 10 1229 
181 07 882 231 05 2449 
132 ' 06 4414 232 10 50 
183 07 4047 233 06 200 
184 02 36954 234 02 30961 
185 09 2006 235 08 2540 
186 00 4251 236 07 3312 
187 15 1079 237 02 20901 
188 04 3814 238 04 2925 
189 05 4426 239 07 3G21 
190 06 3589 240 11 1800 
191 12 250 241 03 4919 
192 08' 4894 242 02 28348 
193 06 2401 243 05 . 4333 
194 02 33848 244 07 3914 
195 04 4577 245 02 35765 
196 02 32134 246 02 21272 
197 07 1538 247 07 4667 
198 05 2240 248 05 1196 
199 07 1835 249 08 3650 
200 11 2043 250 04 524 
201 03 360 251 • 15 4050 
202 02 26428 252 12 344 
203 05 1133 253 11 895 
204 03 3158 254 06 1172 
205 07 . 2072 255' 07 4037 
206 05 846 256 02 20334 
207 03 982 257 12 318 
208 03 4548 253 13 3463 
209 04 3927 259 06 1000 
210 07 4229 260 11 607 
211 02 21330 261 07 4632 
212 06 2941 262 06 733 
213 02 22668 263 02 30445 
214 02 37364 264 07 1507 
215 08 3394 265 06 1609 
216 08 454 266 02 21829 
217 02 37750 267 09 1203 
218 02 37198 268 07 2563 
219 13 1929 269 04 4135 
220 02 20474 270 12 1249 
221 05 4446 271 02 21018 



Evidentiranje kandidatov v sevniški občini 
V olivna komisija pri občin

skem odboru Socialistične 
zveze v Sevnici ugotavlja, da 
so priprave na volitve zelo ži
vahne in da se odvijajo v 
okviru sprejetih programov. 
Evidentiranje kandidatov se 
približuje koncu, čeprav s 
tem seveda ni rečeno, da ob
čani ne bi mogli predlagati 
v evidentiranje še novih kan
didatov. 

Najbolj aktivne so bile pri 
evidentiranju organizacije So
cialistične zveze na zborih 
volivcev, kjer je bilo danih 
največ predlogov. Skoro nič 
manj aktivni so bih mladin
ski aktivi in mladinski komi
teji ZMS. če pregledamo do 

sedaj evidentirane kandidate, 
lahko rečemo, da smo priča
kovali več aktivnosti od sin
dikalnih podružnic, zlasti pa 
še od samoupravnih organov 
in delovnih skupnosti podje
tij in ustanov, saj je od tam 
zbranih premalo predlogov. 
Volivna komisija pričakuje, 
da bodo kandidate evidentirala 
še strokovna društva, usluž
benci občinske uprave, pro
svetni delavci, zdravstveni de
lavci in nekateri drugi kolek
tivi. 

Doslej so bih v posamezne 
zbore evidentirani naslednji 
tovariši in tovarišice: 

V REPUBLIŠKI ZBOR RE
PUBLIŠKE SKUPŠČINE: 1. 

Konferenca RK v Loki 
Kljub slabemu vremenu se 

je konference, ki je bila 
predzadnjo nedeljo, udeleži
lo precej ljudi. Iz poročila 
predsednika je bilo razvid
no, da je RK delal v težkih 
pogojih, ker ni imel tajnika. 
To mesto je šele novembra 
prevzela nova učiteljica tov. 
Klunova. Izvedli so več ak
cij: krvodajalsko, dan RK 
in protituberkulozni teden. 

Zimsko veselje na snegu 
uživajo tudi najmlajši. Pr
v i poskusi vožnje s sanka
m i so še okorni, ker j ih 
malčki le težko obvladajo. 
Po nekaj padcih v mehak 
sneg gre že bolje in otroci 
se kar ne morejo ločiti od 

snega. 

Smučarski tečaji 
šolskih otrok 

Smučarski šport postaja vse bolj 
pr i l jubl jen med mladino. Prav za
to se je pionirska občinska komi 
si ja odločila, da organizira v letoš
nj ih šolskih počitnicah več smu
čarskih tečajev. Starejši p ionir j i 
bodo odšli v dveh izmenah na 
LLsco, mlajši pa bodo imel i te
čaje kar v Sevnici , seveda čc bo 
dovolj snega. Tečaj bodo organizi
r a l i tudi na osnovni šoli v Tržišču. 
Vod i l i j ih bodo smučarski vaditelja 
S lavko Zupane, B i b i Tihole in 
Mar jan F l i sck . B r . D . 

Le pobiranje članarine je v 
zastoju, članstvo je izreklo 
priznanje Stanku Skočirju, ki 
je kot predsednik skozi vse 
leto nosil vso težo dela. Od 
odbornikov pa velja pohvali
ti Janeza Strnišo, ki Je v 
najvišjem naselju pridobil 
več novih članov. Tudi pod
mladek na osnovni šoli je 
dobro delal. V razpravi so 
predlagali, naj članarino po
berejo do srede leta, naj 
omarice za prvo pomoč po
stavijo še na Bregu, Rečici 
in zaradi raztresenosti še 
eno v Žirovnici, ostale tri 
pa naj se dopolnijo. RK in 
SZDL naj skupaj pripomore
ta za lepšo ureditev naselja. 
Umesten je bil predlog, naj 

"se za številne krvodajalce 
priredi dan krvodajalcev s 
strokovnim predavanjem in 
pogostitvijo in naj se izvede 
tečaj za nego bolnikov. Ob 
koncu so mnogi člani odku
pili značke ob 20-letnici 
JRK. Po konferenci je de
lovni predsednik Ostrovršnik 
povabi navzoče na zakusko. 
Socialno potrebni so dobili 
tudi oblačila. 

Jože Knez, 2. Vlado Senčar, 
3. Vendel Ficko, 4. Maks Bile, 
5. Niko Pečnik, 6. inž. Jože 
Špan, 7. Joško Drenek, 8. 
Ivan Možic, 9. Ivan Mirt, 10. 
Franjo Pipan, 11. Jože Bogo-
vič, 12. Anton Majcen, 13. 
Franc Avsec, 14. Boris Koza-
mernik. 

V SOCIALNO ZDRAVSTVE-
NI ZBOR REPUBLIŠKE 
SKUPŠČINE: 1. dr. Franc 
Humar, 2. Albin Žumer, 3. 
Franc Ogorevc, 4. Milan Lev
stik, 5. dr. Jurij Pesjak. 

V ORGANIZACIJSKO PO
LITIČNI ZBOR REPUBLI
ŠKE SKUPŠČINE: 1. Dušan 
Brelih, 2. Anica Vovk, 3. Mar
jan Gabrič, 4. Rudi Jonozo-
vič, 5. Vojko Dvojmoč. 

V OBČINSKI ZBOR OB 
ČINSKE SKUPŠČINE: 1. 
Franc Ogorevc, 2- Ivan Vovk, 
3. Erika Kolman, 4. Alojz 
Flajs, 5. Jože Bavec, 6. Jernej 
Zupan, 7. Kristijan Jane, 8-
Rudolf Kokove, 9. Franc Biz
jak, 10. Jože Koper, 11. Ciril 
Brečko, 12. Alojz Petrič, 13. 
Alojz Zagrajšek ml., 14. Bo
jan Novšak, 15. Alojz Lipar, 
16. Alojz Zalašček, 17. Adam 
Mirtelj, 18 Martin Slapšak, 
19- Franc Dolenjšek, 20. 
Franc Mlakar, 21. Ivan Ko
žuh, 22. Martin Klemenčič, 
23. Ivan Krajne, 24- Rudolf 
Kantužar, 25. Jože Rak, 26. 
Ivan Vintar, 27. Leopold 
Krnc, 28. Franc Mrgole, 29. 
Leopold Veber, 30. Anton Ko
vic, 31. Alojz Mlinar, 32. Jože 
Močnik. ji 

V ZBOR DELOVNIH 
SKUPNOSTI OBČINSKE 
SKUPŠČINE: 1. Jože Gorenc, 
2. Matija Blas, 3 Stanko Ba
le, 4. Julij Zgajner, 5 Jože 
Timer, 6. Ivan Zupančič, 7 
Slavko Zakošek, 8. Drago De
želak, 9. dr- Franc Humar, 
10. Albin Zumer, 11. Alojz Vi-
dic, 12. Gvido Krevelj, 13. 
Alojz Zajdala, 14. Anton 
Štern, 15. Viktor Flis 

LE RAZGLEDANI UPRAVLJAVCI 
LAHKO ZARES DOBRO ODLOČAJO 

OOčinski sindikalni svet v 
Sevnici bo v sodelovanju z 
delavsko univerzo skrbel za 
sistematično izobraževanje u-
pravljavcev Za začetek so 
priredili seminar za predsed
nike delavskih svetov in 
upravnih odborov Pozneje 
bodo povabili na seminarje 
tudi č'ane teh organov in sča
soma še ostale, ki trenutno 
niso izvoljeni vanje, a bodo 
prej ali slej prišli na vrsto. 
Za mladino nameravajo orga 
nizirati posebne oblike izobra
ževanja, ker kažejo mladi čla
ni kolektivov za takšno uspo
sabljanje veliko zanimanja. To 
je razumljivo, saj brez po
trebnega znanja težko enako
pravno nastopajo in odločajo-

Za usposabljanje upravljav
cev bodo v Sevnici skušali 
uveljavil stopenjsko izobra
ževanje. V enem seminarju 
ni mogoče obdelati vsega, kar 
potrebujejo za delo v samo 
upravnih organih. Zadnji se
minar, ki so ga obiskovali 
predsedniki delavskih svetov, 
upravnih odborov in ekonom
skih enot, je trajal dva dni. 
Udeleženca so bih zadovoljni, 
čeprav so imeli precej zahte
ven in natrpan program. V 
tem kratkem času so obdela
li sistem delitve dohodka, 
probleme v zvezd s produktiv
nostjo, delovna razmerja, vlo 
go in naloge samoupravnih 
organov in tehniko vodenja 
sestankov. 

Sevniška lekarna slovi po tem, da je vedno dobro 
založena tudi z zdravili, k i j ih primanjkuje. Poznajo 
jo pacienti od Brežic do Hrastnika, Ljubljane in Je
senic na Gorenjskem. Skoraj ni dneva, da ne bi spre

jeli kakega zunanjega recepta 

Kmetje na Bučki bodo kupili 
traktor 

Na zasebnih kmetijah, zla
sti hribovskih, vedno bolj po
grešajo delovno silo. Marsi
kje ne morejo zemlje obdela
ti tako kot prej, ko jih je bi-
lo pri hiši še posod dovolj. 
Male kmetijske mehanizacije 
žal še vedno primanjkuje. 

Gospodarji z Bučke so o 
tem večkrat -razpravljali na 
sestankih Socialistične zveze. 
Ko so ob takih priložnostih 
vsak po svoje modrovali, so 
prišli na misel, da bi si na
bavili svoj traktor. Traktori
sta že imajo in preračunali 
so, da bi na ta način lahko 
hitreje in bolje opravili mno
ga dela v svojem okolišu, ra
zen tega pa bi traktor poso
jali tudi drugam, da bi bil 
bolje izkoriščen. Na zadnji 

Nov cenik za dim
nikarske usluge 
ObčinskaN skupščina v 

Sevnici je na svoji seji 
spremenila odlok o dimni
karskih storitvah. Za uslu
ge, ki jih dimnikarji opra
vijo na zahtevo strank po 
rednem delovnem času, 
imajo zdaj pravico zahte
vati za 50% povišano ceno. 
Sprememba tarif velja tu
di za dimnikarske uslu
ge, opravljene izven sede
ža dimnikarskega rajona. 
V krajih, ki so oddaljeni 
2 do 5 km, znaša pribitek 
k normalni ceni 20 odst., 
v krajih, ki so oddaljeni 
od 5 do 10 km, pa 30 od
stotkov. Ce znaša oddalje
nost nad 10 km, potem se 
cena uslug poveča za 50 
odst. Spremenjeni odlok 
bo prav gotovo pripomo 
gel k boljši in hitrejši sto
ritvi v dimnikarski stroki, 
česar dosedanje cene niso 
pospeševale. 

konfereici SZDL so se odloči
li za nakup. Za kredit so na
prosili kmetijsko zadrugo, ker 
sami nimajo dovolj denarja. 
Na pomlad bo torej njihov 
novi traktor že zaoral prve 
brazde. Zgled, ki so ga poka
zali na Bučki, je vreden po
snemanja. Vaški skupnosti 
bo traktor v veliko pomoč. 

Seja oblastne volilne 
komisije v Sevnic 
V torek, 19. 1. 1965, se je 

sestala na prvo sejo pod vod
stvom predsednika Rajka Zu-
panca oblastna volilna komi- , 
sija, katere naloga je pred
vsem ta da bi bližnje volitve 
potekale kar najbolj zakoni
to. Prisotni so razpravljali o 
volilnih enotah, o voliščih in 
volilnih odborih. Sestavih so 
si tudi okvirni načrt dela. 

čebelarsko zborova
nje bo v nedeljo 

Čebelarska družina Sevnica 
priredi v nedeljo, 31. januar
ja, ob 8. uri zjutraj v lovski 
sobi gostilne pri Lovcu če
belarsko zborovanje z zani
mivim predavanjem prof. Se-
negačnika Iz Ljubljane o spo
mladanskih opravilih in bo
lezenski preventivi pri čebe
lah. Obenem bo občni zbor 
družine oz. ustanovni občni 
zbor čebelarskega društva 
Sevnica. Do zdaj je družina 
spadala k matičnemu dfišlvu 
Krško. V nedeljo pa bo, tako 
kot v Brežicah, ustanovljeno 
samostojno društvo, ki bo 
prilagojeno občinskim mejam. 
V tem okviru se bo pozneje 
verjetno ustanovilo še nekaj 
družin. 

Vabimo vse čebelarje iz 
Sevnice in okolice, da se ude
ležijo zborovanja! 

V Telčah zahtevajo telefon, saj 
imajo do pošte 7 km 

še ne računajo. Po sedem
letnem programu bi morali 
že to leto postaviti temelje, 
a za zdaj to ni mogoče. Naj
prej mora biti dokončana 
osnovna šola v Sevnici, ki j i 
manjkajo upravni prostori, 
mlečna kuhinja in telovadni
ca. Brez teh dodatnih prosto
rov pouk žal ne more nor
malno potekati. V Telčah 
bodo potrpeli v stari šoli še 
kako leto, dokler ne bo ob
činska skupščina zagotovila 
sredstev za novo šolsko 
zgradbo. 

JUTRANJKA je obdari
la zunanje delavke 
Sevniška konfekcija Jutranj-

ka je ob novem letu primer
no obdarila vseh 280 zunanjih 
delavk, ki šivajo po njenem 
naročilu. Delavke, ki prebi
vajo po Zasavju in celo v 
Savinjski dolini, so bile dari
la zelo vesele. 

S. SK. 

Občani v Telčah nočejo bi
ti več brez telefonske zveze. 
Zahtevo po napeljavi telefona 
utemeljujejo z veliko odda
ljenostjo. V nujnih prime
rih si ne vedo prav pomaga
ti, saj imajo do najbližjega 
telefona sedem kilometrov. 
Zvezo s Sevnico ali drugimi 
kraji jim lahko posreduje 
pošta v Tržišču, ta pa je žal 
zelo oddaljena. Na zadnjem 
zboru volivcev so udeleženci 
povedali te svoje želje in iz
javili, da so pripravljeni po 
svojih močeh prispevati za 
telefon. Zavedajo se, da bo 
za napeljavo treba precej de
narja in da ga sami ne bo
do mogli dovolj zbrati, zato 
prosijo za pomoč in razume
vanje občinsko skupščino. Od
govor bodo sprejeli verjetno 
že v januarju, ker bo ob
činska skupščina še ta mesec 
obravnavala želje in predlo
ge, ki so jih občani izrekli na 
zborih. 

V Telčah so potrebni ^udi 
nove šole. O tem so razprav
ljali na zadnjem zboru, ven
dar letos na začetek gradnje 

Dopisujte 
V DOLENJSKI LIST! 

SlivNISKÎ SfMIlC 

272 02 31538 
273 07 3048 
274 02 37242 
275 14 4026 
276 03 4398 
277 02 28214 
278 02 37528 
279 12 4052 
280 03 1105 
281 06 4781 
282 07 4068 
283 04 356 
284 03 1294 
285 03 4795 
286 06 4947 
287 10 3285 
288 03 2394 
289 06 2846 
290 10 2321 
291 12 2008 
292 04 4166 
293 12 393 
294 02 22863 
295 r 02 26455 
296 14 1456 
297 06 2281 
298 03 3101 
299 06 4835 
300 02 35417 

Dob i tk i po 5000 d in : 

301 04 14 
302 05 2042 
303 05 1296 
304 11 3769 
305 13 4322 
306 02 28782 < 
307 10 2502 
308 09 4538 
309 08 2809 
310 07 2557 
311 03 597 
312 02 27232 
313 03 3278 
314 02 31643 
315 - 15 597 
317 14 4937 
317 02 35123 
318 03 / 2097 

319 11 4063 
320 06 2543 
321 15 4934 
322 02 31730 
323 10 2145 
324 10 3476 
325 02 28039 
326 02 28152 
327 11 3912 
328 06 3063 
329 05 685 
330 12 666 
331 12 3798 
332 05 3502 
333 14 1043 
334 12 227 
335 ' 06 4568 
336 02 21242 
337 08 2004 
338 02 36860 
339 02 32359 
340 02 36450 
341 05 2760 
342 11 4747 
343 03 542 
344 . 02 20273 
345 08 3896 
346 07 4372 
347 02 8724 
348 02 27699 
349^ 05 4949 
350 03 2102 
351 06 3009 
352 06 544 
353 14 2629 
354 07 2803 
355 02 8481 
356 11 3603 
357 06 2157 
358 11 219 
359 02 20805 
360 05 1012 
361 08 1029 
362 14 3028 
363 02 38350 
364 04 4049 
365 03 1595 
366 08 1892 
367 07 3100 
368 08 4910 

369 02 v 37366 
370 11 . 2598 
371 15 82 
372 13 3349 
373 02 27687 
374 02 37388 
375 07 216 
376 08 87 
377 10 843 
378 08 1640 
"379 14 4332 
380 08 2039 
381 03 2825 
382 02 3257 
383 12 2147 
384 03 3263 

\ 385 03 3795 
386 09 140 
387 02 26282 
388 03 3517 
389 05 4430 
390 04 3358 
391 14 467 
392 07 2966 
393 06 1610 
394 12 4371 
395 02 '26010 
396 07 685 
397 02 36555 
398 02 26260 
399 11 3800 
400 05 2882 
401 02 • 20434 
402 09 93 
403 04 1615 -
404 11 30 
405 02 25828 
406 04 13U3 
407 05 3817 
408 • 08 4784 

. 409 03 2257 
410 12 1924 
411 11 2246 
412 05 1036 
413 14 4433 
414 10 3657 
415 08 4361 
416 02 37905 
417 10 1124 
418 11 1674 

419 15 4195 
420 03 870 

. 421 07 4008 
422 06 2394 
423 10 3849 
424 07 2073 
425 03 2974 
426 14 388 
427 09 1389 
428 02 31222 
429 02 . 30538 
430 03 ' 4210 
431 05 2233 
435 07 2339 
433 02 37917 
434 11 , 3982 
435 03 ' 3845 
436 06 895 
437 07 403 
438 05 313 
439 07 4681 
440 03 1003 
441 11 4580 , 
442 12 836 
443 13 1508 
444 08 4231 
445 05 2645 
446 09 300 
447 05 165 
448 14 2620 
449 02 29983 
450 05 4193 
451 02v 36329 
452 03 992 
453 08 2919 
454 11 2356 
455 15 529 
456 02 21400 
457 05 4348 
458 02 22233 
459 04 3274 
460 07 3654 
461 02 27207 
462 i 05 2352 
473 02 30523 
464 06 2631 
465 04 2258 
466 11 1448 
467 03 1701 
468 05 4480 

469 02 32409 
470 07 2907 
471 03 1052 
472 02 • 20376 
473 10 3812 
474 07 1584 
475 07 s 270 
476 12 3042 
477 07 2800 
478 02 23156 
479 14 3396 
480 02 21026 
481 07 3951 
482 05 3965 
483 02 32523 
484 13 1865 

S5 10 973 

6 02 20240 
487 02 28231 
488 03 705 
489 06 3035 
490 02 37488 
491 02 32831 
492 13_ 1600 
493 07 4308 
494 02 38935 
495 02 31332 
496 05 2371 
497 07 2417 
498 04 1394 
499 08 3760 
500 08 3906 

Dobi tk i po 10.000 d i n : 

501 11 179 
502 03 4415 
503 07 2902 
504 03 4557 
505 02 38264 
506 07 3904 
507 - 07 4415 
508 02 8351 
509 07 585 
510 14 2353 
511 09 685 
512 12 4688 
513 06 1534 
514 14 2590 
515 02 36643 

518 02 29946 
517 04 2450 
518 14 4190 
519 11 2219 
520 08 3147 
521 02 35705 
522 08 1368 
523 13 2579 
524 04 4048 
525 14 102 

Dob i tk i po 20.000 d i n : 

526 03 3730 
527 07 103 
528 14 284 
529 02 35653 
530 02 23173 
531 06 2117 
532 03 . 4751 
533 14 2872 
534 05 1215 
535 07 2383 

Dob i tk i po 25.000 d i n : 

536 06 1976 
537 04 1266 
538 03 806 
539 11 1374 
540 06 892 

Premije: 

541 14 4577 — moško kolo 
542 10 567 — žensko ko lo 
543 05 4044 — sesalec za prah 
544 02 1231 — 2 Jogi b laz in i 
545 05 4092 — radio aparat 
546 12 3108 — kauč 
547 11 2571 — kuh . oprema 
548 08 80 - h lad i ln ik H I M O 
549 13 3914 — spalnica Sabac 
550 06 3617 — televizor 



Wmh člane SHL eo je lani preeej povećah Evidentiranje kandidatov 
v krški 9mm Predlani je bilo v kirški občini včlanjenih v SZDL 56,56 odst. volivcev, lani pa se je odstotek povečal 

na 61,57 odst. — število volivcev, včlanjenih v SZDL, je še vedno pod okrajnim povprečjem — Soraz
merno precej občanov, ki so v delovnem razmerju, ni včlanjenih v SZDL 

P r i izdelavi analize krajev
n i h konferenc Socialistične 
zveze v krški občini ' j e že 
takoj v začetku razvesel i l 
podatek: število članov te 
najmnožičnejše organizacije 
se je v pr imer jav i z le tom 
1963 precej povečalo. M e d 
tem ko je b i lo leta 1963 v 
vsej občini le 56,56 odstot-

Priprave na krajevni 
praznik v Senovem 
Pod pokroviteljstvom kra

jevne organizacije SZDL v 
Senovem so, kot smo že zad
njič poročali, stekle priprave 
za praznovanje krajevnega 
praznika. V spornin na slav
ni napad enot X I V . divizije 
na Senovo praznujejo Senov-
čani 9. .februar kot svoj kra
jevni praznik. 8. februarja 
ob 17. uri bo v kino dvorani 
slavnostni govor, nato pa bo
do nastopih* godba na pihala, 
inž. Franc Dragan bo imel 
slavnostni govo, nato pa bodo 
nastopili godba na pihala, 
pevski oktet, mladinski pev
ski zbor, zvrstilo pa se bo 
tudi več recitacij. V okviru 
praznovanja krajevnega praz
nika bo tudi več športnih 
prireditev; pomerili se bodo 
v šahu, v namiznem tenisu, 
v smučanju in v športnem 
streljanju. 

ka volivcev članov S Z D L , 
j i h je b i lo v času letošnjih 
kra jevnih konferenc včlanje
n i h v to najmnožičnejšo or
ganizacijo že 61,57 odstot
ka . Od skupaj 17.860 voliv
cev, ko l i ko r j i h je v občini, 
je 10.997 volivcev članov So
cialistične Zveze. 

Takšen napredek v. številu 
članov je predvsem zasluga 
posameznih kra jevnih organi
zacij S Z D L , k i so zato toli
kanj bolj vredne pohvale. 
Mednje štejejo krajevna or
ganizacija v Krškem, k i ima 
kar 82 odstotkov volivcev 
včlanjenih v S Z D L , krajevna 
organizaci ja V idem, k i i m a 
82 odstotkov, krajevna orga
nizaci ja Senovo, k i i m a 81 
odstotkov, krajevna organiza
ci ja Pijavško, k i ima 84 od
stotkov, krajevna organizaci
ja Brege, k i i m a 76 odstot
kov, krajevna organizaci ja Ko 
stanjevica, k i i m a 75 odstot
kov i n krajevna organizaci ja 
Dobrava, k i i m a 70 odstot
kov volivcev včlanjenih v So
cialistično zvezo. V ostal ih 
organizaci jah, kot so Raka, 
Presladol , Dolenja vas, Go
renj i Leskovec, Ve l . Podlog 
i n druge, kjer se giblje od
stotek članov od 25 do 40 od
stotkov volivcev, so skri te 
še vel ike možnosti za vkl ju
čitev preostal ih volivcev v 
vrste članov S Z D L . 

N a zboru občanov, k i je b i l v petek, 22. januarja , je J 
b i lo precej vroče. Vprašanja, so deževala vsevprek, vo l ivc i J 
iz Prekope ter Dolenje i n Gorenje Dobrave pa so s i b i l i S 
edin i v zahtevi : naš vo l i l n i okoliš naj bo v bodoče pr ik l ju - £ 
čen k vo l i ln i enoti v Kostanjev ic i a l i p a ne bomo vo l i l i ! S 
K a j j i h je navedlo k temu? : 

Dosedanjo vo l i lno enoto sestavljajo prej omenjene t r i S 
nižinske vasi i n nasel ja Orehovec, Grič, Pods t rm, Ve l ike S 
i n Ma le Vodenice ter Ržišče v hr ibovskem, gorjanskem S 
področju. V Prekop i ter v Goren j i i n Dolenj i Dobrav i je • 
240 volivcev, v drug ih vaseh hr ibovskega področja pa j i h S 
je precej več. N a domala vseh dosedanj ih vo l i tvah so ime l i • 
v tej vo l i l n i enoti po dva kandidata , toda zaradi večine • 
vol ivcev i z hr ibovskega področja je b i l vedno izvol jen od- • 
born ik iz h r ibovsk ih nasel i j . Vo l i v c i iz dol ine so se čutili • 
prizadete, v r h u vsega pa so zdaj hr ibovske vasi oproščene • 
plačila davkov, p a se boje, da se za n j ih , k i žive v rav- • 
n i n i , ne bo nihče »potegoval«. T u d i sedanji odborn ik je • 
i z gorjanskega predela, šteje celo m e d najboljše v sedanji • 
občinski skupščini, vendar vo l i vc i iz dol ine menijo, da se • 
za n j i h n i dovol j zan imal . 

N a zboru občanov so se s t r in ja l i s tem, da j i h v vo- S 
l i l n i enoti Kostanjev ica zastopa odborn ik inž. Prane Dra- " 
gan, k i je b i l p red lan i izvol jen za 4 leta. Občinska skup- 5 
ščina je n j ihov i zahtevi, k e r je v sk ladu z vo l i l n im zako- g 
nom, ugodi la . Vo l ivce s prekopskega konca velja pohva- S 
l i t i , saj so s svojo zahtevo po odborn iku , k i b i j i h dejan- • 
sko zastopal v skupščini i n j i m o svojem de lu tud i poro- a 
čal dokaza l i , da želijo sodelovati v samouprav l jan ju ob
čanov. 

Na Zdolah so se pogow@rifi 
o svoji pošti 

V zadnj i številki smo po
ročali o p rob l emu pošte 
n a Zdolah. V razgovor ih s 
predstavn ik i poštne enote v 
Krškem so predstavnik i ob
činskega vodstva S Z D L p r i 
šli do sklepa, da sta mogo
či dve rešitvi: a l i naj bo iz
postava n a d o m u bivše po-
štarice v Pleter j ih, k i je že 
upokojena, a l i p a da ostane 
še naprej v trgov ini . Prebi 
va l c i i z Zdo l b i najbrž b i h 
bol j z a izpostavo v Pleter
j i h , kot so sod i l i na občin
s k e m vodstvu S Z D L , n iso 
p a vedeli , kaj bodo k temu 
r e k l i preb iva lc i z Raven, K o -
stan jka in šapol, ker b i ime-

pn-l i do izpostave v tem 
m e r u ma lo daljšo pot. \ 

O zadevi je dokončno od
ločil zbor občanov, k i je b i l 
sk l i can 24. januarja. N a zbo
r u so i zvo l i l i novo vodstvo 
krajevne organizacije S Z D L , 
ker dosedanje po mišljenju 
volivcev n i opravi lo svoje na
loge. Po preceij vroča razpra
v i so se vo l ivc i odločili, naj 
bo poštna izpostava v bodo
če v Pleter j ih na d o m u biv
še poštarice. Pereč prob lem 
je s tem zadovolj ivo rešen, 
pogovor i t i se je treba le še 
s poštno enoto v Krškem, 
da bo predlog uresničila. 

- . ^ • 

Razvesel j iv i napredek je b i l 
dosežen lan i tud i p r i vk l ju
čevanju mladine . Letos je b i 
lo v času kra jevn ih konfe
renc vključenih v S Z D L 1279 
mlad ih l jud i , še lepše je s 
članicami Socialistične zveze: 
v času kra jevnih konferenc 
je b i lo kar 4380 žena i n de
klet včlanjenih v S Z D L . 

Precej slabše pa je, če po
gledamo te, k i so zaposleni. 
V krški občini je v delov
nem razmer ju več kot 5000 
občanov i n občank. Statist i
k a kaže, da je i zmed teh le 
4585 delavcev i n delavk včla
njenih v Socialistično zvezo. 
Razuml j i vo je, da niso vs i 
občani včlanjeni v S Z D L , če
prav to n i opravičljivo, še 
manj pa je opravičljivo to, 
da n i t i l judje, k i so v delov
nem razmerju, niso včlanje
n i v Socialistično zvezo! K r a 
jevne organizacije bodo zate
gadelj morale ka r takoj za
četi s posebno akci jo , k i naj 
bo posvečena včlanjevanju za
poslenih v Socialistično zve
zo. Na jmanj , ka r je mogoče 
doseči je to, da bodo vsaj 
t i , k i so v delovnem razmer
ju , člani S Z D L . V tej akc i j i 
bo mora l svojo vlogo odigra
t i tud i s indikat , krajevne or
ganizacije pa bodo morale s 
s ind ika ln im i organizaci jami 
b i t i v tesnih s t ik ih , da bo
do uspele. 

Doslej izdelana anal iza nu
d i tud i podatke o družbenih 
prostor ih , s ka te r imi krajev
ne organizacije S Z D L razpo
lagajo. Družbenega centra v 
pravem pomenu besede v kr
ški občini doslej še n i ; 6 
krajevnih organizaci j ima 
lastne prostore, to so naj
večkrat pisarne, kjer se sha
jajo člani odbora na sestan
ke i n seje, 4 organizacije 
imajo svoje prostore skupaj 
z os ta l imi družbenimi orga
nizaci jami, 10 organizaci j pa 
je še vedno brez vsakega 
prostora i n gostujejo v za
sebnih hišah.-Kot vse kaže, 
bo krajevna organizaci ja v 
Prekopi med p r v im i , k i bo 
imela svoj družbeni center, 
saj so se pr izadevni prebi
valc i l am lo t i l i akcije za iz
gradnjo gasilskega doma, dvo
rane i n družbenih prosto
rov. Ob koncu velja p r i -

Gasilski dom na 
Prekopi je pod streho 

Preb iva lv i Prekope p r i Ko 
stanjevici že več let zbirajo 
sredstva i n mater ia l za nov 
gasi lsk i dom, v katerem bo
do našle prostore tud i mno
žične organizacije. To jesen 
pa so ve l iko stavbo sredi va
s i sprav i l i pod streho. Seda
nja vrednost poslopja znaša 
nad 2,5 mi l i j ona , k a r so va-
ščani večjidel sami prispe
va l i . Doslej so namreč dob i l i 
le 490.000 dinarjev družbene 
podpore od občinske gasil
ske zveze v Krškem. Tako 
požrtvovalna prizadevanja va-
ščanov b i kazalo bol j pod
pret i ! 

Predlog za boljšo 
dostavo pošte 

v Dobrovo 
Prebivalc i Dobrove žc od nek

daj hodijo 3 ure daleč peš v Se
novo po poštne pošiljke. Naselje 
je zelo od rok, posamezne hiše 
pa so (ako oddaljene druga od 
druge i n na tako težko prehodnem 
zemljišču, da redne dostave pošte 
res n i mogoče organiz irat i . K l j u b 
temu pa takšna »samopostrežna« 
dostava, kakršna je v navadi zdaj, 
povzroča prebivalcem precej ne
všečnosti. Sporazumel i so se za 
zelo ugodno rešitev: pošta naj bi 
po njihovem predlogu dostavljala 
poštne pošiljke na rudniški obrat 
v Srebotnem, kjer je v vsaki tret
j i n i uslužbenec rudn ika , k i b i po
što razdel i l nas lovnikom. Ker je 
prav iz vsake hiše v Dobrovi vsaj 
po en zaposlen v rudniškem obra
tu Srebotno, je predlog izvedlj iv. 
Rešitev je torej v dogovoru med 
pošto in upravo rudnika Senovo. 
Upamo, da bomo kma lu lahko po
ročali, da je predlog v zadovolj
stvo Dnbiovčano' uresničen! 

pomni t i samo še to, da se 
je v zadnj ih šestih mesecih 
število članov povečalo v ce
lo tn i občini za 1800, toda z 
61,57 odstotka volivcev, k i 
so člani S Z D L , je krška ob
čina v cel jskem okra ju še 
vedno pod okra jn im pov
prečjem, k i znaša 70 odst. 
Volivcev, članov S Z D L . 

KREMEN ZAOSTAJA 
Obrat K r e m e n na Ravnem 

p r i R a k i tud i v tretjem trt>-
mesečju n i ugodno* razvi jal 
proizvodnje, saj je dosegel 
po p lanu le 43.1 odstotka; to 
je sicer za dobr ih 6 odstot
kov več kako r l an i v tem ča
su. Indeks produkt ivnost i se 
je hk ra t i dv igni l na 164.5 od
stotka, narodni dohodek zna
ša 71.1 odstotka i n je za 99.8 
odstotka večji ko*, lan i v tem 
času. Težave v podjetju so 
pretežno subjektivnega zna
čaja. Skupščina je seznanila 
odborn ike s tem, da je po 
svoj ih organih že ukrepa la in 
bi la tudi na sestankih kolek
t iva v obratu Ravno i n v No
vem -mestu, kjer so člani ko
lekt iva govori l i o nezdravih 
pojavih samovolje vodi ln ih 
uslužbencev. 

Kje k u p i t i pu j ske ? 
Pod tem naslovom sem 

bral v tretji letošnji številki 
Dolenjskega lista dopis, ka
kor se sprašujejo kmetovalci 
v okolici Semiča, medtem ko 
smo pri nas, v okolici Rake, 
v zagati, kam prodati pujske. 

V okolici Rake se kmeto
valci ukvarjajo največ z vzre-
jo mladih pujskov. Pretežno 
redijo črno-belo krško-polj-
sko pasmo, ki še najbolj 
ustreza. Nekateri imajo tudi 
oplemeniteno belo nemško 
pasmo. Do zdaj so pujske 
redno prodajali na novome
škem sejmišču. Kakor je zna
no, so sejmi začasno zaprti 
zaradi slinavke in parkljevke. 
Tukajšnjim kmetovalcem se 
je v tem času nabralo precej 
pujskov, ki jih že dva meseca 
nimajo komu prodati. Za 
dom je mariskdo slabo spi-
tal prašiče, ker so mu pujski 
vse najboljše pojedli. Marikje 

Vo l i l na komis i j a p r i občinskem odboru S Z D L v Krškem 
je sprejela še naslednje predloge za evidentiranje kandi 
datov: 

V gospodarski zbor republiške skupščine so v 11. vo
l i l n i enoti ev ident irani naslednj i kand ida t i : Zo ran Du la r i z 
Krškega, Darko Kolšek iz Krškega, Anton Koželj s Seno-
novega, E d o Komočar iz Leskovca, M a r j a n M a r k i iz Krške
ga, Anton Škafar iz Krškega i n Lado Trampuš iz Krškega. 

V občinski zbor občinske skupščine so v 1. vo l i ln i enot i 
ev ident irani naslednj i kand idat i : M a r t i n Bogo l in iz M r t v i c , 
V i l j em Groz ina iz Drnovega, F ranc Maro l t iz. Breg , Jože 
Pacek i z Drnovega, R u d i P i re iz V iher , Lojze Račič iz V i 
her, Stanko Roštohar iz Breg , Tone Zupančič iz M r t v i c ; 
v 5. vo l i ln i enoti : M a r t i n A r h iz Ve l ike vasi , M a r i j a Glas 
iz Veniš i n V i n k o M l a k a r iz Ve l ike vas i ; v 12. vo l i ln i enot i : 
B r a n k o Baje z Rake; v 21. vo l i ln i enoti: M a r t i n Kozo le l z 
Reštanja, Rado L a p u h iz Malega K a m n a ; v 23. vo l i ln i enot i : 
Drago Gabrič iz Kališevca, F ranc G r i l c z Dolskega, V i t k o 
Skobrne iz Brez i j ; v 25. vo l i ln i enoti : Janez Hrova t iz K r 
škega, Jože žabkar s Trške gore; v 27. vo l i ln i enoti : Joško 
Baje iz K r k e g a i n Stane Nučič iz Krškega ter v 31. vo l i ln i 
enoti : Jože Mavsar z Gore. 

V zbor delovnih skupnost i so evident irani naslednj i 
kand idat i : v 1. vo l i ln i enoti : V e r on ika Lazar iz Nove Rese, 
Anton L i l eg iz Krškega, Alojz Stare iz Krškega i n Lado 
Trampuš iz Krškega; v 3. vo l i ln i enoti : Jože Božič iz Le
skovca, Lado Gradišek i n M i l a n K l i n c e iz Sp . L ibna ; v 4. 
vo l i ln i enoti: M a r t i n Božič iz Krškega, M i r k o K o r i t n i k iz 
Krškega i n Stane Pevec iz Leskovca; v 5. vo l i ln i enot i : 
Ivan Andrejaš iz Krškega, Magdalena Kodrič iz Krškega, 
V i n k o Poljanec iz Krškega i n Breda Ribič iz Krškega; v 7. 
vo l i ln i enoti : Bo r i s Kostanjšek s Senovega i n Franc Pušnik 
s Senovega; v 9. vo l i ln i enoti : Božo Gelb iz Krškega, K a r e l 
Potočnik iz Krškega i n L judmi l a Volarič iz Krškega; v 13. 
vo l i ln i enoti : F ranc Dornič iz Krškega, V i n k o Pav l in z V e l . 
t rna; v 15. vo l i ln i enoti : A lb ina želič iz Krškega, Danica 
Čargo iz Krškega i n Andre j Lenardič iz Krškega; v 27. vo
l i l n i enoti: E d o Komočar iz Leskovca i n v 29. vo l i ln i enot i : 
Andre j Kovačič iz Brestanice. 

so tudi pujske začeli slabo 
krmiti, da so zahirani. V 
februarju in marcu bodo ple
menske svinje spet dobile na
raščaj in bo ponudba še več
ja. Pred kratkim je kmetij
ska zadruga organizirala od
kup pujskov na Raki in pre
cej kmetovalcev je pripeljalo 
živali na prodajo. Kako je 
bil o dim]) organiziran, ne ve
mo, vemo le, da ni bilo kup
cev. Razočarani kmetje so 
pujske peljali domov. 

Zdaj tudi ne verjamejo, da 
so sejmi zaprti zavoljo bo
lezni. Pri nas ni nobene bo
lezni in če je tudi tam ni, 
kjer bi pujske kupovali, bi 
zadruga lahko organizirala 
kupčije. Mislim, da ne bi bil 
kontroliran odkup in prevoz 
prav nič nevaren za razšir
jenje bolezni. Če pristojni 
ne bodo kaj pametnega ukre
nili, se bo razpasla črna pro

daja. Vsak pameten ukrep 
pristojnih bi imel obojestran
sko korist. Kar se ne izplača, 
bo kmet opustil, ker z razu
mevanjem sprejema oprez
nost in varnost pred bolez
nijo samo, če bi bil to za
časen ukrep. Ko bo normalno 
stanje dovoljevalo odpravo 
začasnih ukrepov, naj bi se 
sejmi obnovili, ker je to 
star, spodbuden in preizku
šen način reje prašičev. 

ALOJZ ŠRIBAR 
kmet 
Ardro pri Raki 

»SAVA« v Krškem: gradbeni 
material iz sinter pepela? 

P r i S A V I v Krškem dobro 
vedo, da so sodobni gradbe
n i mater ia l i ed ina pot do ce
nenih gradenj. V gramoznic i 
na Drnovem že imajo poleg 
ostale mehanizaci je 2 sodobni 
v ibrac i j sk i s t i ska ln ic i za iz
delavo cementnih z idakov. V 
sodobnem gradbeništvu se ze
lo uveljavljajo s iporex betoni , 
vendar se p r i S A V I ve l iko 
bolj ogrevajo za zidake iz sin
ter pepela, k i so lažji, pa tu
d i za polovico cenejši od si-
porexa. K e r se S A V A usmer
ja v gradnjo stanovanj, b i la
hko s inter z idake dobro upo
rab l ja l i . Surov in je v nepo
sredni bližini na pretek: Ter
moe lektrarna v Bres tan i c i i n 
Tovarna papir ja v Krškem se 
zdaj ubada z vprašanjem, kje 
skladiščiti premogove ogorke, 
S A V A pa b i j ih s pridlom 
uporab i la za izdelavo sinter 

H Lanskega decembra so v Za
grebu ustanovi l i poslovno združe
nje jugoslovanskih hotelskih pod
jet i j . Za zdaj je v njem 30 hote
lov A kategorije, med kater imi je 
tudi 7 slovenskih 

F3 Skupne površine v ptujski 
občini znašajo 64.519 ha, J)d tega 
je kmet i j sk ih zemljišč 41.817 ha . 
Za družbeno kmeti jsko pridelova
nje je pr imernih 21.347 ha a l i 49 
odstotkov kmet i j sk ih površin. 
Družbeni sektor je lani zajel ko-
mni 11 odstotkov teh površin 

zidakov. P r i S A V I priprav
ljajo načrte i n že razmišljajo 
o posebnem kana lu , po kate
r em b i z vodo splav l ja l i pre
mogove ogorke iz Brestanice 
v Krško, kjer b i b i l nov i ob
rat za proizvodnjo sinter zi
dakov. 

Obvestilo štaba za 
zatiranje slinavke 

in parkljevke 

Štab za zatiranje in pre
prečevanje slinovke in 
parkljevke pri občinski 
skupščini Novo mesto ob
vešča vse zainteresirane 
rejce živali, da se s 31. ja
nuarjem u ki n e prepoved 
živalski hsejmov na ob
močju občine Novo mesto. 
Prvi sejem bo 1. februar-
ja 1965. 

Štab za zatiranje in 
preprečevanje slinovke 
in parkljevke pri ob
činski skupščini Novo 
mesto 

K O M I S I J A ZA N A B A V O I N P R O D A J O 
O S N O V N I H S R E D S T E V 

KMETIJSKE ZADRUGE 
B R E Ž I C E 
r a z p i s u j e 
prodajo osnovnih sredstev — nasadov: 

1. novega nasada breskev v Malem vrhu, 
v izmeri 1 ha s hramom. Izklicna cena 
1,200.000 din; 

2. mlajšega nasada jablan, ograjenega, 
v Izmeri 2 ha, v Bojsnem. Izklicna 
cena 1,400.000 din. 

Oba nasada sta v zelo dobrem stanju i n oskrbovana. 
Pismene ponudbe je dostavit i najpozneje do 18. fe
bruar ja 1965 omenjeni komis i j i . 
Pogoj za plačilo je najmanj 2/ 3 vrednost i z zemlji
šči. Prednost imajo interesenti, ka te r ih zemljišča 
so na področju, predvidenem za arondaci jo. 
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ZAP ISKI S K O N F E R E N C E K O M U N I S T O V T R E B A N J S K E O B Č I N E V M O K R O N O G U 

HITREJE UVELJAVLJATI SAMOUPRAVLJANJE! 
Večja materialna osnova omogoča boljše medsebojne odnose, ti pa odsevajo 
v uveljavljanju samoupravljanja, v katerem je človek največja vrednota 

Poudarjanje teh momentov je posledica družbeno 
ekonomskih premikov v zadnjem obdobju, k i so tudi 
v trebanjski občini precejšnji. Do polnega izraza pa 
je prišlo v predkongresnih razpravah in po VIII . kon
gresu Z K J , k i je komunistom zaupal nalogo, da »oči
stimo pot vsega, kar nas ovira«. S takim duhom je 
bilo prepojeno vse delo komunistov trebanjske ob
čine, kar so ugotovili tudi na občinski konferenci Z K , 
k i je bila 21. januarja v Mokronogu. Delegati so tu 
razpravljali o najrazličnejših vprašanjih i n področjih 
vloge i n dela komunistov i n Zveze komunistov ter v 
sklepih nakazali, kako bodo v trebanjski občini ures
ničevali smernice VIII . kongresa. V razpravi je sode
lovalo nekaj deset delegatov, kater im se je pridružil 
član C K Z K J Marjan Orožen. 

Čeprav so komun i s t i n a 
konferenci zelo kritično oce
n i l i dosedanje delo m e d dve
m a konferencama, so lahko 
ugotovi l i , da so zlast i v 
predkongresnem času ze
lo povečali svojo aktivnost. 
To p a je čas, ko se je v ob
čini mars ika j obrni lo nabo 
lje. Gospodarstvo, kmeti jstvo 
i n družbene službe so znat-

TREBNJE: jutri o kra
jevnih skupnostih 
N a seji občmske skupšči

ne, k i se bo pričela ju t r i , 29. 
januarja, v trebanjskem za
družnem domu, bodo pred . 
vsem razprav l ja l i o obl ikova
n ju kra jevnih skupnost i v 
t r eban jsk i občini. Odborn i 
k i bodo razprav l ja l i tud i o 
dodatnem i n osnovnem p r i 
spevku zdravstvenega zavaro
vanja. 

no pospešili, ve l ika intenziv
nost pa je b i l a tud i okrona
na z uspehi . Uspehe so za
znal i na vseh področjih, p r i 
čemer so zlast i opaz i l i na
predovanje nekater ih t i s t ih 
dejavnosti , k i j i m v pretek
lost i n i b i l o dano, da b i se 
močneje razvi le. 

Ob teh uspehih so opozo
r i l i n a pomanjk l j i vos t i v sa
mouprav l janju. Samouprav
ljanje ponekod ne stopa v 
korak z napredkom. Pomanj
k l j i vos t i je več i n so različ
ne narave. V razpravi so do
kazoval i , kako se da, prepro
stega i n ne dovolj obvešče
nega člana delavskega sveta 
i n člana upravnega odbora 
hi t ro »prepričati«. Večkrat je 
za to potrebno spretno upo
rab i t i le nekaj s t rokovn ih 
i n zapletenih fraz. R e k l i so, 
da mora samoupravl janje p la
čevati svoj davek predvsem 
zaradi premajhnega zna

n ja samoupravn ih organov. 
Davek p a b i b i l manjši, če 
b i p r i samouprav l janju bol j 
sodeloval i i n se uvel javl ja l i 
komun is t i h k r a t i z d rug im i 
napredn imi s i l am i . Tovarno 
šivalnih strojev n a M i r n i so 
omeni l i kot pr imer , k jer je 
stopnja samouprav l janja še 
zelo n i zka , taka p a je zato, 
ker je delovni ko lekt iv še 
premalo pritegnjen k uprav
l janju podjetja. Doda l i so, 
da je treba bol j upoštevati 
mnenje i n vol jo človeka i n 
preprečevati posledice, k i več
krat sledijo njegovim kritič
n i m i n pogumnim razpra
v a m o odnosih a l i nepravi l 
nost ih v delovnem ko lekt ivu. 

K o m u n i s t i so povedal i , da 
se z vso odgovornostjo zave
dajo vseh dosedanjih po
manjk l j i vos t i p r i svojem de
l u , k a k o r tud i , d a bodo mo
rali v pr ihodnje premagova
t i še vrsto težav zavoljo go
spodarske nerazvitost i občine 
i n spričo nalog, k i j i h bo 

treba uresničiti z a zadovo
ljevanje potreb občanov. Z a 
to p a je potrebna še večja 
prizadevnost i n akt ivnost čla
nov Zveze komunistov . Z a 
krepitev teh bodo tud i v bo
doče uporab l ja l i razne obl i 
ke dela, k i so se obnesle v 
predkongresni- akt ivnost i ko
munistov. To so večkratna 
posvetovanja o določenih vpra
šanjih, k i zanimajo i n p r i 
tegnejo čim širši k rog čla
nov. 

Dosedanje sodelovanje z 
Zvezo mladine so zelo k r i 
tično oceni l i i n pr i zna l i po
manjk l j i vos t i p r i de lu z mla
dino. Poudar i l i so, d a kaže 
posvet i t i posebno pozornost 
m l a d i m proizvajalcem, k i 
predstavljajo skoraj polovico 
vseh zaposlenih v trebanjski 
občini. Po tem tud i ne bo 
tol iko težav p r i kadrovanju 
m lad ih v Zvezo komunistov . 
V zadnjem času so namreč 
v Z K spreje l i manj mlad in
cev, kot b i j i h lahko, 

N a konferenci so i zvo l i l i 
nov občinski komite Z K S 
Trebnje i n delegate za V . 
kongres Z K S . Z a sekretarja 
je b i l znova izvoljen R o m a n 
Ogr in . 

Hitrost po strmi zaletni stezi je velika. N a mizi 
mora biti skakalec popolnoma zbran, če hoče zanes
ljivo skočiti. Zato je važen vsak trenutek pred odsko
kom. — Na sliki : prizor z uspelih nedeljskih smu
čarskih skokov na Mirn i . 

RUDI FINZGAR: »To so zdravi in kleni fantje!« 
Izenačen rekord smučarske skakalnice na Mirni 

Za zemljo da, za objekte - ne! 
Socialistični kmetijski sektor v trebanjski občini 

je do zdaj zajel okoli 8 odstotkov obdelovalne zemlje 
s tem, da je bilo podružbljenih nad 530 ha njiv i n 
travnikov. Tako gospodari kmetijska zadruga v Treb
njem že z 806 ha, kmetijsko gospodarstvo v Slovenski 
vasi pa s 190 ha obdelovalne zemlje. 

Bodočnost družbenega kme
ti jskega pr idelovanja v tej 
občini rase iz temeljev kme
ti jske zadruge, k i s i iz leta 
v leto prizadeva i z t isn i t i 
čim več iz zemlje, k i jo je 
včasih ora l preprost kmečki 
p lug , i n v hlev ih red i t i čim 
več i n čim boljšo živino. Do
sedanji uspehi niso majhn i , 
četudi je v b i l o treba skoz i 
p las t i težav, k i se j i h kme
ti jstvo n i do danes otreslo. 
Novo pr idobl jena zemlja je 
b i l a i n je pretežno dobro 
obdelana, p r i d e l k i so pr imer
n i i n pravočasno pospravlje
n i . P r imanjku je skladišč za 
reprodukc i j sk i mater ia l i n 
•pridelke, s t ro jn ih lop i n dru
g ih prostorov, za ka r zadru
ga ne dobi invest ic i j . To je 
zavoljo s istema bank, k i 
posojajo denar za podružb-
ljanje zemlje, za druge kre
dite v kmet i j s tvu pa so več 
ah manj gluhe. Banke b i 
mora le pod enak imi pogoji 
(kot p r i dajanju kreditov za 
zemljo) pomagati- s kred i t i 
zadrugi , da b i s i ured i la po
trebne objekte, oprav i la h i 
dromel io rac i j ska dela, dela 
p r i ured i tv i zemljišč i n dru
ga dela, k i so potrebna za 
uvedbo napredne tehnologije 
v kmet i j sk i pro izvodnj i . Prav 
neurejeno f inanciranje kmeti j
s k i h objektov je do zdaj za
v i ra lo kmet i j sko zadrugo, da 
n i v celot i i zpo ln i la progra
m a pr idob ivanja zemlje. V 
M a r t i n j i vasi p r i Mokronogu 
gradi kmet i j ska zdruga pita-
lišče za 1000 glav goveda. 
Čeprav objekt še n i zgrajen, 
je v n jem že 296 glav. Pred
videvajo, da ga bodo napol
n i l i še v p r v i po lov ic i letoš
njega leta. K o bo pitališče 
v celoti urejeno i n dano 
svo jemu namenu, bo eno 
naivečjih na Dolenjskem. Go
spodarstvenikom, kmet i jcem 
i n d rug im, z last i pa zadru
gi oz i roma vsakemu članu 
njenega ko lekt iva je vel iko 
do te#5! da živinorejski 

obrat v Mar t in j i vasi čim 
prej ured i . N a nujnost te 
izgradnje je opozor i la tud i 
konferenca komunistov tre
banjske občine, k i je med 
drug im ' sprejela sklep, da 
bodo komun is t i podpr l i p r i 
zadevanje zadruge p r i ures
ničevanju njenih nalog. 

M i r n a je v nedeljo živela s smu
čarji i n za smučanje! Ze veliko 
pred pol tretjo uro se je ob vznož
ju skakalnice zbralo precej čez 2 
tisoč gledalcev, k i so nestrpno ča
ka l i na začetek skokov. Pr iredite l j 
je b i l domači Part i zan, pokrovi
teljstvo nad skaka ln imi tekmami 
pa je -prevzela domača DANA . To
krat je na 10-metrski skakaln ic i 
poskusilo srečo 55 skakalcev iz 
Mirne , Logatca, Radovlj ice, Nove
ga mesta, Gabra, Višnje gore, Ča
teža, Trebnja, K isovca - Zagorja, 
Ljubljane, Brežic, Črnomlja, Pija-
vic i n Tržišča. 

Že takoj v prv i seri j i skokov smo 
videl i , da bo v vseh discipl inah 
hud boj za najboljše. K e r je b i l 
sneg zelo hiter, so se organizator
j i odločili, da bodo tekmovalce 
spuščali z nižjega zaletišča. K l j ub 
temu smo b i l i priče mnogim dol
g im i n sti lsko dovršenim skokom, 
k i so obetali , da bo dosedanji re
kord Vidoviča (Enotnost) v ve l ik i 
nevarnosti. No , to so b i la le *>rva 
ugibanja. Tud i druga serija je pr i 
nesla dolge skoke. V najzanimivej
ši konkurenci , v skok ih članov, 
smo dob i l i vtis, da je p n o mesto 

že odločeno:C i r m a n (Enotnost) je 
b i l malodane že zmagovalec. Do
tlej sicer hladni gledalci so se 
ogreli v tretj i ser i j i , ko so tek
movalc i k a r na tekočem traku 
daljšali svoje rekordne znamke. 
K e r je sneg postajal vse hitrejši, 
so gledalci nestrpno pričakovali 
najboljišhi, i n seveda rekord ska
kalnice. Rekorda sicer ni b i io , 
zato pa je presenetil Zagorjan Ro
zina, k i s i je z izvrstn im zadnj im 
skokom dobesedno priskočil prvo 
mesto. 

Medtem ko so na sodniškem 
stolpu izračunavali rezultate, so. 
skakalc i z najvišjega zaleta na-
skakoval i še rekord skakalnice. 
Janez Roz ina je najprej potegnil 
na 36,5 metra, takoj nato pa je 
med gledalci završalo: C i rman je 
izredno dolgo vlekel i n doskečil 
globoko, malodane v radius. No, 
skok n i b i l stoječ, je pa izenačil 
dosedanji rekord. K m a l u za n j im ' 
se je čez mostiček še enkrat po
gnal R o i i n a , tokrat uspešno. Iz
enačen rekord skakalnice i n val 
navdušenja med gledalci: to jc 
b i l izkupiček trga skoka. 

Med gledalci smo opazi l i tudi 

nekdaj izredno popularnega lovca 
na daljave R U D I J A F I N Z G A R J A , 
k i je teden dn i vad i l domače ska
kalce na mirensk i 40-metrski ska
ka ln i c i . Prav rad je povedal nekaj 
besed o dolenjski smučariji i n ne
del jskih skok ih : 

»To so zdravi i n k len i fantje, 
manjka j i m pa osnovne telesne 
vzgoje i n smučanja v narav i . Z a 
aistematičnejše treninge b i nujno 
potrebovali še eno manjšo ska
kaln ico . Men im , da bodo f aut je z 
dobr imi suh imi pr ipravami še 
marsikaj pokazal i . Prav navdušen 
sem, ko v id im, da skače mlad ina 
v kavbojkah i n v nepopolni opre
m i , zato pa z vel iko mero pogu
ma. O današnjih skok ih se mo
ram zelo pohvalno i z raz i t i . To je 
za Dolenjsko prireditev velikega 
kova. Skoda je le, da jc le en
krat a l i dvakrat na leto tako vek-
movanje, ker le s tekmovanji b i 
dv igni l i kvaliteto, čudi me, da v 
Novem mestu ne morejo pr iprav i t i 
kaj takega, čeprav so za to vs i 
pogoji. Tud i organizacija današ
njega tekmovanja je brezhibna!« 

Organizacija je b i la res izvrstna. 
Skoda jc le, da gledalci niso mo

gl i sprot i s ledit i rezultatom, ker 
niso v ide l i sodniških ocen. V r l i m 
organizatorjem se jc v r i n i l a le 
ena hujša napaka: ko so hi te l i z 
Izračunavanjem rezultatov (objav
l jeni so b i l i takoj po tekmovanju, 
kar na skakaln ic i ! ) so se nekaj
krat hudo usekal i i n tako spre
meni l i v rs tn i red najboljših. 

Z a konec še rezultat i : mlajši 
p i on i r j i — 1. Marko M l a k a r (Lo
gatec) 162,7 točk (skoka 27,5 i n 29 
metrov) ; 2. E d o Maro l t (Logatec) 
154,0 ( 24 i n 26 m ) ; 3. Blaž Finž-
gar 95,5 (19 i n 18 m ) . 

• Starejši p ion i r j i — 1. Janez 
Loštrek (Logatec) 164,0 (29 i n 30 
m ) ; 2. Janez M are 157,2 (27 i n 
26,5 m ) ; 3. Alojz Vojščak (Gaber) 
151,0 (27 i n 26,5 m ) . 

• Mlajši mladinca — 1. V ik t o r 
Roz ina (Kisovec) 192,0 (31 i n 32 
m ) ; 2. Janez Zeleznik (Kisovec) 
177,0 (31 i n 30 m ) ; 3. Božo Ma
rolt (Logatec) 176,2 (30,0 i n 31 m ) . 

S Starejši mlad inc i — 1. Tone 
Mi lavc (Logatec) 187,0 (32 i n 33 
m) ; 2. Andrej Kavčič (Ljubl jana) 
181,5 (32 i n 33 m ) ; 3. Vo jko M l a 
ka r 178,0 (31 i n 32 m ) . 

• Člani — 1. Janez Roz ina ( K i 
sovec) 199,0 ( 35 i n 35 m ) ; 2. J a -
nez C i rman (Enotnost ) 198,0 (36 
i n 34 m ) ; 3. Drago Zonta (Enot
nost) 19Gi7 (35,5 in 34,5 m ) . -al 

lilsfski mmm Trebnje v nm\ izobraževalni sezoni 
Na podlagi 153. člena občinskega statuta je občin

ska skupščina v Trebnjem na seji 19. decembra lani 
sprejela odločbo, po kateri se Ljudska univerza v 
Trebnjem s 1. januarjem leta 1965 preimenuje v De
lavsko univerzo. Sprememba naziva ni slučajnostna, 
temveč ustreza dejavnosti, k i jo je dolžan opravljati 
ta zavod. — V odločbi je rečeno, da je osnovno de
lovno področje zavoda družbeno, strokovno in sploš
no izobraževanje odraslih. 

Predsednik upravnega od
bora Delavske univerze Jože 
Kaste l ic je v razgovoru te 
d n i naloge preimenovane-
ga zavoda takole razčlenil: 

»Strokovno izobraževanje, 
k i se m i zd i od vseh treh 
vrst najvažnejše, zajema kaj
pada predvsem področja," k i 
so najbolj potrebna pomoči. 
Tako so za lesno i n pre-
hrambno stroko predvideni 
tečaji za pr idobi tev polkval i -
f ikacije, večerna srednja eko
nomska šola pa že dela. V 
obsegu družbeno političnega 
izobraževanja bo Delavska 
univerza z občinskim komi 
tejem Z M S organiz ira la mla
d insko politično šolo, za sa
moupravne organe delovnih 
organizacij pa strokovne se
minar je i n razna občasna 
predavanja. Splošno izobraže
vanje je nedvomno najobsež
nejše in pestro, saj predvi
deva program šolo za star
še, šolo za življenje ter ve
černe osnovne šole v vseh 
večjih k ra j ih . Sem b i lahko 
p r i štel še vrsto zdravstvenih 

predavanj ter predavanja o 
znanosti , umetnost i , t ehn ik i 
i n ob rambn i vzgoji.« 

Upravn i odbor je na sej i 
12. januar ja obravnaval kad
rovsko vprašanje in imeno
val za upravn ika Delavske 
univerze Cirila Pungartnika, 
učitelja za tehnični pouk na 
trebanjski osemletki . K o t pro
fesionalec bo zasedel novo 
službeno mesto 1. februarja. 
Pr isostvoval je razgovorom s 
tovarišem Kaste l i cem, zato 
m u n i b i lo težko odgovarja
t i n a vprašanja o načrtih 
zavoda in njegovih lastn ih 
načrtih. Pungar tn ik je že 
zdaj vod i l L judsko oz i roma 
Delavsko univerzo, seveda po
leg tega, ko je poučeval na 
osnovni šoli. 

»Kaj vse je izvedlj ivo od 
tega, ka r je naštel predsed
n ik upravnega odbora? 
Kda j , kako , zakaj?« 

»ESš že dela. Začela bo 
torej z d rug im l e tn ikom. Te
čaji za pr idobi tev po lkva l i f i -
kacije, v lesni s t rok i se bo
do tud i lahko začeli že v 

tej sezoni, če bo dovolj p r i 
jav. Z večerno osemletko p a 
b i * poskus i l i v Mokronogu 
in Trebnjem. 

O' seminar ju za polkval i f i -
kacije bomo obvest i l i pod
jetja lesne stroke i n j i m 
predložili ustrezen program 
izobraževanja, vsa podjetja 
pa bodo dob i l a programe za 
izobraževanje, k i ga Delav
ska univerza zanje pr iprav
l ja . Podjet ja b i mora l a b i t i 
enako zainteresirana tako za 
strokovno i n družbeno pol i 
tično kot za splošno izobra- . 
zevanje. Ve l i ko delavcev je, 
k i n imajo popolne osemlet
ke, zato ne morejo napre
dovati , č e se bodo podjetja 
odločila, da pošljejo svoje 
zaposlene na izobraževanje 
p r i De lavsk i univerz i , naj bi 
to jav i la pravočasno z na
vedbo, kakšno izobraževanje 
hočejo imet i . To je potreb
no, da b i lahko zavod de la l 
po svojem p rog ramu in pra
vočasno rešil težave zarad i 
pomanjkanja predavateljev. 
V Trebn jem se trenutno ne 
moremo pohval i t i , d a je pre
davateljskega k a d r a do
vol j , saj s i moramo poma
gati z novomeškimi strokov
n jak i , t i pa tud i n imajo rav
no na pretek prostega časa. 

V spomladansk i sezoni bo
do v vseh večjih k r a j i h vsaj 
po štiri pol judnoznanstvena, 

i n splošno izobraževalna pre
davanja. Zdravstvena preda
vanja bomo organiz i ra l i z 
Rdečim križem kako r do 
zdaj.« 

»Kako je Delavska univer
za opremljena?« 

»Nič še n ima , n i t i pisalne
ga stro ja i n telefona. Pro
stor je dob i la šele po izse
l i t v i zdravstvenega doma v 
novo stavbo. O pripomočkih 
i n razn ih tehničnih sred
stv ih lahko za zdaj le sanja
r i m o i n vemo, da s i j i h bo
mo m o r a l i še precej časa 
izposojat i v osnovni šoli i n 
v N o v e m mestu. S a m i b i 
rad i nabav i l i svoj magneto
fon i n diapro jektor . 

Zavedat i se je treba, da bo 
dejavnost zavoda precej tež
j a , če se m u ne bo posreči
lo dob i t i učilnice za semi
narje, tečaje i n predavanja. 
Računamo n a učilnico, k i jo 
bo po prese l i tv i v nove pro
store i zprazn i la osnovna 
šola.« 

»Kako bo zavodu lahko 
pomagal njegov upravn i od
bor?« 

»Upravni odbor bo m o r a l 
spreml ja t i potrebe na tere
nu i n zahtevati od zavoda, 
da uvrs t i v program ustrez
na poglavja izobraževanja. Do
brodošlo bo tud i , če bo pra
vočasno opozarjal na napa
ke oz i roma pomanjk l j i vos t i v 
dejavnosti.« 

»Kako je s plačevanjem 
dejavnosti?« 

»Delavska univerza je za
vod s samof inanc iranjem. Z a 
začetek bo dob i la sredstva 
i z sk lada za šolstvo. Stro
kovno i n družbeno politično 
izobraževanje bodo m o r a l i 
plačevati interesenti (s šolni
nami i td. ) , izobraževanje, k i 
ga bo zavod p r i r e d i l n a last
no spodbudo, pa bo m o r a l 
plačevati sam.« 

»Najnujnejša oprav i la zavo
da, preden s čimerkoli 
začne?« 

»Urejevanje svo j ih notra
n j ih zadev ( izdelava prav i ln i 
kov, pos lovn ika i n statuta) 
ter obl ikovanje predavatel j
skega akt iva . O d strokovnja
kov v občini nameravamo 
dob i t i mnenje, ka j i n kje je 
kdo pr iprav l j en pr ispevat i k 
uresničenju programa Delav
ske univerze.« . 

I V A N Z O R A N 

T R E B A N J S K I NOVICE 



V d rugem de lu naših razgovorov o družbenem udejstvovanju i n 
vzgo j i mlad ine na novomeški g imnaz i j i so povedal i svoja mnen ja i n 
dalj ocene tovariši pro fesor j i . N j ihove m i s l i dopolnjuje jo izjave d i 
j akov v sestavku »KAJ M I N U D I M O J A ORGANIZACIJA?«, h k r a t i pa 
kažejo to področje tud i z druge p la t i . A l i so naši g imnaz i j c i vedno dovol j 
z r e l i , odgovorn i i n pr i zadet i za dejansko uvajanje samouprav l jan ja v 
šoli? A l i so vedno res prepričani, da se »izplača študirati«, k o v id i jo po
gostokrat okrog sebe pr imere , da mars ik j e lepo uspevajo t u d i t i s t i 
državljani, k i n imajo potrebne izobrazbe za svoje delovno mesto? A l i 
n iso včasih t u d i mater ia lna sredstva, k i so na vol jo za vzgojo, preraču
nana na prav tako poman jk l j i vo izobrazbo* k i n i k o m u r ne bo mog la 
i zpodnes t i stolčka? 

Sedem profesorjev je pr ipovedovalo tud i o spremembah na šoli v 
povo jnem obdob ju , o j a vnem ocenjevanju, o odličnjakih, o odnosu pro-
fesor-di jak i n o p r i p r a v i na študij na un iverz i . Obseg tega zapisa žal ne 
dovol juje razprav l j a t i še o zabavnem življenju novomeške mlad ine , če* 
sar se bomo ob priložnosti še posebej l o t i l i . Z a danes p a : odgovor pro
fesorjev: K A J S P L O H L A H K O N U D I M O D I J A K O M ? 

Prof. Palma Kasesnik, 
ravnateljica gimnazije, 

poučuje 19 let 
slovenski jezik 
s književnostjo 

»Nameni skupnost i učen
cev so istovetni z namen i 
skupnost i profesorjev; p r i 
vzgoj i t i m lademu človeku 
sposobnost intelektualnega 

dela, občutek kritičnosti i n 
tako samozavest, da bo zna l 
svoje delo uvel jav i t i i n upo
rab i t i družbi v kor is t . Nauče 
naj se ocenjevati pošteno de
l o i n občutijo naj, da delo n i 
samo dolžnost, ampak smise l 

življenja tud i za izobraženca. 
Zrelejši se bo l j zavedajo 

prav ic i n dolžnosti, k i j i h po 
s ta tutu šole imajo i n j i m j i h 
dajejo določila o samouprav
l jan ju, mlajši seveda man j . 
čeprav so razredne skupno
s t i predelale statut z vsemi 
prav i cami i n dolžnostmi v 
samouprav l jan ju učencev, so 
j i m bi le m o r d a nekatere stva
r i premalo razložene. Sta lno 
delo i n seveda čas bosta naj
bol je okrep i la moč samo
uprav l janja . 

Odnos med d i j ak i i n profe
sor j i m o r a b i t i human , n ika
k o r pa ne fami l iaren, ko t s i 
nekater i to predstavljajo. 
Predvsem mora jo t i odnosi 
temel j i t i n a medsebojnem 
spoštovanju. 

Prizadevanja profesorjev in 
d i jakov so v v e l i k i m e r i od
v i sna o d mater ia ln ih pogo
jev, k i na našem zavodu n i 
so najbol j ugodni . O t em b i 
b i l o treba razpravl jat i v po
sebnem sestavku.. . « 

(Tovarišica ravnatel j ica je 
ob l jub i la , da bo napisala po
ročilo o mater ia ln ih razme
r a h n a novomeški g imnaz i j i 
za eno izmed p r ihodn j ih šte
v i l k Dolenjskega l ista.) 

Prof. Marijan Dobovšek 
poučuje 32 let zemljepis 

in zgodovino 
»Samoupravljanje naj v d i 

j a k u vzbudi veselje do dela, 
pr ivzgoj i naj m u čut odgo
vornost i i n naj ga p r i p rav i 
n a samostojno reševannje na
log. N i prazen stavek: M I 
G R A D I M O P R O G O , P R O G A 
G R A D I N A S — delo je naj
boljša vzgoja i n m l a d človek 
r a d dela, če m u le zaupaš i n 
priznaš sposobnost za samo
stojno do!o. N a žalost p r i 
nas dost ikrat preveč govori-
m> i n premalo delamo . . 

Naloga razredne skupnost i 
b i mo ra l b i t i predvsem do
ber učni uspeh. Organ iz i ra l i 
naj b i pomoč s lab im dija
k o m po dvoj icah in tro jkah. 
P r idob i t i b i mora l i negativno 
usmer iene di jake i n j i m ne 
dovo ' ! t i , da slabo vpl ivajo na 
ko lekt iv . 

Zdaj se na žalost vse samo
upravl janje v r t i ok rog dveh 
stvar i , k i eno i n drugo stran 
na ibo l i žulita: d ' i ake ocene, 
profesorje p a delovna disc i 

p l ina . Umestna je k r i t i k a d i 
jakov n a profesorje, k i ne 
povedo ocen. če d i jak i poslu
šajo izpraševanje, zelo objek
t ivno ocenjujejo, vendar naj
večkrat te ugodne priložno
st i ( tud i za utrjevanje zna
nja) ne znajo i zkor i s t i t i . Da
nes skušajo že mlajši imet i 
pravice, k i so j i h včasih ime
l i osmošolci (na p r imer ples) , 
vendar se širših rad ika ln ih 
ukrepov res nekam boj imo, 
težko p a tud i najdemo čas 
za resnejše obravnavanje teh 
stvar i , ker smo preveč obre
menjeni z de lom. Zavedamo 
se, da je to naloga predava
teljev i n skušamo najt i reši
tev v okv i ru razredne skup
nost i , k jer se samoupravl ja
nje za enkrat tud i najbolje 
razvi ja. To je v idet i na raz
redn ih u rah v tovariškem od
nosu med razredn ikom in d i 
j ak i — tam d i j ak i ve l iko po
vedo, več kot b i s i pred de
set imi let i upa l i pomis l i t i ! 

P remalo cenimo prizadev
ne di jake, k i se ne skušajo 
poglobi t i v snov samo zaradi 
ocen. Temel j i to delo, čeprav 
na neko l iko ožjem področju, 
je koristnejše, saj je popol
noma nemogoče temeljito ob
v ladat i vso snov. Di jak naj 
b i študiral en tuj jezik in 
stroko, k i ga najbolj zanima, 
iz osta l ih predmetov pa b i 
mora l imet i pregledno zna
nje — ne pa drobnari je , k i 
ga samo mešajo i n se j i h 
mora dejansko učiti na pa
met:' Vse predmete lahko ob
vlada samo tak, k i je izred
no nadarjen. D i jake pre izku
šam s pr imer jan jem znanja 
po skup inah i n z redn im iz-

k a prav ica pa nalaga tud i 
dolžnosti! P rav i lno moramo 
presodi t i , kakšna bremena 
lahko mlademu človeku na
ložimo. Prvo i n najvažnejše 
je, da profesorj i ne vzamejo 
samoupravl janje kot nujno 
zlo, d i jak i pa kot ost za brez-

praševanjem. Vsak ima ob 
semestru možnost, da s i iz
boljša oceno. 

če je profesor premalo 
zbran, seveda ne more i zpe 
l ja t i p rograma tako, kot je 
predvideno i n kot b i želel. 
Najhujše je to, da s i morajo 
profesorj i , k i imajo dražine, 
še drugje i skat i zaslužka, če 
hočejo pošteno živeti. Zgodi 
se, da nastane iz 20 obveznih 
tedenskih u r 40 u r predavanj 
a l i p a tud i več! S a m že 18 
let čakam na stanovanje — 
pa ga še n isem dob i l . N a 
vlogo so m i pos la l i odgovor: 
»Priznavamo utemeljenost 
prošnje, trenutno p a n i nobe
nega stanovanja.« Neka t e r im 
pa ni t reba čakati na stano
vanje n i t i 18 tednov! če dru
žba ne more dat i pr i znanja 
prosvetnemu delavcu vsaj s 
tem, da bi m u omogočila 
normalne življenjske pogoje, 
potem ni čudno, če težko 
najdemo čas in razpoloženje 
za poglobljeno vzgojo mlad i 
ne . . . « 

Prof, Jože Mlinaric 
poučuje peto teto 

latinščino, nemščino 
vi zgodovino 

»Di j ašk o samoupravi ] an je 
je nujen izraz splošne demo
kratizacije naše družbe. Vsa-

pogojno uveljavitev svoj ih 
želja, ampak kot orodje, k i 
naj ko r i s t i obo j im. 

G imnaz i ja , taka kot je, pr
venstveno pr iprav l ja d i jaka 
na fakultetni študij. Spričo 
številnih s t rokovn ih šol, k i 
so učencu po osemletnem šo
lanju na razpolago, ima šo
la , k i m u daje splošno izo-. 
brazbo, svoj ras ion d'etre. 
če pa je ta šola b i la že več
krat re formirana, s tem še 
n i rečeno, da je popolna. 
Najbrž smo mars ika j korist
nega prezr l i i n mars ikatero 
navlako dodal i — nezmotl j iv 
sodnik vsega bo čas! Z neka
te r imi predmet i poizkuša da
našnja gimnazi ja usposobi t i 
d i j aka tud i za delo v delovni 
organizaci j i . Vendar , a l i je 
danes, v času specializacije, 
tej zahtevi mogoče ustreči? 

M i r n o lahko rečemo, da je 
učni načrt večkrat prenatr
pan i n za predelavo ah do
bro utrdi tev snovi mnogo
krat n i časa. Največje težave 
so p r i predmet ih , kjer učni 
načrt predvideva, da bo p r i 
šel učenec z določeno podla
go že z osemletke. K a j p a 
potem, če te osnove ni? D a n 
i m a še vedno samo štiriin
dvajset ur!« 

Prof. Vida Jelenič 
poučuje četrto leto 

francoščino 
»Ko sem pričela učiti, s em 

b i l a neko l iko razočarana, saj 
sem pričakovala večjo zavze
tost za učenje. N a to v v e l i k i 
m e r i vp l i va domača vzgoja: 
kakšen odnos do dela imajo 
starši. Če znajo oni cenit i 
delo, znajo to vzbudi t i tud i 
p r i svoj ih o t roc ih , seveda pa 
morajo s tem začeti še pred-

no otrok sploh prestopi šol
s k i prag. Ma r s i kdo se lahko 
pr ikop l je do zavidl j ivega po
ložaja v družbi samo z osem
letko. Ot roc i to v id i jo in ko 
ga sam ves zaskrb l jen vpra
šaš: ' Ka j p a če boš padel? 
odgovori 'Oh ka j , b o m šel pa 
tja i n tja v službo, pa br>m 
zaslužil t r i k ra t več kot vir 

KAJ LAHKO 
NUDIMO MLADIM? 

Preve l ika je torej zahteva 
družbe, da b i samo šola vpl i 
vala n a značaj i n prizadev
nost otroka, čeprav je tud i 
še v g imnazi j i mogoče v l i t i 
m l ad in i nekaj zaupanja v po
šteno delo i n strokovno zna
nje. 

Pozdrav l jam javno ocenje
vanje, saj če se d i j ak i resno 
zamisl i jo , k a r dobro povedo. 
K a d a r pa predlagajo višjo a l i 
nižjo oceno, b i mora l preda
vatelj obrazložiti svojo pre
sojo. — Odnos med d i jak i in 
profesorj i je odvisen tud i od 
tega, kako znajo d i j ak i p r i 
stopit i k svojemu starejšemu 
tovarišu. Do mene niso pre
drzn i i n neobz irn i , pa se ka r 
dobro razumemo. 

Nekater i odličnjaki so zelo 
vsestranski tud i izven šolske 
dejavnosti. Če j i h zna raz
redna skupnost pr i tegni t i , 
lahko ve l iko kor is t i jo razre
du . 

G imnaz i ja je tako splošno 
izobraževalna ustanova, da je 
še vedno najboljša podlaga 
za študij na univerz i . Vendar 
zdaj še n i nobene raz l ike 
med s istemom učenja v pr
vem i n četrtem razredu — 
le sem i n tja po i zkusk imo s 
ko l okv i j sk im načinom izpra
ševanja. 

Mate r ia ln i pogoj i za poda
janje snovi so zelo sk romni . 
O kabinet ih s pripomočki za 
učenje jezikov lahko same 
sanjamo. Najhujše pa je, da 
imajo inte lektualc i , k i so tu
di sami šh skoz i šole, tako 
malo razumevanja za pro
svetne delavce. Osebni do
hodk i so n i zk i : živimo od pr
vega do prvega! Stanovanj 
nam ne dajo, avtomobilov 
n imamo, razen tam, kjer je 
drug i zakonec v boljši služ
b i . . .« " 

Prof. Viktor Fabian 
poučuje 30 let 

biologijo in kemijo 
»če hočejo d i jak i sodelo

vati v samoupravl janju, mo

rajo najprej pokazat i vsaj 
malo samodisc ip l ine. Vse 
prepovedi kajenja na strani
ščih, vs i u k o r i i n uk r ep i ne 
zaležejo, dokler d i jak i ne bo
do družbenih n o r m zavestno 
spoštovali. Povprečno se pre
malo zavedajo, kaj j i m sa
moupravl janje nud i , saj v 
nižjih razred ih n i t i niso do
volj seznanjeni s stvarjo. Ne
kater i so sicer zelo zre l i i n 
človek se lahko z n j i m i pogo
varja, vendar je tak ih prema
lo, da b i lahko govor i l i o 
povprečju, šola naj samo po
kaže pot, di jak pa mora ko
nec koncev le sam delat i , saj 
šola n i l i jak, da b i m u zna
nje ka r natočili! Ve l iko vlo
go p r i tem i m a domača vzgo
ja — t is t i , k i j i m je od do
m a vse n a razpolago, naj
slabše zdelujejo. . 

Javno ocenjevanje n ima 
nič skupnega s samouprav
l janjem — ocenjuje naj pro
fesor, k i je glede na snov in 
sposobnosti d i jaka, pa tud i 
čisto strokovno, l ahko naj
bolj objektiven sodnik, če 
pove profesor oceno javno, 
naj jo d i j akom tud i obrazlo
ži, da bodo vedeli zakaj taka 
ocnna. 

Kakšnih bistvenih spre
memb v povojnem obdobju 
na šoli nI. Saj so vs i kabinet i 
še iz časa F r a n c a Jožefa, 
ljudje se pa tudi težko spre

mene. S a m sem pred vojno 
učil razvojno teori jo tako kot 
jo danes, s to raz l iko , da se 
m i danes ' n i t raba bat i , da 
me bodo zaradi tega pognal i 
iz službe .. 

Možnosti za delo so več ko t 
skromne- Za biologi jo b i po
treboval i vsaj 15 mikrosko
pov, za kemi jo pa tud i p r i 
mernejše prostore. V ide l sem, 
kako so to u red i l i na p r imer 
na g imnazi j i v M a r i b o r u . — 
S pr i rodos lovn im krožkom 
hod im že 25 let na ekskurz i je 
i n l an i se je prvič zgodilo, da 
sem za čas, ko sem b i l odso
ten, dob i l dnevnico. Naš kro
žek je začel delati že pred 
vojno i n je b i l verjetno eden 
p r v ih v Sloveni j i . Takrat se
veda n isem pričakoval podpo
re zanj, saj so ga k r s t i l i za 
komunističnega.« 

Prof. Eva Simič poučuje 
šesto leto angleščino 
»Gimnazija je vzgojna usta

nova — m l a d i m l judem lahko 
damo -očno toliko samostoj
nost i , ko l i ko r so -zreli zanjo. 

Zd i se m i , da so otroc i bolj 
nesamostojni , kot smo b i l i m i 
včasih. Tud i n i več tega, da 
bi nekdo sam od sebe i n z 
veseljem kaj naredi l- Profe
sor j i , k i smo med m l a d i m i 
zadolženi, da pomagamo or
ganiz irat i razne pr ireditve, to 
najbolje vemo, saj_ moramo 
čestokrat di jake pr iganjat i i n 
mi lo pros i t i , naj sodelujejo. 

Opažam, da današnje osnov
ne šole ne vzgoje otroOvom ob
čutka do rednega dela. To še 
posebej opazimo p r i tu j ih je
z i k ih in matemat ik i , kjer smo 
vezani na kva l i f ikac i jo , k i jo 
prinese otrok iz osemletke-

Odhčnjakov s l a dve vrs t i : 
nadarjeni i n tak i , k i z m u k o 
pridejo do ocen, pa se zaradi 
intenzivnega dela včasih od
maknejo od kolekt iva . T a je 
potem do n j ih krivičen, saj 
vendar po najboljših močeh 
izpolnjujejo svojo življenjsko 
nalogo. T u d i n a univerz i je 
namreč treba intenzivno de
la t i . Sama sem čutila skok od 
gimnazi jskega ,biča' do svo
bode na fakultet i . Re formira
na univerza se sicer približu
je g imnazi j i , nova matura je 
podobna načinu študija n a 
univerz i , vendar se resnemu 
delu n i moč izognit i ne tu ne 
tam. 

Z d i se m i , da so se na gim
nazi j i , v času odkar sem jo 
sama zapust i la , precej spre
men i l i odnos i m e d d i j ak i i n 
profesorji. , Takra t je b i l a d i 
stanca ve l iko večja ko 1, da
nes — ko so d i j ak i sproščeni, 
včasih nekater i k a r predrzn i . 
Včasih so od nas tud i več za
hteval i i n so b i l i bol j strogi 
z n a m i . 

Delovni pogoj i niso pr imer
n i . Preve l iko število učencev 
v enem razredu, pomanjkanje 
učilnic (v šolski stavbi ima
mo še vedno stanovanja za 
profesorje) , slabe učne kn j i 
ge a l i p a sp loh nobenih — po
tem je pravzaprav čudno, da 
sp loh kaj nared imo. 

Prof. Jože Sever poučuje 
10 let slovenski in ruski 

). jezik 
»Pri finančnem samouprav

l janju d i j ak i težko sodelujejo, 
ker je to stvar organov uprav-
Ijanija in zunanj ih faktorjev', 
rta učno vzgojnem področju, 
kjer brez tesnega svetovanja 

d i jaka i n profesorja n i uspe
ha, pa je več priložnosti za 
to. Mnen ja razredne skupno
st i so v glavnem upoštovana 
— rad upoštevam seveda 
mnenja tak ih , k i imajo mora l 
no legit imacijo, to je voljo 
do dela. N j ihovo mnenje je 
skoraj vedno slično našemu 
— če n i , ga je vseeno treba 
upoštevati! 

Mnogo je "Akih, k i so j i h 
doma p r i s i l i l i k študiju, šola 
j i m je odveč; s t ak im i i m a m o 
zares težave. T u b i mora l a 
razredna skupnost odigrat i 
svojo vlogo, da b i tud i p r i 
n j ih vzgoji la zavest CKigovor-
nost i do ko lekt iva , tu b i i m e l i 
sošolci več uspeha kot profe
sor j i i n i ^ r e d n i k . 

P r i uvajanju samoupravl ja
nja mogoče res malce zane
mar jamo vzgojni moment. Z a 
to pa je na žalost premalo 
časa, saj tako odgovorno de
lo zahteva celega človeka i n 
vse resnosti. Najprimernejši 
za ta vprašanja b i b i h psiho
logi z izkušnjami in pos luhom 
mladega človeka. Psihologe 
bodo mora l i prej a l i slej na
mest i t i na vseh šolah. 

Prav je, da je odnos med 
profesorj i i n d i jak i tovariš-
k i , vendar brez obojestranske
ga medsebojnega spoštovanja 
in obz irnost i tovariškega od
nosa n i . D i j ak i spoštujejo pro
fesorje, v katere imajo zaupa
nje, torej se mora vsak pro
fesor predvsem za sebe po
t rud i t i , da bo čim boljši. D i 
j ak i so zelo občutljivi in h i 
tro užaljeni — prav tak i pa 
navadno niso obz i rn i do pro
fesorjev! Sam i m a m di jake 
rad i n to je trenutno edina 
svetla točka našega pok l i ca — 
delo z d i jak i človeka razve
d r i , da pozabi na osebne te
žave. Seveda tud i tu kdaj p a 
kdaj nalet imo na razočaranje-

V zadnj ih desetih let ih ne 
v id im posebnih sprememb, 
vendar so stvar i , k i so bile 
prej neuradne, zdaj postavlje
ne v statut, tako da se d i j ak i 
lahko skl icujejo na svojo 
pravico. 

O vlogi, IU jo ima gimnazi
j a v p r i p rav i za študij na u n i 
verzi , mnenja še niso razči
ščena eni predlagajo, naj b i 
b i l a g imnazi ja prehod za štu
dij na univerz i — torej bliž
ja univerz i , je pa bližja osem
letki . D i j ak i izražajo željo po 
ko lokv i j skem sistemu, kar za
hteva vel iko samodisc ip l ine . 
H k r a t i b i p r i doslednem iz
vajanju kolokvi jskega siste
ma odpadla kor i s tna kompo
nenta sprotnega izpraševa
nja, k i da kontro lo , kako je 

bi la snov razložena. Osebno 
sem za kompromisno rešitev: 
da ostane drobno spraševa
nje (k i se ujema z metod iko 
učne ure ) , ob zaključku po
glavij pa naj d i j ak i pokažejo 
pregledno znanje snovi . 

Naša šola Je v mater ia lnem 
pogledu zaostala za d rug im i , 
kjer že uvajajo kab ine tsk i 
pouk i n kabinete z vso us
trezno opremo.« 

KJE NAJ POTRKAMO 
ZDAJ? 

Za vzgojo mladega človeka 
niso odgovorni samo profe
sor j i s svo j imi 20 a l i 40 i n še 
več učnimi u r a m i n a teden. 
Družba potrebuje vedno več 

(Nadaljevanje n a 19. str.) 



Z javne tribune v Bršllnu 19. januarje zvečer: 

Se bo Cigan lahko nas lil \ Cegel sci? 
Javna t r ibuna v Bršlinu se 

je pričela p o l ure kasneje kot 
je b i l a napovedana. Pričela 
se je torej 19. januar ja ob 
19.30 z nas lednj imi besedami 
predsedujočega M i l a n a Dre-
n ika : 

»Mislim, da vs i vemo, za
kaj smo se zbra l i . Z b r a l : srno 
se zato da b i pametno raz
prav l ja l i o presel i tv i Ciganov 
i n odločili kako bo s tem p r i 
nas. K o t veste je v Cegelnioi 
predv idena lokac i ja , k jer s i 
bo ena ciganska družina po
stav i la bivališče. Poskus imo 
pametno govor i t i i n predla
gati!« 

»Naj nekdo kaj več pove, 
kako je zamišljeno! K j e so 
predstavn ik i občine?« 

Dvorana v zadružnem do
m u je b i l a nabi ta . Občan po-
leg~ občana, Cegelničan poleg 
Bršlinčana. K o t v panju. 
LjUdje so postajal i nestrpni . 
»Dajmo že, a l i p a gremo do
mov. Počemu ste nas klicali?« 

Le kdo bi Cigančke 
lovil po gozdu? 

P r e d zadrego je skl icate l ja 
t r ibune (krajevno organizaci
jo S Z D L Bršlin i n občinski 
odbor S Z D L Novo mesto) re
šil V i k i Bar to l , d i rektor Cen
tra za socialno delo, k i je kot 
gost prišel na razpravo. Ta
kole je poskus i l osvetl it i 
vprašanje: 

>Kot veste, se je občina lo
t i l a težke naloge. Veste tudi , 
da stanje n i najbol j rožnato. 
Zato sama občina ne bo zmog
la naloge. Treba j i je pomaga
t i . Pomagat i j i moramo ob
čani, tudi m i , k i smo tu zbra
n i . U k r e p i naj bodo učinkovi
t i . Dok l e r bo Cigan v gozdu, 
bo Cigan v pravem pomenu 
besede i n ne občan, enako
praven nam. 

K a k o narediiti iz Cigana ta
kega občana? Pot i v to je več. 
N a p r ime r : s prosvetljeva-
njem. Prosvetl jevati je nemo
goče v gozdu. Je kdo pr iprav
l jen lov i t i ciganske otroke po 
gozdu? Jaz n isem, če hočemo 
torej te otroke poslat i v šole, 
j i m moramo najprej p r i sk r 
bet i domove. No, tak d o m naj 
b i b i l tudi v Cegemici . . . « 

SedanjG lokacija — 
razgledna točka 

N a njegove besede se je 
h i t ro obesi l razgret i Cegelni-
čarv. 

•>Kakšen sm i s e l ima preme
st i t i C igana v Cegelnico! Saj 
pr ide spet v gozd, v i p a pra
vite, da je treba Cigana iz 
gozda sprav i t i ! Cegelnica je 
b l i zu gozda. Lokac i ja , k jer 
naj b i stanovala ciganska dru
žina, je skoraj ' v gozdu. N a 
t akem mestu, da se od tam 
v id i vsaka hiša v vasi. P rava 
razgledna točka. Zdaj s i pa 
zamisl i te : dopoldne smo vsi 
v službah, doma pust imo 
otroke i n starce, kdo bo pa 
paz i l , da Cigan ne bo moge l 
krasti?« 

:>Kaj predlagate?« je zani
ma lo delovno predsedstvo t r i 
bune. 

Nadaljevanje z 18. s trani 

sposobnih l jud i , vedno več od 
n j i h zahteva, v i s t i sapi pa 
dost ikrat pozabl ja, da je v pr
v i v rs t i sama dolžna " gradifi-
dobrega občana — z vzgle
dom, z vso mora lno i n ne na
zadnje tud i z mater ia lno po
lnočjo. Ta družba so starši, 
družbene organizacije i n 
upravn i organi. Će vsak od 
n j ih prevzame nase odgovor
nost za vsaj eno izmed ome
jen ih spodbud, se lahko zgo
d i , da bo vi>rašanje mladine 
rešeno ka r čez noč i n profe
sor j i se bodo res lahko po
svet i l i samo vzgoji i n strokov
nemu pouku . T u d i samou
pravljanje bo po^em bol j ra
zuml j i vo i n pr is tno . 

M A R J A N M O S K O N 

Vsak predlog prav piride 
— pa komu? 

Cegelničan je iztresel kot iz 
rokava: 

»Takole b i b i lo najbolje: C i 
gane razkužiti i n očistiti, j i m 
dat i stanovanje v b l ok ih , n j i 
hove otroke pa v vrtec; vse 
sposobne zapos l i t i i n j i h po
slat i v večerne šole. k jer naj 
se naučijo ku l ture . Prepričan 
sem, d a v šestih l e t ih ne b i 
bi lo nobenega Cigana, kakrš
ne poznamo danes.« 

To je spodbudi lo še nekoga, 
d a je razmišljal: 

»Imamo nad 70 c iganskih 
družin. Daj ino j i h n a posest
va, kjer bo ime l vsakdo ena
ke pogoje kot d rug i kmetijci!« 

»Tako je, tako je!« je so
glašala najbolj glasna tret j ina 
navzočih. 

Skora j vsakdo je ime l pred
log. Besede so letele vse
vprek, zato so prispeli ; do de
lovnega predsedstva l e t i s t i 
predlogi , k i so j i občani sko
raj kriče povedala- E d e n iz
med teh je takole predvide l 
rešitev: 

»Cigankam kontracepci jo, 
njihove otroke v šolo, pa bo 
konec komedi je i n vprašanje 
rešeno!« 

V JLA kot Cigani, iz JLA 
kot drugačni ljudje! 

T a k i h i n podobnih predlo
gov je bi lo več i n čim bol j 
smešn: so b i l i , tem bol j j i m 
je p loska la najbolj glasna 
tret j ina navzočih. K o se je 
že zdelo, da se n i več mogo
če pogovarjati o C iganih kot 
o občanih, k i pričakujejo 
družbeno pomoč, je p ros i l za 
besedo of ic i r J L A . Reke l je: 

»V J L A sprejmemo vsako 

kaj od skupnost i zahteva sa
mo t ist i , kdo r j i tud i kaj da
je. K a j p a dajejo Cigani?« 

»Omogočimo j i m , da bodo 
zna l i dat i , ne le zahtevati ! Za-" 
to j i m pomagajmo p r i c i v i l i 
zaci j i i n prosvetl jevanju. daj
mo j i m možnost i n prostor , 
da se naselijo!« je odgovor i l 
razsednejši. 

»Dobro; jaz p r o s i m že nekaj 
let za gradbeno dovoljenje, 
pa ga ne dob im. Cigan ga lah
ko takoj dobi . Smo tud i m i 
občani a l i nismo?« 

»Če pride Cigan, se bom 
Izsel i l . . .« 

T a k i odgovori i n taka vpra
šanja so se nakopičila za do
bro mapo. K d o r b i tako mapo 
odpr l , b i spoznal samo eno: 
da se Cegelničani ne bodo kar 
tako spr i jazn i l i z naselitvi jo 
ciganske družine v svoji ne
posredni oko l ic i . 

» če se poleg mene nasel i 
Cigan, se b o m izse l i l jaz, k i 
sem s i postav i l d o m s p r i 
h r a n k i večih let. T o v a m tu 
zagotavljam. Po mo jem b i se 
nocoj pač m o r a h pomen i t i o 
tem, da b i se in kako b i se 
odred i la druga lokacija.« 

Tako je reke l neposredno 
pr izadet i Cegelničan. 

»Predlagam, da nepr istran
ska komis i j a ugotovi, a l i spa
da lesena baraka med hiše, k i 
So j i h delavci zgrad i l i s p r i -
trgovanjem od svoj ih ust!« 

Tako je reke l d rug nepo
sredno pr izadet i Cegelničan 

Komisija naj prouči! 
In poroča! 

Predlog za komis i jo je po
stal nekakšen i^bb, ob katerem 
s je ustavl jala vsa nadal jnja 

pr ihodnj i j avn i t r ibun i , k i bo 
9. februarja. 

Na kaj ne bi smeli 
pozabiti? 

Ne glede na to, kaj bo do
segla komis i j a , vel ja n a rob 
tej javni t r i bun i , k i je po i z 
javah samih udeležencev pr i 
tegnila do zdaj največ obča
nov i n članov S Z D L , pr ip i sa t i 
nekaj že večkrat omenjenih 
ugotovitev. Če izberemo naj
bolj značilne, b i r ek l i : 

fi3 da je pogoj za rešitev c i 
ganskega vprašanja human 
pr istop k stvar i ; 

• da n i humano, če nekomu 
ni t i možnosti nc damo, da b i 
se stalno na:>elil, se c i v i l i z i 
ra l i n prosvetni ter tako po
stal občan med občani in ne 
ostal izobčenec; 

HI da je Cigan čisti proleta-
rec in da mu zato ne gre na
lagati zahtev, k i j i h ne bo 
zmogel v Sašu, ko se Se n i 
postavi l na lastne ekonomske 
noge; 
Jfđa smo vsi občani dolžni 
omogočiti Ciganu, da se čim 
prej vključi v norma ln i tok 
civi l iz iranega življenja z vse
m i prav icami in dolžnostmi; 
Ig ka j t i : 
fifl vs i smo prot i rasnemu 
razločevanju v A f r i k i , A m e r i k i 
i n drugod, vedno smo ras i 
zem in podobne pojave obso
ja l i — zakaj j ih ne b i tudi 
doma, kjer je cigansko vpra
šanje zavoljo trdovratnost i 
časa, l judi in razmer še ved
no nerešeno?! 

B o m o kdaj lahko rek l i , da 
»ne Cigan (kot ga zdaj pozna
mo) , le sosed bo mejak?« 

I V A N Z O R A N 

T I K - T A K N A M M E R I U R A ČAS N A S T O L P U N O V O M E 
ŠKEGA ROTOVŽA. V S A K D A N G L E D A M O V N J E N E T R I 
O B R A Z E Z Z U N A N J E S T R A N I — D A N E S , E N K R A T Z A 
S P R E M E M B O , P O G L E D OD" Z N O T R A J . ŠTEVILČNICA 

I M A V P R E M E R I T D O B E R M E T E R ! 

Pred občinsko konferenco ZKS 
v Novem mestu 

Strehe v snegu (Foto: Branko Lukić) 

Slavko Z i rke lbach , sekretar 
občinskega komite ja Z K S 
Novo mesto, je v dneh pred 
konferenco odgovor i l na t r i 
naša vprašanja: 

— K a j pričakujete od novo
meške konference Zveze ko
munistov? 

— N a kra tko povedano to, 
da bo v duhu V I I I . kongresa 

DANES - SEJA OBČIN
SKE SKUPŠČINE 

Ob deveti uri dopoldne 
sc bosta v Domu prosvete 
sestala na 9. skupno sejo 
oba zbora občinske skup
ščine Novo mesto. Odbor
niki bodo najprej razprav
ljali o problematiki stro
kovnih kadrov v občini, 
potem pa o osnutku odlo
ka o prispevkih in davkih 
občanov. Osnutek je se
stavljala posebna strokov
na komisija kmetijcev, k i 
je predlagala nekaj spre
memb v odloku. Po raz
pravi v občinski skupščini 
bodo o osnutku odloka 
razpravljali na zborih vo
livcev od 5. do 10 febru
arja tudi občani. Vs i 
umestni predlogi volivcev 
bodo upoštevani. Svoje 
pripombe k odloku bosta 
dala še svet za družbeni 
plan in finance ter svet za 
industrijo in obrt. Potem 
bo skupščina ob koncu 
prihodnjega meseca odlok 
dokončno sprejela. Današ
nja skupščina bo sprejela 
tudi odlok o ureditvi pro
meta,, odlok o redu in mi
ru ter obravnavala nekate
ra finančna vprašanja. 

leto na stotine Ciganov. K o 
odslužijo rok, se vrnejo do
mov ko t popo lnoma drugačni 
l judje. To navajam, ker sem 
prepričan, da b i l ahko tud i 
iz Ciganov naprav i l i dobre 
občane, če y.h bomo pehal i 
od sebe, tega ne bo možno 
n ikoh doseči. N a to b i r ad 
opozor i l nocoj, ko razpravl ja
mo o Ciganih, ker se m i zd i , 
da mars ika te r i predlog i na 
tej t r i bun i nasprotujejo hu
manemu reševanju ciganskega 
vprašanja.« 

»Cigani iahko, zakaj 
pa mi ne?«« 

P a se je oglasi l občan, k i se 
ni mogel spr i jazni t i s t a k i m 
s t i l om razprave: r 

»Ustava prav i , da lahko ne-

Nova organizacija 
v Dolenji Straži 

Več kot 30 mladincev v Do-
lenjti Straža je p r ed dnevi 
ustanovi lo akt iv Z M S . V njem 
so kmečki i n delavski mla
d inc i . 

razprava. Prediog, da »debati
rajmo o tem, a l i bo Cigan v 
vasi a l i v mes';u,« n i b i l zdaj 
važen, čeprav so ga nekater i 
sprejel i z g lasnim »živio«. 

»Predlagajte komisijo,« je 
občane spodbudi la sekretarka 
občinskega od ' jora S Z D L T i l -
ka Sašek. 

»Prosim za predloge!« je 
pozival M i l a n D'renik. 

I n so predlagal i ; Stane Z u 
pančič, F ranc Potočar, Stane 
sku fca , Peter Slapničar; C i r i l 
Kovačič i n M i l a n Dren ik so 
postal i člani komis i je . »Izvo
l ite predsednika!« — »PeteT 
Slapničar iz Cegelnice naj 
bo!« I n p r i tem je ostalo. 

K a j bo delala komis i ja? 

Oprav i t i mo ra tele naloge: 
skupaj s predstavnik i k ra 

jevne skupnost i proučiti mož
nosti naselitve ciganske dru
žine v Cegelnici ; 
ffl pogovorit i se o novi loka
c i j i ; 
tgg ppmeuit i sc o zadevi z ob
činskimi organi, zlasti z ObO 
SZDL; 
m takoj ukrepat i , in 
fB o vsem tem poročati na 

Pofisjoči kino - morda spet 
skoraj? 

N a članek v Dolenjskem l i 
s tu , številne telefonske raz
govore, vprašanja odbornikov 
občinske skupščine i n članov 
S Z D L , k i v zadnjem času 
vprašujejo, kaj je s potujočim 
k inom, je Zavod za kul turno 
dejavnost v Novem mestu p r i 
prav i l naslednji odgovor: 

Zavod za kulturno dejavnost ko', 
lastnik potujočega k ina .Je mora l 
nadaljnja gostovanja ustavit i . 
V z r ok i so tehničnega in finančne
ga porekla. K l j ub temu, da smo 
j i h že v jeseni i ska l i , ogrevalnih 
naprav (»ibastih) za komb i i n 
gum sneženk Se nismo dob i l i . Ob 
zadnji predstavi v Šmihelu p r i 
Žužemberku je zmrzni lo olje v 
projektor j ih, s l ika pa je b i la več 
kot 20 minut motna zaradi spre
membe temperature, tako da so 
bila v nevarnosti tudi zrcala. Vse, 
kar nujno potrebujemo, b i lahko 
dob i l i za devize, kater ih pa naš 
zavrni n ima. Zavod tud i n ima 
sredstev za kri t je izgiilx> pr i po
tujočem k inu . Občinska skupščina 
za to dejavnost še nI dala nobene-
ga denarja. 

Tud i želja zavodove delovne 
skupnosti je, da bi kar najbolj 
de la l i s potujočim k inom. Ce bo 
tovarna IATV dobavi la ogrevah>o 
napravo in bo moten nakup gum, 
če bo tudi občinska skupščina 
pit 'makni la nekaj sredstev, potem 

lahko zagotavljamo skorajšnji 
obisk potujočega k ina na Otočcu, 
v škocjanu, M i r n i peči, Smihe lu 
pr i Žužemberku, Šmarjeških To
pl icah, Gaber jah, Brusn icah, na 
Dvoru, v H in jah , Stopičah, Pod-
gradu in drugje. 

In še odgovor na vprašanje to
varišu Gregorčiča! Za l , tud i pred
stava v k inu K r k a ob 15. u r i nI 
odvisna od k ina , temveč od obi
skovalcev. Lan i so bile take pred
stave, zavoljo slabega obiska pa 
j i h letos še rtismo organiz i ra l i . 
Stroški so ve l ik i , obisk pa ma
lenkosten, saj je bi lo na teh pred
stavah komaj po -10 do 50 obisko
valcev. Kasneje jc bi lo obiskoval
cev še manj . Predstave so bile or
ganizirane za tiste, k i se v službo 
vozijo i n imajo po predstavi ugod
ne zveze, zanimanja pa n i b i l o . 
S predstavami ob 15. u r i bomo 
spet pričeli februarja, tako da bo 
7j vsak f i l m po ena predstava. 
Vstopnina bo enotna 80 dinarjev. 

FRANC. S E G E D I N 

Z K J načela vse težave v go
spodarskem i n družbeno po
litičnem življenju na našem 
področju ter hkra t i opredel i
la vlogo Z K p r i odstranjeva
nju teh zaprek. 

— A l i lahko opredelite 
osrednji prob lem, k i ga bo 
konferenca načela? 

— Konferenca se bo, kot 
menim, dotakni la gospodar
s k i h problemov, k i so s k u p n i 
celotni Sloveni j i , predvsem p a 
se bo mora la l o t ih razvoja 
družbenih služb v naši občini. 
P r i obravnavi obojega pa bo 
v razpravah i n stališčih ko
munistov središče vsega člo
vek kot neposredni pro izva
jalec v s istemu, k i ga razvi
jamo. 

— K a j naj b i po vašem 
mišljenju b i lo na konferenci 
povedano o samoupravl ja
nju? 

— Samoupravl janje je v 
svojem razvoju z last i zadnje 
čase doseglo kval i teten skok 
iz »samoupravljanja po sebi« 
v »samoupravljanje zase«. N a 
konferenci bo torej t reba 
ugotovit i , da gre zdaj za to, 
da s is tem kot tak i n vsa 
področja družbene dejavnosti 
resnično prepust imo v samo
upravl janje pro izva ja lcu! 

Več mladincev 
v evidenco! 

V novomeški občini so do 
prejšnjega tedna ev ident ira l i 
za odborniške kandidate le 
5 mladincev, k a r je premalo . 
Zato je občinski komite Z M S 
priporočil vsem m l a d i n s k i m 
akt ivom, da bol j razpravl ja
jo o evident iranju in pred
lagajo več mladincev. 

Konferenca ZK 
srednjih šol 

Pred k r a t k i m so ime l i d i 
j ak i komun is t i z novome
ških srednj ih šol svojo prvo 
letno konferenco. Taka obl i 
k a osnovne organizacije se 
je pred nekaj meseci razv i 
la iz prejšnje organizacije 
na učiteljišču. Zato smo n a 
tej konferenci obravnava
l i predvsem organizaci jske 
probleme, uveljavljanje Zveze 
komunis tov in njeno vlogo 
na naših šolah. Z K m o r a 
nastopati kot ide jn i usmerje
valec dejavnosti Zveze m lad i 
ne v kadrovsk ih vprašanjih 
i n p r i udejstvovanju mlad i 
ne na sploh. M l a d i so raz
čiščevali tud i pojme o l i k u 
komunis ta i n obsodi l i nega
tivne pojave v Z K , k i b lat i 
jo njen ugled. I zvo l i l i so de
legata, k i j i h bo zastopal n a 
občinski konferenci . 

B . L I P A R 

NOVOMEŠKA KOMUNA® 



Letne konference SZDL gredo počasi h koncu Še mnogo srečnih let, 
tovariš Nande! K o t vse kaže, bodo do 

konca januar ja končane let
ne konference kra jevnih or
ganizacij S Z D L , saj je pre
ostalo le še nekaj konferenc, 
k i bodo v p r ihodn j ih dneh 
opravl jene. 

OTOčEC: »Predlagamo, 
naj ostane pošta 
v našjm-kraju!« 

N a le tn i konferenc i v Otoč
cu so razprav l ja l i o vrsta pe
rečih kra j evn ih prob lemov 
: n spreje l i tud i nekaj predlo
ge v za rešitev. Nadal je so se 
pomudii l i v razprava oko l i po
šte. Občani se n iso s t r in ja l i 
s tem, da b i se pošta prese
l i l a k av tomob i l sk i cesti- Od
ločno so zahteval i , da ostane 
t a m kjer je, k o l i k o r p a je 
selitev res potrebna, so žele
l i slišat- vzroke zanjo. 

K o o p e r a c i j i v gozdarstvu 
je sprožila razpravo. Opaz i t i 
je b i lo , d a se občani s t r in ja -
Jo z n o v i m načinom gospo
darjenja v gozdovih i n z no
v i m načinom obdavčitve le
sa. T u d i o tem, kaj bo dela
l a krajevna skupnost i n druž
beno politične organizaci je, 
se se pomen i l i . Seveda p a so 
n a konferenci h k r a t i omen i l i 
vse, k a r bodo zajel i v pro
g ramu krajevne skupnost i 
Otočec. N a konferenci je b i l 
pr isoten predstavnik ObO 
S Z D L inž. N i k o R i h a r . Izr/o : 

l i l i so 11-članski odbor i n 3r 
članski nadzorna odbor . 

MALI PODLJUBEN: 
živahna razprava, o ce
stah, ki niso najboljše 

N a konferenca n a M a l e m 
Pod l jubnu so govoriLl največ 

o cestah, k i so n a tem kon
cu še vedno nerešen komu-
n a j i i p rob l em. O osta l ih , 
m o r d a še pomembnejših stva
reh, n iso govor i l i , pač pa so 
j i h uv r s t i h v perspekt ivn i 
program dela. K o l i k o r bo 
ta p r og ram uresmčen, bo 
vodstvo v bodoče laže opra
vičilo svoje poslanstvo. V 
Pod l jubnu s lon i vse delo na 
9-članskem. odboru, k i bo mo
r a l opravičiti zaupanje obča
nov-

KARTEL J EVO: tudi tu 
komunalni problemi 

člani Socialistične zveze v 
Kartei l jevem so n a le tn i kon

ferenci odkr i to spregovor i l i 
o svojem delu. Ugotov i l i so, 
da organizaci ja nd b i l a naj
bolj delavna, vendar je to de
l oma opravičljivo, ke r je 
predsednik krajevne organi
zacije l an i u m r l . Načeli so 
precej perečih vprašanj, iz 
razprave p a sledi sklep, da 
bo težave t reba odprav l jat i . 
2 a l p a niso povedal i ve l iko 
o tem, kdo naj j i h odprav
l j a . . . Pričakovanje, d a j i h 
bo reševal k d o r k o l i o d d r u 
god, jte seveda napačno. 

Men imo , da morajo krajev
na vodstva družbenopolitičnih 
organizaci ja b i t i tista, k i naj 
ugotavljajo kaj je narobe i n 
kje so težave, h k r a t i s tem 

pa morajo izražati tud i p r i 
pravl jenost za sodelovanje 
pni odprav l jan ju težav. N i 
namreč dovolj na prob l em 
samo pokazat i , potem p a ča
kat i , da bo prišel nekdo i n 
ga rešil. S t r in jamo p a se z 
ugotovitvi jo, da. so p rob l emi 
na karte l jevskem koncu moč
no pereča. Vse kaže, da j i h 
bo t reba reševati postopoma 
i n s s k u p n i m i močmi. 

N o v e m u 7-članskemu odbo
ru krajevne organizacije pred
seduje Jože Gerden, ta jnica 
pa je Štefka Smerko l j . V raz
p rav i je sodeloval član IO 
ObO S Z D L M i r o Thorževski. 

-ol 

20. januarja je praznoval svoj 
50. ro jstni dan tovariš Ferd inand 
Kapš. doma iz K o t a p r i Semiču, 
sedaj' revtia-nd nadzornik p r i gozd
nem obratu Črmošnjice. Rod i l se 
je v Se l ih p r i Vrčicah v kmečki 
družini i n še zgodaj občutil soci
alne težave malega človeka. Za
rad i naprednega masljenja je p r i 
delu i n iskanju službe večkrat na
letel n a nerazumevanje p r i delo
daja lc ih. Po kapi tu lac i j i pred-
apri lske Jugoslavije se je takoj 
vključil v narodnoosvobodilno gi
banje. Od leta 1941 do ju l i j a 1943 

fldeiitiranje kandidatom v novomeški občini 

Zazidalni načrt 
Novega mesta 

pripravljjen 
EMONA PROJEKT (biv

še . Projektivno podjetje 
Novo mesto) je prispevalo 
zazidalni načrt centra No
vega mesta. Preden bo za 
14 dni javno izobešen, bo 
o njem razpravljal še svet 
za urbanizem. 

Po predpisih izdaja lo
kacijske odločbe v No
vem mestu trenutno 
upravni organ občinske 
skupščine. Če je odločba 
izdelana drugače kot skle
ne svet, je to zaradi tega, 
ker zazidalni načrti še ni
so gotovi in sprejeti na 
občinski skupščini. Ko bo 
to opravljeno, upravni or
gan ne bo več izdajal lo
kacijskih odločb. 

Pre tek l i teden so se v Do
len jsk ih Top l i cah sestale vo
l i lne komis i j e o sm ih občin 
dolenjskega območja. Na se
s tanku so največ razprav i j ah 
o ev ident i ran ih kand idat ih 
za republiške i n zvezne po
slance. Razpravo o občinskih 
odborn ik ih 1 so člani vo l i ln ih 
komis i j ime l i p red k r a t k i m 
že v Novem mestu. V zad
njem času je volilna komisija 
pri Občinskem odboru SZDL 
prejela precej predlogov, ki 
jih danes objavljamo: 

Zvezna skupščina (do sedaj 
6 predlogov) : 

1. Ludvik Golob, republiški 
poslanec, Novo mesto; 2. Til-
ka Blaha, predsednica Zveze 
d l avsk ih un ive r z Slovenije; 
3. Bogdan Osolnik, g lavni i n 
odgovorni urednik K o m u n i 
sta, Beograd; 4. Mara Rupe-
na-Osolnik, generalni sekre
tar Jugoslovanskega Rdeče
ga križa, Beograd; 5.inž. Mar
ko Bule, predsednik okrajne 
skupščine L jubl jana; 6. Ro
man Albreht, pomočnik zve
znega sekretar ja za delo, Beo
grad. 

Republiška skupščina (do 
sedaj 24 predlogov): 

1. Peter Bračko, delavec, 
IMV Novo mesto; 2. dr. To-
ne Šavelj, B o l n i c a NOTO me
sto; 3. Jože Cvitkovič, tehnik, 
Opekarna Zalog; 4. inž. Jože 
štork, Novoles, Novo mesto; 
5. Jurij Levičnik, d i rektor 
IMV, Novo mesto; 6. Franc 
šali, obratovodja Novoles, 
Straža; 7. inž. Niko Rihar, d i 
rektor Srednje kmet i jske šo
le GRM; 8. Brigita Mavser, 
socialna delavka, B o l n i c a No
vo mesto; 9. Miro Thoržev
ski upravn ik Delavske univer
ze Novo mesto; 10. Ivan Ko-
čevar, tehnik, SGP P i on i r No
vo mesto; 11. Kristina Cvel-
bar, uslužbenka, šmarjeta. 

Občinska skupščina (sploš

n i zbor ) do sedaj 49 predlo
gov: 

1. Jože Kos, kmetovalec, 
Vel- Kal 18; 2. Anica Kafol, 
učiteljica, Karte l jevo ; 3. Alojz 
Kranjčič, obr tn ik , Hmeljčič 
20; 4. Anton Grlica, kmetova
lec, Biška vas 22, 5. Anton 
Kolenc, kmet , G lobodo l 8; 6. 
Ludvik Krevs, kmet , Vel. 
Kal 11; 7. Ivan Rozman, kme
tovalec, Gor. G lobodo l 22; 8. 
Janez Opara, kmetovalec, B i 
ška vas 18; 9. Janez Špandal, 
kmetovalec, Biška vas 18; 10. 
Polde Kranjčič, kmetovalec, 
Gor. Karte l jevo 2; 11. Martin 
Lokjvr, kmetovalec, Do l . K a r -
teljfvo 21; 12. Anton Grive, 
kmetovalec , Sred . G lobodo l 
2; 13. Franc Vidmar, kmeto
valec, Dol . K ronovo 5; 14. Jo
že Baš^lj, kmetovalec, Gor. 
Kamenje 5; 15. Martin Bla-
žič, kmetovalec, 2d in ja vas; 
16. Lado B r u l c , učitelj, B r u 
snice; 17. Mirko Fink, usluž
benec, Meniška vas; 18. An
ton Gazvoda, upokojenec, 
Brusn ice 1; 19. Albin Golob, 
delavec, Ratež; 20. Stanko 
Janškovec, delavec, Družin
ska vas 29; 21. Jože Gregor
čič, kmetovalec, Drašča vas 
17; 22. Jože Kastelic, kmeto
valec, Brezova reber; 23. 

Novomeška kronika 
• t Ljubljančani b i mora l i v pe

tek, ;22. januarja, v Novem mestu 
gostoval i z Dostojevskega igro Po
nižani in razžaljeni. No , čeprav 
so namesto nje zaigral i Kreftove 
Kreature , so b i l i gledalci prav za
dovo l jn i Prav b i b i l o , da b i mo
rebitne spremembe označili tudi 
n a p lakat ih , p a čeprav b i to sto
r i l i zadnje dopoldne pred igro. 

•C Na račun lansk ih obl jub na
ših športnikov, da bodo v letošnjf 
z i m i zagotovo poskrbel i za led na 
enem Športnih igrišč na L o k i , je 
dedek Mraz mnog im o t rokom p r i 
nesel drsalke. S čevlji vred sta
nejo oko l i 10.000 d i n , zdaj pa 
j i m leže doma, ker -o ledu spet 
n i ne duha ne s luha. A l i res ne 
morejo športne organizacije od 
besedičenja preit i k dejanjem? 

K Ko l i k o časa še bo mora la 
k u l t u r a beračiti? Tako se sprašu
jemo ob vsakem gostovanju umet
n ikov na novomeškem odru, ko 
zvemo, da je stroške gostovanja 
poravnaia ta a l i ona delovna or
ganizacija. A l i b i ne b i l že čas, 
d a b i občina ustanovi la sk lad za 
ku l turno dejavnost vsaj letos, ko 
so pričakovanja upr ta v 600-letni-
co tega mesta ob K r k i ? 

B K l j ub z imsk im počitnicam 
življenje v osnovni šoli Ka t j a Ru-
pena n i zamrlo. Sredi dela so sa
moupravni organi , k i zbirajo po
datke o n^inuineSih potrebah 7!) 

Franc Kirar, upokojenec, Tr
ška gora 36; 24. Franc Vid
mar, kmetovalec, Do l . K rono 
vo 5; 25. Lojze Vodopivec/ 
obrtn ik , Građenje. 

Občinska skupščina (zbor 
de lovnih skupnost i ) , do se
daj 24: 

1. Majda Šuln, učiteljica, 
Novo mesto; 2. dr. Franc 
Hiibscher, B o l n i c a Novo me
sto,-3. Martin Kramarič, us lu
žbenec, K o m u n a l n a banka 
Novo mesto; 4. Anica Šušter-
šič, učiteljica, Novo mesto; 
5. Vekoslav Gabrič, tehnik, 
I skra Žužemberk; 6. inž. Mar
jan Lukanc, Novoles Novo 
mesto; 7. Zofka Rotar, usluž
benka .Žabja vas; 8. Peter 
Martinčič, delavec, Gor . Stra
ža; 9. Tone Konda, upravnik , 
I skra Žužemberk; 10. Štefan 
šimunovič, delavec, I sk ra No
vo mesto. > -el 

je delal kot terenec i n p r i raznih 
sabotažnih akci jah, potem pa je 
odšel v partizane, kjer je b i l naj
prej komandir grupe V O S , nato 
pa komandant ostrostrelskih sku
p in in lovcev na tanke, komisar 
čete, ob koncu vojne pa tehnični 
of icir v br igadi K N O J . 

Po končani vojni s i je ustvar i l 
dom in družino ter pričel v go
zdarski proizvodnji delati kot lo
gar. V letih velikega gozdarskega 
plana je postal zaradi mar l j ivost i 
i n vestnosti kma lu vzgled vsem 
osta l im gozdarskim sodelavcem. 
Služboval je tudi kot rev irni nad
zornik p r i Okra jn i gozdni upravi 
ter kot referent za gozdarstvo p r i 
občinski skupščini Črnomelj. K o 
se je formiralo Gozdno gospodar
stvo, je januarja 1964 prevzel re
v ir Semič, k i obsega 3600 ha po

vršino zasebnega sektorja. M e d 
l judmi jo tovariš Nande zelo p r i 
l jubl jen i n kot komunist zelo de
laven na vsem svojem področju. 
Izvoljen je tudi v organe samo
upravl janja i n razne komisi je p r i 
gospodarski organizaci j i . 

Čestitamo t i , dragi Nande, za 
življenjski praznik z željo, da b i 
še mnogo let delal i skupaj v go
zdarstvu i n dosegali nam in skup
nost i koristne delovne uspehe! 

Ko l ek t i v gozdnega obrata 
Črmošnjice 

Usposobiti še enega 
šoferja 

V e l i k a udeležba n a o b 
čnem z b o r u g a s i l s k e g a 
društva 22. j a n u a r j a v D o 
l e n j s k i h T o p l i c a h kaže, d a 
je društvo l a n i d o b r o de l a 
l o . Udelež i l i so se m e d d r u -
štvenega t e k m o v a n j a i n 
p r i r e d i l i štiri va je . D o h o d 
k o v j e b i l o v p r e t e k l e m 
l e t u 193.093, i z d a t k o v p a 
130.493 d i n . N a občnem 
z b o r u so r a z p r a v l j a l i o o s 
n u t k u n o v e g a g a s i l s k e g a 
s t a t u t a i n s k l e n i l i , d a bo
do v bodoče r e d n o i z v a j a l i 
va je n a p r o s t e m , z a t eo r e 
tične tečaje, še posebe j z a 
m l a d i n o , p a b o d o u r e d i l i 
društveno s o b o p r i g a s i l 
n e m d o m u . U s t a n o v i l i b o 
do o d s e k p i o n i r j e v i n m l a 
d in c e v , s k r b e l i z a k u l t u r -
n o p r o s v e t n o v z go j o č lanov 
i n p r i r e j a l i i z l e t e z m l a d i 
n o . O d časa do časa j e t r e b a 
t u d i p r e i z k u s i t i p r i p r a v l j e 
n o s t društvenega a v t o m o 
b i l a , s i r e n o p a preizkuša
j o v s a k o sobo t o . Z a 
u p r a v l j a n j e a v t o m o b i l a j e 
t r e b a u s p o s o b i t i še enega 
šoferja, če b i b i l s e d a n j i 
zadržan. 

Kdaj bodo želje w©fivcev upoštevane? 
Ustanovljena je krajevna organizacija SZDL II Novo mesto — Za uspešno 
delo je potreben poslovni prostor — Organizacija predvolilnih sestankov je 
predvsem naloga Socialistične zveze — Družbenim organizacijam je treba 

posvetiti večjo skrb 

Nova trgovina 
v Mirni peči 

delo šole. Izračunali so že, da b i 
samo za poprav i la šolskih stavb 
osnovne šole K a t j a Rupena z nje
n i m i podružnicami potreboval i 13,5 
mi l i j ona dinarjev, za njihovo opre
mo pa 6 milijojnov dinarjev. Te 
dn i so b i l i samoupravni organi no
vomeških podjetij naprošenl, naj 
razmis l i jo o morebi tn i pomoči 
podjetij p r i napredku osnovnega 
šolstva. Med z imsk im i počitnicami 
se bodo z učitelji novomeške 
osnovne šole sestali tudi starši 
otrok, k i hodijo v šolo v Novo 
mesto i n se pogovor i l i o nadalj
njem sodelovanju staršev s šolo. 

• K l j u b mrazu je precej žensk 
pretekl i ponedeljek prineslo na no
vomeški trg pridelke nasprodaj. 
Jajca so tokrat veljala 55 do 60 
dinarjev, b i lo pa j i h je dovolj i n 
so morale prodajalke v ceni popu
s t i t i , če niso hotele polne košare 
nosi t i domov. Smetana v skodel i
cah je stala 120 d in , k is la repa 70 
dinarjev krožnik, radič na merice 
80 d in , m leko '80 d in l i ter, jabol
ka 100 d in kg, čebula 110 d in kg , 
solata v glavicah je veljala 50 
dinarjev, glava zelja 40 d in . 

P Gibanje prebivalstva: rod i la 
je Zmaga Padovan z Nad m l i n i 8 
— Jožeta. — Poročila sta se: V l a -
d imar Marčič, tekst i ln i tehnik, in 
Mar i j a Gajser, uslužbenka, oba iz 
Novega mesta. — S m r t i ta teden v 
mestu ni b i lo . 

Pred k r a t k i m smo dob i l i 
novo trgovino, k i jo vodi to
variš P lut . S trgovino, k i je 
pos lova ln ica D O L E N J K E iz 
Novega mesta, smo zelo za
dovol jn i . E n a trgovina res 
n i zadoščala za to l iko l jud i . 
Postrežba v nov i t rgov in i je 
so l idna i n potrošniki rad i 
zahajajo vanjo. 

Če bo koga pot zanesla v 
M i r n o peč, se m u n i treba 
bat i , da se bo izgubi l , saj 
gori cestna razsvetl java k a r -
do osmih zjutraj . K d o r je 
za to zadolžen, naj bol j vest
no opravl ja svojo dolžnost; 
če pa se luč vk lap l ja i n iz
k lap l ja avtomatično, naj b i 
posredoval i električarji. Dve 
luči sta tud i pokvar jeni , pa 
n i nikogar, da b i j u popra
v i l . 

Sprašujemo se, zakaj v 
M i r n o peč ne pr ide več po
tujoči k ino . To je bi lo edi
no ku l tu rno razvedri lo za 
prebivalce M i r n e peči i n oko
l ice. Redko se zgodi, da go
stuje kakšen ansambel . / 

V ponedeljek zvečer so se sestali 
v S ind ika lnem domu člani S Z D L 
II. terena na letno konferenco in 
ustanovi l i krajevno organizacijo 
Novo mesto II, k i obsega področ
je bivšega I I . terena v centru me
sta. Poročilo odbora za pretekl i 
dve let i se je dotakni lo tudi po
manjk l j i vost i v delu organizacije, 
največ zaradi prešibkega s t ika s 
člani. Nova organizacijska ob l ika 
daje krajevni organizaci j i več sa
mostojnosti i n bolj neposreden 
vpliv na družbeno življenje na nje
nem področju. 

Pr isotni so b i l i mnenja, da je 
za delo krajevnih organizacij v 
centru nujno potrebna pisarna. 
T ja b i b i lo mogoče napot i t i člo
veka, k i želi vstopit i v organizaci
jo, tam naj b i se urejevalo pobi
ranje članarine i n tudi odbor i b i 
i m e l i primeren- prostor za sestan
ke, ne p a da se shajajo po sta
novanjih In gostiščih. 

Predstavnik občinske skupščine, 
načelnik oddelka za družbene služ
be Jože Suhadoln ik , je pojasni l 
način f inanciranja kulturne dejav
nosti na področju občine. Občina^, 
dodel i sredstva org. i n ustano
vam, k i so dolžne skrbet i za ku l 
turno življenje. Zavod za kul turno 
dejavnost še n i prav zaživel, pa 
tudi s sredstvi (2 mi l i j ona dinar
jev) n i mogel kaj pr ida naredi t i , 
če upoštevamo, da je samo za go
stovanje ugledne gledališke druži
ne treba odšteti tudi do 300.000 d i 
narjev, polna dvorana pa da samo 
75 tisočakov. Glasbena šola (8 m i 
lijonov sredstev) naj b i skrbela 
za glasbeno življenje na Dolenj
skem, vendar teh pričakovanj n i 
izpolni la . Dolenjski muzej dobi za 

svojo osnovno dejavnost 9 mi l i jo
nov na leto, Zveza prosvetnih 
društev 1,6 mi l i jona, Studi jska 
knjižnica 12 mil i jonov — občinska 
skupščina torej žrtvuje precej 
sredstev za kul turno življenje — od 
petdesetih občin v Sloveni j i smo 
po izdatk ih za ku l turo med prv i 
m i desetimi. K a k o pa vse te usta
nove izpolnjujejo svoje poslan
stvo, naj se ugotavlja p r i vsaki 
posamič. 

K o so razpravl ja l i o v logi k ra 
jevne organizacije, niso mog l i m i 
mo številnih predlogov i n zahtev, 
k i so j i h člani že večkrat javno 
povedali na zbor ih volivcev, p a še 
do danes niso našli ustreznega od
meva p r i prizadet ih organih. Ana
l i za zborov volivcev, k i jo je obči
na ob l jub i la še pred nov im letom 
i n zagotovila odgovore na vsa 

vprašanja voli lcev, še vedno n i 
narejena. N i se potem čuditi s labi 
udeležbi na nekaterih sestankih, 
če so skoraj vsa prizadevanja vo
livcev bob ob steno. Tud i takrat 
kadar ne gre za vel ika denarna 
sredstva . . . 

Krajevno organizacijo čaka od
govorna naloga p r i zbiranju pred
logov za nove odbornike občinske 
skupščine. S Z D L naj bo glavni po
budnik v predvol i ln ih razpravah, 
pritegne naj čim več volivcev k 
evidentiranju kandidatov i n orga
n i z i ra naj dobro pripravljene pred
vol i lne sestanke. 

Konferenca je izvo l i la devetčlan
sk i odbor krajevne organizacije, 
t a pa je na sestanku po konferen
c i i zbra l za predsednika Jožeta 
Kru l j a ca , d p i . ing . gozdarstva. 

M . M O S K O N 

ANICI POČKARJEVI V SLOVO 

Občsii zbor ZB v Dol. Topl ico l i 
V nedeljo, 17. januarja, je b i l v 

vr tn i dvorani zdravilišča v Do
lenjskih Topl icah redni letni ob
čni zbor Z B , k i se ga je udeležilo 
180 članov. Iz obširnega poročila 
o lanskoletnem delu, k i ga je po
dal predsednik Anton Strniša, je 
razvidno, da je bi lo delo razgiba
no . Odkr i l i so spomenik pad l im 
borcem v Soteski ; žrtve, k i so b i -

Sindikalna podružnica 
občine Novo mesto 

s p r e j m e 

K U H A R I C O 
za pomoč v svojem 
obratu družbene pre
hrane. 

le pokopane v Loški vasi so pre
nesl i v skupno grobnico v Sote
s k i . V Soteski i n Podturnu so 
imel i množične sestanke članov 
Z B . Na n j ih je tov. Šoštarič po
ročal o novem zakonu za aktivne 
borce. V Dolenjskih Topl icah se
stanka zaradi slabe udeležbe ni 
b i l o . 

Po poročilih se'ije razvi la disku
si ja, k i pa so jo nekateri mot i l i 
Poudar i l i so, da je treba še na
prej skrbet i za partizanske gro
bove i n spomenike. Tov. Soštarič 
je tolmačil novi zakon o borc ih 
in upokoj i tvah borcev. Zastopnik 
občinske Z B Miloš Jančič je po
jasn i l vsa za borce pereča vpra
šanja: izboljšanje gmotnega sta
nja, preživljanje borcev in drugo. 
— Na koncu je vol i lna komis i ja 
predlagala 13 članov za novi od
bor in 3 za nadzorni , k i j i h je 
občni zbor sprejel. 

20. januarja smo spremi l i do po
slednjega doma na l jubl janskem 
pokopališču Anico Počkarjevo, dol
goletno učiteljico na stopiški šoli. 
Ob njenem preranem grobu so se 
zbral i številni učenci, vs i njeni 
kolegi i n obsul i njen grob s cvet
jem. S tem so hotel i dokazati , da 
je niso i n je ne bodo n iko l i po
zab i l i . 

življenjska pot Anice Počkarjeve 
n i b i l a lahka. 0\}_ razpadu prve 
svetovne vojne so se njeni starši 
umakn i l i I ta l i janom iz Trsta v 
Mar ibor . Oče je u m r l i n v drugi 
svetovni vojni je b i l a mat i izselje
na v Sarajevo. Tovarišica An ica 
je leta 1936 končala učiteljišče, 
na službo pa je mora la t r i leta 
čakati. Med okupacijo je b i l a uči
telj ica na Suhorju p r i Me t l i k i in v 
črešnjevcu p r i Semiču, ker pa je 
bi la mat i v Novem mestu bolna, 
je prišla k njej i n tako je živela 
vsa družina v ve l ikem pomanjka
nju, dokler n i Anica nastopila za
časno učiteljsko službo v Šmihelu 
p r i Novem mestu. Številnim teža
vam, k i so jo trle, se je pr idru
žila še skrb za mlajšo sestro, k i 
j i je Anica pomagala do k ruha . 
Z njo je b i l a nerazdružno poveza
na i n celo vsmrt i sta obe skoro 
istočasno omahni l i v prerani grob. 

Na stopiško šolo je prišla tova
rišica Počkarjeva leta 1945 i n j i je" 
ostala zvesta po ln ih dvajset let, 
vse do svoje smr t i . Vestna, na
tančna in požrtvovalna, je mer i la 
znanje številnim generacijam učen
cev ,k i j i h je spremljala čez prag 
domače šole v svet. Vedno znova 
so se vr!>i*?1i k nf«>' no nn.svetp in 

pomoč, k i je n ikomur n i odbi la . 
Poučevala je tudi v kmeti jsko go
spodarski šoli i n organizirala raz
ne tečaje v okv i ru podmladka R K , 
katerega je vodi la na domači šo
l i . B i l a je tudi večletna tajnica 
kulturnega .društva v Stopičah, 
vodi la je šolski pevski zbor i n 
tudi sicer aktivno delovala na va
s i . Ne smemo pozabit i tudi nje
n ih zaslug pr i obnovi požgane šo

le. B i l a je vodja šole v najhuj
šem času, ko so b i l i razredi raz-
kroo l jeni po bližnjih vase 

Vse to je zrahljalo njeno zdravje. 
Težka bolezen je pognala koreni
ne, k i so po nekaj let ih ustavile 
ut r ip njenega utrujenega srca . 
Vendar je v času službovania v 
Stopičah dala šoli več, kot je zmo
gla i n se tako uvrst i la v seznam 
t is t ih vzgojiteljev, kater ih imena 
ne ugasnejo z njihovo smrtjo. 

V.4NČT N O V A K 
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Z D R A V N I K V A M S V E T U J E 

Zobje so važen del organizma 
Z o b j e so p o t r e b n i o r g a n i z m u , d a z n j i m i zme l j e -

mo h r a n o , jo o d g r i z n e m o a l i s e s e k a m o . K o h r a n o 
p o t e m še p r e k v a s i m o s s l i n o , j o l a h k o p o g o l t n e m o 
i n p r e p u s t i m o želodcu v n a d a l j n j o p r e d e l a v o , č e so 
zob j e poškodovani , če m a n j k a j o a l i če bo l e , p o t e m ne 
g r i z e m o d o b r o . P o s l e d i c a je p o k v a r j e n želodec. 

N e g a z o b j e i z r e d n o važna. P r a v i l o m a j i h čisti
m o z z o b n o krtačko i n z o b n o p a s t o zvečer i n z j u 
t r a j . S m e r čiščenja z o b je p r a v i l n o n a v z g o r - n a v z d o l , 
t a k o k o t r a s t e j o , d a s p r a v i m o i z m e d z o b vse o s t a n k e 
h r a n e , še le p o t e m p o t e g u j e m o desno- levo . S e v e d a po 
n a v l j a m o t a k o čiščenje n a o b e h s t r a n e h z o b . K e r 
b i o s t a n k i h r a n e , k i so m e d z o b m i čez noč v u s t i h 
g n i l i , j e čiščenje z o b zvečer naša dolžnost! J u t r a n j e 
čiščenje j e le b o l j p r i j e t n o o p r a v i l o . 

C e l k u p b o l e z n i z o b p o z n a m o , v e n d a r b o m o 
p r i k a z a l i najpogostnejšo. Z o b j e so o d e t i s s k l e n i n o , 
k i j e i z r e d n o t r d a , p a ze l o občutl j iva z a m e n j a v o 
t op l o t e . T a k o s k l e n i n a r a d a poči , če n p r . p o l e t i l i 
žemo s l ado l e c , p a ga še g r i z e m o z r a v e n , a l i če p o z i 
m i g o v o r i m o n e k j e n a m r a z u p a p o t e m p o p i j e m o 
k a r se d a vroč čaj. V o b e h p r i m e r i h t r e n u t n a spre 
m e m b a t o p l o t e povzroč i , d a s k l e n i n a poči. Seda j j e 
p o t b a k t e r i j a m o d p r t a v z o b , k i ga načno i n če t ega 
pravočasno ne o p a z i m o , t u d i uničijo. B o l j e i n m a n j 
n e p r i j e t n o j e , če vsa j e n k r a t n a le to obiščemo zobo
z d r a v n i k a , d a naše z obe p r e g l e d a , k a k o r p a če ča
k a m o n a gno j en j e i n n a n e p r i j e t n e bolečine. P r i na j 
manjši o k v a r i z o b j e p o t r e b n o p o p r a v i l o . T u d i o b i 
l i c o z o b n e g a k a m n a b o lepše i n h i t r e j e odluščil z o b n i 
z d r a v n i k k o t r e k l a m i r a n e k r e m e a l i p a s a m i . 

Z a p o m n i m o s i , d a b e l i i n l e p i z ob j e n i s o s a m o 
p o g o j z a p r i j e t e n n a s m e h , pač p a p r e d v s e m z n a k 
d o b r e g a z d r a v j a . 

D r . B . O . 

ŠŠD Katja Rupena na Mestnih njivah 
V sredo so se zapr la šolska vra

ta . K a k o r povsod drugje, so se 
tud i d i j ak i novomeške osemletke 
zbra l i na smučarskem tečaju. Sne
ga je dovolj i n tako n i b i lo po
sebnih problemov za organizatorje 
tega tečaja. Selsko športno dru
štvo K a t j a Rupena je pr i red i lo te
čaj na Mestn ih nj ivah. Udeležuje 
se ga 80 smučarjev: 46 fantov in 
34 deklet. Tečaj vodijo Jože Ma
lic, Tone Avsec, Vanjo Kaste l ic i n 
Franček Smerdu, medtem ko je 
vodja i n organizator Draga Mis l e j . 

Vod ja tečaja Draga Mislejeva, 
k i uči telovadbo na novomeški 
osemletki , je povedala, da so že v 
septembru začeli m is l i t i n a ta te
čaj. V istem mesecu so govori l i z 
otr tok i . Povedali so j i m , naj doma 
pripravi jo slarše, d a b i j i m — 
če b i le mogl i , za dedka Mraza 
kup i l i smučarsko opremo. Prve 
prijave so zečeli sprejemati no
vembra. Zadnj i rok ja pri javl jen-
ce pa je b i l 10 december. Ce bi 
hotel i sprejeti vse, k i so se želeli 
pr i jav i t i , b i imel i lahko 200 tečaj
nikov, ker pa so ime l i precej te
žav, preden so dobi l i vodnike, so 
lahko sprejeli le tiste smučarje, 
k i že hodi jo v 6., 7. a l i 8. razred. 

Šolsko športno društvo je za t i 
ste smučarje k i so že bolj i zku
šeni!, pr iprav i lo lepo presenečenje: 
12 najboljših bodo poslal i v do
lenjski smučarski center, v Cr-
mošnjice, kjer s i bodo še obogati l i 
svoje znanje smučanja. Tako to
rej šolsko športno društvo na no
vomeški osnovni šoli sk rb i za raz
voj smučanja med svo j imi d i jak i . 
Močno j i m p r i tej dejavnosti po
maga tud i šola, k i letos kr i je vse 
stroške tečaja, delno pa so j i m 
priskočili na pomoč tudi odgovor, 
n i z ObZTK , tako da je tečaj za 
otroke brezplačen. 

Lepe načrte imajo tudi že za 
prihodnje leto. Že zdaj so se obr
n i l i na novomeško S Z D L in še 
mars ikam drugam. Pravi jo, da b i 

BREŽICE: veselo zimovanje pionirjev 
• 22. januarja se je v soglasju 

s prosvetnim referatom O S Bre
žice An ico Rožič i n v zvezi s 
sklep i , sprejet imi na posvetu 
predstavnikov organizacij i n dru
štev, k i imajo v. svojem sestavu 
tud i pionir je ter ' z O b Z T K začelo 
zimovanje starejših pionirjev, k i 
bo trajalo do 30. t. m . Za pionir
je, k i niso iz Brežic, so zagoto
v i l i prenočišča i n hrano v Inter
natu trgovske šole. 

Program dela jo pester: govori
j o o pomenu Z M S in k lub ih 
O Z N , o počitniški zvezi, o planin
sk ih društvih, o R K i n prv i po
moči, vrt i jo f i lme s taborjenj, o 
smučanju, govorijo o pokl icnem 
usmerjanju mladine, o delu pio
nirjev i n JP I , o P D G , predavajo 
o N O B , ogledali pa s i bodo tud i 
muzej . T a predavanja so pionir
j em namenjena zato, da bodo la
ze delal i v svoj ih odredih. Seve

da pa je najvažnejši smučarski 
tečaj.i 

• R O K O M E T : Zasavski sodniški 
zbor pr iprav l ja seminar 18 sodni
kov. N a njem bodo sodnik i spo
znal i spremembe, k i so nastale v 
rokometnih prav i l ih . Seminar bo 
v začetku marca, da bodo sodni
k i lahko nova prav i la tudi prak
tično uporab i l i . • 

V pretekl i sezoni se je odlično 
izkazalo ocenjevanje sodnikov: po 
vsaki tekmi je ekipa ocenila sod
n ika s točkami od 1 do 10. 

Trenerja brežiških rokometašev 
Ples i n Šetinc se bosta 28. i n 29. 
januarja udeležila trenerskega se
minar ja , k i bo na V S T K v Zagre
bu. Seminar bo vod i l predavatelj 
rokometa na VŠTK v Bukarešu 
Ioana Kunst , trener dvakratnih 
svetovnih prvakov Romunov i n 
član tehnične komisi je mednarod
ne rokometne zveze I H F . 

K a k o bo s kval i f ikac i jami za 
vstop v L C L ? Propozici je so na
slednje: iz lige izpadeta dve zad-
ii jeplasirani ek ip i , v slovensko l i 
go pa gre prvak. Za ta t r i mesta 
se potegujejo nato prvak i cen
trov: gorenjskega, l jubljanskega, 
dolenjskega i n zasavskega, če iz 
S R L izpade ena a l i več ekip v 
L C L , potem osmoplasirana ekipa 
iz L C L igra kval i f ikaci je za vstop 
v L C L s prvak i centrov. 

• O D B O J K A : Od tajnika breži
škega Part izana smo izvedeli, da 
se bo moška odbojkarska ekipa 
udeležila zimskega okrajnega pr
venstva v Col ju. Ek ipe bodo raz
deljene v dve skup in i . Nos i lca 
sta Šempeter i n Gaberje. Zmago
valca skup in se bosta med seboj 
pomeri la za naslov flknsfeega 
okrajnega prvaka. 

O S K A R GERJEVIČ 

Kaj j® pokazal efečsii ihm 'SŠD i*I@uir 
SŠD Pion i r iz Novega mesta je 

ime l 14. januarja svoj redni letni 
občni zbor. Društvo šteje 98 čla
nov, k i so se zbra l i , da pregle
dajo dosedanje delo i n uspehe. 

Iz poročil je b i lo razvidno, da 
je društvo imelo lani precejšnje 
uspehe. Največji uspeh je gotovo 
drugo mesto na gradbenih Šport
n ih igrah v L jub l jan i . — N a teh 
igrah so med ekipami zmagali tu
d i kegljači i n strelke, šahisti, ba-
l inar j i i n kegljačice pa so b i l i tret
j i . Društvo je znova zmagalo na 
delavskih športnih igrah Novega 
mesta, posamezno pa tudi v vseh 
panogah razen at le t ik i . 

Ve l iko uspehov so ime l i keglja
či. Moška ekipa je na osmem me
stu v republiški l i g i 8x200 luča
jev. Mrz lak je desetič postal pr
vak Dolenjske H r e n je dosegel 
n a republiškem prvenstvu posa
meznikov šesto mesto, na držav
nem prvenstvu pa 23. mesto. Obe
nem je is t i tekmovalec dosegel 
nov rekord Dolenjske — 915 keg
ljev. Zeleznikarjeva je b i l a na re
publiški revi j i deseta, R o m i h in 
Mrz lak p a na i s t i rev i j i 4. in 5. 
V borbenih igrah je P ion i r dose
gel z 490 kegl j i nov rekord keglj i
šča P ion i r , v Kanižarici pa 460 

kegljev, kar je prav tako rekord 
kegljišča. 

Stre lc i P ionir ja so zasedli v ob
čini vsa boljša mesta i n so v 
Novem mestu brez konkurence. 
Imajo vse pogoje, da se uveljavi
jo tudi v okraju.-

Ba l inar j i P ion i r ja letos niso do
segli vidnejših uspehov, edino 
Hren je v tolčenju postal dolenj
sk i prvak. V občinski l ig i pa so 
zasedli prvo mesto. 

Pionirjev šahovski k lub -je lani 
zmagal v I I I s ind ika ln i l ig i L jub
ljane ter se zato uvrst i l v I I . l igo. 

V razpravi je b i lo nato poudar
jeno, da SŠD P ion i r n i dobilo od 
O B Z T K Novo mesto n i t i denarne 
dotacije za kval i te tn i šport, če
prav b i b i l med dolenjskimi k l u 
b i najbolj upravičen. To so do
kazal i sami športniki s svo j imi 
uspehi . 

V razpravi je sodeloval zastop

n ik O b Z T K tovariš Kovačič, k i 
je spregovoril o pomenu rekrea
cije v podjetju, kako to vpl iva na 
delovno storilnost zaposlenih. — 
Sprejeti so b i l i sk lep i , da se 
vključi v vrste športnikov čim več 
mladine in sezonskih delavcev. 
Vsako leto bo tudi športni dan 
podjetja, kjer se bodo v raznih 
panogah srečali športniki vseh 
P ionir jcv ih gradbišč i n direkcije. 

Podeljena so b i la priznanja 
športnim delavcem in športnikom, 
i n sicer: kegljačema Osoln ikov i i n 
Hrenu, strelcema Ribičevi i n Ko
su, P lantanu za balinanje, Luštku 
za odbojko i n Matjašlču za šah. 

Izvoljen je b i l nov odbor šport
nega društva, predsednik pa je 
Tone Fu r l an . N a koncu so si 
športniki i n gostje ogledali barvne 
diapozitive s športnih iger grad
bincev i n delavskih iger. 

(EN ) 

Štirje kandidati za prvaka 

Š A H 

Avsec: brzopotezni 
prvak novomeške 

občine 
V nedeljo, 24. Januarja, je balo 

brzopotezno prvestvo novomeške 
občine. Igralo je le 10 Igralcev. 
V dokaj s lab i konkurenci je zma
gal Avsec, ki je zbra l 8 točk. Le 
po l točke manj Je zaostal Stako-
novič. Tretje mesto s i del i ta Mar -
ko Picek l n Špolar (6 točk), slede 
p a Kran j c , Skube, Vene, Jerančič 
i n Klobučar ter Bra l e . 

N a medobčinskem brezopotez-
nem prvenstvu, l d bo 7. februbar-
j a ob 8.30 u r i v m lad insk i sobi v 
star i pošti, so se p las i ra l i Avsec, 
Stokanović, M . Picek, Sporar, 
K ranic , tr i je prvokategorniki Pen-
ko . škerlj, i n Si tar i z Novega me
sta l n pa tri je igra lc i iz občin 
Črnomelj, Me t l i k a i n Trebrtle. 
P "va t.rolica ho zastoroala Dolenj
sko n a republiškem brw>tumirju v 
LlnbUarr i . M bo predvidoma 50. 
a l i 28. f e r raar la . — a l 

V nadaljevanju drug ih delavsko 
športnih iger igrajo odbojko. Po 
treh ko l i h lige, v kater i sodeluje 
osem moštev, prvak n i znan. Za
nimivo je, da so za prvo mesto 
potegujejo kar štiri moštva i n bo 
prvaka morda odločala raz l ika v 
niz ih . — Najbol j sta presenetil i 
I skra i n Občina. Srednja je v raz
bur l j i v i i g r i s 3:2 premagala Bei t , 
I skra p a je promagala Občino s 
3:1. Zmagovalec bo znan šele 9. 
februarja, ko se bosta v eni od 
odločilnih srečanj pomer i la Iskra 
i n Bol t . Zdaj vodi Iskra z osmimi 
točkami iz štirih par t i j . Rudn ik , 
Belt i n Občina imajo po štiri toč-

Športni režim življenja 
P o d tem naslovom je Center za 

Šolanje i n strokovno izpopolnjeva
nje kadrov p r i Zvezi za telesno 
kul turo Slovenije izdal prvo kn j i 
žico zbirke »Mala športna knjiž
nica« izpod peresa Draga Ulage. 
K e r je b i l a dejavnost izdajanja 
strokovne športne l iterature do 
zdaj več kot skromna, bo serija 
teh knjižic prav gotovo dobrodo
šla v vseh športnih društvih in 
tudi p r i posameznik ih. K e r stane 
ena knjižica le 200 dinarjev, bodo 
te strokovne športne knjige prav 
gotovo močno zaželene. P r i jme 
sprejema Center, k i Ima svoje pro
store v Gortsmovi u l i c i v L jub

ke iz treh tekem. Obrtnik ima dve 
točki iz -treh srečanj. E l ck t ro jc 
izgubilo t r ikra t , Zo ra dvakrat i n 
Gozdni obrat enkrat. T i trije še 
nimajo zmage. 

• T a teden se bodo začela tud i 
srečanja v namiznem tenisu. Naj
prej se bosta srečali ek ip i Iskre 
i n Zdravstvenega doma Semič. V 
nedeljo, 31. januar ja ob 9. u r i bo
do v telovadnici osemletke v Čr
noml ju srečanja med Iskro, E3ek-
tro, Gostiščem i n Občino. V tej 
zelo pr i l jub l jen i panogi pričaku
jemo izenačene borbe, zmagovalca 
pa je zelo težko napovedati . 

M-K 

Ijani. Razen športnega režima živ
ljenja bo letos v tej zb i rk i Izšlo 
še pet knj ig : Osnove smučarskih 
skokov, P lavalna abeceda, Rekrea
c i ja , Športno medic inska kontro la 
in Perspektivno planiranje šport
nega treninga. 

V prvj knj ig i jc prof. Drago 
Ulaga iz zakladnice znanstvenih 
delavcev, trenerjev in športnikov 
in iz dolgoletnih izkušenj v pre
prost ih sestavkih podal vse tisto, 
k i odloča o Uspeha i n k i kor is t i 
športnika, da kar najbolj zdravo 
živi, pravi lno trenira in uspešno 
tekmuje. 

prihodnje leto rudi imel i vsaj 10 
parov svo j ih srn ući. N j ihova želja 
pa je, da b i s i j i h v vsakem letu 
nabral i še več i n b i tako omogo
čali smučarske tečaje tudi t i s t im, 
k i ne premorejo lastnih smuči. 
Prav gotovo je povsem pravi lno 
mnenje novomeške osnovne šele, 
naj se naučijo smučati vs i . Zato 
tud i ne b i b i lo narobe, če b i j i m 
v tej akc i j i pomagale še druge or
ganizacije. Potem se ne bo več do
gajalo, da bodo mora l i zaradi pre
majhnega števila vaditeljskega ka
dra poslat i domov nekatere otro
ke še preden so se tečaji začeli! 
Prav gotovo se potem tudi ne bo 
več dogajalo, da bodo starši hod i l i 
spraševati, a l i bodo nj ihovi otroci 
lahko prišli na tečaj a l i ne. Res 
pa je, da v takem stanju, kakršno 
je zdaj, več prijavljencev niso mo
gl i sprejeti. Pet vaditeljev je prav 
gotovo občutno premalo, da b i 
lahko naučili smučati vse tiste, k i 
si tega želijo, posebno še, ker gre
do otroci skozi vso šolo smuča
nja. No , na novomeški osnovni 
šoli upajo, da se bodo razmere 
tudi v tem pogledu izboljšale, saj 
bo za vzgojo smučarskih strokov
njakov od zdaj skrbela O b Z T K , k i 
bo že letos v črmošnjicah organi
z ira la vaditeljskd tečaj. Tako se 
zanašajo, da bodo v pr ihodnjem, le
tu smučarsko šolo Kat je Rupene 
iz Novega mesta vodi l i vadite l j i iz 
ŠSD gimnazija Novo mesto k i so 
tudi do zdaj priskočili n a pomoč, 
kadar je b i l o treba. 

Pika je osnova 
smučarske abecede« 

Tako nam je povedal Koscev A n . 
dre j , k i je letos prv ikra t n a smu
čarskem tečaju. Prav i , da smuča 
v drugi skupin i — smučarji so 
razdeljeni po kval i tet i od 1 do 5 
skupine; zadnji dve skup in i se
stavljajo dekleta. Andrej meni , 
da je smučanje koristen šport i n 
zagotavlja, da m u že kar gre. Se
veda včasih pade po tleh. »Sicer 
pa je p i k a a l i padec prva črka 
smučarske abecede,« je p r ib i l An
drej . 

M i l an Skobe je eden glavnih 
asov na tem tečaju. Po splošnem 
mnenju so najboljši smučarji prav 
Verbičev Matjaž, Turkov Peter i n 
Skobe tov M i l a n . M i l a n pravi , da 
je to že njegov tret j i tečaj, p r i 
hodnj i teden pa bo odšel še v 

Črmošnjice. »V prvd skupin i nas 
je 18, vadimo p a vse od kr is t ja-
nije, poševnega smuka, božnega 
drsenja do plužnih zavojev. To pa 
seveda še zdaleč n i vse,« je zakl ju
čil M i l a n . 

6-letna Lučka je najmlajši te
čajnik te smučarkse šole. Fantje 
pa pravi jo da je med deklet i prav 
ona najboljša. Lučka je povedala, 
da se smuča že dve let i . Pravd, da 
sicer še ne hodi v šolo, ker pa se 
smuča sestra, tudi ona hodi n a 
ta tečaj. Več n i utegnila povedati, 
ker je b i l a že močno lačna i n ker 
so smučarji prav takrat imel i ma
l ico. 

Vanjo Kasteliic vodi prvo sku
pino. Po njegovem mnenju mlad i 
smučarji kar h i t ro napredujejo. 
Sam prav i , da m u ta tečaj kor i s t i , 
ker tako praktično ugotavlja svo
jo znanje i z smučanja, k i ga po
trebuje na V i s ok i šoli za telesno 
kul turo . 

Smučarske tečaje 
v vse šole! 

Ve l iko šol je tak ih , kot je novo-
merška osnovna šola Kat je Rupe
ne. Precej pa je tudi tak ih , k i n i 
majo smučarskih tečajev. Prav b i 
bi lo , da b i tem, k i tečajev še n i 
majo, priskočile na pomoč športne 
organizacije i n razna podjetja ter 
b i j i m omogočila te prepotrebne 
tečaje. Smučanje je zdrav i n ko r i 
sten šport, k i so ga lahko naučijo 
že najmlajši. Tako bd mara lo b i t i 
geslo vseh osnovnih šol med z im
s k i m i počitnicami: »Vse šolske 
otroke naučimo smučati!« J . 

REKORD PROGE -
Tine Pavlin 

Člani odreda gorjanskih tabor
nikov so v nedeljo tekmoval i v 
sankanju na Maro fu . S t ar tal o je 
13 posameznikov na navadnih san
kah, 7 parov in 4 posamezniki z 
bobom. Rezultat i — SOLO F A N T 
J E : 1. Ivan Cvelbar 0:57,5; 2. 
Zvone Keb l 0:58,8; 3. Zadkovič 
1:00,9; S O L O D E K L E T A : 1. Ani 
ta Gajič 1:05,8; 2. Tatjana šramel 
1:10,0; 3. V lasta K e b l 1:17,2; PA
R I : 1. Cvelbar-Flster 1:04,8; 2. 
Bašclj-Pilič 1:09,0; 3. V . Kebe-Z. 
Kebe 1:09,8; B O B : 1. Tine Pav l in 
(k lub Or ion) 0:49,1; 2. M i r k o Ve

sel (k lub Strela) 0:51,6. 

Prvenstvo šmihelskih smučarjev 
V nedeljo, 24. januarja popol

dne, je šmihelski Part izan pr i r ed i l 
smučarsko tekmovanje, k i naj b i 
pokazalo pripravljenost domačih 
smučarjev i n skakalcev. T o je b i l 
hkrat i tudi ognjeni krst prenov
ljene i n povečane skakalnice. 

Najprej so tekmoval i v tek ih: 
mlad inc i na 4 k m , pionir j i pa na 
polovico krajši progi^ Proga je 
b i l a razmeroma zahtevna, tekmo
valce pa je oviral še meker sneg. 
Pozornost pa so bolj pr i tegni l i 
smučarski skok i na 30-metrski ska
ka ln i c i . Tokrat so presenetili pio
n i r j i , k i so z lep imi i n dolg imi 
skok i povsem zasenčili člane. — 
škoda Je le, da so tekmovalci 
imel i precej treme: po tekmovanju 
so skakal i lepše i n dlje. To pa 
pomeni , d a bomo na naslednjih 
tekmah videl i prav dovršeno sko
ke. Pokazalo se je tud i . da ima 
šmihelski Par t i zan precej mlad ih 
i n perspektivnih skakalcev. 

Rezultat i : Tek i — mlad inc i : 1. 
Burger Jože 18,10; 2. Lešnjak C i 
ril 18, 10. P ion i r j i : 1. Mežnaršič 
Mar jan 11,52; 2. Levičar Jože 11,55; 
Miš jak S i lvo 12,32. S K O K I — čla
n i : 1. G r i l M i h a 161 točk (skoka 
16 i n 14 m ) ; 2. čečelič Janez 156 
(16 i n 17 m ) . M lad inc i : 1. Ah l in 
R u d i 205 (20, i n 21 m) ; 2. Vesel 

Anton 189 (18 m 19,5 m) ; 3. Kov i c 
M i r a n 186 (19 i n 18 m ) . P i on i r j i : 
1. Pavl ic Bo jan 202 (19 i n 21 m) ; 
2. Lampe Drago 199 (19,5 i n 19); 
3. Kavšek Štefan 198 (19 i n 19,5). 

Organizaci ja tekmovanj je b i l a 
zadovolj iva, če se bodo organiza
tor j i po t rud i l i , bodo lahko pr ipra
v i l i tudi večja tekmovanja, k i j i h 
bodo prav gotovo radi ob iska l i tu
d i l jubite l j i smučanja iz Novega 
mesta, saj jc skakalnica prav bl i 
zu. A N T O N JAKŠE 

Ljubljanski šolarji 
na Travni gori 

N a Travi« gori i n v Sodražici 
je te dn i zelo živahno. N a z imsko 
letovanje so prišli v te kraje učen
c i l jubl janskih šol. Snega in smu
čišč imajo na pretek, tako da se 
bodo lahko nasmučali do mile vo
lje. M l a d i gostje se v naših kra
jah dobro počutijo, samo škoda, 
da bo čas, odmerjen za letovanje, 
tako hitro potekel. Razumlj ivo jc , 
da so snega veseli tud i otrori-do-
mačini, k i bodo zimske poč'tn'ce 
kar najbolje izkoristila za smuča
nje in sankanje. 

Sestanek smučarskih delavcev 
v črmošnpecsh 

Pretekl i teden so sc v črmoš
nj icah sestali smučarski delavci 
in predstavniki družbeno politič
nih skupnosti iz Črnomlja i n No
vega mesta Pogovori l i so se o 
bodočnosti zimskega smučarskega 
centra Dolenjske v Črmošnjicah. 
Na sestanku, katerega se je ude
ležil tud i predsednik Smučarske 
zveze Slovenije N iko Belopavlič, 
so pretehtali dosedanje delo l n 
ugotovi l i , da doslej vložena sred
stva zahtevajo še nekaj invest ic i j , 
da b i smučarski center v celoti 

zaživel. Gače in Črmošnjice z oko
l ico dajejo nadvse ugodno turistič
no športno osnovo, k i nudi izred
no dobre razvojne pogoje; doma
čini b i vse to mora l i seveda pod
pret i • z boljšim razumevanjem za 
turizem. B l i z u Črmošnjic nudi K r 
ka odličen r ibolov, Dolenjske To
plice termalne kope l i , vsa okol ica 
pa j c kot nalašč za rekreacijo. 
Vse to terja, da črmošnjice čim
prej usposobimo, da b i lahko 
sprejele kar največ ljubiteljev z im
sk ih šport >v. 

Pika je res osnova smučarske abecede. To je do
volj z g o v o r n o p o k n 7 a l tudi Fur^nnov Tinček. 

SPE NT 1965 
SPLOŠNO M N E N J E : 

JUGOSLOVANI SE 
BODO S ŠVEDI BORILI 

ZA BRONASTO 
MEDALJO 

Da, zgodovina našega namiz
nega tenisa priča o tem, da smo 
v tem športu že od nekdaj med 
najboljšimi na svetu. 

Ozr imo se še malo nazaj. Sedaj, 
ko smo organizatorj i svetovnega 
prvenstva ne bo napak, če malo 
pobrskamo po zgodovini i n p r i 
kličemo v spomin rezultate J u 
goslovanov na svetovnih prven
stv ih. Ne bomo razočarani, ka j t i 
naši reprezentanti so jugoslovan
ske barve skoraj vedno uspešno 
zastopali . Pa pojdimo od začetka: 

Jugoslovan, smo se prv ikrat po
jav i l i na svetovnih prvenstvih 
pred 36 let i . Jugoslovanska na-
miznoteniška zveza je b i l a usta
novljena 1928. leta i n že naslednje 
leto je posla la prvo svoje zastop
stvo na prvenstvo v Budimpešto. 
Kasneje se le redkih n i udeležila, 
končna bi lanca nastopov pa pove, 
da je od skupno 27 svetovnih pr
venstev nastopi la na dvajsetih. 

Meteorski vzpon v elito svetov
nega namiznega tenisa je b i l za
beležen v K a i r u — neposredno 
pred I I . svetovno vojno. 9. marca 
1939 leta je naša moška ekipa 
igrala f inalno tekmo za naslov 
svetovnega prvaka. Takratn i re
prezentanti Maks Mar inko , Lad i 
slav Haksner i n T ibor Harangozo 
so b i l i v f inalu sicer premagani 
od Čehov z 1:5, toda srebrne me
dalje so potovale v Jugoslavi jo. 
Pomemben je tudi prv i večji 
uspeli 18-letnega Dol inar ja , k i je 
z nov im st i lom drže loparja i n 
načinom igranja pr iprav i l vsem 
precejšnje preglavice in končno 
del i ; 3.—4. mesto. 

Tud i med posamezniki so se v 
Utrcchtu Jugoslovani pros lav i l i . 
D r . Žarko Dol inar — veterinar i z 
Zagreba, k i se jc kasneje povsem 
posvetil znanosti, je med posamez
n i k i osvoj i l 2. mesto! Samo Japo
nec Tanaka je uspel zaustavit i 
zmagoslavni pohod veterana, k i je 
s 34 leti zasenčil mnoge mlade 
mojstre zelene mize . 

Poleg dr . Dol inar ja i n Harango-
za smo ime l i takrat še enega moj-
s t ra (J . Vogr inca) , tako da je b i l a 
ekipa zelo močna ter strah in tre
pet vsem konkurentom. Za l niso 
vsi naenkrat zaigral i v najboljši 
formi , tako da se kot ekipa niso 
pros lav i l i . M o r d a smo zlati trenu
tek zamudi l i leta 1956, ko se n i 
smo udeležili prvenstva v Tok iu . 

(Nadaljevanje sledi) 

MLAJŠIM - VODSTVO! 
V soboto, 23. januarja, so se v 

telovadnici črnomaljske osemletka 
zbral i rokometaši Part izana. Tre
ning je dobro vodi l V . Lozar. M l a 
d ina je v Črnomlju zelo navdušena 
za rokomet, zato b i b i l a ve l ika 
škoda, če ne b i šil več po stopi
njah star ih rokometašev, k i so 
uspešno bran i l i barve Črnomlja. 
Zdaj Je vse precej drugače. Teren 
jo sicer krasen, vendar n i več pra
vega vodstva. 

S T A N E L O Z A R 

Kočevski kegljišči 
ne počivajo 

V pri jatel jskem srečanju s K K 
Sap iz Ljubljane so zmagal i kočev
s k i kegljači z rezultatom 6231:5990 
v d isc ip l in i 8 x 200 lučajev, v bor
beni i g r i pa so b i l i boljši gostje, 
k i so zmagal i s 341:322 keglj i . P r i 
domačih se je najbolj odhkova l 
Zbačmk z 820 kegl j i . Tekma je b i 
l a v okv i ru pr iprav za nastop v 
consk i l i g i . Domačim ,se pozna 
pomanjkanje tekem na tu j ih 
kegljiščih, a za potovanja nimajo 
sredstev. J . S . ' 

Skoki na obrški ska
kalnici pri DragatušO 

V nedeljo, 24. januar ja , so b i l i 
skok i na 15-metrski skaka ln i c i . Re
zul ta t i : 1. Svetič M a r t i n , O b r h 
225,7 točk (15 i n 16 m ) ; 2. Žagar 
Franc , Obrh 187,9 (13 i n 14 m ) ; 3. 
Mihelič Leopold, Zapudje 175,0 
(10 i n 12 m ) ; 4. Stegne Jože, O'orh 
165,0 (10 i n 11,5). 

ŠTEFAN GORŠE 

Posebni oddelek 
na šoli 

Na ribniški šoli nameravajo le
tos organiz ira l i poseben oddelek, 
katerega bodo obiskoval i d fektni 
otre«: i n otroci , k i težko do; 
jo učno snov. T a k i učenci ! • v 
rednih oddelkih šole težko uči 
zapadejo v malodušje h i ta v' »jo 
celoten pouk. K e r ne dovrSJJ 1 
razredov, s i n« morejo pr idob i t i 
pok l ica , se težko zaposlijo ln naj-
večkrat padejo v hrome dražbi. 

— r 



VTEMfflEDNU VAS ZANIMA 
Petek, 29. januarja -— Frančišek 
Sobota, 30. januarja — Mar t ina 
Nedelja, 31. Januarja — Vanja 
Ponedeljek, 1 februarja — Ignac 
Torek, 2. februarja — Mar i j a 
Sreda, 3. februarja — Blaž 
Četrtek, 4. februarja — Bo jana 

ČESTITKE 
Dragi mami i n atu AN I in JA

N E Z U PREŠERNOVIMA s Potovr-
ha p r i Novem mestu za 29-letnico 
skupnega življenja želijo vse lepo 
s inov i Dragc^ Tone i n Ivan z ženo 
i n s inom J.-inezom ter hčerka Ani
ca in Roži. 

Ljubl jenemu atu in mami 
FRANCU i n T E R E Z I J I ŠUŠTER-
Š I č iz Jurne vasi 19 želimo za 
40-letnico skupnega življenje še 
mnogo srečnih, skupnih let, vsem 
ebraniffi pa lepe pozdrave. 

Hčerka Za lka z družino ter dru
žina Zagore 

Z O F K I VERTAČIĆ, bivši kuhar i 
c i iz Novega mesta, sedaj v Smo-
lenj i vasi p r i družini F ink , želimo 
za njen 90. rojstni dan, k i ga bo 
praznovala 2. februarja, še mnoga 
zdrava leta, da b i b i l a še naprej 
tako krepka i n dobre volje, kakor 
je b i l a do sedaj! 

- Nečakinja Angelca i n vsa 
njena družina 

V S I U P O K O J E N C I tovarne NO-
V O T E K . S Novo mesto se uprav i i n 
samoupravnim organom tovarne 
lepo zahvaljujemo za pozornost in 
pogostitev ob novem letu. 

Upokojenci N O V O T E K S A 

slednji pot i i n prekr i l i njegov 
grob z venci. Iskrena hvala vsem 
za izražena sožalja. Posebno se 
zahvaljujemo gasi lskemu društvu 
Prekopa ter ko lekt ivu ZD Novo 
mesto za dano pomoč in izkazano 
pozornost. 

Žena Mar i j a z o t rok i 

- Ob izgubi moje dobre hčerke 
A N I C E P O C K A K , 

učiteljice v Stopičah, 
se najtopleje zahvaljujem vsem, k i 
so jo spremi l i v tako vel ikem šte
v i lu na njeni zadnji pot i , j i da
roval i šopke in vence. Zelo gan
lj iv je b i l govor tov. upravitel j ice 
Fanči Novak, pa tudi njene učen
ke 8. razreda Minke Stranjar. Le
pa hvala! Zahval jujem pa se tudi 
vsem sedanjim in bivšim učiteljem 
in osebju l jubljanskega geodetske
ga zavoda. Hva la lepa! 

Žalujoča mama in brat z družino 

ms®* 

Ob smrt.i dragega moža i n očeta 
JOŽETA P A D O V C A 

se toplo zahvaljujemo vsem, k i so 
n a m stal i ob strani i n ga v tako 
ve l ikem številu spremi l i na njego
v i zadnji pot i . Posebno za zahva
l jujemo kočevski godbi, upravn iku 
O E PTT Kočevje i n predstavnikoma 
upokojencev in Z K J za ganljive 
poslovi lne besede. Vsem še enkrat 
iskrena hvala. 
Žalujoča družina Joža Padovac in 

in ostalo sorodstvo 

Ob prerani izgubi našega dobrega 
očeta 

JOŽETA KOVAČIČA 
iz Do l . Prekope 

se prisrčno zahvaljujemo vsem so
rodn ikom, pri jatel jem in znancem, 
k i so ga spremi l i na njegovi po-

P R O D A M dvostanovanjsko vi lo z 
v r t o m . Gostišča, N o v o mes to 
Defrančeški jeva 2. 

P R O D A M HIŠO z vsemi pos lopj i , 
l ep im vr tom m nekaj zemlje p r i 
postaji Otovec. 64/65. 

P R O D A M G U M E , bobne i n osi za 
manjši gumi voz. Naslov v upra
v i l is ta . 63/65. 

P R O D A M dobro ohranjen radio 
»Vesna« i n črn ženski z imsk i 
plašč za močno postavo. N iko-
lič, Novo mesto, Prešernov trg 
12. 

U G O D N O P R O D A M t r i nove ple-
t i lne stroje. Ogled vsako nede
l jo v škocjanu št. 5. 

P R O D A M dobro ohranjeno kom
pletno spalnico. Blažič, Žabja 
vas 61, Novo mesto. 

P R O D A M H L A D I L N I K i n električ
n i kuha ln ik na 3 plošče i n raz
no gospodinjske potrebščine. 
Saje, Hudo 2, Novo mesto. 

P R O D A M M O P E D — t r i brzine, i n 
diesel motor 9 K S . Naslov v 
uprav i l is ta . 70/65. 

E N O S O B N O K O M F O R T N O novo 
stanovanje v L jubl jan i zame

njam za enako a l i dvosobno v No
vem mestu. Naslov v upravi l i 
sta. 65/65. 

O D D A M S O B O za pomoč v go
spodinjstvu. Naslov v upravi 
l i s ta . 59/65. 

O P R E M L J E N O S O B O oddam s 1. 
februarjem. Naslov v upravi l i - - " 
sta. 58/65. 

Z A K O N C A B R E Z O r R O K iščeta 
prazno sobo. Najemnino plačata 
vnaprej Naslov v uprav i l i s t i . 
77/65. 

N E O P R E M L J E N O S O B O v Novem 
mestu a l i bližnji oko l i c i potre
bujem za 3—4 mesece. D a m na
grado. Naslov v "uprav i l i s ta . 
76/65. 

K U P I M M L A T I L N I C O na sinje, z 
dvema čistilcema, s premerom 
bobna 55 do 70 c m ter sejalnik 

TELEVIZIJSKI SPORED 
N a kanal ih 3, 5. 6, 11's pretvor

n i k i . 

P E T E K , 29, J A N U A R J A : 
18.10 i)Medo Skokec« — T V s l i 

kan ica (L ) , 18.25 Napoved i n T V 
obzornik (L ) , 18.45 Rdeči s ignal 
( B ) , 19.15 Narodna glasba (Z) , 
19.45 T V akci ja (L ) , 20.00 T V 
dnevnik (B ) , 20.30 »Otroštvo Mak
s ima Gorkega« — sovjetski celove
černi f i l m (L ) , 22.00 Arh i tektura 
v urban izmu — kul turna oddaja 
(L ) , 22.30 T V obzornik (L ) . 

N a kanalu 9 — Sljenic: 
18.25 Informativna oddaja (Z) , 

18.45 Propagandna oddaja (Z ) , 
20.30 »Med ljudmi« — sovjetski 
celovečerni f i lm (Z), 22.00 Infor
mat ivna oddaja (Z) . 

SOBOTA , 30. J A N U A R J A : 
17.40 Pravl j ice i n bajke — l i v 

kovna oddaja (Z), 18.05 Zvok i v 
gibanju: Vo lumen v prostoru (Z ) , 
18.25 Napoved i n T V obzornik (L ) , 
18.45 M . Grgić: »Tu nekje, poleg 
nas« — mlad inska igra (Z), 19.30 
Vsako soboto (L ) , 19.45 Cik-cak 
( L ) , 20.00 T V dnevnik, 20.30 Spre
hod skozi čas (L ) , 21.00 San Re-
mo : Festival i tal i janske pesmi 
( E V R O ) , 22.00 Rezerviran čas (B ) . 
22.50 Ser i jski f i lm (L ) , 23.50 T V 
obzornik (L ) . 

N a kanalu 9 — Sljeme: 
18.25 Informativna oddaja (Z ) , 

19.30 T V poŠta (B ) , 19.45 Propa
gandna oddaja (Z), 20.30 S kame
r o po svetu ( B ) , 22.50 »Gospa G r i n -
del« — seri jski f i l m (Z) , 23.20 In
format ivna oddaja (Z) . 

N E D E L J A , 31. J A N U A R J A : 
9.30 F i l m za otroke (L ) , 10.00 

Kmet i j ska oddaja (Z) , 18.00 M l a 
d i n s k i T V k lub (L ) , 19.00 Ser i j sk i 
f i l m »Svetnik« (L ) , 20.00 T V dnev
n ik (B ) , 20.45 Quiz oddaja (B ) , 
21.45 Poročila (B ) . 

P O N E D E L J E K , 1. F E B R U A R J A : 
16.40 Ruščina — 32. lekci ja (L ) , 

17.10 Angleščina — 9. lekci ja (L ) , 
17.40 Francoščina ( B ) , 18.10 Risan
ke (Z), 18.25 T V obzornik (L ) , 
18.45 T V p rak t i kum (L ) , 19.15 Te
denski Športni pregled (B ) , 19.45 
Rezerviran čas (L ) , 20.00 T V dnev-
mk (B ) , 20.30 Glasbena oddaja 
'P ' -op ) , 20.40 Napoleon Vc r ik l as 

rodna ogrlica« — T V drama 
>?.-. 21.40 Naš teleobjektiv (L ) , 
2 ' * " T V obzornik (L ) . 

\. 3. F E B R U A R J A : 
:o F i l m za otroke (L ) , 18.00 

P :e svota (B), 18.25 T V obzornik 
C L ) , 18.45 Dosežki znanosti — se-
r i l s k i f i l m (L). 19.15 Opera skoz i 
stoletja (L ) , 19.4." ProfSaorandna 
oddaja (L), 20.00 T V dnevnik (B), 

20.30 L i r i k a (Sar ) , 20.40 10 zadet
kov — zabavno-glasbena oddaja 
(L ) , 21.40 K u l t u r n a t r ibuna ( L r ; 
22.10 T V obzornik (L ) . 

ČETRTEK, 4. F E B R U A R J A : 
11.00 Francoščina (B ) , 16.40 R u 

ščina na T V — 33. lekci ja (L ) , 
17.10 Angleščina 10. lekci ja (L ) , 
17.40 Mendov spored (Z), 18.25 
T V obzornik (L ) , 18.45 Reportaža 
(Z) , 19.15 Glasbene marginali je — 
zab. glasb, oddaja (Z), 19.45 če
t r t i četrtek (L ) , 20.00 T V dnevnik 
(B ) , 20.30 Narodna glasba (Skop) , 
20.40 Odprto v četrtek — aktual
nosti v političnem i n ku l turnem 
življenju (Z), 21.45 T V obzornik 
ID. 

8- do 14-vrstni. Ponudbe z na
vedbo cone pos lat i na naslov: 
Franjo Bahat, Ludbreške Sesvete 
b .b., Ludbreg, L R H . 

K U P I M K O R E N J E za k r m o . Cena 
po dogovoru. Resnik, Straža 2. 
62/65. 

S P R E J M E M D I M N I K A R S K E G A 
vojenca. Zadostuje 6 razr. šole. 
Hrana i n stanovanje preskrblje
na. Stanislav A rh , d imn ikarsk i 
mojster, K a m n i k . 

G O S P O D I N J S K O POMOČNICO, 
veščo kuhanja, sprejme tričlan
ska družina. Erjavec, L jubl jana, 
Turnerjeva 21. 

O B R T N I K , star 35 let, ločen, ne 
po svoj i k r i vd i , želi spoznati 
dobro, pošteno gospodinjo, sta
ro 20—27 let. _ Ponudbe na 
upravo l is ta (61/65). 
ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA SLA

T I N A — Mater ia ln i i n časovni po
goji V a m morda ne dopuščajo 
zdravljenje v zdravilišču. Z majh
n im i stroški lahko doma zdravite 
bolezni jeter, žolča, i n črevesja, 
čire, zaprtja i n hemoroide z roga
škim »Donat« vrelcem. Zahtevajte 
ga v svoji trgovini ,te pa ga dobe 
v Novem mestu p r i Trgovskem 
podjetju »Hmeljnik« — tel. 21-129 
i n »Standard« — telefon 21-158. 
D E K L E A L I MLAJŠO upokojenko, 

samostojno, sprejme za pomoč 
v gospodinjstvu dvočlanska dru
žina, Kranjc , Brestanica 58. 

i ta l i janski f i l m »Vojna se nada
ljuje«. 

Stara cerkev: 27. in 28. januarja 
slovenski barvni f i l m »Srečno Ke-
kec«. 30. i n 31. januarja francoski 
f i l m »Nepredvideno«. 

Straža: 30. i n 31. januarja ita
l i j ansk i f i lm »Boli šejk«. 

Trebnje: 30. in 31. januarja 
ameriški barvni f i lm »šerifov sin«. 

ZA P I T A N J E PRAŠIČEV 
s a m o 

ker pospešuje debelenje! 

Proizvaja Drogerija Ljubljana 

I N E S R E Č E 
_ G » , 

Matični urad Novo mesto 
V času od 18. januarja do 25. 

januarja je bi lo rojenih 22 dečkov 
i n 18 dekl ic . — 

Poročili so se: Franc B r u l c , po
ljedelec s Hrušice, i n Jožefa K o -
vačič,- pol jedelka . i z Vin je vasi ; 
M a r t i n Božič, kmet iz Koroške va
s i , i n Jožefa Brkopec, kmetova lka 
iz Gor . Težke vode. — 

U m r l i so: Ana Počkar, učiteljica 
lz Do l . Težke vode, 50 let; Janez 
Šfukca, užitkar iz H r i b a , 85 let i n 
Anton Mervar, otrok iz Hrušice, 
5 let. 

ga B r o d a — Antona, Jožica Mar-
čec az Ljubl jane — Bredo, Alo jz i 
j a Brogar iz Dobrave —- L jub ico , 
Jožefa Čeh iz Grmado — dečka, 
Angela Zugeij i z Dobravic — deč
ka , Amal i j a Mušič iz Vel ikega Ne-
rejca — dekl ico, Jožefa Šetina iz 
Do ln j ih Lakovnic — dekl ico, K a 
tar ina Kramaršič i z Dolnje Straže 
— dečka, Mar i j a Stojnic iz Jugor-
j a — dečka, Terezija M u r n i z Sa-
dinje vasi — V i n k a . 

Brežice: 29. i n 30. janaurja an
gleški f i lm »Za ples sta potrebna 
dva«. 31. januarja i n 1. februarja, 
jugoslovanski barvn i f i lm »Poto
vanje okrog sveta«. 2. i n 3. febru
ar ja jugoslovanski f i lm »Narodni 
poslanec«. 

Črnomelj: 29. do 31. januarja 
ameriški f i lm »Zgodba z naslovne 
strani«. 2. i n 3. februarja barvni 
f i lm »Trije mušketirji« — II. de l . 

Do l . Topl ice: 30. i n 31. januarja 
ameriški f i lm »Napad ob zori«. 

Kočevje — »Jadran«: 28. janu
arja rusk i f i lm »Bele noči«. 29. do 
31. januarja ameriški barvni f i l m 
»Najlepša na svetu«. 

Kostanjevica: 31. januarja ame
riški barvni f i lm »Dom na griču«. 

Me t l i ka : 30. i n 31. januarja 
ameriški f i lm »Psiho«. 3. i n 4. fe
bruarja ameriški f i lm »Razbita 
ladja M e r i Dir«. 

Mokronog: 30. i n 31. januar ja " 
zahodnonemški f i lm »Satan mami 
z ljubeznijo«. 

Novo mesto — »Krka«: 29. ja
nuarja do 1. februarja ameriški 
barvni f i lm »Dobri duh Pariza«. 
2. m 3. februarja francoski f i lm 
»Pogled z mostu«. 

R ibn ica na Do l . : 30. i n 31. ja
nuarja ameriški barvn i f i lm »štir
je apokaliptični jezdeci«. 

Sevnica: 30. i n 31. j anuar j a 
ameriški f i lm »Plavi angel«. 3. fe
bruar ja ameriški f i lm »Sabrina«. 

Sodražicu: 30. in 31. januarja 

Pretekl i teden so v novomeški 
rxxrodnišnici rodi le : Roza l i ja S i -
monič iz Stranske vasi — Duša
na, Zdenka Zičkar iz Vel ikega 
Podloga — Mojco, Olga Jančar i z 
Crmošnjic — Dušana, Mar i j a K o -
mac i z Izole — Igorja, Just ina 
Podržaj z V r h a — R r i k o , Ana L ju -
benko iz Kiinižarice — Zdravka, 
Amal i j a Glavič z Jame — Tončko, 
Jožefa Draginc iz Podgrada — Jo
žico, Ana T u r k z Dolža — Ivanko, 
Mar i j a Pucelj i z M a r t i n je vasi — 
Ivana, Mar i j a Lozar i z Črnomlja 
— Tatjano, L jub ica Herak iz Braš-
ljevice — Jasno, Mar i c a Berkopec 
iz Prapro t i — Suzano, Alo jz i ja 
Huč i z Rakovn ika — M i r k a , Ana 
Novak s Studenca — Bojana, 
Frančiška Rajer i z Ma le Loke — 
Stanka, Mar i j a Zulič iz Kostanje
vice — Darjo, Mar i j a Prosen iz 
Dečje vasi — Romana, Alo jz i ja 
Povše iz Zagrada — Majdo, Bar
bara Juršak iz Dragatuša — Jo
žeta, Gabr i je la Novak iz Ljubl jane 
— Zdenko, Verona š trum bolj z 
Vinkovc-ga vrha — C i r i l a , Jožefa 
Strabič iz Gornje Straže — Du
šana, Breda Brajdič iz Zabjeka — 
Vesno, Mar i j a Gorenc z V r h a — 
Mar i jo , An ica štimec i z Kočevja 
— Toneta, Amal i ja Hočevar iz VI-
sejca — Francko , " Štefka šuštarič 
iz Gornjo Pake — Ivanko, M a r i j a 
Frankovič iz Mokronoga — B o r i 
sa, Terezija Judnič i z Črnomlja — 
Agato, Ana škal iz Šentjerneja — 
Mojco, Jožefa Boben iz Zvtrč — 
Antona, An ica Pašič i z Sela — Jo
žico, Ka t i ca I l r i b l j an iz Jurovske-

Pretek l i teden-so se ponesrečili 
i n i ska l i pomoč v novomeški bol
nišnici: Ka t a r i na Jakofčič, upoko
jenka iz Zorencov, je padla z lest
ve i n s i poškodovala glavo i n levo 
roko v r am i ; Jože Zivičič, delavec 
i z Kočevjega grada, se je s sekiro 
vsekal v levo roko; Irena Simon-
čič, hči bolničarke iz Mokronoga, 
je v šoli padla i n s i poškodovala 
levo roko; Jože Stipič, rezkalec iz 
Gotne vasi , je padel i z avtomobi
l a i n s i poškodoval hrbtenico; Anton 
Komi a, rx»sestnik iz Gradn ika , je 
padel i n s i poškodoval levo kole
no. 

Zahvala mladinskega 
tamburaškega zbora 

Namesto venca na grob pokojni 
An i Trčkovi s Pr imostka so po
dar i l i dr. A l b in Pečavar, mr . ph . 
Gojko Jug, prof. Jože Dular in 
Franc Brancel j Mlad inskemu tam-
buraškemu zboru v Me t l i k i 10.000 
dinarjev. 

Najlepša hvala! 

Ne tarnajte, da iz vaše 
občine ni dovolj člankov 
v komunskem glasilu! 
Raje se odločite in na
pišite primeren prispe
vek, ki bo koristil vsem 

S ceste pri Dobruški vasi 
N a avtomobi lski cesti p r i Dobru

ški vasi je 24. januarja ob 13 url 
zaneslo 3 ceste osebni avtomobi l 
GO-28440, s kater im Je p ro t i Za
grebu potoval i ta l i janski državljan 
Oskar Primožič. V voz i lu so b i l i 
še tri je po tn ik i . Nesreča se je p r i 
peti la, ko je voz i lu počila os zad» 
njega desnega kolesa. Av tomobi l 
jo najprej zadel v smernik, nato 
pa ga je zaneslo s ceste, kjer se 
je prevrn i l . O d potnikov se rd 
nihče poškodoval, gmotne škode 
pa je za b l i zu 500.000 dinarjev. 

Avtobus podrl pešca 
Pred železniško postajo v Bršli-

nu je 23. januarja avtobus K P 
22-07, k i ga. je iz Ljubljane pripe
l ja l Zeljko Benčič, podr l Avgusta 
Sajeta. Saje se je do postaje p r i 
pel jal z l oka ln im avtobusom, ko 
pa je hotel i t i na postajo, ga je na 
cesti podr l avtobus , k i je pr ipe l ja l 
iz Ljubl jane, čeprav sta voznik av
tobusa in pešec videla eden dru
gega, se nesreči nista mogla izog
n i t i , ker je b i la razdalja med nj i 
ma prekratka. Sajeta so s hud im i 
poškodbami na glavi i n zlomljeno 
ključnico odpeljal i v novomeško 
bolnišnico. 

Preozek most 

za srečanje 
N a kandi jskem mostu v Novem 

mestu sta 23. januarja ob 18.30 
trčila avtobus L J 14-46, k i ga jo 
vozi l Anton Kran jc , in osebni av
to L J 26G-56, s kater im je potoval 
Ivan Pungertnik. Avtobus je voz i l 
prot i Glavnemu trgu, osebni avto 
pa mu je pr ihajal naprot i , škodo 
so ocenil i na 40.000 dinarjev. Vo 
z i l i se na ozkem mostu nista mo
gli izognit i . 

Tovornjak v poitovornjak 
N a cesti p r i hiši štev. 2 v Bučni 

vasi sta 19. januarja ob 11.45 trči
la tovornjak L J 266-94 (voznik 
Franc Zorman) i n poitovornjak 
L J 22-85, k i ga je vozi l Alojz K u -
plenik. Tovornjak je na zasneženi 
cesti zanašalo, vozniku pa se n i 
posrečilo, da b i se izognil trčenju 
s poltovornjakom, k i je pr iha ja l 
naprot i . Na vozi l ih je za 170.000 
dinarjev škode. 

še o požaru na Zajčjem 

vrhu 
Poročali smo že, da je 9. januar

ja ogenj upepeli l Jožetu T u r k u 
ha Zajčjem vrhu skedenj s k rmo 
in pol jedelskimi stro j i . Izkazalo 
se je, da je požar nastal po ma
lomarnost i domačih, k i so v l ist
nico sprav i l i lesen zaboj s pepe
l om. Zaradi žerjavice v pepelu se 
je kma lu vnelo listje oko l i zabo
j a , nakar je ogenj zajel poslopje 
in ga upepoli l . 

K o m i s i j a za sklepanje i n odpovedovanje 
de lovnih razmer i j podjetja 
A V T O P R O M E T I N T U Z E M S K A ŠPEDICIJA 
G O R J A N C I - NOVO MESTO 
r a z p i s u j e prosta delovna mesta za 

5 AVTOBUSNIH ŠOFERJEV 
P o g o j i : ustrezna kategori ja vozn ika mo to rn ih 
voz i l za medkrajevni potniški promet s prakso . 
T r i prosta mesta so v Novem mestu, po eno p a 
v Sevnic i i n Mokronogu . Podjetje n i m a stanovanj. 
Ponudbe je dostav i t i up rav i podjet ja a l i p a se 
osebno zglasit i v Vav t i vas i št. 31, p. Straža p r i 
Novem mestu. Razp is vel ja do zasedbe p ros t ih mest. 

Z A H V A L A 
Ob prezgodnji smr t i našega ljubega očeta 

Staneta Hribljana 
se iskreno zahvaljujemo vsem, k i so z n a m i soču
stvoval i , m u daroval i vence, ga sp r em i l i na njegovi 
zadnj i pot i , za poslovi lne besede in vsem, k i so 

nam k a k o r k o l i pomagal i v težkih t renutk ih . 

ž a l u j o č i : 

žena, otroci in ostalo sorodstvo. 
Ložine, 18. januar ja 1965. 

RADIO L JUBL JANA 
V S A K D A N : poročila ob 5.15, 

6.00, 7.00, 8.00, 12.00, 13.00, 15.00, 
17.00, 19.30, 22.00. P isan glasbeni 
spored od 5.00 do 8.00. 

P E T E K , 29. J A N U A R J A : 8.05 
plesi i n rapsodije. 9.25 P iha ln i or-
kester radia Leipzig, vodi Otto 
Kavser . 10.15 K o m o r n i zbor R T V 
Ljubl jana poje skladbe hrvaških 
skladateljev. 11.00 Nimaš predno
s t i ! 12.05 Kmet i j sk i nasveti — Inž. 
Janez M l i na r : Nekatera nesoraz
merja med proizvodnjo i n potroš
njo lesa. 12.30 Ari je i n monologi 
i z slovanskih, opor. 15.30 Madžarske 
narodne pesmi. 15.45 Novo v zna
nost i . 18.15 Revi ja naših pevcev 
zabavne glasbe. 20.00 Zvočni mo
zaik. 21.15 Oddaja o mor ju i n po
morščakih. 22.10 Za ljubitelje 
jazza. 

S O B O T A , 30. J A N U A R J A : 8.05 
Slovenske narodne pojo »Harijski 
bratje«. 9.45 četrt ure s pevko Ire
no Kohont . 11.00 Nimaš prednosti ! 
12.05 Kmet i j sk i nasveti — Inž. 
E r i k E l se l t : K a k o k r m i t i breje 
svinje poz imi . 12.30 Koncertne 
drobtine. 14.05 Chop in na balet
nem odru. 14.35 Pesmi i n plesi iz 
Jugoslavije. 20.00 V soboto zvečer. 
22.10 Oddaja za naše izseljence. 
23.05 Za prijeten konec tedna. 

N E D E L J A , 31. J A N U A R J A : 7.40 
Pogovor s poslušalci. 8.00 Mlad in 
ska r r " : H c ' : i i ; ' — . — p.mrA Dol i -
nar: Rotaci ja . 9.05 Naši poslušal
c i čestitajo in pozdravljajo — I. 
10.00 Še pomnite, tovariši — Va 
lent in Močnik: Rdeče sledi . 11.40 
Nedel jska renortiža. 12.05 NaM 
poslušalci čestitalo in pozdrav! i a'o 
— H . 13.50 Na kmečki peči. 14.00 

do 17.00 Danes popoldne. 16.00 
Humoreska tega tedna — SI. 
Mrožek: Hazard . 17.15 Rad i j ska 
igra Jan Otčenašek: Romeo, J u l i 
j a i n tema. 21.00 Glasba ne pozna 
meja. 21.30 Iz slovenske simfonič
ne ustvarjalnosti . 22.10 Melodi je 
za lahko noč. 

P O N E D E L J E K . 1. F E B R U A R J A : 
8.05 Jutran j i zabavni zvok i . 9.10 
Zaplešimo i n zapojmo. 9.45 Igrajo 
vam tuje pihalne godbe. 10.35 Naš . 
podlistek — O. Goetz: Ju l i j Cezar. 
11.00 Nimaš prednosti . 12.05 Kme
t i j sk i nasveti — Inž. R u d i Tanc ik : 
Premagovanje suše v poljedelstvu 
p r i nas z namakanjem. 12.30 Sta
rejša i n novejša francoska glasba 
za virtuoze Francois Couper in : 
Vihrajoča oglavnica. 14.05 S pot i 
po šotskem in Ang l i j i . 14.35 Naši 
poslušalci čestitajo i n pozdravl ja
jo . 17.05 Iz opernega sveta. 18.45 
Družba in čas — prof. dr . Dolfe 
Vogelnik: K a k o umiramo. 20.00 
Nocoj ob 20.00! 20.30 Simfonični 
koncert orkestra Slovenske f i lhar
monije — Dirigent Dar i jan Božič 
— So l i s ta : Tone Grčar — trobenta, 
A c i Bertoncel j — klav i r . 22.10 S 
popevkami po svetu. 

T O R E K , 2. F E B R U A R J A : 8.05 
Zadovol jni K ran j c i i n tr io Avgu
sta Stanka. 9.45 četrt ure z orke
s t rom Les Ba-rtor. 1100 Nimaš 
prednosti! 12.0"> K N — Vet. v<y-o. 
slav Slmčič: K a k o zaščitimo p-» 
pred pasjo kugo. 12.^0 Iz koncer
tov in simfoni j . 14.35 Pet minut 
za novo pesmico. 17.05 Koncert 
po željah poslušalcev. 18.45 N a 
mednarodnih kr i?potUh. 20.20 Ra
di jska igra — Janez čuk in Jane 

Kavčič: In art iculo mort is . 21.20 
Serenadni večer. 23.05 Iz jugoslo
vanske orkestralne glasbe. 

S R E D A , 3. F E B R U A R J A : 8.05 
Glasbena matineja. 8.55 Pisan svet 
prav l j ic in zgodb. Z lata ribica. 
9.25 Domače viže i n napevi. 10.45 
človek i n zdravje. 11.00 Nimaš 
prednost i ! 12.05 K N — Ludv ik 
S t reb l : Nova določila zveznega 
osnovnega zakona o semenu. 12.30 
Iz oper nemških romant ikov. 
14.35 Ka j i n kako pojo m lad i pev
c i p r i nas. 15.30 Dva venčka na
rodnih v pr i redbi F i l i p a Bernarda 
In »Zlata kanglica« Antona Schvva-
ba. 18.15 Iz fonoteke R a d i a Koper . 
20.00 Poje K o m o r n i zbor R T V Za
greb. 20.20 Tako pojo i n igrajo v 
Pragi . 22.10 Nočni akord i . 

ČETRTEK, 4. F E B R U A R J A : 8.05 
Jutranj i zabavni zvok i . 10.15 Glas
beni sejem. 11.00 Nimaš prednost i ! 
12.05 K N — Franc Pr i jate l j : Izkuš
nje Agrokombinata E m i n a v ko
operativni proizvodnj i . 12.30 Med 
Bultami. 14.05 S sol ist i l jubljanske 
opere. 14.05 Naši poslušalci česti
tajo i n pozdravljajo. 15.30 P iha lna 
godba R T V Ljubl jana. 18.45 Jezi
kovni pogovori. 20.00 četrtkov ve
čer domačih pesmi in napevov. 
22.10 S popevkami po kont inent ih . 

MM0 BREŽICE 
NEDELJA, 31. JANUARJA: 

10.30 — Poročila iz naše komune 
— Priprave na vol itve V 

predstavniške organe 
— Gostinstvo se pr inrav i ja 

na turistično sezono 
— Družbeno žtvljenjo breži

ške mladine 

— Hektrični tok — vzrok 
številnih požarov! 

— Za naše kmetovalce 
— Magnetofonski zapisek: 

B i l i smo v Dobav i 
— Pozor, nimaš prednost i ! 
— Pogovor s poslušalci 
— Obvesti la i n spored naših 

kinematografov. 
12.05 — Občani čestitajo i n po

zdravljajo. 

S R E D A , 3. F E B R U A R J A : 
18.00 — Predavanje šole za odrasle 

— čestitke 
— O d srede do srede v bre-

ždškom k i n u 
— Obvest i la 
— Glasbena oddaja. 

POZIV 
Okrožno sodišče v Novem 

mestu poziva osebo — moto
rista, ki se je na nedeljo, 20. 
9. 1964 med približno 3.30 in 
4. uro zjutraj kretal s svojim 
motornim kolesom v defektu 
ali mogoče brez goriva peš 
po cesti od Mačkovca proti 
Novemu mestu, da se čim
prej, na katerikoli dan med 
uradnimi urami, zglasi zaradi 
važnih informacij T pisarni 
preiskovalnega sodnika v ro
bi 104 Okrožnega sodišča v 
Novem mestu. 

DOLENJSKI LIST 
LASTNIK. ! i N U D A J . - U E U I . obcinsk. odbon SZDL Bre

žice, Črnomelj, Kočevja, Krško, Metlika, Novo mesto. Ribni
ca, Sevnica in Trebnje 

UREJUJE UREDNIŠKI ODBOR: Tone Gosnik (glavni to 
odgovorni urednik) etia Bačer, France Grivec, Miloš Jakopec, 
Marjan Moškon. Joiica Teppev in Ivan Zoran 

IZHAJA vsak čet nek — Posamezna številka 30 din — Let
na rmroenina 1201 dm. polletna 600 din; plačljiva Je vnaprej 
Za Inozemstvo 240T d:n — Tekoč, račun pn podružnica NB 
• Novem mestu: 600-11-608-9 - NASLOV UREDNIŠTVA IN 
UPRAVE: Novo mesto G!avm trg 3 — Poštni predal 33 — 
Telefon 21-227 — Rokopisov to fotografij ne vračamo — 
TISKA časopisno podletie DELO V LJubljani 


